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شبي كه ورق برگشت

نتيجه 3-يك بدون طارمي

 گلاره ناظمي نامزد عنوان برترين داور زن فوتبال و فوتسال سال جهان
 از روزهايي مي گويد كه مجبور بود در پارك ها و كنار اتوبان ها تمرين كند

 بي پاسخ گذاشتن تماس كريم باقري
 اردوگاه حاميان طارمي را فرو ريخت

بهروز رســايلي|  از زمان اعلام فهرست تيم ملي و خط خوردن 
مهدي طارمي، اغلب هواداران فوتبال ايران به 2 گروه تقسيم 
شــدند؛ برخي حامي دراگان اســكوچيچ بودند و از تصميم 
انضباطي او حمايت كردند، عده اي اما جانب طارمي را گرفتند. 
مدافعان مهدي، اســتدلال هاي خاص خودشان را داشتند؛ از 
كوچك بودن سرمربي تيم ملي تا اينكه مهاجم پورتو حق آزادي 
بيان دارد و فقط يك اظهارنظر ساده كرده است. اين كشمكش 
بين 2 گروه ادامه داشت، تا اينكه دوشنبه شب در برنامه فوتبال 
برتر صحت يك شايعه روشن شد؛ اينكه مهدي طارمي جواب 
تماس هاي تلفني دراگان اسكوچيچ و كريم باقري را نداده است. 
از همان لحظه به بعد ورق برگشت و حتي معدود حاميان طارمي 

هم در مورد پشتيباني از او دچار ترديد شدند.

   از غرور تا پشت كردن به تيم ملي
اين كه طارمي به خاطر ماجراي آن توييت سزاوار حذف از تيم ملي بود 
يا نه، يك بحث مستقل است. با اين همه، اينكه او جواب تماس هاي 
تلفني سرمربي تيم ملي و دســتيارانش را نداده، چيزي نزديك به 
فاجعه محسوب مي شود. به اين ترتيب كاملا آشكار است كه طارمي 
در ابعاد شخصيتي مشكلات جدي دارد. جايگاه حقوقي دراگان حكم 
مي كند بازيكن او هر لحظه جواب تلفنــش را بدهد، اما حتي از اين 
هم اگر بگذريم، بي اعتنايي به كريم باقري با آن شخصيت خاصش 
غيرقابل بخشش به نظر مي رســد. گيريم كه طارمي هر مشكلي با 
اسكوچيچ داشــته؛ آيا جواب دادن به آقا كريم كار سختي بود؟ به 
علاوه فراموش نكنيم اين رفتار مهاجم بوشهري، رسما در حكم پشت 
كردن به تيم ملي و پرچم ايران اســت. بازيكن در هر شرايطي بايد 
تمام تلاشش را به كار بگيرد تا هر كاري از دستش بر مي آيد براي تيم 
ملي انجام بدهد. روزگاري علي دايي از بايرن مونيخ و هرتابرلين دل 
مي كند و براي كم اهميت ترين مسابقات هم خودش را به اردوي تيم 
ملي مي رساند. همين حالا سامان قدوس كه با همه شايستگي هايش 
نيمكت نشين محض تيم ملي است، خودش را به اردو مي رساند و به 
اميد چند دقيقه بازي، كار و تلاش را از صفر آغاز مي كند. با اين اوصاف 
روشن نيست چه در سر طارمي مي گذرد كه به همين راحتي دست 
تيم ملي را در بزنگاه حياتي انتخابي جام جهاني خالي مي گذارد. برخي 
بر اين باورند كه درخشش در فوتبال اروپا، طارمي را دچار نوعي غرور 
كاذب كرده است. كاش حداقل او توضيحي بدهد، عذري بتراشد، 

قصه اي ببافد و كمي آرام مان كند.

  شايعه دوم هم صحت دارد؟
از زماني كه شايعه شــد طارمي جواب تلفن هاي اسكوچيچ، وحيد 
هاشميان و كريم باقري را نداده اســت، خيلي ها اين موضوع را باور 
نكردند. در حقيقت اين حجم از تكبر و بي اعتنايي به تيم اول ايران، 
آنقدر عجيب بود كه هضم داستان را ناممكن كند. با اين حال نهايتا خود 
كريم باقري موضوع را تأييد كرد تا جاي حاشا باقي نماند. با اين تفاسير، 
ممكن است حتي شايعه مهم دوم در مورد طارمي هم درست باشد. 
چند روزي است كه گفته مي شود مهدي به فدراسيون فوتبال پيغام 
داده تا زماني كه اسكوچيچ سرمربي تيم ملي باشد، او براي اين تيم بازي 
نخواهد كرد! راستش اين است كه حالا ديگر باور هيچ ادعاي عجيبي 
در مورد طارمي سخت نيست. اگر واقعا او چنين حرفي زده باشد، به نظر 
مي رســد حالا حالاها نبايد منتظر حضور مهاجم پورتو در تيم ملي 
باشيم. مربي هر چقدر هم كه كوچك و كم سابقه باشد، باز بازيكن حق 
تعيين تكليف براي او را ندارد. اگر امروز يك مربي را به دستور بازيكن 
بيرون كنند، لابد فردا هم يك ستاره ديگر به خودش حق خواهد داد 
فرمان عزل سرمربي بعدي را بدهد. اينطوري سنگ روي سنگ بند 

مي شود؟ مسلما نه. با ما و با خودت چه مي كني آقاي طارمي؟

بازي كردن تيم ملــي بدون مهــدي طارمي، اتفاقي اســت كه در 
سال هاي اخير خيلي كم رخ داده است. طارمي از مسابقات مقدماتي 
جام جهاني2018وارد تركيب اصلي تيم ملي شده و در دوره 3سرمربي 
مختلف براي اين تيم بازي كرده. اين مهاجم در هر 3بازي جام جهاني 
حضور داشت؛ مقابل اسپانيا و پرتغال فيكس بود و مقابل مراكش هم 
در نيمه دوم به زمين رفت و در هنگام گل برتري ايران در زمين بود. بعد 
از جام جهاني، تيم كي روش 6بازي تداركاتي براي آمادگي جهت جام 
ملت هاي آسيا انجام داد كه طارمي فقط در يك بازي غيبت داشت. او 
در 4مسابقه بازيكن اصلي بود و در مقابل ازبكستان هم بين 2 نيمه به 
زمين رفت. در آن مقطع، طارمي فقط بازي با ترينيداد را از دست داد 
كه اتفاقا در آن بازي سردار آزمون هم غايب بود. تيم كي روش مقابل 
ترينيداد با زوج انصاري فرد و رضايي در خط حمله بازي كرد و يك بر 
صفر پيروز شد. در جام ملت هاي آسيا2019ايران 6بازي انجام داد و 
طارمي بازي نيمه نهايي را به خاطر محروميت از دست داد. مهدي در 
امارات 4بار در تركيب اصلي قرار گرفت و در بازي گروهي مقابل عراق 
هم اســتراحت كرد اما از دقيقه63به زمين رفت. او بازي نيمه نهايي 
با ژاپن را به خاطر دواخطاره شــدن از دست داد و تيم ملي با سيستم 
1-3-2-4 و فقط با ســردار آزمون در خط حمله به ميدان رفت كه 
3بر صفر شكست خورد. بعد از آن شكســت كي روش ايران را ترك 
كرد و نوبت به مارك ويلموتس رسيد. ويلموتس فقط 6بازي سرمربي 
ايران بود و طارمي هم فقط يك بازي را به خاطر مصدوميت از دست 
داد. بازي مقدماتي جام جهاني در زمين هنگ كنگ، مســابقه اي بود 
كه طارمي به خاطر مصدوميت حضور نداشــت. ايران در آن بازي با 
زوج كريم انصاري فرد و ســردار به زمين رفت و با گل هاي همين 2 
بازيكن 2-صفر برنده شد. در دوره اسكوچيچ هم مثل دوره ويلموتس، 
طارمي فقط در يك بازي حضور نداشته است. طي 11بازي ملي تحت 
هدايت اسكوچيچ، مهدي طارمي 10بار به زمين رفته و فقط براي بازي 
دوستانه با بوسني دعوت نشده تا جايگاهش را در پورتو به دست بياورد. 
تيم اسكوچيچ مقابل بوسني با تك مهاجم )كاوه رضايي( به زمين رفت 
و با 2گل پيروز شد. در مجموع مهاجم مغضوب اسكوچيچ از 30بازي 
اخير تيم ملي فقط 4بازي را از دست داده؛ 4مسابقه اي كه با 3برد و يك 

باخت همراه شده است.

وز اتفاق ر

  كمك كنند مي توانیم 
به المپیك صعود كنیم

خاقاني مي گويد آبي ها براي قهرماني در اين فصل هم قسم شده اند 
او اميدوار به قهرماني با استقلال و صعود با تيم ملي اميد است

  جرم 
جلال چیست؟

در مورد نيمكت نشيني غيرمنتظره 
كاپيتان پرسپوليس

  جهان نجاتي: هیچ وقت 
ازبکستان را نبرده بودیم

تيم زنان شهرداري سيرجان در جام باشگاه هاي آسيا بنيادكار را شكست 
داد و سرمربي اين تيم از تاكتيك هايش براي بردن ازبك ها مي گويد
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یادداشت
ابوالفضلعمويي؛عضو کميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس

مذاکراتي که قرار است هشــتم آذر ماه در وین از سر 
گرفته شــود در واقع چارچوبي اســت بــراي تعيين 
چگونگي بازگشــت آمریكا به برجام. ایران و گروه 1+4هر دو عضو برجام هستند 
و این آمریكایي ها هســتند که به صــورت غيرقانوني از این توافق خارج شــدند و 
قطعنامه2231 شوراي امنيت سازمان ملل را زیر پا گذاشتند و با تغيير تيم دولت 
از ترامپ به بایدن آمریكایي ها به این نتيجه رســيدند که سياست فشار حداکثري 
 به نتيجه نرسيده اســت و براي بازگشــت به تعهداتشــان در برجام اعلام تمایل

کردند.
خواسته اساسي ما چه در 6دوره قبلي مذاکرات و چه در دوره فعلي براي شكل گيري 
یك توافق قابل قبول رفع همه تحریم هاست به نحوي که ایران از رفع تحریم ها منتفع 
شــود و این انتفاع اقتصادي ایران باید مبتني بر یك راســتي آزمایي باشد. در این 

چارچوب اروپایي ها نقش مهمي دارند.
تيم جدید مذاکره کننده بعد از ساماندهي دولت جدید رویكردي را شكل داده است؛ 
ازجمله مذاکرات دوجانبه با اعضاي 1+4که نخستين آنها با سفر آقاي علي باقري، 
معاون وزیر امورخارجه به بروکسل و ملاقات با هماهنگ کننده کميسيون مشترك 

برجام در مقر اتحادیه اروپا از طرف 1+4یعني انریكه مورا بود.
بعد از  آن سفر به روسيه براي مذاکرات دوجانبه با طرف روس بود که همكاري هاي 
خوبي با ما در دوران قبــل از مذاکرات و اجراي برجام داشــتند. همچنين تماس 

تلفني اي هم با طرف چيني صورت دادند.
ســفر دور جدید آقاي باقري به پایتخت هاي اروپایي در جهــت همين مذاکرات 

دوجانبه پيش از آغاز مذاکرات ایران با 1+4است.
این امر اهميت بســياري دارد که ما در این مذاکرات دوجانبه، مواضع کشــورمان 
را تبيين کنيم. مواضع اصولي ما روشــن اســت؛ ایران بدون رفع کامل تحریم ها و 
راستي آزمایي آنها حاضر نيست که اجازه دهد مجددا آمریكا عضو جدیدي از گروه 
توافق برجام باشد و به جاي خود برگردد. باید همه تحریم ها که بعد از اجراي برجام 
وضع شده اند لغو شــود؛ ازجمله آنها تحریم هاي تسليحاتي و تحریم هاي مرتبط با 

مجموعه هاي حاکميتي کشور است.
ایران همچنين حاضر نيســت که تعهدي نســبت به مذاکرات آتي در قالب هاي 
مختلف ازجمله قالب هاي منطقه اي را بپذیرد. در واقع اگر طرف غربي مي خواهد که 
مذاکرات آتي در وین به نتيجه برسد باید تلاش کند که مواضع اصولي ایران را بپذیرد 
و مواضع سابق خود را تغيير دهد. بدون تغيير در مواضع طرف آمریكایي نباید انتظار 

داشت که مذاکرات به نتيجه برسد و آمریكایي ها بتوانند مجددا عضو 1+5شوند.
 در همين چارچوب نقش اروپایي ها پر رنگ اســت. هم به جهت همكاري آنها در 
اجراي برجام، هم به جهت تلاش آنها و وظيفه اي که در قبال اقناع طرف آمریكایي 

دارند.
اروپایي ها غير از ضرورتي که در قانع کــردن آمریكایي ها براي رفع تحریم ها دارند 
خودشان هم عملكرد سؤال برانگيزي در اجراي برجام داشته اند. آنها بعد از خروج 
آمریكا از برجام 11تعهد به جمهوري اسلامي ایران دادند که این تعهدها هيچ کدام 
محقق نشد و نتوانستند تعهداتشان را در جهت عادي سازي  تجارت خارجي ایران 
محقق کنند. شــرکت هاي اروپایي در دوره اجراي برجــام عملكرد منفي برجاي 
گذاشــتند و با نخســتين تحریم هاي یكجانبه آمریكا، ایران را ترك کردند و این 

سابقه اي منفي در کار تجاري با اروپاست.
از این جهت انتظار مي رود اروپایي ها اگر تمایل دارند برجام به موقعيت سابق خود 
برگردد حتما باید تلاش کنند که هم طرف آمریكایي مواضعش را تعدیل کند و هم 
خودشان در اجراي برجام گام هاي اساسي بردارند و با شيوه قبلي عملكرد خودشان 

نباید انتظار داشته باشند که ایران بتواند مجددا شرایط سابق را  احيا کند.

2انتظاراصليايرانازاروپا
دراحيايبرجام

نگاه
سروشخسروي؛ دبير گروه اقتصاد

در روزهاي اخير اظهارنظرهــاي مقامات وزارت اقتصاد 
و بازار ســرمایه، درباره صعودي  بــودن روند بورس و در 
سود بودن ســهامداران، مورد اعتراض طيف وسيعي از 
سهامداران قرار گرفته است. 2هفته پيش اميرهاموني، 
مدیرعامل فرابورس در یك برنامه تلویزیوني اعلام کرد: افرادي که از بهمن ماه سال 99 
در بورس سرمایه گذاري کرده اند، به رغم ریزش هاي بازار، تا کنون بازده مناسبي کسب 
کرده اند. دیروز هم، احسان خاندوزي، وزیر اقتصاد در مجلس با ارائه آماري مناقشه برانگيز 
از رشد 300هزار واحدي شاخص بورس، در ماه هاي اخير سخن گفت؛ آماري که به نظر 
مي رسد از دقت چنداني برخوردار نيست و موجب زبانه کشيدن بيشتر آتش اعتراض ها 
در فضاي مجازي شــد. حال براي درك ماهيت اعتراض ها باید دقيق شویم و ببينيم 

سهامداران و سرمایه گذاران بورس به کدام  بخش از این آمار و ادعاها اعتراض دارند؟
نخستين محل نزاع متناسب نبودن روند نوسان منحني شاخص، با عملكرد سبد سهام 
سرمایه گذاران است. آنچه به عنوان شاخص کل بورس در رسانه ها و نزد اغلب فعالان 
بازار سرمایه شناخته مي شود، درواقع شاخص قيمت و بازده نقدي است؛ یعني در دل 
این شاخص، علاوه بر نوسان  قيمت سهام شرکت ها، ميزان سود شرکت ها هم اثرگذار 
است؛ ضمن اینكه در این شاخص، نوسان قيمت سهام شرکت هاي بزرگ بورس، نسبت 
به شرکت هاي کوچك  اثر بيشتري برجاي مي گذارد. این موضوع خود به محل مناقشه 
بسياري از فعالان بازار سرمایه تبدیل شده و بسياري از آنان دولت و نهاد ناظر بازار سرمایه 
را به شاخص سازي، از طریق هدایت قيمت سهام شرکت هاي بزرگ، متهم مي کنند؛ 

موضوعي که البته، هم در رد و هم در تأیيد آن، مستندات بسياري مي توان ارائه کرد.
اما محل مناقشه مهم تر و اتفاقا پنهان از نظر سرمایه گذاران و سياستگذاران، تغيير 
استراتژي عموم سرمایه گذاران خرد در بورس است. در 2سال گذشته بسياري از 
سرمایه گذاران بورس، تحت تأثير رکوردشكني هاي مكرر شاخص و صعود عجيب 
و غریب قيمت سهام شرکت ها، به کسب سود از محل نوسان گيري روي آورده اند؛ 
درحالي که در سال هاي دورتر، بسياري از سرمایه گذاران فعال در بورس به کسب 
سود از محل سود نقدي توزیع شده در مجامع تمایل بسياري نشان مي دادند. همين 
استراتژي متفاوت، از یك سو، حضور سرمایه گذاران و سهامداران را در بازار سهام 
شرکت هاي مختلف پایدارتر کرده و از ســوي دیگر، موجب شده بود، نوسان هاي 

مقطعي در قيمت سهام شرکت ها چندان مورد اعتراض قرار نگيرد.
در دوره اخير، تغيير ذائقه از سرمایه گذاري بر مبناي مولفه هاي بنيادي به سرمایه گذاري 
براساس داده هاي تكنيكالي موجب شده هر نوساني در قيمت سهام شرکت ها، به محل 
اعتراض سهامداران کم طاقتي تبدیل شــود که در رؤیاي کسب سودهاي آنچناني، 
فرش زیرپاي خود را هم براي حضور در بورس فروخته اند؛ غافل از اینكه، اســتراتژي  
برگزیده شان، اساسا راهبردي پرریسك است و طبيعتا ریسك سود یا زیان این دسته 

در بازار سهام را هيچ  دولتي، در هيچ یك از بازارهاي سرمایه دنيا، تضمين نمي کند.
اما حالا فرض کنيد، اگر راهبرد بخشي از سهامداران براي سرمایه گذاري در بورس بر 
مبناي مولفه هاي بنيادي تغيير کند، در این شرایط وضع متفاوتي را شاهد هستيم. 
طبق آمارهاي موجود، رکوردهاي کسب درآمد در شرکت هاي فعال بورس، ظرف 
نيمه نخست امسال، شكسته شده و مجموع درآمد این شرکت ها نسبت به پارسال تا 
دوبرابر افزایش یافته است، از طرف دیگر هم به دليل رشد سود و هم به دليل کاهش 
قيمت سهام، نســبت قيمت به درآمد بســياري از صنایع بورس، به محدوده هاي 

جذابي براي سرمایه گذاران فاندامنتال رسيده است.
این موارد نشان مي دهد آنچه موجب اعتراض است با تغيير استراتژي سرمایه گذاري 
مي تواند به محل تامل براي خرید و ســرمایه گذاري تبدیل شود. درواقع با تغيير نگاه 
مي توان از موقعيت جهنم به وضعيت بهشت تغيير موضع داد؛ البته به شرطي که مواردي 
نظير حد ضرر را هم درنظر بگيریم؛ زیرا نمي شود در بورس سرمایه گذاري کنيم، اما حد 
ضرر نداشته باشيم. بورس جاي تعصب ورزیدن به عقيده و اعتقاد به سهام شرکت ها 

نيست، بلكه از یك جایي به بعد باید پياده شویم و قطار سهام دیگري را سوار شویم.

سهامدارانبهچهمعترضند؟

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.29  No.8358صفحه17  WED  NOV.10 3000تومان 2021  16صفحهراهنماويژهتهران 24صفحه شماره8358 سالبيستونهم 4ربيعالثانی1443 چهارشنبه19آبان1400

برای ما داستان 
عاشقانه مهم بود

ويزا برای كوچ 
استارت آپ ها

20سال تغيير 
طبيعت در ايران

گفت وگو با بهمن ارك، یكي از دو 
کارگردان فيلم »پوست«

همراه با پرونده اي  کوتاه  درباره 
سينماي  وحشت در ایران

استفاده کسب وکارهاي نوپا از ویزاي 
استارت آپي براي رفتن از کشور در 

ماه هاي اخير شدت گرفته و مي تواند 
ضربه اي جدي به آینده کشور بزند 

جدیدترین آمار تغيير  در  عرصه های 
جنگلی، مراتع و بيابان ها که نشان 
ازکاهش عرصه های طبيعی دارد

اگــر ایــن روزهــا رفت وآمــدي در 
استارت آپ هاي کشــور داشته باشيد 
احتمالا چندین بار نام »اســتارت آپ 
ویــزا« یا »تك ویــزا« را مي شــنوید. 
به گفته فعــالان، روزي نيســت که در 
استارت آپ هاي کشور شاهد خداحافظي 
نيروهاي فني و زبده براي رفتن نباشيم. 
چند سالي است که کشورهاي مختلف 
ازجمله کانادا، فرانســه و حتي امارات 
طرح هاي وسوسه کننده اي براي جذب 
کسب وکارهاي استارت آپي کشورهاي 
دیگر آماده کرده اند، اما این روزها بحث 
داغ این ماجرا به اوج رســيده اســت.

صفحه11 را بخوانيد.

دبير کميته علمي کشــوري کرونا اعلام 
کرد: »براســاس پروتكل علمــي، افراد كرونا

بالاي 60سال مي توانند بعد از 2۸روز از 
تزریق دوز دوم واکســن کرونا، دوز اضافــه را تزریق 
کنند.« پيش از این وزارت بهداشت اعلام کرده بود که 
افراد بالاي 60سال که 2نوبت واکسيناسيون اوليه از 
واکســن هاي غيرفعال شده )ســينوفارم، کوواکسين 
بهارات و کووایران برکت( استفاده کرده اند، باید نوبت 
سوم واکسن ترجيحا مشابه نوبت اول )غيرفعال شده( 
و به فاصله 4 ماه از نوبت دوم دریافــت کنند. حالا اما 
حميدرضا جماعتي از دستورالعمل هاي جدیدي براي 

تزریق دوز سوم خبر مي دهد. 
به گزارش ایســنا، او که در حاشــيه نشست کميته 
علمي کشــوري کرونا صحبت مي کــرد، گفت: »در 
افراد بالاي 60سال به دليل سيستم ایمني ضعيفي که 
دارند، توصيه ســازمان جهاني بهداشت این است که 
حتما براي آنها دوز اضافه تزریق شود. یعني علاوه بر 

تزریق 2دوز واکسن، یك دوز اضافه هم برایشان تزریق 
شــود. به  خصوص افرادي که نقص سيســتم ایمني 
دارند یا بيماري هایي دارند که سيســتم ایمني شان 
ضعيف مي شــود یــا داروهایي را مصــرف مي کنند 
که باعــث نقص و اختلال در سيســتم ایمني شــان 
 مي شود، توصيه بر این اســت که دوز اضافه را تزریق

 کنند.« 
به گفتــه او، اگــر آنتي بادي هاي ضدکرونــا در بدن 
فرد پایيــن بياید، به دليــل اینكه سيســتم ایمني از 
حالت کامل بودن خودش خارج مي شــود، توصيه به 
استفاده از دوز یادآور یا بوســتر مي شود که براساس 
مطالعاتي که انجام شده، معمولا به طور متوسط 6ماه 
 زمان براي تزریق دوز بوســتر بعــد از تزریق دوز دوم 

در نظر گرفته مي شود. 
جماعتــی بــا اعــلام اینكه هنوز کشــور بــه هدف 
واکسيناســيون و ایمن کردن جمعيت نرسيده است، 
افزود: »اميدواریم به پوشش ۷5 تا ۸0درصدي 2دوز 

واکســن افراد جامعه که ایمني جمعــي را به وجود 
مي آورد، برسيم و بعد از آن بتوانيم در افرادي که سن 
بالاي 60سال و نقص سيستم ایمني دارند، دوز اضافه 

را تزریق کنيم.« 
او درباره نوع واکســني که در دوز بوســتر باید تزریق 
شود، توضيح داد: »نوع پلتفرم واکسن در دوز بوستر یا 
اضافه به نوع واکسن تزریقي در نوبت اول و دوم وابسته 
است. بنابراین همان واکسن هایي که موجود است را 
مي توانيم به عنوان دوز اضافه یا بوستر استفاده کنيم. اما 
موارد بر اساس نوع واکسني که ابتدا زدند متفاوت است 
که وزارت بهداشت جدولي براي آن تهيه کرده است. 
معمولا براســاس آنچه مطالعات انجام شده و سازمان 
جهاني بهداشــت توصيه مي کند، مي تــوان از همان 
واکسني که تزریق شــده، در دوز اضافه یا بوستر هم 
استفاده کرد. مگر موارد خاصي که باعث ایجاد عوارض 
 یا مشكلاتي شده باشد که بخواهيم از پلتفرم دیگري

 استفاده کنيم.«

60سالبهبالاها،دوزسومرا28روزپسازدوزدومتزريقكنند

هزار زن و دختر تحت پوشش بيمه 
زنان خانه دار هستند

 هزار تومان در ماه حداکثر حق بيمه
امسال  زنان خانه دار است

طرحنوبرايرونقگردشگريتهران
مديريتشهريبهدنبالاجرايايدههايجديدبراياحياومعرفيجاذبههايگردشگريپايتختاست

خطر دلتاپلاس برای ايران
 در هفته گذشته ابتلا به ویروس کرونا 53 درصد در دنيا 

افزایش پيدا کرده است

گزارش ميدانی همشهری نشان می دهد که عموم روستایيان از روند 
واکسيناسيون رضایت دارند

واكسيناسيون در روستاها پابه پای شهرها

به  دنبال نزول مداوم شاخص بورس از هفته نخست شهریور تاکنون، دیروز وزیر اقتصاد 
و رئيس سازمان بورس به مجلس رفتند تا در این باره توضيح دهند؛ در پایان توضيحات 
وزیر اقتصاد که با حواشی و کنایه های سخنرانان همراه بود، نمایندگان خواستار اصلاح 

سياست های دولت برای حمایت از بورس شدند.صفحه5 را بخوانيد.
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روز گذشته عبدالله بن زاید، 
وزیــر خارجه امــارات در كرونا

اقدامي تاریخي و معنادار 
براي ساعاتي به شــهر دمشق، پایتخت 
سوریه سفر و با بشار اسد، رئيس جمهور 

این کشور ملاقات کرد.
به گــزارش خبرگزاري دولتي ســوریه، 
بن زاید در ایــن ملاقات دربــاره روابط 
نداز پيــش روي  دوجانبــه، چشــم ا
همكاري هاي مشترك و همچنين بررسي 
ســرمایه گذاري هاي خارجي در سوریه 
با بشــار اســد گفت وگو و رایزني داشته 
اســت. وزیر خارجه امارات، روز گذشته 
پس از این سفر کوتاه، عازم امان، پایتخت 

اردن شد.
شبكه الميادین، ســفر بن زاید به دمشق 
را نشانه اي از شكســت رسمي سياست 
محاصره و جنگ عليه دولت ســوریه به 
شمار آورده است. اگرچه سفر روز گذشته 
بن زاید براي افكار عمومي و بســياري از 
رسانه ها غافلگير کننده بود، اما تحرکات 
برخي کشــورهاي عربي ازجمله امارات، 
اردن و حتي عربستان ســعودي براي از 
سرگيري روابط با دولت سوریه از مدت ها 
قبل آغاز شده است. شبكه الجزیره بخشي 
از این تحرکات را مرتبــط با تحریم هاي 
»سزار« توصيف کرده است؛ تحریم هایي 
که از سال 201۸توسط دولت ترامپ عليه 

سوریه اعمال شده و هرگونه همكاري با 
دولت این کشور را مشمول مجازات هاي 
مالي سختي از سوي وزارت خزانه داري 
آمریكا اعلام کرده اســت. گفته مي شود 
کشورهایي نظير امارات و اردن به دنبال 
اســتفاده از نفوذ خــود در آمریكا براي 
لغو این تحریم و یــا کاهش دامنه اعمال 

آن هستند.
موافقت دولت بایدن با عبور خط لوله گاز 

مصر از سوریه به لبنان، ازجمله نشانه هاي 
موفقيت این سياست به شــمار مي آید. 
مهم ترین علت چرخش کشورهاي عربي 
در قبال بحران سوریه و تلاش براي ترميم 
روابط با دمشــق، نگراني از توسعه موج 
تروریســم و بحران در ســطح منطقه و 

جهان عرب عنوان مي شود.
پادشاه اردن ماه گذشته در جریان سفر به 
نيویورك گفته بود: دیگر نوبت آن رسيده 

که اداره بحران بزرگ سوریه به کشورهاي 
منطقه ســپرده شود؛ کشــورهایي که 
هزینه هاي تمام بحران هــاي منطقه اي 
پيش از همه متوجه اقتصاد و امنيت آنها 
اســت. با توجه به مجموعه این تحولات 
مي توان پيش بيني کرد روند فروپاشــي 
تحریم ها و محاصره اقتصادي-سياســي 
ســوریه با ســرعتي بيش از پيش ادامه 

داشته باشد.

سفرتاريخيوزيرخارجهاماراتبهدمشق
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 مسعود پورعلي
کارشناس نظامی

  رايزني هــاي وزيــر خارجه از 
قرنطينه با همتايان اروپايي در برجام

جريان اســت؛ در روزهايي که 
قرار است علي باقري کني، معاون سياسي وزير 
خارجه راهي انگليس، آلمان، فرانسه، اسپانيا و 
چند کشور ديگر اروپايي  شــود و بسياري از 
نگاه ها در انتظار ازسرگيري مذاکرات وين در 
هشتم آذر ماه است. حسين  اميرعبداللهيان 
پس از گفت وگو با وزير خارجه انگليس درباره 
مذاکرات پيش رو، ديروز با وزراي خارجه آلمان 
و فرانسه نيز گفت وگو کرد و مواضع ايران را در 
اين رايزني هاي تلفني شــرح داد. به گزارش 
ايســنا، وزير خارجــه نيز ضمن تشــكر از 
احوالپرسي وزير خارجه فرانســه و اشاره به 
اينكه دولت ايران هم در روابط دوجانبه و هم 
در گفت وگو هــاي هســته اي رويكــردي 
عملگرايانه و نتيجه محور دارد، ابراز اميدواري 
کرد که رايزني هاي تهران و پاريس به پيشبرد 
عملي همكاري ها ميان 2کشور منجر شود. 
اميرعبداللهيان همچنين ايران و فرانســه را 
داراي ظرفيت هايي بزرگ خواند و گفت که 
جمهــوري اســامي ايران براي گســترش 
همه جانبه روابط دوجانبه براســاس احترام 
متقابل و منافع مشــترك آمادگــي دارد و 
مي توان مناســبات را در حوزه هاي مختلف 
بيش از پيش گســترش داد. ديــروز وزارت 
خارجــه آلمان نيــز بــا انتشــار توييتي از 
گفت وگوي تلفني وزراي خارجه ايران و آلمان 
خبر داد و نوشــت: محور اصلي گفت وگوها 
ازسرگيري مذاکرات وين در پايان اين  ماه بود. 
هدف آلمان بــه نتيجه رســاندن فوري اين 
مذاکرات بوده و خواهد ماند تا هرچه سريع تر 
از بازگشــت به پايبنــدي کامل بــه برجام 

اطمينان حاصل کند.
يكــي از محورهايي کــه اميرعبداللهيان در 
گفت وگو با وزراي خارجه فرانسه و آلمان بر 
آن تأکيد کرد، مسئوليت آمريكا در وضعيت 
فعلي و سكوت 3کشور اروپايي بود. او در اين 
زمينه خطاب به ژان لودريــان، وزير خارجه 
فرانســه گفت که ايران خواستار دستيابي به 
يك توافق خوب است، اما اين امر لازمه هايي 
دارد؛ ازجمله بازگشــت طرف هاي مقابل به 
تعهدات کامل خــود و لغو مؤثــر تحريم ها. 
اميرعبداللهيان با اشــاره به تحريم هاي تازه 

آمريكا عليه ايران، اين اقدام را تأييدي بر تداوم 
بي اعتمادي جمهوري اسامي به آمريكا خواند 
و بر لزوم ارائه تضمين و انجام راستي آزمايي 
مؤثر تأکيد کرد. او در ادامه برنامه دفاعي ايران 
را حق حاکميتي هر کشوري دانست و افزود: 
بي اعتنا به رفتار غيرسازنده تحريمي آمريكا 
بر افزايش توان دفاعي کشــورمان با قدرت 
ادامه مي دهيم. در سوي مقابل، وزير خارجه 
فرانسه نيز در اين تماس با بيان اينكه پاريس 
از بازگشــت همه طرف ها به برجام حمايت 
مي کند و هرآنچه در توان داشته باشد در اين 

راستا انجام مي دهد.

ايران خواستار لغو كامل تحريم هاست 
وزير خارجه در رايزني تلفني با هايكو ماس، 
وزير خارجه آلمان نيز يادآور شــد که آمريكا 
مقصر اصلي وضع موجود است. اميرعبداللهيان 
تأکيد کرد که خروج آمريكا و بدعهدي 3کشور 
اروپايي بي اعتمادي را به شــكل فزاينده اي 
افزايش داده است؛ لذا لغو کامل تحريم ها يك 
ضرورت است. او همچنين به ضرورت اجتناب 
طرف هاي اروپايي از صدور بيانيه ها و اظهارات 
تنش آفرين اشاره کرد. اميرعبداللهيان گفت: 
در مسير مذاکرات و رسانه اي استفاده از زبان 
زور و تهديد کمك کننده نيست و جمهوري 
اســامي ايران خود را تسليم فضاسازي هاي 
واهي نخواهد کرد. هرگونه اظهارنظر غيردقيق 
و مغاير با واقعيت مي تواند تاش هاي در حال 
انجام را به خطر اندازد. وزيــر خارجه آلمان 
با اشــاره به اينكه آلمان بي اعتمادي ايران را 
درك مي کند، تصريح کرد کشــورش براي 
بازگرداندن آمريكا به برجــام و همچنين به 
نتيجه رسيدن گفت وگوها تاش خود را انجام 

خواهد داد. 
 علي باقري کنــي، معاون سياســي وزارت 
خارجه در آســتانه آغاز تور اروپايي خود در 
توييتي نوشــت: در ادامه رايزني با همكاران 
خود در ديگر کشــورها، در روزهاي آينده با 
چند همتاي اروپايي ماقــات خواهم کرد. 
تبادل نظر درباره موضوعات دوجانبه و منطقه 
و نيز گفت وگوهاي آتي در دستور کار است. 
باقري کني تأکيد کرد: ما از هيچ کوششــي 
براي پيشــبرد منافع ملي خود ازجمله لغو 
تحريم هاي غيرقانوني فروگذار نخواهيم کرد.

معاون وزير خارجه: براي رفع تحريم هاي غيرقانوني تاش مي کنيم
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رزمايش مشترك ذوالفقار1400
ارتش جمهوري اسامي ايران 16آبان ماه سال جاري با 
مشارکت بخشي از يگان هاي نيروهاي زميني، پدافند 
هوايي، دريايي، هوايي و قرارگاه پدافند هوايي کشور در منطقه اي به وسعت بيش از يك 
ميليون کيلومترمربع از شرق تنگه هرمز، درياي عمان و شمال اقيانوس هند )تا مدار 
10درجه( »رزمايش مشترك ذوالفقار1400« را برگزار کرد. البته مراحل مقدماتي و 

تمريني آن تقريبا از يك هفته قبل آغاز شده بود.
ارتش جمهوري اســامي ايران در انجام رزمايش هاي نظامي خود 2 هدف عمده را 

دنبال مي کند.
1  ارتقاي آمادگي دفاعي با بهره گيري از جديدترين توانمندي هاي نظامي.

2  نمايش اقتدار ملي. 
مقام معظم رهبري در تبيين مؤلفه هاي اصلي اقتدار جمهوري اســامي ايران هدف 
از سياســت تقويت قدرت بازدارندگي کشــور را جلوگيري از تصور تعرض به ايران 
بيان فرموده اند. در هميــن رابطه معظم له طــي بياناتي با يــادآوري نمونه هايي از 
قدرت دفاعي امروز جمهوري اســامي مانند ســاقط کردن پهپاد آمريكايي و حمله 
موشــكي به پايگاه آمريكايي عين الاسد، گفتند: »دشــمن در مقابل اين واقعيت ها 
 ناگزير اســت قدرت و توانايي هاي دفاعــي ايران را در محاســبات و تصميمات خود 

درنظر بگيرد.«
در همين رابطه امير دريادار حبيب الله ســياري، معــاون هماهگ کننده ارتش طي 
سخناني با اشاره به برگزاري رزمايش مشترك ذوالفقار1400 هدف از اين رزمايش را 
ارتقاي توان رزم و دفاع ارتش جمهوري اسامي ايران به منظور دفاع از تماميت ارضي 

کشور و انقاب و نظام جمهوري اسامي برشمرد.
رزمايش هاي ارتش جمهوري اســامي ايران کــه آخرين آنها رزمايش مشــترك 
ذوالفقار1400 است ويژگي هاي خاص خود را دارد که ازجمله آنها مي توان به موارد 

زير اشاره کرد:
1   به کار گرفتن تاکتيك هاي متناســب با تهديدهاي روز منطقه و جهان در انجام 

رزمايش ها 
2  استفاده از فناوري هاي نوين و تجهيزات بومي که با بهره گيري از دانش و توانمندي 
متخصصان داخلي در جهت ارتقاي ســطح قدرت بازدارندگي کشــور به دست آمده 
است. در همين رابطه امير سرتيپ خلبان واحدي، فرمانده نيروي هوايي ارتش طي 
سخناني گفت: »در اين رزمايش از مهمات کاما بومي که توسط متخصصان داخلي 
 با همكاري ســازمان صنايع هوايي و نيروي هوايي توليد و روي هواپيماها نصب شد،

استفاده شد.« 

اخطار به آمريكا در آخرين روز رزمايش ارتش
آخرين روز رزمايش ارتش در آب هاي 

جنوبي کشور با اخطار به پهپادهاي دفاعی
آمريكايي حاضر در منطقه همراه بود. 
اين رزمايش 3روزه با مشارکت نيروهاي چهارگانه 
زميني، هوايي، دريايي و پدافند هوايي در منطقه اي 
وســيع برگزار شــد. در جريان برگزاري رزمايش 
 RQ4 و MQ-9 ذوالفقار1400 ارتش، پهپادهاي
آمريكايي که به منطقه شناسايي دفاع هوايي ايران 
ورود کرده بودند، رهگيري شدند و مورد اخطار قرار 
گرفتند. ايــن هواگردهاي فرامنطقــه اي پس از 
قاطعيت پدافند هوايي در رهگيري و اخطار، مسير 
خود را از حالت نزديك شونده به مرزهاي جمهوري 
اسامي ايران تغيير دادند. براساس گزارش پايگاه 
اطاع رساني ارتش، رزمايش مشــترك ذوالفقار 
1400 ارتــش از ابتــداي برگزاري، مــورد توجه 
نيروهاي فرامنطقه اي به ويژه آمريكا قرار گرفته و در 
اين راســتا پهپادهاي MQ-9 و RQ4 آمريكايي، 
اصرار بر فعاليت در محدوده منطقه شناسايي دفاع 
هوايي، قصــد جمع آوري اطاعــات و نزديكي به 
منطقه عمومي اين رزمايش را داشــتند. در طول 
برگزاري رزمايش هواگردهاي بيگانه به دفعات مورد 

اخطار نيروي پدافند هوايي ارتش قرار گرفتند.
سرلشكر عبدالرحيم موسوي، فرمانده کل ارتش 
در پايان اين رزمايش در پاسخ به اين سؤال که آيا 
ارتقاي توانمندي نظامي جمهوري اسامي ايران 
تهديدي براي همسايگان محسوب مي شود؟ گفت: 
به هيچ وجه اينگونه نيست و ســابقه ما نشان داده 
است که اهل تجاوز و تهاجم نيستيم. تاش هاي ما 
و رزمايش هايي که انجام مي دهيم، همه براي دفاع 
از آرمان ها و کشور خودمان است، اما اشتباه نشود؛ 
دشمنان ما بدانند که اگر منافع ما را تهديد کنند، 
پاسخ ما محدود به مرزها نخواهد بود؛ اگر منافع ما را 
تهديد کنند، در هر کجا که لازم باشد، منافع شان را 
تهديد مي کنيم، اما براي کشورهاي منطقه و برادران 
خودمان امنيت را به ارمغان مي  آوريم و براي خود و 

ملت ما آماده دفاع هستيم.
در مراســم پاياني آخرين روز رزمايش ارتش که با 
حضور امير سرلشكر ســيدعبدالرحيم موسوي و 
جمعي از فرماندهان ارشد ارتش جمهوري اسامي 
ايران، امير سرلشــكر حسني ســعدي، جانشين 
فرمانده قرارگاه مرکزي خاتم الانبيا )ص( و همچنين 
ناظران قرارگاه مرکزي حضرت خاتم الانبيا )ص(، 
رئيس سازمان عقيدتي سياسي ارتش و فرماندهان 
نيروهاي زميني، پدافند هوايــي، هوايي و دريايي 
ارتش و ديگر فرماندهان و مســئولان برگزار شد، 
انواع يگان هاي شناور سطحي و زيرسطحي نيروي 
دريايي ارتش جمهوري اســامي ايران شــامل 

ناوشــكن تمام ايراني دنا، انواع ناوشكن ها، ناوهاي 
موشك انداز، ناوهاي نيروبر و زيردريايي هاي کاس 
طارق و قدير، از مقابل ناوشكن سرفرماندهي سهند 

رژه رفتند.
جنگنده هاي اف4، ميراژ و هواپيماي شناســايي

P3F  نيروي هوايي ارتش و انــواع بالگرد نيروي 
دريايي ارتش يگان هاي سطحي و زير سطحي را در 
اين رژه همراهي کردند. همچنين فرمانده کل ارتش 
پيش از رژه يگان هاي شرکت کننده در رزمايش، از 
برخي تجهيزات و ادوات نيروي زميني ارتش شامل 
تانك ها، نفربرها، توپ ها، خودروهاي موشكي و... 

سان ديدند.

پشتيبان ميدان ديپلماسي هستيم
سرلشكر موسوي در پاسخ به پرسش ديگري درباره 
تأثير برگزاري رزمايش هايي نظير رزمايش مشترك 
ذوالفقار1400 ارتش و ارتقاي توان رزمي و دفاعي 
نيروهاي مسلح در پيشبرد اهداف نظام جمهوري 
اســامي ايران در عرصه ديپلماتيك، خاطرنشان 
کرد: نظام ســلطه معمولا اهداف خــود را با زور و 
قدرت نظامي پيش مي برد، اما زماني که شاخ زور 
به يك ديوار مســتحكم قدرت برخورد مي کند، 
به ناچار ديپلماســي و مذاکره زبان باز مي کنند؛ 
امروز مي بينيد که آنها زبان ديپلماســي و مذاکره 
باز کرده اند براي اين اســت که به ديوار مستحكم 
قدرت برخورد کرده اند. فرمانده کل ارتش تصريح 
کرد: مسئولان ديپلماســي ما خودشان فرزندان 
و تربيت يافتگان دفاع مقدس هســتند و مي دانند 
که نيروهاي مسلح با اقتدار ايستاده اند و حامي و 
پشــتيبان آنها در ميدان هاي ديپلماسي و دفاع از 

حقوق ملت بزرگ هستند.

 اولين حضور ناوشكن دنا در رژه دريايي ارتش
در رزمايــش 3روزه ذوالفقار1400 ناوشــكن دنا 
براي نخســتين بار در رژه يگان هاي دريايي ارتش 
شرکت کرد. اين ناوشــكن 24خردادماه امسال به 
ناوگان جنوب نيروي دريايي ارتش ملحق شــد. 
تقريبا يك دهه از زمان طراحــي تا تحويل اين ناو 
به طول انجاميده و مي توان گفت طراحي و ساخت 
اين ناو در کنار جماران و دماونــد، محصول دوره 
شروع کار در حوزه شناور ســازي  در ايران بوده و 
مهندسان ايراني 3 شناور جماران، سهند و دماوند 
در اين کاس را توســعه داده اند. اين شناور وزني 
در حــدود 1300تا1۵00 تن، طولــي در حدود 
۹4متر و عرضي در حدود 11متــر دارد. در حوزه 
تسليحات اين شــناور به 2موشك سطح به هواي 
سري محراب که الگو برداري شده از سري استاندارد 
است، مجهز شــده و در بحث ضد کشتي نيز  4 تير 
موشك ضد کشتي )احتمالا از سري قدير يا قادر( 
دارد. قبضه توپ هاي مختلــف در کنار 2 پرتابگر 
3فروندي اژدر، تسليحات اين شناور را دربرگرفته 
و در عين حال اين شــناور توان پذيرش بالگرد را 
در پد پشــت خود در شــب و روز  دارد. در بخش 
راداري، رادار ارائه فازي عصر بهينه شده روي اين ناو 
نصب شده که مدل اوليه آن 200 کيلومتر و مدل 
جديد نصب شده روي شــناور دنا تا 300 کيلومتر 
برد داشته و توان پوشــش 360 درجه اطراف ناو را 
دارد. بهره گيري براي نخستين بار از پيشران بومي، 
استفاده از يك سيستم سونار کاما ايراني، جهش 
نيروي دريايي از عصر آنالوگ به ديجيتال باز هم بر 
پايه سيستم هاي ساخت داخل، نيروي دريايي را در 
حال تكميل توان بومي کامل در ساخت شناور هاي 

رزمي قرار داده است.

حشمت الله فاحت پيشه در گفت وگو با همشهري تشريح کرد 

طلب هاي ايران از اروپا در اجراي نافرجام برجام

 تحليل شما از تماس هاي اخير 
وزير امورخارجه كشــورمان با مقامات 
اروپايي و سفر آقاي باقري كنی به اروپا 
چيست و اين ارتباطات ديپلماتيك قبل 
از مذاكرات هشتم آذر، چه ضرورتي دارد؟

به هرحال ايــن تماس هــا و تلفن هاي وزير 
امورخارجــه و ديدارهايي کــه معاون وزير 
امورخارجــه انجام داده يا قرار اســت طبق 
برنامه انجام دهد، طبيعتا بايد انجام شــود. 
چون نخســتين ديدار و نخســتين تبادل 
مواضع نبايد بر ســر ميز 1+4 شكل بگيرد 
بلكه قبل از آن بايــد مواضع و صحبت هاي 
دوجانبه شنيده شــود و به همين دليل هم 
اين آمدوشدها و تماس ها بايد صورت بگيرد 
تا صحبت هــاي متقابل مطرح شــود. اين 
مقدمات براي نشست 8آذر يعني زماني که 
مذاکرات وين احيا مي  شود يا مذاکرات مجدد 

شروع شود، طبيعي است.
اهميت مواضع كشــورهاي 

اروپايي در مذاكرات چيست؟
ببينيد، واقعيت اين اســت که طرف اصلي 
ايــران، آمريكا ســت و کشــورهاي ديگر 
روزبه روز براي خودشــان نقش هاي تازه اي 
را تعريف کرده اند و اين نقش هاي تازه ناشي 
از سياستي است که ايران شكل داده است. 
يعني از ابتدا که ايــران ابا مي کرد يا از اينكه 
مستقيم موضوع هسته اي را با آمريكا مطرح 
کند، دوري مي کــرد، به تدريــج بازيگران 
ديگري به ميدان آمدند؛ ابتدا کشــورهاي 

اروپايي و بعد هم کشورهاي چين و روسيه.
 اين کشورها در واقع به دليل سياست ايران 
بود که چنين جايگاهي پيدا کردند. آنها ابتدا 
به عنوان واســطه ميان ايران و آمريكا عمل 

مي کردند امــا کم کم حــوزه منافعي براي 
خودشان تعريف کردند. چنان که در وزارت 
خارجه اين کشورها يك مسئوليت و يك اتاق 
و يك ميز به عنوان ميز برجام تعريف کردند و 
يكي از ديپلمات هاي ارشد اين کشورها هم 
مسئوليت پيدا کرد که برجام را از ناحيه يا 
زاويه ديد منافع ملي کشور خود دنبال کنند.

لذا ما مي بينيم که عما اکثر اين کشــورها 
توقع دارند که در مذاکرات برجام دغدغه ها و 
منافع آنها ديده شود و از حضور در اطراف ميز 
بيشتر براي افزايش نفوذ جهاني يا منطقه اي 

خودشان استفاده مي کنند.
حال با توجه به اين توضيحات 
دستور كار اصلي مذاكرات 8آذر در وين 

چه خواهد بود؟
به هر حــال، واقعيت قضيه اين اســت که 
اين مذاکرات از لحاظ شــكلي يك دستور 
کار اصلي دارد که عبارت است از چگونگي 

بازگشت آمريكا به برجام. 
اگــر آمريكايي ها در 

طول ايــن مدت با 
حســن نيت عمل 
کننــد، به نظر من 
اثرگذار خواهد بود. 

مثا اينكه در اين 20روز مانده تا مذاکرات، 
بخشــي از تحريم هاي ايران برداشته شود، 
ايــن گام مثبتي خواهد بــود. ضمن اينكه 
ايران هــم مي تواند گام مثبتــي در زمينه 
تعامل بيشتر با آژانس بردارد تا نوعي فضاي 
حسن نيت شكل بگيرد تا مذاکرات 8آذر به 
جاي اينكه به صورت اختافي شروع شود، از 

حوزه هاي مشترك شروع شود.
مهم ترين موارد يا موضوعاتي 
كه احتمالا در مذاكــرات مطرح خواهد 

شد، چيست؟
واقعيت اين اســت که اگر طرفين بتوانند 
يك ســري دغدغه ها را نه صرفا درراستاي 
منافع ايران، بلكه در راستاي منافع جهاني 
رفع و عمل کنند هم بســيار مهم اســت. 
مواردي چــون پايداري توافــق احتمالي و 
بازگشت به جايي که برجام قطع و در واقع 

توسط ترامپ متوقف شد، بسيار مهم است.
در زماني که ترامپ برجــام را متوقف کرد، 
۹1۵ تحريم از 1248 تحريم هسته ای ايران 
برداشته شده بود که با خروج ترامپ از برجام 
هم تحريم هاي رفع شــده بازگشــت و هم 
تحريم هاي جديدي اضافه شــد. اين يك 
بخش از موضوعاتي است که وجود دارد 

و در مذاکرات مطرح خواهد شد.
همچنين به نظر من 

همين که مشــخص شــود آمريكايي براي 
اجراي مكانيسم ماشه يا بند هاي 11 تا 13 
عهدنامه 2231 برنمي گردند، مهم اســت. 
گرچه من معتقدم که دولــت فعلي آمريكا 
حداقل در شرايط کنوني به دنبال استفاده از 

چنين مكانيسمي نيست.
موضوع ديگــري که وجود دارد اين اســت 
که بايــدن بايد تصميم اساســي بگيرد و از 
اين امكان هم برخوردار هست که مي  تواند 
تصميم بگيرد و آن اين اســت که ايشــان 
مي داند که آقاي پمپئو يك موضع مشخص 
را اعام کرد  مبني بــر اينكه دولت ترامپ با 
شكل دهي يك ســاختار جديد از تحريم ها 
سعي کرد ساختاري را ايجاد کند که حتي 
دولت بعد نتواند به راحتي به برجام بازگردد.

بنابرايــن رئيس جمهور آمريــكا بايد يك 
تصميم اساســي در اين رابطــه بگيرد. اگر 
برجام در مذاکرات آذر ماه به سمت احيا پيش 
برود، به نظرم به نفع همه خواهد بود. اما اگر 
مذاکرات آذرماه فرسايشــي شــود، عوامل 

مخل، مجال بيشتري پيدا مي کنند.
مثلا چه عواملي؟

عواملي مانند نظاميان آمريكايي که عمليات 
تحريك آميز در منطقه انجــام مي دهند. يا 
صهيونيست ها که مي بينيم هرچه به 8آذر 
نزديك مي  شــويم، آتش بازي هاي خود در 
حوزه هايي را که ايران در مورد آنها حساسيت 
دارد، بيشــتر مي کنند و... اين موارد نشان 
مي دهد که عوامل آشوب ساز سعي مي کنند 
که در واقع اين فضــاي منفي را ايجاد کنند 

براي اينكه دوباره برجام شكل نگيرد.
اما يك واقعيت مهم اين است که آمريكايي ها 
يك چالش اساســي دارند و آن چالش شان 
در درياي چين و خاور دور اســت. در واقع 
احياي برجام فقط در راســتاي منافع ايران 
ارزيابي نمي شــود بلكه آمريكايي ها هم در 
بند اين هســتند که چالش هايشــان را به 
حداقل برسانند برای اينكه به چالش اصلي 
خودشان يعني هژموني بين المللي در رقابت 

با بازيگري مثل چين بپردازند.
مجموعه اينها موجب شــده که وقتي اين 
موارد را کنار هم بگذاريم، برداشته شــدن 
چند گام عملي در کاهش تحريم ها به ويژه از 
سوي آمريكا مي تواند فضاي مثبتي را پيش 

از مذاکرات 8آذر ايجاد کند.
در مذاكرات پيشين اروپايي ها 
در ظاهر با ايران همراه بودند و مواضعشان 

به ايران نزديك تر بود و در ظاهر آمريكا 
تنها بود. اما در عمــل كار خاصي انجام 
ندادند. تحليل شما از رفتار اروپايي ها در 

دور جديد مذاكرات چيست؟
واقعيت اين است که اروپايي ها هيچ وقت با 
ايران همراه نبوده اند. همراهي اروپايي ها با 
ايران در واقع در دومرحله مطرح شد؛ يكي 
در زمان تروئيكا بود که اروپايي ها مذاکراتي 
را با ايران شــكل دادند و مواضع مشترك و 
بيانيه هاي مشترکي ميان ايران و اروپا شكل 

مي گرفت مانند بيانيه سعد آباد.
در اين بيانيه ها و اعــام مواضع اروپايي ها 
با ايران همراه بودنــد، اما در عمل وقتي که 
آمريكايي هــا موضع مخالــف مي گرفتند، 
اروپايي ها هيچ گام عملي بر نداشــتند. اين 
يك مرحله. مرحلــه دوم که بحث همراهي 
مطرح شد، بعد از خروج ترامپ از برجام بود 
که بافاصه خانم موگريني به عنوان مسئول 
سياست خارجي وقت اتحاديه اروپا موضع 
گرفت و گفــت که ما پاي برجــام و اجراي 
برجام ايستاده ايم و مقامات ديگر اروپايی هم 
چنين موضعي گرفتند، اما در عمل ديديم 
که حتي آب باريكه اينســتكس )ابزار ويژه 
مالي که توسط کشــورهاي فرانسه، آلمان 
و انگليس براي تسهيل تجارت غيردلاري با 
ايران ايجاد شد( تكرار مي کنم که آب باريكه   
اينســتكس که اروپايي ها بايد حداقل هاي 
مايحتاج ايران را تاميــن مي کردند،  انجام 
ندادند و حتي يك دلار را بــه ايران منتقل 
نكردنــد و حتي يــك خريد   ناشــي از اين 
ســازوکار صورت نگرفت. لــذا من معتقدم 
همراهي اروپايي ها با ايــران فقط در بيانيه 
و حرف بوده و در عمــل اروپايي ها همواره 

تسليم آمريكا بوده اند.
اروپايي هــا در دور جديــد 

مذاكرات به دنبال چه چيزي هستند؟
واقعيت ايــن اســت کــه الان اروپايي ها 
مواضعي را خــارج از برجام مطرح مي کنند 
تا جايگاه خود را تحكيم ببخشند. اروپايي ها 
يك سياســت داشــته اند که همواره سعي 
کرده اند تا از محل کاستن از منافع و مولفه ها 
و اولويت هاي ايران جايگاه خود را باز کنند. 
درصورتي که اروپايي ها بايد فشار را بر آمريكا 
وارد مي  کردند که شــرايطي شبيه شرايط 
ترامپ شــكل نگيرد. ماحصــل قضيه اين 
است که به نظر من مســير بروکسل مسير 

وقت گذراني است؛ مسير اصلي وين است.

مذاكرات احياي برجام قرار اســت در آينده نزديك دوباره 
برگزار شــود؛ مذاكراتي كه به هر حال بعد از روي كار آمدن 

دولت جديد در ايران با وقفه اي چند ماهه مواجه شد.
حال پس از اندكي كش وقوس، قرار اســت هشتم آذر دور 
جديد مذاكرات دوبــاره ميان ايران و 1+4 برگزار شــود و 
ايران با طرف هــاي اروپايي براي احيــاي برجام گفت وگو 
كنند. در روز هاي گذشــته اميرعبداللهيــان، وزير خارجه 
كشــورمان كه به دليل ابتلا به كرونا در قرنطينه هم به سر 

مي برد، گفت وگوهايي تلفني با وزراي خارجه انگليس، فرانسه 
و آلمان داشته است. همچنين علي باقري كنی، معاون سياسي 
وزير امورخارجه هم به اروپا سفر كرده تا به عنوان ديپلمات 
ارشــد و مذاكره كننده اصلي ايراني قبل از مذاكرات 8آذر با 

مقامات فرانسوي، آلماني و انگليسي ديدار و گفت وگو كند.
اينكه انتظار ايران از اروپا چيســت و چشم انداز مذاكرات 
هشتم آذر چه خواهد بود، موضوعي است كه با »حشمت الله 

فلاحت پيشه« تحليلگر مسائل سياسي مطرح كرديم. 
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 شهردار تهران در نخستين 
بازديــد از معاونت هــاي گزارش

هشــت گانه شــهرداري 
تهران، به ســاختمان ايوان شــمس در 
بزرگراه كردستان رفت. او در اين بازديد 
تأكيد كرد كه هويت اجتماعي تهران بايد 

منطبق با بافت شهري باشد.
به گزارش همشهري، عليرضا زاكاني در 
اين بازديد سرزده گفت: »تهران بايد به 
يك هويت فرهنگي و اجتماعي منطبق 
با بافت شهري و مفاهيم اسلامي تبديل 

شود.«
او پس از احصای مشــكلات پيش روي 
معاونــت اجتماعي و فرهنگــي، گفت: 
»تهران ظرفيت ايــن را دارد تا در حوزه 
فرهنگ و هنر، شــعر و ادبيات، ورزش و 
علم و فناوري؛ هويتي مستقل و برگزيده 
را به خــود اختصاص دهــد و اين امر در 
كمترين زمان ممكــن با مديريت دقيق 
تحقق پذير اســت. تهران هم اكنون در 
بخشــي از حوزه هــا مانند ســلامت، 
آســيب هاي اجتماعــي، ورزش و ديگر 
مسائل مربوط به امور اجتماعي و فرهنگي 

در وضعيت بحراني قرار دارد.«
او در پيشــنهادي خطاب بــه معاونت 
اجتماعي و فرهنگي شــهرداري تهران، 
افزود: »امروز اين امــكان وجود دارد كه 

با اســتفاده از ظرفيت نخبگان محلات 
تهران و مســاجد، شــرايط را به سمت 
وضعيت ايده آل، سوق دهيم. همچنين 
با شكل گيري گروه هاي ادبي و فرهنگي 
در مساجد و محلات، ظرفيت هاي موجود 
براي فعاليت هــاي اجتماعي و فرهنگي 

شهر تهران  ارتقا پيدا مي كند.«
شــهردار تهــران درخصــوص اهميت 
مديريت فرهنگــي محله هاي پايتخت 
نيز گفت: »تهران داراي 354محله است 
كه با تمركز بخشيدن بر نخبگان هر محله 
مي توانيم شاهد تحقق هم افزايي تك تك 
اين محله ها با معاونــت امور اجتماعي و 
فرهنگي باشيم تا اين كلانشهر به بهترين 
الگوي شهري و فرهنگي اجتماعي براي 
ساير شــهرهاي جهان اســلام، با روش 

مديريت از پايين به بالا تبديل شود.«
زاكاني درباره وضعيت زيست مهاجران، 
كارتن خواب ها و زباله گردهاي شهر تهران 
نيز گفت: »چشم پوشي بر اين جمعيت 
آسيب ديده ۲۱هزار نفري، ظلم به شهر 
و اين بخش از شهروندان است. پيگيري 
حل مشكلات اين شهروندان آسيب ديده 
بايد در چند مرحله شناسايي، سم زدايي 
و درمان، بازيابي هويتي و شــخصيتي و 
در آخر نيز با اشــتغال و آموزش صورت 

گيرد.«

حركتبهسمتهمافزايي
معاون امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري 
تهران نيز در نخستين بازديد شهردار از 
معاونت هاي هشت گانه شهرداري با تأكيد 
بر اهميت و جايگاه معاونت متبوع خود، 
گفت: »نظام فعاليت هاي حوزه معاونت 
امور اجتماعي و فرهنگي شــهرداري از 
انسجام برخوردار است ازهمين رو برای 
پيشبرد اهداف اين معاونت در شهرداري 
تهران، بايــد از فعاليت هــاي جزيره اي 
فاصله گرفته و به سمت هم افزايي پيش 

رفت.«
محمد امين توكلي زاده افــزود: »امروز 
بايد تلاش كنيم با پيوستگي برنامه ها و 
اقدامات در بين اجزای معاونت و بدنه كلي 
شهرداري، در مسير نيل به اهداف خرد 
و كلان فرهنگي اجتماعي شــهرداري 
تهران گام هاي اساسي برداريم. نمي توان 
از معاونت امــور اجتماعــي و فرهنگي 
انتظار داشــت تا زماني كه يك منظومه 
منسجم نباشد، در مسير همكاري با ساير 

معاونت ها به خوبي عمل كند.«
معاون اجتماعي شــهردار رســيدن به 
اهداف كوتاه و بلندمدت معاونت متبوع 

خــود را در گــرو رعايــت اركان اصلي 
فرهنگــي شــهرداري تهران دانســت 
و گفت: »لازم اســت ۲ اصــل مهم را در 
فعاليت هاي خود لحاظ كنيم؛ نخســت 
هويت و سپس سبك زندگي. هر دوی اين 
اصول مي بايست محوريت عموم كارها و 
اقدامات ما در معاونت اجتماعي و ســاير 

معاونت ها باشد.«
توكلي زاده با بيان اينكــه احياي هويت 
ايراني اسلامي شهر تهران در كنار ترويج 
سبك زندگي شهري زماني تحقق خواهد 

يافت كه مســائل فرهنگــي ذيل ديگر 
فعاليت ها قرار نگيرد، خاطرنشــان كرد: 
»لازم است محوريت اقدامات شهرداري 
با مســائل فرهنگي و اجتماعي باشد و 
ديگر فعاليت ها به پيوست اين محوريت 
ايفاي نقش كنند.« به گفته توكلي زاده، 
لزوم ارتباط معاونت اجتماعي و فرهنگي 
با اقشار و اركان جامعه ازجمله مدارس، 
مســاجد و خانواده ها براي بررســي و 
پيگيري دقيق و واقع بينانه مســائل در 
امور اجتماعي و فرهنگي شهرداري جزو 
اولويت هــاي معاونت امــور اجتماعي و 

فرهنگي خواهد بود.
معاون اجتماعي و فرهنگي شهردار تهران 
درباره فراگير شدن آسيب هاي اجتماعي 
در بخش هاي مختلف ازجمله زباله گردها 
و كارتن  خواب هاي شــهر تهران، گفت: 
»در حوزه آســيب هاي اجتماعي بايد به 
اين نكته مهم اشــاره كنم كــه در قالب 
طرح زمســتان گرم، گرمخانه هاي شهر 
تهران با ظرفيت ۲۱۰۰ نفر آغاز به فعاليت 
كرده اند. البته همچنان پيگير هستيم تا 
با ارتقا  و كيفي سازي  و بالا بردن كميت، 
افراد بيشتري تحت پوشش قرار بگيرند.« 

زاكاني در بازديد سرزده از معاونت اجتماعي و فرهنگي شهرداري مطرح كرد

شهردار تهران: پايتخت در بخشي از حوزه ها مانند سلامت، آسيب هاي اجتماعي، ورزش و... در وضعيت بحراني قرار دارد
هويت اجتماعي تهران بايد منطبق با بافت شهري باشد

در شهرشورا

رفعابهامدرنحوهاجرایپروژهها
در بيست ودومين جلسه شوراي شهر تهران يك فوريت استفساريه 
شهرداري تهران درباره تبصره ۱9بودجه امسال شهر به تصويب 
رسيد، 6نماينده شورا براي بررسي پيوست هاي مطالعاتي و برنامه 
زمانبندي تمامي طرح ها و پروژه هاي شهرداري انتخاب شدند و 
هنگام بررســي پرونده چند پلاك باغي، بحث اصلاح قانون باغ ها 

به ميان آمد.
به گزارش همشــهري، در جلســه ديروز شوراي شــهر، معاون 
برنامه ريزي و امور شــوراي شــهرداري تهران حضور داشــت و 
در صحن شــورا خواســتار اصلاح تبصره ۱9بودجه سال۱4۰۰ 
شهرداري تهران از شــورا شــد. لطف الله فروزنده گفت: »در بند 
3تبصره ۱9 مصوبه بودجه ســال ۱4۰۰شــهرداري تهران آمده 
است: »دستورالعمل نحوه اجراي پروژه، خريد خدمات، پرداخت 
يارانــه و قيمت گذاري بهــاي محصولات يا خدمــات در دوران 
بهره برداري حاصل از ســرمايه گذاري و مشــاركت موضوع اين 
تبصره تا پايان خرداد ماه ۱4۰۰توسط شهردار تهران براي تصويب 
به شوراي اســلامي شهر تهران ارائه خواهد شــد.« بر اين اساس 
بايد دســتورالعمل نحوه اجراي پروژه تا پايان خرداد ۱4۰۰تهيه 
مي شــد، اما ابهامي در اين باره وجود دارد و آن ابهام اين است كه 
آيا منظور دستورالعمل اجراي پروژه است يا بهره برداري پروژه؟« 
او درخصوص علت فوريت نيز يادآور شد: »مي خواهند عمليات را 
آغاز كنند، اما سازمان بازرسي ايرادي را وارد كرده و متذكر شده كه 
اول بايد دستورالعمل تا پايان خرداد آماده مي شد تا اجازه فعاليت 
داده مي شد؛ لذا خواهشمندم از اين موضوع رفع ابهام كنيد.« در 
ادامه مهدي چمران، رئيس شوراي شهر تهران در اين باره، گفت: 
»با توجه به اهميت موضوع و اجراي پروژه ها و مســائل مالي بايد 

سريع تر به اين استفساريه شهرداري تهران پاسخ داده شود.« 
بعد از اين صحبت ها، يك فوريت استفساريه به رأي گذاشته شد 

كه بدون مخالف و با اكثريت آرا به تصويب رسيد.

بررسيپروندهباغها
بخشي از جلســه شوراي شــهر تهران به بررســي پرونده باغ ها 
اختصــاص داشــت. در اين بين، رئيس كميســيون ســلامت، 
محيط زيست و خدمات شهري شوراي شهر تهران اعلام كرد كه در 
ديدار با شهردار تهران پيشنهاد شده كميته اي براي بررسي دقيق 
و همه جانبه طرح انتقال حق توســعه )TDR( تشكيل و نتيجه 
به صورت لايحه اي به شوراي اســلامي شهر ارسال شود.« مهدي 
پيرهادي تأكيد كرد:  »قطعا با ارائه مشوق ها مي توانيم شهروندان 

را به حفظ، احيا و توسعه باغ ها ترغيب كنيم.« 
مهدي بابايــي، رئيس كميته حفاظت و صيانت از فضاي ســبز و 
باغ هاي شهر تهران نيز خواســتار اصلاح قانون باغ ها شد و گفت: 
»حق الناس و رعايت صرفه و صلاح شهروندان بايد در اين خصوص 

مورد توجه قرار گيرد.« 

  ناوگانمترونيازبه
تعميرواورهالدارد

مهديچمران،رئيسشــوراياسلامي
شهرتهران:براي تعمير و اورهال واگن هاي 
مترو بايد خريد هايي انجام شود، البته اين 
را بگويم كه اگر واگن بخريم ۲ ســال ديگر 
واگن ها به دستمان مي رسد و اينگونه نيست 
كه بتوان در نمايشــگاه واگن مترو خريد. 
تهران به ورود بيش از هزار تا دو هزار دستگاه 
اتوبوس نياز دارد،  در اين شــرايط است كه 
ما می توانيم بگوييم كاری برای مردم انجام 
داده ايم، اما همين اقدام هم بسيار پراهميت 
اســت زيرا برای تعدادی وام گرفته شده و 
اوراق قرضه فروخته شــده است تا بتوانند 
اين اتوبوس ها را خريداری كنند. اميدواريم 
با توجه به اينكه قسمت اعظم واگن ها داخل 
كشــور و  در شركت واگن ســازي  ساخته 
مي شــود با ورود هر چه سريع تر واگن هاي 
مورد نياز شرايط خوبي در مترو حاكم شود. 

)پايگاهخبريشهر(

  افتتاحميدانميوهوترهبار
درمنطقه7

ســميهحاجوي،شــهردارمنطقه7:
هفتمين ميدان ميــوه و تره بار منطقه 7 در 
زميني به مســاحت 797مترمربع و عرصه 
53۱مترمربع واقع در محلــه بهار با هدف 
دسترســي هر چه آســان تر، بهتر و بيشتر 
 شــهروندان به ميادين و بازارهــاي ميوه و

تره بار افتتاح شد. )همشهري(

  تبديلساختمانبلديهبه
آوردگاهفرهنگي،هنري

مصطفــيحســينيكومله،مشــاور
شــهردارمنطقه۱۲تهــراندراحياي
بافتهايتاريخــي:عمليــات اجرايي 
ساختمان بلديه به عنوان خانه شهر تهران، 
رو به اتمام است. اين بنا با كاربري فرهنگي، 
براي برگزاري رويداد هاي فرهنگي- هنري، 
فستيوال ها و جشــنواره هاي بزرگ، مورد 
اســتفاده قرار خواهد گرفت. سناريو هايي 
براي طراحي مفهومي ســاختمان و عرصه 
پياده راهي مقابل آن پيش بيني شــده كه 
نيازمند تدقيق و تعيين تكليف نهايي است.

)باشگاهخبرنگاران(

 افزايش قيمت خودرو، تحويل و توليد تاكسي را متوقف كرده است

 بلاتكليفيهزارانتاكسيفرسودهدرشهرتهران
 درســت است كه گلايه هاي شــهروندي از 
تاكسي ها هميشه وجود داشــته و دارد، اما 
واقعيت آن اســت كه اين بخــش همواره با 
بي مهري هايــي هم روبــه رو بوده اســت؛ 
درحالي كــه تاكســيراني ســهم بزرگي در 
جابه جايي هاي روزانه تهــران دارد و نقش 
جدي در حمل ونقل همگاني بازي مي كند. 
به گزارش همشهري، در اين ميان تعدادي از 
تاكسيرانان با آنكه مايل به تعويض خودروي 
فرسوده خود هستند، اما تسهيلاتي كه به آنها 
داده مي شود، آنقدري نيست كه قيمت خريد 

يك  تاكسي نو را جبران كند.
به همين بهانه سراغ سازمان تاكسيراني شهر 
تهران رفتيم. سيدعلي محتشمي پور، معاون 
فني و بهره برداري ســازمان تاكسيراني شهر 
تهران در اين ارتباط از همكاري نكردن شركت 

ايران خودرو در ثبت نام و تحويل تاكسي هاي 
جديد به تاكســي داران به بهانه لزوم افزايش 
قيمت خودرو خبر داد و گفت: »بيش از نيمي از 
ناوگان تاكسيراني شهر تهران فرسوده است؛ بر 
همين اساس از ابتداي سال جاري تفاهمنامه اي 
با سازمان برنامه و بودجه امضا كرديم تا مبلغي 
براي تسهيلات نوسازي در اختيار تاكسي هاي 

فرسوده قرار بگيرد. 
براســاس قيمت خودرو و طبق كارشناسي ها 
اين مبلغ 9۰ميليون تومان تعيين شد. صحبت 
ما هم اين بود كه خودروساز در قيمت گذاري 
تاكسي نبايد مانند خودرو هاي شخصي عمل 
كند و قيمت تاكســي تا پايان سال۱4۰۰ كه 
بسته تشويقي 9۰ميليون توماني براي نوسازي 
تاكسي ها درنظر گرفته و مصوب شده، افزايش 
نداشته باشد و خودرو ســاز قيمت تاكسي را 

افزايش ندهد.« او افزود: »پس از افزايش قيمت 
خودرو در ابتداي سال، شــركت ايران خودرو 
به دنبال افزايش قيمت خــودرو در بازه زماني 
3ماهه اســت. اين شــركت خودرو ساز براي 
نوسازي تاكسي ها از خرداد ماه شروع به كار كرد 
و تا آخر شهريور اين روند ادامه داشت، اما بعد از 
آن ثبت نام و صدور كد رهگيري و پيش فاكتور 

به صورت قطره چكاني انجام شد.« 

مخالفتباافزايشقيمتخودرو
معاون فني و بهره برداري سازمان تاكسيراني 
شهر تهران گفت: »از نيمه مهر ماه   ايران خودرو 
به طور كل براي تاكسي هايي كه از يك ماه ونيم 
تا ۲ماه گذشته سهم آورده خودشان را واريز 
كرده اند كد رهگيــري و پيش فاكتور صادر 
نكرده و ثبت نام جديدي هم انجام نمي دهد.«

شــهردار تهــران: تهــران 
داراي 354محله است كه با 
تمركز بخشيدن بر نخبگان 
هر محله مي توانيم شــاهد 
تحقق هم افزايــي تك تك 
اين محله ها با معاونت امور 

اجتماعي و فرهنگي باشيم

نكاتتاكسيسواري
ونقششهروندي

در تمام ساعت هايي كه مسافر وجود 
دارد، تاكســي هاي خطــي طبق ۱

شــيفت بندي ملزم به فعاليت در مســير و 
جابه جا كردن مسافران هستند.

 اگر خطــي در هر زمانــي تعطيل 
باشد، شهروندان با ذكر شماره خط ۲

مي توانند اين موضوع را به ســامانه ۱888 
گزارش دهند.

بايــد توجه داشــت كــه كاربري 
تاكسي ها با يكديگر متفاوت است. 3

برخي كاربري گردشي و تلفني دارند، برخي 
ويــژه ادارات هســتند و برخي هــم ويژه 
فرودگاه، ترمينال يا راه آهن هســتند. اين 
تاكسي ها مجاز به جابه جايي مسافر به شكل 

دربست هستند.
تاكسي هاي خطي اجازه جابه جايي 

مسافر به شكل دربستي را ندارند.4
نرخ تاكســي هاي خطي در زمان 

ترافيك يا بارش برف و باران افزايش 5
پيدا نمي كند و مطابق برچسب قيمت است.

شهروندان هرگونه تخلف از سوي 
تاكسي ها را مي توانند با ذكر شماره 6

پلاك به ســامانه ۱888 اعــلام و تا زمان 
رسيدن به نتيجه آن را پيگيري كنند.

پيامكــي  ســامانه  طريــق  از 
مي تــوان 7 نيــز   3۰۰۰4۲46

پيشنهادها و شكايت هاي شهروندان درباره 
موضوع تاكسي ها را اعلام كرد.

هنوز ابلاغيه اي درخصوص برداشته 
شــدن فاصله گذاري اجتماعي در 8

تاكسي ها صادر نشده است.
در زمــان بارش بــرف و بــاران و 

ساعت هاي پيك ترافيك مدت زمان 9
طي شدن مســير مبدا تا مقصد۲ تا 3برابر 
مي شود و بر همين اساس روند جابه جايي 
مسافران كند شــده و ازدحام مسافران در 

برخي از خط هاي پرمسافر رخ مي دهد.
در تاكســي ها ۲نوع برچسب  كرايه 

وجود دارد؛ يكي براي شرايط عادي و ۱0
ديگری درخصوص فاصله گذاري اجتماعي.

 نرخ كرايه تاكســي بــراي ون ها با 
شــرايط فاصله گــذاري اجتماعي ۱۱

7نفره و شــرايط عادي ۱۰نفره محاســبه 
مي شود.

نرخ كرايه تاكسي براي خودروهاي 
با شــرايط فاصله گذاري اجتماعي ۱۲

3نفره و شــرايط عــادي 4نفره محاســبه 
مي شود.

تاكسي سواري زير باران
تاكسي هاي شهر تهران همچنان ملزم به رعايت ابلاغيه پروتكل هاي بهداشتي هستند و سوار كردن 4مسافر و 

دريافت نرخ كرايه بالاتر از مصوبه ها تخلف محسوب مي شود

رعايت فاصله گذاري اجتماعي در تاكســي ها كاهش پيدا كرده و 
موارد متعددي گزارش شده كه تاكســي ها اين موضوع را ناديده 
مي گيرند. نكته جالب اينكه برخي تاكسي ها علاوه بر اينكه 4مسافر 
سوار مي كنند، برخلاف برچسب قيمت همچنان كرايه 3نفر را از 

مسافران مطالبه و دريافت مي كنند.
از اواخر هفته گذشــته تا ابتداي هفته جاري همزمان با بارندگي 
شديد، تعدادي از شهروندان گلايه هايي را در رابطه با دريافت كرايه 
بالاتر از ســوي برخي رانندگان يا نبود تاكسي هاي خطي  مطرح 
كردند. از طرفي چند روزي اســت كه اعلام مي شود  تاكسي هاي 
اينترنتي در ساعاتي از شبانه روز نرخ هاي عجيب و غريبي را به بهانه 
بارندگي و ترافيك اعلام مي كنند؛ به طوري كه نرخ ها طي دو سه 

روز اخير بيشتر از ۱۰۰درصد و بعضا تا ۲۰۰درصد نسبت به هفته 
گذشته، افزايش داشته است؛ درحالي كه در ۲روز گذشته نه بارندگي 
بوده و نه ترافيك آنچناني. اين باعث شده تا زحمات قشر زحمتكش 
تاكسيران هم به دليل كم كاري يا سوء اســتفاده شاغلان ديگر اين 
حرفه يا نرخ هاي عجيب تاكســي هاي اينترنتي زير سؤال برود؛ آن 
هم در روزگاري كه تاكسيرانان با مشكلاتي مانند بيمه، تسهيلات و 
اما و اگرهاي نوسازي خودرو روبه رو هستند. با همه اينها مديرعامل 
سازمان تاكسيراني شهر تهران تأكيد مي كند كه تاكسي ها همچنان 
ملزم به رعايت فاصله گذاري اجتماعي در مســافرگيري هســتند. 
مهدي اســماعيل بيگي مي گويد: »تا زمان صــدور ابلاغيه جديد، 
شهروندان چه در رابطه با سوار كردن مسافر بيشتر از ابلاغيه پيشين  

و چه مطالبه كرايه بيشتر، تخلفات را به تاكسيراني اطلاع دهند.«
ســيدامير هنجن، معاون نظــارت و امور مناطق اين ســازمان نيز 
مي گويد: »با وجود كاهش شيوع كرونا رانندگان تاكسي همچنان 
ملزم به رعايت طــرح فاصله گذاري اجتماعي در تاكسي هايشــان 
هســتند؛ هرچند با توجه به واكسينه شــدن اغلب افراد جامعه و 
برداشته شدن بســياري از محدوديت ها ازجمله دوركاري اداره ها 
و شــركت ها و همچنين بازگشــايي مدارس كه منجر به بالا رفتن 
آمار مســافران و افزايش تقاضاي سفر شــده، اين موضوع نياز به 
بازنگري داشته و در دست بررسي قرار دارد؛ چراكه اكنون 3۰درصد 
ظرفيت تاكسي ها خالي مانده است، اما تا زمان صدور ابلاغيه جديد 
رانندگان تاكسي ملزم به رعايت فاصله گذاري اجتماعي هستند. بر 
اين اساس تاكسي هاي ســواري با اجراي فاصله گذاري اجتماعي 
بايد به جاي 4مسافر، 3مسافر و خودروهاي ون به جاي ۱۰مسافر، 
7مسافر سوار كنند. البته مشاهده شده كه در برخي از ساعات اوج 

ترافيك مسافران براي اينكه سريع تر به محل موردنظرشان برسند 
با ميل خودشان 4نفري سوار مي شوند كه در اين موارد مقصر راننده 
تاكسي نيست. البته ناگفته نماند كه رانندگان تاكسي راغب هستند 
كه فاصله گذاري اجتماعي در تاكسي هايشــان رعايت شود؛ چون 
باعث حفظ سلامتي خودشان نيز شده و همچنين استهلاك خودرو 
كمتر مي شود.« او درباره موضوع كرايه  هم مي گويد: »اين موضوع 
فرقي براي تاكسيرانان ندارد؛ چراكه مطابق با مصوبه شوراي شهر 
نرخ براي مسافران سرشكن مي شــود. در تاكسي هاي تهران ۲نوع 
برچسب  كرايه داريم كه يكي نرخ شرايط عادي يا همان 4مسافر بوده 
و ديگري هم نرخ شــرايط كرونايي يا همان 3مسافر است و امكان 
دارد تخلف هايي در اين رابطه صورت بگيرد؛ بنابراين ســوار كردن 

4مسافر و گرفتن نرخ 3مسافر، تخلف بزرگي محسوب مي شود.«
  شــهروندان درصورت مشــاهده، حتما چنين مواردي را با اعلام 
شماره پلاك به ۱888 اطلاع رساني كنند تا با راننده تاكسي متخلف 
برخورد شود. ســيدهنجن درباره اينكه برخي از تاكسي ها هم در 
شرايط باراني و برفي فقط مسافر دربســت سوار مي كنند توضيح 
مي دهد: »شهروندان به اين موضوع توجه داشته باشند كه كاربري 
تاكسي ها متفاوت اســت و تاكســي هايي با كاربري هاي متفاوت 
ازجمله گردشي، تلفني، ويژه فرودگاه، راه آهن و ترمينال داريم كه 
مجاز به سوار كردن مسافر دربست هستند، اما تاكسي هاي خطي 
در هر شرايطي بايد در مسير خودشان و به شكل عادي مسافران را 
جابه جا كنند. اگر شهروندان مشاهده كردند كه تاكسي هاي خطي 
به دنبال گرفتن مسافر دربست هستند و از سوار كردن مسافران در 
مسير مبدا و مقصد خودشان خودداري مي كنند، اين موضوع را با 
ذكر شماره پلاك تاكســي به ۱888 گزارش كنند تا به اين تخلف 

رسيدگي شود.« 

مهدياسماعيلپور
خبر نگار

   تاكسي هاي شهر در ايام بارندگي ارائه خدمات را از شهروندان  دريغ نكنند 
سيدمحمدآقاميري،عضوكميسيونعمرانوحملونقلشورايشهرتهران:تاكسييكوسيلهحملونقلعمومياستوبايددردورههايبارندگيبهداد
مردمبرسدوحقنداردمقطعیكهبارندگيوساعتشلوغابتداييروزاستدرقالبتاكسياينترنتييابهصورتدربستيكاركند.سازمانتاكسيراني
بايددرشرايطبارندگيبارانندگانيكهميخواهندكرايهتاكسيرابالاترببرنديابهاشخاصخاصيسرويسبدهندواينامكانراازبقيهمردمسلب

كنند،برخوردكند؛چراكهايناقداماشتباهياست.
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يك بار تاكسي هاي فرسوده 

براي پروانه فعاليت بايد معاينه 
فني دريافت كنند.

50درصد
تاكسی های تهران 

فرسوده   اند

 ايران خودرو 
 تنها تاكسي ساز 

ايران است. 

7200
تاكسي فرسوده تهران 
در نوبت و انتظار نوسازي

از 15مهرماه به اين طرف ايران خودرو هيچ 
كد رهگيري و پيش فاكتوري براي فروش 

تاكسي صادر نكرده است.

90ميليونتومانتسهیلات
در سال 1400با كمك سازمان برنامه و بودجه 
تسهيلات 90ميليون توماني با كارمزد 4درصد 
و بازپرداخت 5ساله به تاكسي هاي فرسوده 

پرداخت مي شود.

10هزار
 تاكسي  طبق برنامه ريزي

 تاكسيراني تهران، بايد تا پايان سال 
نوسازي شود.

2800تاكسی
در 6 ماهه ابتدايي سال نوسازي شده كه با توجه 
به تعطيلات و همكاري نكردن شركت خودروساز، 
مدت زمان مفيد براي نوسازي اين تعداد تاكسي 

3 ماه بوده است.

1800تاكسيران
شهر تهران با وجود پرداخت سهم خودشان براي 
نوسازي تاكسي به شركت خودروساز از حدود 
2 ماه قبل، هيچ كدرهگيري و پيش فاكتوري 

دريافت نكرده و بلا تكليف هستند.

طبق اعلام 
سازمان 

تاكسيراني هيچ 
تاكسي داراي 
پروانه فعاليت 

كه كاربراتوري و 
دودزا باشد در 

شهر تهران وجود 
ندارد.

   دلجويي شهردار تهران از كودك زباله گرد
پسازانتشــارتصاويركتكزدنيككودكزبالهگردتوسط
مأمورانگشتبازيافت،شــهردارتهرانضمندلجوييازاين
كودك،دستوربرخوردقاطعباافرادخاطيراصادركرد.عليرضا
زاكانيباكودكزبالهگرد۱۲سالهايكه4ماهقبلتوسطمأموران
شهرداريموردضربوشتمقرارگرفت،ديداروازاودلجويي
كرد.شهردارحركتمأمورگشتبازيافتشهرداريرابيوجداني
وبهدورازانسانيتتوصيفكردوگفت:»هرچنددرزماناين
اتفاقبندهشــهردارتهراننبودم،امانبايدازكناراينموضوع
بهراحتيبگذريم.«بهگفتهعموياينكودك،4ماهپيشبودكه
مأمورانگشتبازيافتاينكودك۱۲سالهراهنگامجمعآوريزبالهكتكزدندوپابهفرارگذاشتند
واينكودك۱5شبدربيمارستانبســتريبود.زاكانیهمچنيندرسخنانيجداگانهگفت:
»دريافتهرگونهرشوهمأمورانرفعسدمعبرازدستفروشانسطحشهرممنوعبودهوتخلفبه
شمارميآيد.مردمميتواننددرصورتمشاهدهدريافترشوههركدامازمأمورانرفعسدمعبركه
نيرويشركتشهربانوحريمبانشهرداريتهرانمحسوبميشوند،تخلفاترااطلاعبدهند.«

 ويدئوی اين ديدار را 
با اسكن اين كد  ببینید
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سخت نگيريد
رئيس كل بانك مركزي در جلســه اي 
خطاب به مديران عامل بانك ها گفته 
است: يكي از مطالبات مردم از شبكه 
بانكي، تســهيل در اعطاي تسهيلات 

اســت و انتظار مي رود شــبكه بانكي با توجه به رتبــه اعتباري 
متقاضيان، شرايط آســان تري را درخصوص ســازوكار اعطاي 
تسهيلات خرد به متقاضيان داراي رتبه اعتباري مناسب، درنظر 
بگيرد. علي صالح آبادي در عين حال كه خواســتار سختگيري 
نكردن بانك ها در پرداخت تسهيلات خرد به مردم شده، بلافاصله 
تأكيد كرده بايد تكاليف قانوني كه بــراي بانك ها درنظر گرفته 

مي شود، قابليت اجرا داشته باشد.
 اين دو گزاره نشان مي دهد پرداخت تســهيلات درصورتي كه 
شــكل دســتوري و تكليفي پيدا كند، بانك ها را در ادامه روند 
فعاليت شان با دردسر مواجه مي ســازد و روند ناترازي در شبكه 
بانكي را وخيم تر مي كند. واقعيت اين اســت كه بانك ها به سبب 
حجم بالاي دســتور ها و تكاليفي كه از دولــت، مجلس و بانك 
مركزي ارسال مي شود، به تدريج تضعيف شده و ملزم كردن آنها 
به اجراي دستور ها در نهايت بانك ها را به قرض گرفتن بيشتر از 

بانك مركزي معتاد مي سازد.
افزون بر اين هنوز سازوكارهاي رتبه ســنجي مشتريان بانك ها 
روشن نيســت و اين احتمال وجود دارد كه پرداخت تسهيلات، 
شكل سليقه اي پيدا كند و نارضايتي مردم را تشديد كند. تغيير 
مســير وام دهي بانك ها شــروطي دارد كه ناديده گرفتن آنها، 
بانك ها را از ماهيت و فلسفه وجودي شان دور مي سازد. البته در 
طول سال هاي اخير يك اتفاق مهم در تركيب تسهيلات بانك ها 
رخ داده، يعني از سهم عقود مشاركتي، از مانده تسهيلات كاسته 
و بر نسبت تسهيلات مبادله اي و عقد مرابحه افزوده شده است. 
يكي از كارهايي كه هم وزارت اقتصاد به نمايندگي از دولت و هم 
بانك مركزي به نمايندگي از سپرده گذاران و سهامداران بايد دقت 
كنند زيان ده شدن بانك ها و ناترازي آنها در نتيجه سياست هاي 
دستوري اســت كه باعث انحراف در منابع و افت قدرت وام دهي 
بانك ها مي شود؛ البته ناگفته پيداست كه پرداخت تسهيلات خرد 
در نهايت باعث كاهش حجم مطالبات معوق بانك ها مي شــود و 
به دليل ضريب بالاي وصول تسهيلات خرد، نسبت به تسهيلات 
كلان، به نفع سهامداران، ســپرده گذاران و وام گيرندگان خواهد 
بود. درست اســت كه بانك ها نبايد ســختگيري كنند، اما بايد 
مراقب باشند كه صف متقاضيان دريافت تسهيلات طولاني تر و 
رانتي تر نشود كه عدالت در بهره مندي از تسهيلات خرد را تضعيف 

مي كند. پس سخت نگيريد.

مبلغ آورده اوليه متقاضيان  مسكن
در نهضــت ملي مســكن 
مشخص شــد. آنگونه كه از 
شباهت هاي اين طرح با مسكن ملي انتظار 
مي رفت، متقاضيان مسكن دولتي جديد 
بايد بسته به دهك درآمدي خود، در گام 
اول 20 تا 40ميليون تومان واريز كنند و در 
ادامه فرايند ساخت نيز در چند نوبت ديگر 
مبالغي به عنــوان آورده نقــدي به پروژه 

تزريق كنند.
به گزارش همشــهري، اظهارات متوليان 
وزارت راه وشهرسازي حاكي از اين است كه 
علاوه بر وعده هايي كه براي پرداخت يارانه 
سود و زمين رايگان براي دهك هاي پايين 
درآمدي داده شده، آورده نقدي متقاضيان 
نهضت ملي مسكن در دهك هاي اول، دوم 
و سوم درآمدي نيز 20ميليون تومان درنظر 
گرفته شده كه معادل نصف تكليفي است 
كه براي متقاضيان دهك هاي درآمدي 4به 

بالا درنظر قرار گرفته است.

فرايند ساخت مسكن دولتي
در نهضت ملي مســكن كه قرار است در 
قالب قانون جهش توليد مسكن، در 4سال، 
4ميليون واحد مسكوني توليد كند، مانند 
طرح مســكن ملي به صورت مشاركتي و 
بر مبنــاي هزينه تمام شــده برنامه ريزي 
شــده و دولت با اقداماتي نظير واگذاري 
زمين دولتي به صورت اجاره 99ســاله يا 

به صورت اقساطي و همچنين ساماندهي 
زنجيره تأمين مصالح ساختماني و حذف 
دلالي تــلاش مي كند هزينه ســاخت را 
نسبت به ساخت وســاز آزاد تعديل كند. 
در اين ميان تمهيداتــي نيز براي خانه دار 
كردن دهك هــاي كم درآمد انديشــيده 
شده كه براســاس آن مقرر شــده زمين 
واگذار شده براي 5دهك پايين درآمدي 
رايگان باشد و 3دهك پايين درآمدي نيز 
علاوه بر اينكه بايد 50درصد آورده اوليه را 
واريز كنند، مشمول دريافت يارانه سود نيز 
باشند. درحقيقت، پس از پايش اطلاعات 
متقاضيان نهضت ملي مسكن در سامانه 
ثمن و ارســال پيامك تأييد به افراد واجد 
شــرايط، اين افراد بايد در زمان مشخص 
اصل مدارك و مستندات بارگذاري شده 
در ســامانه ثمن را به دستگاه هاي متولي 
احداث مسكن اعم از اداره راه وشهرسازي، 
بنياد مســكن و... ارائه دهند تا در مرحله 
بعد براي تكميل پرونده تسهيلات بانكي 
و افتتاح حســاب به نام خود نــزد بانك 
پرداخت كننده تســهيلات معرفي شوند. 
پس از افتتاح حســاب، فرد متقاضي بايد 
در مدت مشــخص مبلــغ آورده نقدي را 
در حســابي كه به نــام او در بانك افتتاح 
شــده واريز كند تا ساخت وساز پروژه آغاز 
شــود. در ادامه، بانك به تناسب پيشرفت 
فيزيكي، منابع آورده نقدي و تسهيلات را 
به حساب سازندگان منتقل مي كند. آنگونه 

كه در طرح مســكن ملي نيز تجربه شد، 
آغاز پروژه ها منوط به همكاري متقاضيان 
در واريز آورده نقدي است و به مرورزمان، 
فرد متقاضي بايد چند نوبــت ديگر و بنا 
به درخواست ســازنده مبالغي را به عنوان 
آورده نقدي به حساب مربوطه واريز كند. 
طبق اظهارات معاون مسكن و ساختمان 
وزارت راه وشهرســازي، تعداد نوبت هاي 
واريز آورده 40ميليون توماني متقاضيان 
4 تا 5نوبت خواهد بود كه البته بنا به تجربه 
مســكن ملي، ارقام آنها مي تواند بيش از 
40ميليون تومان نيز باشــد؛ چراكه طبق 
قرارداد اوليه، متقاضي متعهد است علاوه بر 
استفاده از تسهيلات بانكي، سهم خود را نيز 
از هزينه تمام شده احداث مسكن بپردازد و 
طبعا هرگونه اهمال كاري متقاضي و تأخير 
او در واريز آورده نقدي ضمن اينكه مي تواند 
منجر به كند شــدن يا حتي توقف پروژه 

شود، مي تواند حسابي را مشمول جرائمي 
نظير سود مشاركت دوران ساخت كند كه 
در زمان تسويه حساب و دريافت واحد از او 

مطالبه خواهد شد.

مبلغ آورده نقدي متقاضيان
بنا به تفاوت هزينه ســاخت مســكن در 
مناطق مختلف كشور، مبالغي كه به عنوان 
آورده نقدي متقاضــي بايد در چند نوبت 
به حساب واريز شود، متفاوت خواهد بود. 
اين موضوع در تعيين ســقف تسهيلات 
بانكي فردي براي نهضت ملي مسكن نيز 
مشخص است كه براساس آن متقاضيان 
در تهران مي توانند تا سقف 450ميليون 
تومان از هزينه ســاخت مســكن خود را 
به صورت وام بانكي دريافــت كنند و اين 
مبالغ در كلانشهرها 400ميليون تومان، 
در مراكز استان ها 350ميليون تومان، در 

ساير نقاط شهري 300ميليون تومان و در 
روستاها 250ميليون تومان تعيين شده 
است. نرخ ســود اين تسهيلات 18درصد 
و دوره مشــاركت و بازپرداخــت آنها نيز 
20ساله اعلام شده اما جداي از اينكه دولت 
وعده هايي براي پرداخت يارانه ســود به 
متقاضيان مسكن دولتي در 3دهك پايين 
درآمدي داده، طبق اظهارات معاون مسكن 
روستايي بنياد مسكن، سود اين تسهيلات 
در روســتاها نيز 5درصد خواهــد بود و 
13درصد مابقي را سازمان برنامه وبودجه از 
محل منابع اختصاص يافته به صندوق ملي 
مسكن تسويه خواهد كرد. با اين تفاصيل، 
يك متقاضي معمولي نهضت ملي مسكن با 
احتساب 4 تا 5نوبت آورده نقدي و با درنظر 
گرفتن آورده اوليه 40ميليــون توماني، 
بايد حداقل 160 تــا 200ميليون تومان 
آورده داشته باشــد كه البته اين مبلغ در 

5000هزار ميليــارد تومان  بانك
ايستگاه بعدي حجم نقدينگي 
ايران در ماه هاي آينده و شايد 
بهار سال 1401خواهد بود، مگر اينكه دولت و 
بانك مركزي زودتر چاره اي انديشيده و جلوي 
انتشار پول پرقدرت و تورم ساز را بگيرند و اجازه 
ندهند رشد نقدينگي نسبت به رشد اقتصادي 
بيشتر شود. دولت سيدابراهيم رئيسي قول 
داده در يك سال آينده نرخ تورم را به محدوده 
20درصد برساند. از آنجا كه بودجه امسال با 
كسري شديد دســت كم 400هزار ميليارد 
توماني مواجه است، يكي از مسيرهاي كنترل 
نقدينگي، پايه پولي و رشد تورم، تامين كسري 
بودجه نيمه دوم امسال از محل فروش اوراق 
بدهي و ســهام خواهد بود. بعيد است دولت 
بتواند در 4 ماه پيــش رو درآمد قابل انتظار و 
محسوسي از محل فروش املاك و مستغلات 
داشته باشد. در چنين وضعي تصميم وزارت 
اقتصاد مبني بر متوقف كردن روند انتشار اوراق 
بدهي دولت به يك معما بر ســر مسير آينده 
نرخ تورم تبديل شده و شاه كليد سياست هاي 
اقتصادي ضدتورمي و ضامن رشد اقتصادي 
8درصدي در سال آينده در لايحه بودجه اي 
نمايان خواهد شد كه قرار است تا يك ماه آينده 

تقديم مجلس شود.

عكس فوري با آمار بانك مركزي
بانك مركزي جزئياتي از روند رشد پايه پولي 
و نقدينگي در نيمه نخســت امسال منتشر 
كرد كه نشــان مي دهد؛ حجــم نقدينگي از 
3476هزار ميليــارد تومان در پايان ســال 
گذشــته با رشــدي 17درصدي به حدود 
4068هزار ميليارد تومان رســيده و نسبت 
به شــهريورماه پارســال هم 40.5درصد بر 
حجم نقدينگي اضافه شده است. اين گزارش 
مي گويد نســبت حجم نقدينگــي به پايه 
پولي به عنوان ضريــب فزاينده نقدينگي هم 
به 7.839واحد رســيده كه نشــان مي دهد 
درصورت ادامه روند فعلي، كنترل نرخ تورم 

سخت تر خواهد شد.
به گزارش همشــهري، پايه پولــي به عنوان 
موتور تورم ساز همچنان در حال رشد است و  
شهريورماه امسال به 519هزار ميليارد تومان 
رسيده كه نسبت به شــهريور سال گذشته 
39.5درصد و نسبت به اســفند پارسال هم 
13.1درصد قد كشيده است. سؤال اينجاست 
كه دليل رشــد پايــه پولي به عنــوان عامل 
تشديد كننده روند صعودي نرخ تورم چه بوده 

است؟ آيا بانك مركزي مي تواند جلوي روند 
فزاينده پايه پولي را بگيرد؟ تازه ترين گزارش 
اين نهاد نشــان مي دهد خالص دارايي هاي 
خارجي بانك مركزي در شــهريور امســال 
نسبت به شهريور پارسال 36.5ردصد و نسبت 
به اسفند پارسال 5.4درصد رشد كرده و به رقم 
496هزار ميليارد تومان رســيده درحالي كه 
خالص مطالبات بانك مركزي از بخش دولتي 
كه شهريور امسال نسبت به شهريور پارسال 
78.6درصد كاهش پيدا كرده بود، نسبت به 
اسفند سال گذشته 116درصد رشد داشته 
است. افزون بر اين رشد مطالبات بانك مركزي 
از بانك ها در شهريور امسال نسبت به شهريور 
پارســال منفي 1.4درصد بوده اما نسبت به 
اسفندماه پارسال رشدي 8.7درصدي داشته 

است.
بانــك مركــزي مي گويــد: ســهم خالص 
دارايي هــاي خارجي بانك مركزي از رشــد 
پايه پولي در شهريورماه امسال نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته 35.6درصد بوده و نسبت 
به اسفند سال گذشته به 5.5درصد رسيده و 
در مقابل ســهم طلب بانك مركزي از بخش 
دولتي در رشد پايه پولي از منفي 3.6درصد 
در شهريور امسال نسبت به شهريور سال قبل 
به مثبت 5.7درصد نسبت به اسفند پارسال 

رشد كرده است.

ردپاي نقدينگي 
پس نقدينگي كجاست كه هم در حال رشد 
اســت و در عين حال همه در جست وجوي 
آن هستند و هم بنگاه هاي اقتصادي از كمبود 
نقدينگي مي نالند؟ به آمارهاي بانك مركزي 
نگاه كنيد كه مي گويــد: 20.1درصد از كل 
نقدينگي در پايان شهريور امسال شكل پول 
داشته كه 1.8درصد آن به صورت اسكناس و 
سكه در دست مردم قرار دارد و 18.3درصد 
بقيه هم به صورتحساب هاي جاري در قالب 
ســپرده هاي ديداري نزد بانك ها قرار گرفته 

اســت. نكته قابل تامل اينكه هرچند سهم 
اســكناس و مســكوك در دســت مردم از 
2.1درصد در اسفند پارســال به 1.8درصد 
كم شده، اما نكته نگران كننده اينجاست كه 
سهم ســپرده هاي ديداري يعني نقدينگي 
موجود در حســاب هاي جاري نزد بانك ها از 
17.8درصد در اسفند پارسال به 18.3درصد 
رسيده است، اين مسئله نشان مي دهد پول 
موجود در حساب هاي جاري احتمال ورود به 
بازارهاي داراي قدرت نقدشوندگي و پتانسيل 
بالاي تحريك انتظارات تورمي را دارد. به اين 
معنا كه از حجم شبه پول يا همان حساب هاي 
سپرده گذاري بانك ها كاســته مي شود و به 

سهم پول اضافه مي شود.
از كل 4068هزار ميليــارد تومان نقدينگي 
79.9درصــد در قالب شــبه پــول يا همان 
ســپرده هاي مــدت دار بانك هــا نگهداري 
مي شود كه در پايان شهريور امسال 6.2درصد 
ســپرده هاي قرض الحســنه، 28.7درصد 
ســپرده هاي كوتاه مــدت، 25.5درصــد 
سپرده هاي يكساله، 17.1درصد سپرده هاي 
دوســاله و بقيه آن هم در قالب سپرده هاي 
بلندمدت بوده اســت. نتيجه اينكه از حجم 
سپرده هاي كوتاه مدت و يكساله بانك ها كم 
شده و حدود 7درصد به سپرده هاي دوساله 
اضافه شده كه به احتمال زياد نرخ سود بالاتري 

از سوي بانك ها پرداخت مي شود.

تغيير مسير وام دهي بانك ها
روند پرداخت تســهيلات بانك هــا در طول 
8سال گذشته از پرداخت وام در قالب مشاركت 
مدني به سمت عقود مبادله اي به ويژه در قالب 
كارت هاي مرابحه و فروش اقســاطي تغيير 
محســوس كرده و بانك ها ترجيح مي دهند 
تســهيلات خود را به بخش هايي اختصاص 
دهند كه اطمينان حاصل كنند هم بازپرداخت 
آنها آسان تر و هم اينكه خواب آن كمتر باشد. 
در پايان شهريور از كل مانده تسهيلات شبكه 
بانكي، فقط 15.7درصد آن به مشاركت مدني 
اختصاص داشــته و ســهم فروش اقساطي 
بــه 19.4درصد و كارت هــاي مرابحه هم به 
31.2درصد رسيده است. از سوي ديگر مانده 
كل تســهيلات بانك ها در شــهريور امسال 
نسبت به اسفند سال گذشته تنها 20.3درصد 
رشــد كرده كه با درنظر گرفتــن نرخ تورم 
موجود، قدرت خريد ايجاد شده ناشي از مانده 
تسهيلات بانكي به نظر تضعيف شده و وام هاي 
بانكي پاسخگوي نياز واقعي مشتريان نيست.

خواستگاران مسكن دولتي دست به جيب شوند

مقصد بعدي نقدينگي، پايه پولي و تورم

آورده ابتدايی دهك اول درآمدي براي مشاركت در نهضت ملي مسكن 20ميليون تومان و مابقي دهك ها 40ميليون تومان است

همشهري تصوير پولي اقتصاد ايران در نيمه نخست 1400را اسكن مي كند نقد خبر

 خبر: آمارهاي وزارت راه و شهرسازي از ثبت نام 980هزار نفر براي نهضت ملي مسكن 
حكايت دارد. به عبارتي اگر تمام ثبت نام ها واجد شرايط دريافت مسكن دولتي باشند، تاكنون 

براي 24.5درصد از اين واحدها متقاضي پيدا شده است.
  نقد: دوره انتظار مسكن براي دهك هاي متوسط رو به پايين به 100سال رسيده و آرزوي 
خانه دار شــدن اغلب اين خانوارها به رؤيايي نامحقق تبديل شده است. در اين ميان، دولت و 
مجلس با درك مشكل مسكن، تمهيداتي براي به راه انداختن نهضت ملي مسكن انديشيدند و با 
فراهم كردن مقدمات و ملزومات اين كار بزرگ در قانون جهش توليد مسكن، دولت مكلف شد 
تا حداقل 4ميليون واحد مسكوني در مدت 4سال احداث كند و رؤياي خانه دار شدن خانوارهاي 
نيازمند مسكن را برآورده سازد؛ اما مبناي احداث مشاركتي اين واحدهاي مسكوني با تسهيلات 
گران و آورده نقدي قابل توجه، باعث شده كار براي بخش بزرگي از نيازمندان مسكن سخت 
شود؛ زيرا به جز 3 دهك كم درآمد كه مي توانند اميدوار به حمايت و يارانه دولت باشند، مابقي 
دهك ها بايد فراتر از توان مالي خود براي جور كردن هزينه مشاركت در نهضت ملي مسكن 
مايه بگذارند. اين ماجرا باعث شده جامعه اي كه در آن براي قرعه كشي 3هزار دستگاه خودرو 
ظرف 3 روز 3ميليون تقاضا ثبت مي شــود، براي 4ميليون واحد مسكوني در 20روز كمتر از 
يك ميليون تقاضا ثبت شود. نبود رانت و سود اتفاقي يا به عبارت محترمانه تر، دورنماي مبهم و 
نه چندان دلچسب بازده مالي در مشاركت نهضت ملي مسكن اصلي ترين عاملي است كه باعث 
عقب نشيني خانه اولي ها از ثبت نام مسكن دولتي شده؛ اما همزمان جانمايي نه چندان دل انگيز 
مسكن دولتي به خصوص در تهران و كلانشــهرها نيز عامل ديگري است كه عملا متقاضيان 
مسكن را دلسرد مي كند. واقعيت اين است كه مثلا براي يك تهراني، خانه دار شدن در شهرك 

ايوانكي استان سمنان مزيتی  ندارد و او را براي مشاركت ترغيب نمي كند.

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سهام قيمت سهام 303شركت 
كاهش و 278شركت افزايش يافت. قيمت سهام 13شركت 

هم تغيير نكرد.
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میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به ميليارد تومان

برخلاف 2روز گذشته میزان خرید سهامداران حقیقی از 
میزان فروش پیشی گرفت و به 4هزار و 451میلیارد تومان 

رسید؛ به این معنا كه سهامداران حقیقی 43میلیارد تومان 
نقدینگی به بازار سهام تزریق كردند.

 شاخص كل بورس تهران 
 در مبادلات دیروز 13هزار و 276واحد 

 معادل 0.93درصد رشد كرد و 
به يك ميليون و 447هزار و 655واحد رسيد.

5هزار و 222ميليارد تومان
در مبادلات روز گذشته 18هزار و 231ميليارد تومان 

اوراق بهادار در بورس و فرابورس دادوستد شد كه از اين 
ميزان 5هزار و 222ميليارد تومان به معاملات خرد سهام 

اختصاص يافت.

متقاضيان بايد 4تا 5نوبت آورده نقدی برای مشاركت در نهضت ملي مسكن واريز كنند.   عكس/ همشهری:عليرضا طهماسبی

مناطقي نظير تهران و كلانشهرها كه هزينه 
ســاخت به دلايلي نظير بلندمرتبه سازي 
بالاتر است، بيشــتر خواهد بود؛ اما براي 
3دهك پايين درآمدي به واسطه نامشخص 
بودن نــوع و ميزان حمايت هــاي دولتي 
نمي توان حتي ارقام تخميني را مطرح كرد 
اما مطمئنا مبلغ تعهدات آنها از متقاضيان 

معمولي بسيار پايين تر خواهد بود.

جزئيات هزينه ساخت مسكن
در قراردادهاي مسكن ملي كه در سال98 
ميانگيــن هزينه ســاخت هــر مترمربع 
زيربناي مســكوني در آنهــا 2.3ميليون 
تومان مدنظر قرار گرفته بــود، ميانگين 
قيمت ساخت به تدريج افزايش يافت و به 
3.2ميليون تومان در اوايل سال99 افزايش 
يافت. در ادامه براي برخــي از پروژه هاي 
مســكن ملي ميانگين هزينه تا 4ميليون 
تومان نيز تعديل شــد؛ اما هيچ گاه وزارت 
راه وشهرسازي اظهارات سازندگان بخش 
خصوصي در مورد رســيدن هزينه توليد 
به 5 يا 6 ميليون تومان براي هر مترمربع را 
تأييد نكرد. در جريان نهضت ملي مسكن 
نيز برآوردهاي اوليه حاكي از اين اســت 
كه مبناي محاســبه هزينه ساخت براي 
پروژه ها در حدود 2.9 تا 3.2ميليون تومان 
مدنظر قرار بگيرد اما برخي كارشناسان در 
گفت وگو با همشهري معتقدند كه اين مبلغ 
با احتساب ضرايب سازمان برنامه وبودجه 
براي افزايش قيمت نهاده هاي ساختمان 
مســكوني به محدود 4.9ميليون تومان 
رسيده است و واحدهاي نهضت ملي بدون 
احتساب يارانه هايي كه دولت مي پردازد يا 
نه، بايد با اين قيمت محاسبه شوند. نكته 
ديگر اينكه اين قيمت ها بدون احتســاب 
هزينه ساخت فضاي مشاع ساختمان مانند 
راه پله و آسانسور محاسبه شده و تجهيزات 
داخلي مسكن نظير كولر، پكيج، كابينت 
و... را نيز شــامل نمي شــود. البته هنوز 
متوليان نهضت ملي مسكن اظهارنظري 
در مورد جزئيــات قراردادهاي اين طرح 
نكرده اند و با توجه به اينكه قرار است منابع 
مالي اختصاص يافته به حوزه مســكن در 
بودجه و نظام مالي و ماليــات بعد از واريز 
به صندوق ملي مســكن بــه اين نهضت 
اختصاص پيدا كنــد، مي توان اميدوار بود 
كه گشايش هايي در تعديل هزينه مسكن 
دولتي جديد و شيوه ساخت و تأمين مالي 

آن رخ دهد.

   جامعه متقاضيان نهضت ملي
براساس قانون متقاضيان مسكن دولتي با احراز 4شرط اصلي شامل تأهل و سرپرست خانوار بودن، 
حداقل سابقه 5سال سكونت در شهر موردتقاضا، فاقد مالكيت خصوصي بودن از سال84 تاكنون و 
عدم استفاده از امكانات دولتي از اول انقلاب در حوزه مسكن مي توانند در نهضت ملي مسكن ثبت نام 
كنند و تا 28آبان نيز اين فرصت برقرار اســت. طبق اين قانون، زنان خودسرپرست نيز مشروط به 
داشتن حداقل 35سال سن، معلولان جسمي و حركتي با 20سال سن با تأييد بهزيستي و نخبگان 
علمي با تأييد بنياد ملي نخبگان مي توانند در نهضت ملي مسكن ثبت نام كنند؛ اما رايزني هايي هم براي 
ورود افراد مجرد به اين نهضت در حال انجام است كه هنوز نتيجه آن مشخص نشده اما رستم قاسمي 
كه پيش  از اين ثبت نام مجردها در نهضت ملي مسكن را آزاد اعلام كرده و اين اظهارنظر او از سوي بدنه 
وزارت راه وشهرسازي رد شده بود، ديروز در همايش قير و آسفالت، بار ديگر از امكان ثبت نام افراد 
مجرد در نهضت ملي مسكن بدون محدوديت سني خبر داد و اعلام كرد: دوشنبه آينده جلسه اي با 
حضور رئيس جمهور دراين باره برگزار مي شود و با شرط اينكه در زمان تحويل متقاضيان متأهل شوند 
مي توانند در نهضت ملي مسكن ثبت نام كنند. قاسمي به مجردها پيشنهاد مي كند فعلا در سامانه ثمن 
ثبت نام كنند تا درباره آنها تصميم گيري شود. به گزارش همشهري، آمارهاي وزارت راه وشهرسازي 

حاكي از اين است كه تاكنون بيش از ۹80هزار نفر در نهضت ملي مسكن ثبت نام كرده اند.

   بدهكاران به بانك مركزي
خلاصه وضع دارايي ها و بدهي هاي بانك مركزي هم نشان مي دهد همچنان اين بانك در اقتصاد 
ايران به عنوان وام دهنده بزرگ و دست به نقد عمل مي كند به گونه اي كه بدهي دولت به بانك 
مركزي در شهريور امسال نسبت به شهريور و اسفند سال گذشته به ترتيب 53.7درصد و 
38.5درصد بيشتر شده است. همچنين بدهي بانك ها به بانك مركزي كه در شهريور امسال 
نسبت به شهريور پارسال 1.4درصد كمتر شــده بود، نسبت به اسفند سال گذشته رشدي 
8.7درصدي داشته است. افزون بر اينكه بدهي دولت به بانك ها در شهريور امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته 23.5درصد و نسبت به اسفند پارسال 11.3درصد بيشتر شده است. 
از جمله تغييرات رخ داده در شاخص هاي پولي در شهريور امسال مي توان به رشد 17.4درصدي 
سپرده هاي بخش غيردولتي نزد بانك ها اشاره كرد و مهم تر اينكه سپرده هاي ديداري بانك ها 
نزد بانك مركزي جدود 5۹درصد نسبت به اسفند كاهش يافته كه كمترين ميزان ممكن در 
طول دست كم 5سال اخير به شمار مي آيد. افزون بر اينكه بدهي بانك ها به بانك مركزي هم 
۹درصد بيشتر شده كه اين روند زنگ خطري جدي براي تورم است و توقف انتشار اوراق بدهي 

دولت مي تواند در ماه هاي آينده دردسرساز شود.

درد متقاضيان مسكن دولتي
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به  دنبال نزول مداوم شاخص بورس  بورس
از هفته نخست شهریور تاكنون، 
دیروز وزیر اقتصاد و رئیس سازمان 
بورس به مجلس رفتند تا در این باره توضیح دهند؛ 
در پایان توضیحات وزیر اقتصاد كه با حواشــی و 
كنایه های ســخنرانان همراه بــود، نمایندگان 
خواستار اصلاح سیاست های دولت برای حمایت 
از بورس شدند. رئیس مجلس نیز با بیان اینكه تا 
سیاست های دولت اصلاح نشود، مشكلات بورس 
حــل نمی شــود، تأكیــد كــرد: حــذف 
قیمت گذاری های دستوری موجب می شود، در 

بورس شاهد رشد باثبات و منطقی باشیم.
به گزارش همشهری، نمایندگان مجلس دیروز 
میزبان وزیر اقتصاد و رئیس سازمان بورس بودند. 
حضور احســان خاندوزی و مجید عشقی برای 
ارائه توضیحــات به مجلس در شــرایطی اتفاق 
افتاد كه این نشســت با حواشــی ای هم همراه 
بود؛ به طــوری كه برخی نمایندگان نســبت به 
زیان سنگین ســهامداران خرد اعتراض كردند، 
با این حال بحث های اصلی و بنیادی نمایندگان 
حول این محور بود كه دولت جدید باید در مورد 
سیاست های اقتصادی بازنگری كند تا بازار سهام 
مانند دوره های گذشــته با افت های ســنگین 
مواجه نشود؛ یكی از مهم ترین سیاست هایی كه 
نمایندگان خواستار بازنگری در آن شدند حذف 

قیمت گذاری دستوری بود.

اعتراض به نزول
نشســت دیروز وزیر اقتصاد بــا نمایندگان ابتدا 
به ســمت اعتراض بــه روند نزولی بازار ســهام 
پیش رفت؛ به طوری كه بســیاری از نمایندگان 
خواستار اقدامات فوری برای جلوگیری از نزول 
در بورس شدند. حتی برخی از نمایندگان با كنایه، 
سیاست های وزارت اقتصاد را در مورد بازار سرمایه 
زیر سؤال بردند به گونه ای كه محمدحسن آصفری 
نایب رئیس كمیســیون امور داخلی و شوراهای 
مجلس با اعتراض نسبت به افزایش حجم انتشار 
اوراق بدهی گفت: چرا دولت درخصوص انتشار 
اوراق به مردم گزارش غلــط می دهد؟ از مهرماه 
تاكنون 8هزار میلیارد تومان اسناد خزانه توسط 
دولت به فروش رسیده اما دولت می گوید اوراقی 
به فروش نرسیده است. سیدكاظم دلخوش، عضو 
كمیســیون اقتصادی نیز در سخنانی كه به نظر 
می رسید كنایه به عملكرد جواد عشقی، رئیس 
سازمان بورس بود در تذكری شفاهی گفت: بورس 

عشقی اداره می شود.
سیدغنی نظری خانقاه، عضو كمیسیون اقتصادی 

نیز خطاب به ســخنان وزیر اقتصاد كه گفته بود 
اظهارنظر نمایندگان مجلس و برخی متخصصان 
باعث ریزش بورس می شود، گفت: این را شما برای 
فرار از مسئولیت اعلام می كنید و درست نیست. 
این چه بورسی است كه با یك اظهارنظر جابه جا 
می شود و نوسان پیدا می كند. احد آزادی خواه، 
سخنگوی كمیسیون كشاورزی و نماینده ملایر 
نیز با بیــان اینكه بســیاری از خانواده ها در این 
بازار به خاطر مشــكلات مدیریتی، سرمایه خود 
را از دســت داده اند، در واكنش به سخنان وزیر 
اقتصاد گفت: مقایسه بازار سرمایه با بازار خودرو، 
طلا، سكه و مسكن قیاس مع الفارق است و اینكه 
وزیر اقتصاد آن را نسبت به سایر بازارها سودآورتر 
می خواند صحیــح نیســت و دردی از مردم دوا 

نمی كند.

اصلاح سیاست های اقتصادی 
پس از پایان اعتراض نمایندگان مجلس نسبت به 
سیاست های به كار گرفته شده در بازار سرمایه، 
بحث های نمایندگان شكل منطقی تری به خود 
گرفت. به طوری كه اغلب نمایندگان خواســتار 
اصلاح سیاســت های كلان اقتصــای در جهت 
حمایت از بازار ســرمایه شــدند. در مهم ترین 
سخنان، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس، با بیان 
اینكه بورس تحت تأثیر سیاســت های اقتصادی 
دولت در بازار پول و ســرمایه است تأكید كرد: تا 
سیاست های دولت اصلاح نشود، مشكلات بورس 
حل نمی شــود. تصمیمات بانك مركزی، وزارت 
نفت، وزارت اقتصاد و وزارت كشاورزی در بورس 

تأثیر گذار است.
او با تأكید بر اینكه سیاســت های اقتصادی باید 
اصلاح شــود گفت: روشن شــدن سیاست های 
اقتصادی دولــت و حــذف قیمت گذاری های 
دستوری موجب خواهد شد در بورس شاهد رشد 

باثبات و منطقی باشیم.
او خطاب به خاندوزی وزیر اقتصاد، گفت: شــما 
فرزند مجلس هستید. امروز ســهامداران خرد 
انتظار دارند كــه از ســرمایه های آنها در بورس 
حفاظت شــود. ثبات در بورس توقع و انتظار ما 
از وزارت اقتصاد اســت. نقدشوندگی و شفافیت 
مطالبه جدی ماست. بازار سرمایه باید برای رونق 

تولید و توسعه زیرساخت ها برنامه ریزی شود.
محمدرضــا پورابراهیمی، رئیس كمیســیون 
اقتصادی مجلس هم با بیان اینكه عرضه سنگین 
اوراق بدهی دولت و افزایش نرخ سود بین بانكی 
موجب ریزش بورس شــده اســت، گفت: باید 
سیاست های اقتصادی تغییر كند. قیمت گذاری 
دســتوری در اقتصاد موجب ایجاد رانت و فساد 
شده كه سرریز آن، خود را در بازار سرمایه نشان 

می دهد و عملا مردم را متضرر می كند.
او همچنین از وزیر اقتصاد خواســت تا گزارشی 
جامع درباره مصوبات شــورای بورس به مجلس 
ارائه كند و تأكید كرد: باید در زیرمجموعه های 
سازمان بورس شفافیت ایجاد شود. متأسفانه امروز 
كسانی كه مسئول صدور مجوزها هستند، در مقام 
معامله نیز قرار می گیرند. این در حالی است كه در 

همه جای دنیا این افراد ممنوعیت معامله دارند.
پورابراهیمی با بیان اینكه حــوزه نظارت بر بازار 

سرمایه باید اصلاح شــود و اگر این حوزه اصلاح 
نشود، مشكلات بازار ســرمایه حل نخواهد شد، 
تأكید كرد: متأســفانه امــروز بازار ســرمایه از 
طریق شبكه های مجازی و صفحه های شخصی 
هدایت می شود؛ ساماندهی شبكه های مجازی 
برای مدیریت بازار ضروری اســت. امروز بخش 
عمده ای از جمعیت كشور در بورس حضور دارند 
و تصمیم گیری برای این جمعیت، ایجاد ساختار 

نظارتی جدیدی را می طلبد.
علیرضا سلیمی، عضو هیأت رئیسه مجلس نیز با 
طرح این سؤال در تذكری شفاهی گفت: دولت 
قبل با ریل گذاری اشتباه بخشی از كسری بودجه 
خود را از بورس جبران كرد. اكنون وزارت اقتصاد 
مشخص كند برای جبران این اقدامات آسیب زا 
چه برنامه ای دارد. به گفتــه او بورس تحت تأثیر 
قیمت گذاری دســتوری، انضباط پولی، افزایش 

تولید و كنترل نرخ ارز است.
مصطفی طاهری، عضو كمیسیون صنایع و معادن 
نیز گفت: اگــر در بخش های مختلــف دولت و 
وزارتخانه های اقتصادی ادعا شود كه سیاست های 
وزرای دیگر سبب برهم خوردن نظم بورس است، 
برای ما قابل قبول نیســت و ما دولت را یكپارچه 
می دانیم و وزیر اقتصاد باید هماهنگی این بخش 

را برعهده بگیرد.

خبرهای مطرح شــده در مورد تأثیر 
كاهش تولید گندم بر كاهش 30درصدی 
سهمیه آرد مورد نیاز نانوایی های سنتی 

تا چه حد صحت دارد؟
فعلا تغییری در سهمیه آرد نانوایی های 
سنتی ایجاد نشده و نانوایی ها مطابق 
روال قبلی به دریافت سهمیه آرد اقدام می كنند، اما واقعیت آن است 
كه امسال به دلیل كاهش تولید گندم و خشكسالی، باید حتما بخشی 
از نیاز نانوایی ها و سایر صنایع به آرد از طریق واردات تامین شود كه 
با اقداماتی كه برای خرید و واردات گندم صورت گرفته است به نظر 
نمی رسد مشكلی برای تامین گندم و آرد مورد نیاز كشور ایجاد شود.

اما برخی نانوایان سنتی از ناتوانی در دریافت سهمیه 
آرد خود به دلیل اختلال در ســامانه تخصیص آرد شــركت 

بازرگانی دولتی خبر می دهند. علت این اختلال چیست؟
این سامانه مربوط به بانك سپه اســت و معمولا هر  ماه یك تا 2 بار 
چنین اختلال هایی به وجود می آید، اما رفع می شود و اینگونه نیست 

كه چنین اختلالی طولانی مدت باشد.
كاركرد این سامانه چیست؟

در سامانه مذكور هر واحد صنفی بنا بر نوع نانی كه پخت می كند، تنها 
قادر به خرید نوع خاصی از آرد، متناسب با سهمیه تخصیص یافته، 
در دوره زمانی تعریف شده است. خارج از این سهمیه كسی قادر به 

خرید آرد نخواهد بود.
با توجه به كیفیت آرد مــورد نیاز نانوایی ها مقاصد 

عمده واردات گندم از كدام كشورهاست؟
تا قبل از اعمال تحریم ها گندم از اكثر كشورهای دنیا مانند آرژانتین، 
كانادا و... با كیفیت های متفاوت وارد می شــد، اما بعد از تحریم ها 
گستره كشورهای صادركننده گندم به ایران به چند كشور محدود 
شده، ولی این محدودیت تأثیر چندانی در مورد تامین گندم وارداتی 
مورد نیاز نداشته است. عمده ترین مبدأ واردات گندم به ایران، روسیه 
است. از نظر كیفیت گندم وارداتی برای پخت نان سنتی گندم های 
روسی كیفیت مناسبی دارند، اما باید توجه كرد كه گندم هر كشور در 
مناطق مختلف كیفیت های متفاوت داشته و مناسب برای نوع خاصی 
از مصارف است. بر این اساس ممكن است گندم وارداتی روسیه در 
برخی مناطق این كشور برای پخت نان یا نیاز صنایع مناسب باشد، 
اما معمولا وقتی صادرات گندم مطرح می شود، كسانی كه برای خرید 
و واردات گندم اقدام می كنند نسبت به كیفیت آن اطلاع كافی دارند 

و سعی می كنند تا گندم وارداتی مناسب برای پخت انواع نان سنتی 
باشد. درصورتی كه گندم وارداتی با گندم تولید داخل مخلوط شود 
مناسب است زیرا تبدیل گندمی كه دارای میزان گلوتن بالا باشد به 
نان بسیار سخت است و پس از تخمیر هنگام بازكردن برای پخت نان 
به اندازه كافی باز نمی شود یا اینكه اینگونه خمیرها باز شده و سپس 
جمع می شود. در مورد گندم تولید داخل نیز این موضوع مصداق دارد 
و میزان گلوتن گندم مناطقی مانند استان گلستان برای پخت نان 
سنتی مناسب است؛ همچنین گندم برخی مناطق دیگر ایران كه 
میزان گلوتن ضعیف تری دارند معمولا روش كار به این صورت است 
كه انواع گندم پس از اختلاط در اختیار كارخانه های آرد قرار گیرد، 
اما چون معمولا گندم مناطق مختلف كشور در دوره زمانی مختلفی 
خریداری می شود، انواع آرد با كیفیت های متفاوت در اختیار نانوایان 
قرار می گیرد كه در برخی موارد كیفیت مناسبی برای پخت یك نوع 

خاص نان را ندارد.
آیا آماری از نیاز روزانه یا ماهانه نانوایان سنتی استان 

تهران به آرد دارید؟
میزان آرد مورد نیاز ماهانه نانوایان ســنتی در سطح استان تهران 
1.3میلیون كیسه 40كیلوگرمی است. با این روند میزان نیاز ماهانه 
نانوایان سنتی به آرد 52میلیون كیلوگرم است كه این میزان سهمیه 
ماهانه بنا بر نوع نان پخت شده از طریق سامانه تعریف شده شركت 

بازرگانی دولتی در اختیار واحدهای صنفی قرار می گیرد.
آیا نرخ آرد مورد نیاز نانوایان سنتی، پس از افزایش 

قیمت خرید تضمینی گندم، تغییر كرده است؟ 
با افزایش قیمت خرید تضمینی گندم مباحثــی در مورد افزایش 
قیمت آرد نانواخانه ها مطرح شــد، اما تا كنون هیچ تغییری در نرخ 
آرد مورد نیاز این واحدهای صنفی داده نشده است. نانوایان سنتی 
2 نوع آرد دارند؛ نوع اول آردی است كه از گندم، با نرخ هر كیلوگرم 
665تومانی و با قیمت تمام شــده هر كیلوگرم 800تومان عرضه 
می شود و نوع دوم آرد نانوایان سنتی آردی است كه از گندم با نرخ 
هر كیلوگرم 900تومان تولید می شــود و قیمت تمام شده آرد در 
هر كیلوگرم به هزار و 250تومان می رســد. آرد نوع اول مربوط به 
نانوایان سنتی یارانه ای پز است و نوع دوم به آرد یارانه ای نوع 2تغییر 
نام یافته و برای نانوایی هایی است كه قبلا آزادپز محسوب می شدند. 
قبلا قیمت خرید تضمینی گندم در بازارهــای بین المللی 850تا 
900تومان بود، اما اكنون این نرخ افزایش یافته و بر این اساس فاصله 
قیمت گندم و آردی كه در اختیار نانوایان آزادپز قبلی قرار می گیرد، 

زیاد شده است. در واقع اكنون دولت به نانی كه نانوایان آزادپز سابق 
تولید می كنند نیز یارانه می دهد و نانوا دخل و تصرفی در قیمت نان 
با توجه به نوع سهمیه و قیمت آرد ندارد و این یارانه مستقیم به جیب 

مردم می رود و ربطی به نانوایان ندارد.
درخواست شــركت حمل ونقل برای افزایش چند 
برابری نرخ حمل آرد چه تأثیری در قیمت تمام شده پخت نان 

سنتی داشته است؟
نرخ كرایــه حمل كیســه آرد افزایش یافته، اما قبلا این شــركت 
درخواست داده بود كه نرخ حمل هر كیسه 40كیلوگرمی آردی كه 
از كرج به تهران حمل می شود از 2هزار و 500به 7هزار تومان افزایش 
یابد كه نانوایان نمی توانستند این میزان افزایش هزینه حمل را تحمل 
كنند و با این شرایط اختلالی در توزیع آرد نانوایی ها ایجاد شد كه 
پس از برگزاری جلسات متعدد در نهایت نرخ حمل هر كیسه آرد 
از 2هزار و 500 به 5هزار و 500تومان افزایش یافت و شركت حمل 
و نانوایان نیز این میزان افزایش نرخ را فعلا پذیرفته اند، اما اینكه در 
آینده با رشد هزینه ها چه تغییری در این نرخ ایجاد خواهد شد، هنوز 

مشخص نیست.
 افزایش اخیر نرخ نان تا چه حد قادر به رفع مشكلات 

نانوایان سنتی بوده است؟
امســال اتحادیه نانوایان تغییراتی در وزن چانــه خمیر نانوایی ها 
داد زیرا قبلا وزن چانه خمیر نانوایانی كــه با آرد نوع یك و 2 پخت 
می كردند، متفاوت بود. این تفاوت وزن چانه خمیر برای بازرســان 
و مصرف كنندگان مشكل ساز شــده بود كه بر این اساس تصمیم 
گرفتیم وزن چانه خمیر انواع نان را یكسان كنیم زیرا درست است 
كه یك نوع نان با آردی با 2 قیمت متفاوت تولید می شود، اما دلیلی 
برای وزن متفاوت چانه خمیر یك نوع مشــخص نان وجود ندارد. 
خوشبختانه یكسان ســازی  وزن چانه خمیر انواع نان اعمال شد و 
در مجموع 50درصد نرخ رســمی نان با احتساب تغییر وزن چانه 
خمیر افزایش یافت. با این افزایش قیمت فعلا مشكلات نانوایی ها 
حل شده اما جوابگو بودن این میزان افزایش نرخ نان برای پوشش 
هزینه تمام شده نانوایان منوط به آن است كه تغییراتی در نرخ سایر 
نهاده های تولید اعمال نشود كه متأسفانه هر روز شاهد این تغییر 
قیمت ها هستیم. با وجود این، نانوایان سنتی از اصلاح چندی پیش 

نرخ نان شاكر و ممنون هستند.

مجلس خواستار اصلاح سیاست های اقتصادی با هدف حمایت از بورس شد

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی در گفت وگو با همشهری اعلام كرد

 بیژن نوروز مقدم: كاهش میزان تولید گندم هیچ تأثیری بر كاهش سهمیه 
یا كمبود آرد مورد نیاز نانوایان سنتی نداشته است

روز داغ بورس در پارلمان

تأمین آرد نانوایی های سنتی

تشدید خشكسالی، زمینه افت شدید میزان تولید گندم را در سال زراعی جاری فراهم كرده است؛ 
به نحوی كه آمارهای متفاوتی از میزان نیاز كشور به واردات گندم در سال جاری مطرح می شود و در 
تازه ترین اظهارنظرها یزدان سیف، مدیرعامل شركت بازرگانی دولتی ایران از تامین نیمی از گندم مورد نیاز كشور از طریق واردات 
خبر داده و تأكید كرده است 10كشتی حامل گندم وارداتی در حال تخلیه و 30كشتی منتظر تخلیه هستند. این شرایط موجب شده 
در چند هفته اخیر خبرهایی مبنی بر كمبود آرد، كاهش 30درصدی سهمیه آرد نانوایی ها و احتمال كمبود نان اعلام شود. با بیژن 
نوروز مقدم، رئیس اتحادیه نانوایان سنتی در مورد شرایط كنونی تأمین آرد مورد نیاز نانواخانه ها با توجه به كاهش تولید داخل و 

افزایش نرخ خرید تضمینی گندم، گفت وگو كرده ایم.

 علی ابراهیمی
خبرنگار

نقل قول خبر

مهرداد جمال ارونقی 
 معاون فنی گمرك: با توجه به 

پایان فصل برداشت برنج، وزارت 
جهادكشاورزی لغو ممنوعیت فصلی 
واردات برنج را به وزارت صنعت، معدن 

و تجارت ابلاغ كرد.

سیدمحمد عبداللهی
رئیس اتحادیه فروشندگان اشیای قدیمی 
و صنایع دستی: علاوه بر كرونا، تورم هم 
ضربه مهلكی به صنایع دستی زده است، 

گران شدن مواداولیه مانند مس، نقره و برنج 
و همچنین گران شدن ابزارها باعث شده تا 

بهای تمام شده محصولات بالاتر برود.

خیرالله خادمی
 معاون وزیر راه و شهرسازی: فقط 

در عرض 45 روز گذشته قیمت قیر از 
 8میلیون تومان در هر تن به حدود

12میلیون تومان رسیده که این قیمت 
منطقی نیست.

مصطفی قلی خسروی
رئیس اتحادیه مشاوران املاك: 
بازرسان اتحادیه و نیروی انتظامی 
با دفاتر املاكی كه كد رهگیری ارائه 

نمی كنند، اضافه دریافت دارند یا بیعانه 
دریافت می كنند، برخورد می كنند.

محمد دومیرایی
دبیر سابق كارگروه عسل اتحادیه سراسری 
زنبورداران ایران: محموله رفع توقیف شده 

خمیر شیرین بیش از 5سال در انبارهای اموال 
تملیکی گمرک مانده و توزیع آنها درمیان 
زنبورداران، مرگ زنبورها را رقم زده است.

تك خط خبر

عكس خبر

 برداشت زعفران در همدان 
عموما خراسان را به عنوان مركز تولید زعفران در ایران می شناسند 
اما استان همدان هم با داشتن اقلیمی مناسب به عنوان یكی از 
قطب های كشت زعفران مطرح است. هر سال با شروع فصل 
برداشت زعفران از 25۰هكتار زمین زیركشت زعفران در استان 

همدان ۷۰۰ تا 8۰۰كیلوگرم زعفران برداشت می شود.

سعید موتمنی، رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو 
از افزایش قیمت خودرو در 2هفته گذشته به دلیل 
كاهش عرضه شركت های تولید كننده، خبر داد 

و گفت: تقاضایی در بازار وجود ندارد. كاهش 
عرضه خودروسازان، رشد و افزایش قیمت را 

به دنبال داشته است.

مدیركل دفتر ترانزیت سازمان راهداری درباره 
مشكلات به وجود آمده در مسیر حمل ونقل 

جاده ای ایران با كشورهای ارمنستان و آذربایجان 
گفت: پشت صحنه ماجرای اخیر تلاش غربی ها 
برای حذف ایران و روسیه از كریدورهای تجاری - 

انرژی منطقه است.

شهرام آدم نژاد، معاون حمل ونقل وزارت راه و 
شهرسازی گفت: مردم در اتوبوس و مترو و تاكسی 
كنار هم بودند اما در هواپیما، فاصله گذاری رعایت 

می شد. در یك سال گذشته محدودیت جذب 
مسافر، در حمل ونقل هوایی تا ۶۰درصد ظرفیت 

هواپیما و در اتوبوس و قطار 5۰درصد بود.

منصور پوریان، رئیس مجمع ملی صادركنندگان 
دام زنده گفت: اگر صادرات دام عشایری و 

روستایی یك طرح حمایتی است باید كاغذبازی ها 
را كاهش داد تا دامدار خود مستقیم به صادرات 

اقدام كند و ریسك آن را بپذیرد. در این برهه 
زمانی نخستین شرط صادرات بازگشت ارز است.

در مهر امسال ۹4هزارو11۹ سرمایه گذار حاضر 
در بازار سرمایه در سامانه »سجام« ثبت نام 

كردند. در این ماه تعداد احراز هویت شده ها نیز 
به 121هزارو۶2۳مورد رسید. در شهریور امسال، 

تعداد سجامی ها ، 1۶۶هزارو1۳۹نفر بود.

   رشد 300هزار واحدی
وزیر اقتصاد كه دیروز برای پاسخگویی به سؤالات 
نمایندگان در صحن علنــی مجلس حضور یافته 
بود، طی سخنانی در مقام دفاع از خود گفت: دولت 
برای جبران كسری بودجه سال1۴00، بازار سرمایه 
را تحت فشار مضاعف قرار نخواهد داد.  احسان 
خاندوزی با بیان اینكه نمی توان همان نگاهی را به 
بورس داشت كه به بازار های طلا و ارز داریم، توضیح 
داد: بازار طلا، ارز و مسكن و بازار های مشابه، در 
خدمت تولید نبوده و عملا تلاطم آفرین هستند و هر 
گاه كه قیمت مسكن، طلا و ارز رشد می كند، شاهد 
پیامدهای نامناسب آن بر سفره خانوارها و كار و 
زندگی مردم هستیم. او در پاسخ به اظهارات یكی 
از نمایندگان مجلس درخصوص انتشار و فروش 
اسناد خزانه كه روی بازار سرمایه تأثیر گذاشته 
است، گفت: برایند تزریق ها و برداشت های اسناد 
خزانه در بازار سرمایه، در دولت جدید، برابر هیچ 
بوده اســت؛ هرچند اصولا این 2 بازار، رقیب هم 
نیستند اما عده ای كماكان در داخل فكر می كنند 
این رقابت وجود دارد. او با بیان اینكه اتفاقاتی چون 
بالا و پایین بردن مصنوعی ارزش سهام شركت های 
بورس زیبنده بازار سرمایه كشور نیست، گفت: ما 
حتما به این موضوع خاتمه خواهیم داد. خاندوزی 
همچنین درجریان ارائــه توضیحاتش به مجلس 
گفت: شــاخص بورس از زمان حضورش در این 
وزارتخانه با 300هزار واحد افزایش مواجه شــده 
كه این موضوع بلافاصله بازتاب گســترده ای در 
شبكه های اجتماعی داشــت. آمار ها نیز نشان 
می دهد از زمان آغاز به كار احســان خاندوزی در 
وزارت اقتصاد از سوم شهریور تاكنون، شاخص كل 
بورس تهران بیش از 100هزار واحد نزول كرده است.

آخرین قیمت آلایش های گوشتی
قیمت كله پاچه 170هزار تومان باقی ماند

قیمت آلایش های گوساله در میادین میوه و تره بار باز  تره  بار
هم بالا رفــت. به گزارش همشــهری، بهــای برخی 
آلایش هــای گوســفندی در میادین میــوه وتره بار 
شهرداری تهران برای هفتمین ماه ثابت ماند اما در همین مدت شاهد 
افزایش 10درصدی قیمت آلایش های گوســاله در این مراكز خرید 
بودیم. نرخنامه جدید سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
كه از روز گذشته مبنای قیمت گذاری آلایش های گوشتی در میادین 
میوه و تره بار است، نشان می دهد بعد از افزایش بین 5تا 10درصدی 
قیمت دل و قلوه و جگر سیاه گوسفندی در مهرماه این قیمت ها برای 

آبان ماه تغییری نكرده و نرخ های قبلی همچنان پابرجاست. 
بر این اســاس قیمت هر كیلوگرم دل و قلوه گوسفندی بسته بندی 
شــركتی در غرفه های محصولات پروتئینی میادیــن میوه و تره بار 
180هزار تومان است و هر كیلوگرم جگر سیاه گوسفندی نیز همین 
میزان افزایش قیمت داشته است. اما دل و قلوه و جگر سیاه گوساله 
كه طی مهرماه افزایش قیمت داشــت باز هم 8درصد بالا رفته و هر 
كیلوگرم دل و قلوه گوساله كه مهرماه 115هزارتومان قیمت داشت، 
در نرخنامه جدید 125هزار تومان قیمت خورده اســت. جگر سیاه 
هم به همین میزان افزایش قیمت داشته است. كله پاچه جزو اقلامی 
است كه قیمت بسیار بالایی دارد و قیمت یك دست كامل آن با وجود 
افزایش قیمت گوشت در ماه های اخیر، فعلا گران تر نشده است. نیم 
دست كله پاچه در میادین هم اكنون 86 هزار تومان قیمت خورده كه 
یك دست كامل آن 170هزار تومان به فروش می رسد. قیمت نوع درجه 
یك این محصول در سطح شهر برای هر دست 200هزار تومان است.

قیمت انواع آلایش گوسفندی و گوساله در میادین میوه و تره بار تهران

مهر- قیمت مشخصاتنام محصول 
هركیلو - تومان

آبان- قیمت 
هركیلو- تومان

۳68.00068.000 عدد- بسته بندیمغز گوسفندی
۳100.000100.000 عدد- بسته بندیزبان گوسفندی
۴56.00056.000 عددی- بسته بندیپاچه گوسفندی

180.000180.000بسته بندی شركتیدل و قلوه گوسفندی
180.000180.000بسته بندی شركتیجگر سیاه گوسفندی

98.00010۳.000بسته بندی شركتیزبان گوساله 
۳۳.000۳6.000بسته بندی شركتیسیراب و شیردان گوساله

115.000125.000بسته بندی شركتیجگر سیاه گوساله
115.000125.000بسته بندی شركتیدل و قلوه گوساله

86.00086.000نیم دستكله پاچه گوسفندی
۳6.000۳6.000دست كاملسیراب و شیردان گوسفندی

29.00029.000بدون مغز و زبانكله گوسفندی
۳5.000۳9.000بسته بندی شركتی هرعددمغز گوساله

170.00017.000بسته بندی در محلجگر سیاه گوسفندی
110.000110.000دست كامل- بسته بندیدل و جگر گوسفندی
170.000170.000بسته بندی در محلدل و قلوه گوسفندی
120.000120.000بسته بندی در محلجگر سفید گوسفندی

105.000115.000بسته بندی در محلدل و قلوه گوساله
105.000115.000بسته بندی در محلجگر سیاه گوساله

عدد خبر

روز سه شنبه قیمت هر دلار آمریكا در بازار آزاد، 
با 4۰تومان افزایش به 28هزار و 1۷۰ تومان رسید. قیمت 
هر یورو نیز با ۶5 تومان افزایش ۳2هــزار و ۶4۰تومان در 

بازار دادوستد شد.

28 ,170

سرپرســت معاونت توســعه آبزی پروری سازمان 
شیلات، گفت: صادرات چمدانی خاویار، بر مبنای ثبت 
آمــاری ســازمان شــیلات، 1۶۰2 كیلوگرم بوده اســت كه 
باید این حجم به مقادیر اعلام شده گمرك اضافه شود.

1602

قیمت هر ســكه بهار آزادی دیروز به 12میلیون و 
1۷۰هزار تومان رســید. روز سه شــنبه نرخ هر ســكه بهار 
آزادی ۷۰هزار تومان معادل ۰.58درصد افزایش یافت. 
همچنیــن قیمت ســكه طــرح قدیم نیــز 1۰۰هــزار تومان 
افزایش پیدا كرد و به قیمت ۰۰۰ ،۹5۰ ،11 تومان رسید.

  121 ,700 ,000

قیمت هر گرم طلای 18عیار دیروز در بازار تهران، 
۶ هــزار و 2۳۳ تومــان، معــادل ۰.52 درصــد افزایــش را 
تجربــه كــرد و به یــك میلیــون و 21۳ هــزار تومان رســید. 
همچنین قیمت هر مثقال طلای 18 عیار با 2۷ هزار تومان 

افزایش به 5 میلیون و 25۶ هزار تومان رسید.

1 ,213 ,352

با وجود ادامه صف های طولانی برای خرید مرغ با 
نرخ مصوب از دیروز صبح، عرضه مرغ به قیمت 2۹۹۷۰ 
تومان در برخــی  میادین میــوه و تره بار شــهرداری تهران 
آغاز شد. پیش از این، نرخ مصوب مرغ در میادین میوه 

و تره بار شهرداری تهران 24 هزار و ۹۰۰ تومان بود.

29970
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 پس از گذشت 19روز از ماه آبان، پاییز با هوای 
ســرد و بارانی اش رفته رفته در اســتان های آب و هوا

مختلف نمود بیشتری پیدا می كند تا جایی كه 
سازمان هواشناسی برای 9استان در روزهای آخر هفته هشدار 
صادر كرده است و به كوهنوردان توصیه می كند در روزهای 
پیش رو از صعود به ارتفاعات خودداری كنند.امین حســین 
نقشــینه، كارشناس ســازمان هواشناســی در گفت وگو با 
همشهری با بیان اینكه روز گذشــته، سه شنبه 18آبان برای 
استان های آذربایجان شرقی، اردبیل، اصفهان، زنجان، قزوین، 
كردستان، گلستان، گیلان و مازندران هشدار صادر شده بود، 
توضیح می دهد: بارش باران و برف در مناطق كوهســتانی و 
سردســیر، احتمال وقوع پدیده كولاك، وجــود پدیده مه، 
لغزندگی جاده ها، آب گرفتگی معابر، كاهش دید افقی بر اثر مه 
و... از مواردی است كه موجب شد سازمان هواشناسی كشور 

برای 9استان هشدار صادر كند. 

خروج موج بارشی از شنبه
علاوه بر این هشــدارهای پاییزه، براســاس اعلام ســازمان 
هواشناسی پیش بینی می شود از بعدازظهر امروز، چهارشنبه 
شمال استان های آذربایجان شرقی و غربی، اردبیل، گیلان و 
غرب مازندران بارانی شود. فردا، پنجشنبه نیز این بارش ها به 
شمال غرب و دامنه های جنوبی البرز یعنی استان های قزوین، 

البرز و تهران و همچنین غرب استان مركزی خواهد رسید. 
ساكنان استان های خوزستان، چهارمحال و بختیاری، سمنان 
و خراسان شمالی می توانند برای روز جمعه منتظر باران باشند 
و روز شــنبه بارش ها به صورت پراكنده در خراسان شمالی و 
شمال خراســان رضوی رخ خواهد داد. این موج بارشی روز 

شنبه از كشورمان خارج خواهد شد.

هشدار دریایی برای استان های ساحلی
در كنار هشــدار هوایی برای اســتان های ذكر شده سازمان 

هواشناسی برای دریای خزر و ســواحل بوشهر و خوزستان 
هم هشدار دریایی صادر كرده است. این یعنی دریای خزر و 
مناطق شمال و غرب خلیج فارس در روزهای آخر هفته مواج 
و متلاطم خواهد بود و به همین دلیل ساكنان و مسافران این 

شهرها باید از شنا كردن در دریا پرهیز كنند.
كوهنوردان هم در این روزهای پیش رو از صعود به ارتفاعات 
خودداری كنند؛ زیرا براســاس اعلام امین حسین نقشینه، 
كارشناس ســازمان هواشناســی به روزنامه همشهری، روز 
پنجشنبه روی رشته كوه های البرز غربی و مركزی و ارتفاعات 

استان های گیلان، مازندران و اردبیل شاهد بارش برف و باران 
خواهیم بود كه شدت بارش ها بیشتر متوجه ارتفاعات گیلان و 
مازندران است.  جمعه نیز با اینكه از شدت بارش های سرتاسر 
كشور كاسته خواهد شد، اما بارش ها به زاگرس مركزی كشیده 
می شود و هوای كوهستان های زاگرس شرایط مساعدی برای 

كوهنوردی ندارند.

كاهش كیفیت هوا در 5استان
درحالی كــه فردا اســتان اردبیــل كاهش محســوس دما 
خواهد داشــت، در مناطق پرجمعیت و پرتردد و همچنین 
صنعتی اســتان های تهــران، البــرز، مركــزی، آذربایجان 
شــرقی و خراســان رضوی، به دلیل وجود جــو آرام و وزش 
باد ملایــم، افزایش غلظــت آلاینده های جــوی پیش بینی 
 شــده اســت؛ درنتیجــه در ایــن مناطق شــاهد كاهش 

كیفیت هوا خواهیم بود.

 شركت تراكتورسازی كردستان به 
مركزیت تبریز یكی از بزرگ ترین صنعت

واحدهای صنعتی اســتان و تنها 
كارخانه تولید تراكتورهای 2و تك دیفرانسیل با 
قدرت 75 اسب بخار در كشور است. تراكتورسازی 
در كردستان از سال8۳ آغاز شد و به عنوان یكی از 
باثبات ترین شركت های مســتقر در كردستان، 
محصولاتش را به عراق، افغانســتان و پاكستان 
صادر می كند. كارخانه تراكتورســازی كردستان 
شبكه ای از كارخانه بزرگ تراكتورسازی ایران و 
95درصد از قطعات تراكتورهای آن ساخت داخل 

است.
رســیدن به تولید ســالانه 5هزار تراكتور یكی 
از اهداف مهم مســئولان  شــركت بود، اما مدتی 
قبل مدیرعامل شركت تراكتورسازی از تعطیلی 

خط تولید این شــركت در كردســتان خبر داده 
است. یوسف دادگرنوبران با بیان اینكه خط تولید 
كل مجموعه تعطیل نشده اســت به همشهری 
می گوید: یكی از تولیدات شركت كه صادراتی و 
از برندهای خط تولید تراكتورسازی در كردستان 
بود هم اكنون تعطیل شــده اســت. مدیرعامل 
شركت تراكتورسازی كردســتان امور مالیاتی را 
عامل تعطیلی خط تولید صادراتی تراكتورسازی 
كردســتان عنوان می كند و می افزاید: چرا وقتی 
صادرات تراكتور معاف از مالیات است، باید مالیات 
پرداخت كنیم؟ شــركت، تراكتورهای خود را به 
تبریز فروخته و تبریز آنها را صادر و امور مالیاتی 
رقم بالایی را برای خط تولید كردســتان تعیین 
كرده است. به همین دلیل تصمیم گرفتیم خط 
تولید كردستان را تعطیل كنیم تا مجبور نباشیم 

پول گزافی را به عنوان مالیات پرداخت كنیم.
وی دربــاره فشــارهای مالیاتــی بــر شــركت 
تراكتورســازی می گوید: با توجه بــه تحریم ها و 

مشكل صادرات در سال های گذشته مدل285 از 
طریق شركت تراكتورسازی تبریز صادر می شد، اما 
در اظهارات مالیاتی تعبیر متفاوتی از قانون وجود 
دارد. دادگر با بیان اینكه توسعه و افزایش تولید از 
برنامه های مدیران تراكتورسازی كردستان بوده 
است، می افزاید: افزایش چندبرابری و میلیاردی 
مالیات، وضعیت نامطلوبی را برای شــركت رقم 
زده اســت. وی به شــرایط فروش در شــركت 
تراكتورسازی ایران اشــاره می كند و می افزاید: 
شركت تراكتورسازی ایران در كنار ارتقای كیفیت 

تولید به دنبال افزایش تولید نیز هست. هم اكنون 
شركت تراكتورسازی در كردســتان مجوزهای 
لازم بــرای خرید  9هزار مترمربــع زمین را برای 
توســعه فعالیت خود دریافت كرده است. دادگر 
درباره میزان تولید شــركت تراكتورســازی در 
كردستان می گوید: در دوره های مختلف سالانه 
بین هزار تا 5هزار تراكتــور در كارخانه ما تولید 
شده كه از این تعداد سهم استان 1۴دستگاه در روز 
است. همچنین بیش از 5هزار نفر نیز در شركت 
تراكتورسازی ایران مشغول به كار هستند كه سهم 

استان كردستان 1۰۴نفر است كه در یك شیفت 
كاری فعالیت می كنند.

مدیرعامل شركت تراكتورســازی با بیان اینكه 
این شركت در مجموع 1۶نوع تراكتور را در سبد 
تولید خود دارد، می افزاید: كارخانه تراكتورسازی 
كردستان شعبه ای از كارخانه بزرگ تراكتورسازی 
ایران اســت كه 95درصد قطعات ساخت داخل، 
روزانــه 1۴تراكتور مونتاژ و روانه بــازار داخلی و 
خارجی می كند. این شركت تراكتورسازی 71نوع 
موتور در بخش های كشاورزی، صنعتی و خودرو 
تولید می كنــد. وی خاطرنشــان می كند: گروه 
صنعتی تراكتورسازی ایران به عنوان بزرگ ترین 
تولیدكننده ادوات كشاورزی حدود 5دهه فعالیت 
می كند. این شركت شــامل 7شركت اقماری در 

تبریز و 2شركت در سنندج و ارومیه است.

 واكسیناسیون در روستاها 
پا به پای شهرها

گزارش میدانی همشهری نشان می دهد كه عموم روستاییان 
از روند واكسیناسیون رضایت دارند

در مناطــق پرجمعیــت و پرتــردد و همچنیــن 
صنعتی تهران، البرز، مركزی، آذربایجان شرقی 
و خراسان رضوی افزایش غلظت آلاینده های 

جوی پیش بینی شده است

فردا، پنجشنبه روی رشته كوه های البرز غربی 
و مركزی و ارتفاعات گیلان، مازندران و اردبیل 
شاهد بارش برف و باران خواهیم بود كه شدت 
بارش هــا بیشــتر متوجــه ارتفاعــات گیــلان و 

مازندران است

مدیرعامل شــركت تراكتورســازی: 
اختصــاص بی دلیــل مالیــات بــرای 
كارخانــه تولیــد تراكتــور كردســتان 
دلیــل اصلــی تعطیلــی خــط تولیــد 

صادراتی این كارخانه است

ساكنان استان های آذربایجان شرقی، اردبیل، اصفهان، زنجان، قزوین، كردستان، گلستان، گیلان و مازندران مراقب باشند هشدار هواشناسی برای 9  استان
پرنیان سلطانی

خبر نگار

فرحناز چراغی
خبر نگار

تعطیلی خط صادراتی تراكتور در كردستان
مالیات، تراكتورسازی كردستان را كه یكی از قطب های صادرات تراكتور بود، به تعطیلی كشاند

درصد پوشش واکسیناسیون جمعیت روستایی
تزریق دوز دومتزریق دوز اولاستان

۶۰51.5آذربایجان غربی
--آذربایجان شرقی

--اردبیل
-8۰اصفهان

-7۰البرز
--ایلام

7755بوشهر
7۰45چهارمحال وبختیاری

735۰خراسان شمالی
84.9۶9خراسان رضوی
-34خراسان جنوبی

-۶3.۶خوزستان
-85زنجان
87.3۶9.2سمنان

--سیستان و بلوچستان
78۶2فارس
83۶1قزوین

-9۰قم
7145کردستان

7854کرمان
79.7۶1.5کرمانشاه

۶443کهگیلویه وبویراحمد
7347گلستان
79۶2گیلان

41.732.7لرستان
--مازندران
95۶۶مرکزی

7555هرمزگان
73.157.2همدان

84.1۶۶.2یزد

آمار رسیده از استان های مختلف كشور نشان می دهد اوضاع 
واكسیناسیون مناطق روستایی اگر نگوییم بهتر از مناطق شهری 
استان هاست، دست كم با واكسیناسیون شهری برابری می كند. 
اگر چه عــدد و رقــم پوشــش واكسیناســیون برخی از اســتان ها 
به دست ما نرسیده، اما با همین آمار موجود می توان به تحلیل 
نسبتا جامعی از واكسیناسیون روستایی در استان های كشور 

دست یافت.
بــا یــك نــگاه بــه درصــد تزریــق واكســن در مناطــق روســتایی، 
مشــخص می شــود اكثر اســتان ها در روســتاهای دور و نزدیك 
خــود بــه بیــش از 50درصــد پوشــش واكســن رســیده اند. ایــن 
در حالی اســت كــه بنا به گفتــه مســئولان ذیربط در اســتان ها، 
درصدهای ذكر شــده بیــش از این هم خواهد بــود. به دلیل بعد 
مسافت روســتاها و نبود دسترســی به اینترنت در برخی از آنها 
مدتی زمان نیاز است تا میزان دقیق تزریق واكسن ثبت شده و 
به درصدهای فعلی اضافه شود. هم اكنون تعداد انگشت شماری 
از استان ها كمترین پوشش واكسیناسیون روستاها را داشته اند 
و در مقابل استان مركزی با 95درصد تزریق دوز نخست واكسن 
به جمعیت روستایی، عنوان بیشترین پوشش واكسیناسیون را 
به خود اختصاص داده است. بعد از استان مركزی، استان های 
قم، ســمنان، زنجان، خراســان رضوی، یزد، قزویــن و اصفهان، 
به ترتیب با بیش از 80درصد تزریق واكسن به جمعیت روستایی 

در زمره موفق ترین استان ها در این حوزه قرار دارند.

روند واكسیناســیون دربرابر ویروس 
كرونا در یكی  دو  ماه اخیر با شــتاب گزارش

ویژه ای در سراسر كشور همراه بوده؛ 
به طوری كه براســاس گفتــه مســئولان مربوط، 
ركوردهای جهانی ویــژه ای نیز در این زمینه به ثبت 
رسیده است. اما نباید از این موضوع غافل شد كه این 
روند در مناطق روستایی و شهری با یكدیگر متفاوت 
اســت. پراكندگی چشــمگیر جمعیت روستایی در 
برخی مناطق كشور، واقع شــدن برخی روستاها در 
مناطق سخت گذر و اطلاع رســانی ضعیف پیرامون 
ضــرورت تزریــق واكســن كرونــا باعث شــده تا 
واكسیناسیون روســتایی، كار به مراتب سخت تری 
نسبت به واكسیناسیون در فضای شهری باشد. با این 
حال اما آمار منتشر شده از واكسیناسیون روستایی 
نوید روزهای خوشی را می دهد؛ چراكه به نظر می رسد 
با وجود تمام مشــكلاتی كه در برخی از روستاهای 
كشور وجود دارد، با این حال تزریق واكسن در روستاها 
پا به پای مناطق شهری در حال انجام است. در ادامه 
نگاهی به آخرین وضعیت واكسیناســیون كرونا در 

روستاهای كشور انداخته ایم.

    اوضاع خوب استان های مركزی

زمانی كه بحث جمعیت روستایی استان های مختلف 
به میان می آید، باید حســاب اســتان ها را به كلی از 
یكدیگر جدا كنیــم. چراكه در برخی از اســتان ها 
روستاها نزدیك به مركز و در برخی دیگر دورافتاده 
است. تعدادی راه دسترسی مناسب دارند و راه تعدادی 
دیگر صعب العبور است. همین تفاوت ها باعث می شود 
واكسیناسیون در یكسری از مناطق روستایی درست 
مثل مناطق شهری انجام شــود و در برخی دیگر با 
تأخیر. سمنان از آن دست استان هایی است كه علوم 
پزشكی آن در آمار واكسیناسیون، شهر و روستا را از 
یكدیگر تفكیك نكرده اســت. دلیل این موضوع هم 
نزدیك بودن روســتاها به شــهرها، وجود خانه های 
بهداشــت و اعزام تیم های ســیار واكسیناسیون به 

روستاهای دورتر است. این موضوع درباره استان البرز 
هم صدق می كند. اینطور كه مســئولان البرز اعلام 
كرده اند، تا به امروز بیش از 7۰درصد روستاییان استان 
در مقابل ویروس كرونا واكسینه شده اند و قرار است 
این روند تا پوشش كامل همه جمعیت روستایی استان 
به صورت پایگاه های ثابت و سیار دنبال شود. همچنین 
استان »مركزی« هم وضعیت بسیار مطلوبی در حوزه 
واكسیناسیون جمعیت روستایی اش دارد؛ تا جایی 
كه اعلام شده بیشترین درصد واكسیناسیون استان 

مركزی در روستاهای این استان انجام شده است. 
اســتان های زنجان و قزوین هم از دیگر استان های 
میانی كشور به حساب می آیند كه در زمینه پوشش 
حداكثری جمعیت روســتایی برای تزریق واكسن، 
عملكرد بســیار خوبی داشــته اند. در زنجان كه از 
استان های پیشرو پوشــش واكسیناسیون ویروس 
كرونا به حساب می آید، مناطق روستایی گوی سبقت 
واكسینه شدن را از مناطق شهری ربوده اند. در قزوین 
نیز روستاییان برای دریافت واكسن استقبال بیشتری 
نســبت به جمعیت شهری نشــان داده اند و نتیجه 
این شــده كه تا به امروز بیش از نیمی از واكسن های 
تزریق شده در استان قزوین، سهم روستاییان باشد. 
و درنهایت اینكه در یزد و اصفهان هم اتفاقات بسیار 
خوبی برای جمعیت روســتایی افتاده است. میزان 
واكسیناسیون جمعیت روســتایی و شهری این دو 

استان تقریبا با یكدیگر برابری می كند.

    سختی كار در مناطق كوهستانی

اما درباره اســتان های كوهســتانی ازجمله اردبیل، 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، كردســتان و 
كرمانشــاه، همانطــور كه قابــل پیش بینــی بود، 
سازمان های علوم پزشــكی و مراكز واكسیناسیون 
كار سختی در پیش داشتند. از آنجا كه درصد بسیاری 
از روســتاهای این اســتان ها در مناطق كوهستانی 
واقع شده اند، دسترســی به این روستاها به سادگی 
روستاهای استان های مركزی كشور نبود. به عنوان 

مثال سردسیری و كوهستانی بودن مناطق شمالی 
استان آذربایجان شرقی كمی كار تزریق واكسن را با 
مشكل مواجه كرد. ضمن اینكه بنا به گفته مسئولان 
این استان، یكی از مشكلات موجود در واكسیناسیون 
مناطق روســتایی، مقاومت گروه های ســنی 25 تا 
۴5سال در برابر واكسینه شــدن است. از آذربایجان 
غربی هم خبر می رسد كه اطلاع رســانی نامناسب 
درباره ضرورت تزریق واكسن باعث شده تا علاوه بر 
كوهستانی بودن روستاهای سرد و برفگیر، جمعیت 
روســتایی نیز اســتقبال آنچنانی از تزریق واكسن 
نداشته باشــند. اوضاع و احوال اســتان كردستان 
اما كامــلا متفاوت اســت. درحالی كه روســتاهای 
شهرســتان دیواندره با 8۰درصد و روستاهای بیجار 
با 75درصد تزریق واكسن كرونا، بیشترین استقبال را 
از واكسیناسیون داشته اند. در مقابل مردم روستاهای 
شهرستان ســنندج با ۳7درصد و مردم روستاهای 
شهرستان مریوان با ۴۴درصد، كمترین مشاركت را 
در بحث واكسیناسیون عمومی داشته اند. مسئولان 
دانشگاه علوم پزشكی كردســتان دلیل پایین بودن 
استقبال در برخی مناطق روســتایی را رواج بعضی 
شایعات نادرست درباره عوارض تزریق واكسن كرونا 
می دانند. اما در مقابل آذربایجان های شرقی و غربی و 
همچنین كردستان و استان اردبیل با استقبال بسیار 
خوب جمعیت روســتایی در پوشش واكسیناسیون 
مواجه هستند. تا جایی كه گفته می شود استقبال از 

واكسن كرونا در روستاها بیشتر از جامعه شهری است. 
به نظر می رسد این اســتقبال روستانشینان استان 
اردبیل باعث شده تا مشكل كوهستانی بودن روستاها 
كمتر به چشم بیاید و روستاهای این استان همپای 

روستاهای استان های میانی كشور واكسینه شوند.

    شمالی ها اوضاع مناسبی دارند

از روستاهای استان های شمالی هم خبر می رسد كه 
اوضاع واكسیناسیون در روستاهای استان گلستان، 
گیلان و مازندران نسبتا مطلوب است. استان گیلان 
با ایجاد پایگاه های ســیار در شهرســتان ها و نقاط 
دوردســت خود و با همكاری نیروی مقاومت بسیج، 
خیران، جمعیــت هلال احمــر و گروه های مردمی 
موفق شده درصد زیادی از ساكنان روستاهای خود را 
در برابر ویروس كرونا واكسینه كند. استان مازندران 
هم به دلیل نزدیكی عمده روستاها به فضای شهری 
و همچنین دسترسی آســان روستانشینان به مراكز 
تجمیعی واكسیناســیون، در ایــن زمینه وضعیت 

مطلوبی دارد. 
تا جایی كه گفته می شــود میزان واكسیناسیون در 
روستاهای مازندران حتی از واكسیناسیون در شهرها 
نیز بیشتر اســت. در این میان فقط استان گلستان 
با چالش استقبال نكردن اهالی ســاكن در روستا از 
تزریق واكسن كرونا مواجه بود كه آن هم با پای كار 

آمدن ائمه جمعه و معتمدان محلی برطرف شد و به 
این ترتیب استان گلســتان را هم می توان در لیست 
استان هایی قرار داد كه در پوشش حداكثری جمعیت 

روستایی شان موفق بوده اند.

   راه طولانی استان های جنوبی تا پوشش حداكثری

و درنهایت به اســتان های جنوبی كشور می رسیم؛ 
استان هایی كه با چالش هایی مثل پراكندگی جمعیت 
روستایی و واقع شدن روستاها در مناطق دورافتاده 
و محروم دســت به گریبان هســتند. چهارمحال و 
بختیاری، سیستان و بلوچستان، خوزستان، هرمزگان 
و بوشــهر ازجمله این اســتان ها هســتند كه برای 
پوشش سراسری واكسن كرونا در مناطق روستایی 
راه طولانی تری نســبت به دیگر اســتان های كشور 
دارند. در این استان ها واكسن گریزی در میان برخی 
از روستانشــین ها، ســخت گذر بودن و پراكندگی 
روستاها، وجود جمعیت عشــایری و... باعث شده تا 
كار تزریق واكسن در روستاها كندتر از مناطق شهری 
صورت بگیرد. این اســتان ها با ایجاد واحدهای سیار 
در روستاهای خود سعی دارند به روند تزریق واكسن 
سرعت ببخشند كه به نظر می رســد این اقدام باعث 
شــود در آینده ای نه چندان دور، روستاهای جنوبی 
نیز در حوزه واكسن روستایی به پای دیگر استان های 

كشور برسند.
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كارشناسان منابع طبیعی كشور همچنان معتقدند »آمار دقیقی  منابع  
در مورد مساحت جنگل های ایران از نظر بررسی های كمی و كیفی طبیعی

و تخریب، وجود ندارد.« اما روزنامه همشــهری به آمار دقیق و 
به روز شــده ای از تصاویر ماهواره ای و هوایی دست یافته  كه به دقت 
عرصه های منابع طبیعی ایران را رصد كرده است. مركز مانیتورینگ 

منابع طبیعی ایران كه  ماه گذشته در سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری كشور افتتاح شد، هم اكنون برآورد دقیقی از این منابع 

ارزشمند زیستی كشــور دارد. گزارش پیش رو به بررسی اعداد 
گذشته و حال عرصه  های طبیعی كشــور می پردازد كه مقایسه آنها به 

وضوح نشان می دهد هم اكنون در چه مسیری قرار داریم.

برخورد نزدیك

عدد خبر

بیش از 1میلیون و 200هــزار هكتار ازجنگل های 
زاگــرس بــا خشــكیدگی و زوال مواجــه اســت. مهــرداد 
فتحی بیرانوند،مدیركل حفاظت محیط زیست لرستان 
گفــت: متأســفانه از این مقــدار ۶00 هزار هكتــار آن در 

استان لرستان است.

1.2میلیون هكتار 

متخلفان و شكارچیان به ازای شــکار هر قطعه  هوبره 
٣٠٠میلیون ریال جریمه می شوند. هوبره ها برای زمستان گذرانی 
وارد ایرانشهر شدند. هوبره به عنوان یكی از پرندگان مهاجر و در 
حال انقراض است كه شكارشان برای پرنده های شكاری سخت 

است. هوبره ازجمله پرندگان شكار ممنوع است.

٣٠٠ میلیون ریال

در دوران همه گیــری كوویــد-1۹ بیــش از 2۵ هــزار تن 
زباله پلاستیكی حاصل از لوازم و تجهیزات حفاظتی شخصی 
)PPE( در اقیانوس ها شناور شده اند.گروهی از متخصصان 
دانشــكده علــوم جــوی چیــن و مؤسســه اقیانوس شناســی 
ســن دیگو به بررســی میــزان تولیــد زباله پلاســتیكی حاصل 
از تجهیــزات حفاظتــی شــخصی از ســال 2020 تــا اوت 2021 

پرداختند. 

2۵ هزار تن

حسن عباس نژاد، مدیركل حفاظت محیط زیست 
آذربایجان شرقی: مجوزی برای مازوت سوزی در نیروگاه 

تبریز و سهند صادر نشده است. مدیرعامل شركت 
تولید نیروی برق حرارتی ایران پیش تر از مازوت سوزی در 
نیروگاه های تبریز و سهند با هماهنگی سازمان حفاظت 

محیط زیست خبر داده بود.

همزمان با وقوع بحران خشكسالی در تركیه، این كشور در حال افزایش 
تعداد سدهای زیرزمینی به منظور حفظ منابع آبی درراستای مواجهه با 

تغییرات اقلیمی و افزایش جمعیت است.
تركیه در منطقه نیمه خشــك و دارای تنش آبی قرار گرفته و در پی 
تهدید ناشی از بحران اقلیمی در این كشور 83 میلیون نفری، دولت این 
كشور تصمیم به اجرای اقدامات مؤثر در راستای بهره گیری از منابع 

محدود آب گرفته است.
فصول خشــك در تركیه طولانی تر شده و مناطق وســیع تری را در 
برگرفته اســت؛ برهمین اســاس دولت تركیه تقویــت ذخایر آبی و 

محدودسازی تقاضای آب در این كشور را ضروری می داند.
امور آب ایالتی )DSI( هم اكنون در خط مقــدم تقویت ذخایر آبی با 
احداث سدهای جدید، نیروگاه های برقابی و مخازن آب است و حالا 
این ســازمان در حال تلاش برای احداث سدهای زیرزمینی به عنوان 
یك طرح اجرایی ابلاغی از وزارت كشاورزی و جنگلداری درراستای 
»بهبود مصنوعی منابع آبی« است. تاكنون نیز 41طرح سد زیرزمینی 
در استان های ازمیر، مانیسا، كانكری، قونیه، بورسا، اسكی شهیر، آنتالیا، 
كوتاهیا، بالی كسیر، قیصری، نوشیر، نیگ ده و مالاتیا آغاز شده كه برخی 

از آنها پایان  یافته و برخی دیگر در حال ساخت است.
دولت تركیه درنظر دارد تا ســال 2023میلادی )1402خورشیدی( 

ساخت حدود 200سد زیرزمینی را به پایان برساند.
ســدهای زیرزمینی به جذب آب باران و هدایت آب های سطحی به 
زیرزمین با هدف افزایش سطح آب زیرزمینی و حفظ كیفیت و ذخیره 
آن كمك می  كنند. سدهای زیرزمینی مزیت مضاعف ذخیره سازی آب 
در سطح و زیرسطح را دارند. این سدها به لحاظ تملك و اشغال اراضی 
و ساخت نیز كم هزینه تر هستند. علاوه بر این، نرخ تبخیر در این سدها 
در مقایسه با سدهای معمولی كه دارای ذخیره گسترده ای از آب های 
سطحی هستند، كمتر است. سدهای زیرزمینی كه در دره های با پی 
آبرفتی احداث می شوند، می توانند نیاز آب شرب و كشاورزی روستاها 

و شهرهای كوچك اطراف خود را برطرف كنند.
آدم سومر، یكی از متولیان امور آب در غرب اســتان ازمیر تركیه، به 
خبرگزاری آنادولو گفته است كه سدهای زیرزمینی سازه های حیاتی 
هستند كه »آب در حال اتلاف« را تحت كاربری مؤثر قرار خواهند داد. 
به گفته او، ســدهای زیرزمینی اهمیت استراتژیك برای تركیه دارند؛ 
چون بخش قابل توجهی از آب آشامیدنی از این سدها تأمین می شود. 
پیش از احداث این سدها نیز خاك منطقه ارزیابی می شود تا مشخص 
شود بستر احداث سد آبرفتی و برای احداث سدها مناسب است. پس 
از آن، آب تجمع یافته در پشت سد با استفاده از چاهك ها و یك سامانه 

جمع آوری به واحدهای ذخیره سازی منتقل می شود.«
به گفته این مقام استانی در امر آب، ساخت 10سد زیرزمینی در ازمیر، 
مانیسا و اوسك و 6طرح مضاعف دیگر در دســتور كار دولت است. او 
افزود: »تا انتهای سال جاری، ساخت یك ســد زیرزمینی با ظرفیت 
55هزار مترمكعب در ناحیه كاریز اســتان ازمیر به پایان می رسد كه 
سالانه 150هزار مترمكعب آب را تأمین می كند و منابع ذخیره شده 
صرف آبیاری دلتــای رودخانه ای كوچوك مندرس می شــود كه از 
فعالیت كشاورزی بالایی برخوردار است. كشاورزان نیز قادر خواهند 
بود 41هكتار از اراضی اطراف روســتای سولودر را با آب تأمین شده از 

این سد آبیاری كنند.
براساس اعلام آدم سومر، كشــاورزان این منطقه در گذشته به منظور 
آبیاری اراضی مجبــور به حفر چاه بودند كه ســطح آب زیرزمینی را 
به شــدت دچار افت كرد. او افزود: در یك دهه گذشته می توانستید با 
حفر چاه به عمق تقریبی 45متر به آب دسترسی پیدا كنید كه اكنون 
تا عمق 100متری نیز اثری از آب مشاهده نمی شود؛ بنابراین احیای 

منابع آبی امری حیاتی است.
به گفته این مقام استانی در تركیه، یك ســد زیرزمینی در ناحیه تایر 
ازمیر 6میلیون مترمكعب آب زیرزمینی در خود ذخیره كرده و به لطف 

وجود این سد، در عمق 10متری سطح زمین می توان به آب رسید.
كارشناســان آب در تركیه اعلام كرده اند كه تغییــرات آب وهوایی و 
بهره گیری نادرست از منابع آبی، تركیه را دچار كمبود آب و هوایی كرده 
و این كشور پس از یك دوره خشكســالی طولانی، چنان در وضعیت 
هشدار قرار گرفته كه نگرانی از كم  آبی در زمســتان، به ویژه در شهر 

استانبول، پایتخت تركیه ایجاد شده است.
منبع: روزنامه دیلی صباح
ترجمه: محمدامین كربلا

یك عضو هیأت علمی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی 
ایران برای دومین سال پیاپی در فهرســت 2 درصد دانشمندان 
برتر جهــان قرار گرفت. آلودگــی دریا، تركیبــات طبیعی دریا، 
اقیانوس شناسی شــیمیایی و شــیمی تجزیه زیست محیطی از 

مهم ترین زمینه های پژوهشی علی مهدی نیا است.
براساس پژوهش دانشگاه اســتنفورد روی داده های اسكوپوس، 
علی مهدی  نیا را در فهرست 100 هزار دانشمند پر استناد در همه 

رشته ها و نیز 2درصد برتر حوزه های علمی جهان معرفی كرد.
علی مهدی نیا كه حالا در ســتون چهره روز صفحه زیســت بوم 
همشهری نشسته است، در حوزه شــیمی و حوزه فرعی شیمی 
تجزیه فعالیت می كند و تعداد كل استنادات به مقالات او 2685 
بار است. در تحقیقی كه او برای پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی 
و علوم جوی در سال 13۹8 انجام داد، مشخص شد كه میانگین 
فراوانی میكروپلاســتیك ها در ایستگاه های ســاحلی- شنی و 
ســاحلی-دریایی به ترتیب 1۹6 و 103 قطعه بر كیلوگرم رسوب 
بوده اســت. این تحقیق با دیتاهای 6 ایستگاه ساحلی شنی و 18 
ایستگاه ساحلی دریایی در 3 استان ساحلی خزر جنوبی در شمال 

ایران به دست آمده است.

چهره روزحمید صوفیطرح روز

زیست بوم جهان

دانشمند برتر

احداث 200سد زیرزمینی در تركیه

حفاظت از منابع طبیعی 
ضرورتی انكار ناپدیر است 

یكی از مسائلی كه جامعه بشری عصر حاضر 
را تهدیــد می كند، تخریــب منابع طبیعی 
است؛ موضوعی كه آینده بشــر را با چالش 
مواجه كرده و به یكــی از دغدغه های اصلی 
كشور تبدیل شده اســت. هرسال بر حجم 
تخریب منابع طبیعی از راه های مختلف نظیر 
جنگل تراشــی، آلودگی محیط زیست و هوا، 
بهره برداری بیش از حد منابع آب زیرزمینی، 
تغییر اقلیم، آتش ســوزی در میان درختان 
و گاه مراتع افزوده می شــود و در این مسیر 
ساخت و ســازهای بی رویه و گاه غیرقانونی و 
واگذاری زمین هایی كه جزو منابع طبیعی و 
اراضی ملی كشور هستند نیز به شدت و وسعت 
این تخریب ها افزوده است. این درحالی است 
كه منابع طبیعی جزو امــوال عمومی بوده و 
حفظ و حراســت از آن تضمینی صریح برای 

ادامه زندگی بشری است.
البته طی ســال های اخیر خشكسالی های 
گسترده از یك سو و سیل های مهیب بیشترین 
اثر خود را بر تخریب منابع طبیعی گذاشــته 
است . در مقابل سازمان جنگل ها برای افزایش 
سطح پوشــش گیاهی در جنگل ها و مراتع 
كه نقش مؤثری در نفــوذ آب به داخل زمین، 
كاهش خشكسالی و مقابله با سیل دارد،  تلاش 
كرده و می كند. البته در این مسیر برای حفظ 
و مقابله با تخریب  وتعرض به منابع طبیعی و 
محیط زیست، مشــاركت همه مردم و نهادها 

لازم و ضروری ،است.

سابقه آمار منابع طبیعی ایران
نخستین آمار از وسعت منابع طبیعی ایران به سال 1321 
بازمی گردد كه كریم ســاعی )مؤسس رشته جنگلداری و 
پایه گذار سازمان جنگل ها در ایران( مساحت جنگل های 
كشــور را 1۹.5میلیون هكتار اعلام كرد. ایــن آمار البته 
نخستین عدد از وسعت جنگل های كشور بود كه نزدیك به 
8دهه پیش در دسترس قرار گرفت و 8سال بعد عدد بعدی 
احصا شد. در سال 132۹ در دومین برآورد سطح جنگل های 
ایران به عــدد 18.۷میلیون  هكتار رســید. همچنین در 
سال 1343 دفتر فنی مهندســی منابع طبیعی ایران آمار 
رسمی مساحت جنگل های كشــور را 18میلیون هكتار 
اعلام كرد. به این ترتیب طی 5دهه سطح جنگل های كشور 
از حدود 18میلیون هكتار به 12.4میلیون هكتار و سطح 
جنگل های شمال كشــور نیز از حدود 3.4میلیون هكتار 
به 1.8میلیون هكتار رســید كه این عدد نشان از تخریب 
طبیعت به دست انسان از یك ســو و افزایش آفات از سوی 
دیگر دارد. از سویی در سال 13۹۷ سازمان خواربار كشاورزی 
)FAO( اعلام كرد با شــرایط جدید و آمار، تراكم جنگلی، 

مساحت جنگل های ایران 11.۷5میلیون هكتار است.

4میلیون هكتار رشد
آمارها نشان می دهد طی 10سال اخیر سطح جنگل های 
كشور 4.23میلیون هكتار رشد داشته است. این آمار كه 
از سوی سازمان جنگل ها اعلام شــده، علاوه بر تدقیق 
نقشــه ها در پی تصویربرداری هوایی، به وضوح نشــان 
می دهد ایجاد 4میلیون هكتار جنگل های دست كاشت 
در دهه اخیر اثر خود را بر افزایش سطح جنگل های كشور 
گذاشته است. از سوی دیگر از سال 13۹6 طرح تنفس 
جنگل در منطقه هیركانی به اجرا درآمده و توانسته تا حد 
قابل قبولی از جنگل تراشی هایی كه به علت قاچاق چوب و 

خاك، ویلاسازی و جاده سازی  ایجاد می شده،  جلوگیری 
كند. نكته دیگــر در مورد آمار اینكــه جنگل ها به طور 
معمول اگر درگیر آفات و بلایا نشوند، زایایی خود را حفظ 
می كنند و مناطق بیشتری را با درخت پوشش می دهند.

 
روند كاهش جنگل ها

وســعت جنگل های جهــان طی 3دهــه اخیر كاهش 
چشمگیری نداشــته و به رغم همه تهدیدهای نابودگر، 
 4درصد كاهــش یافته اســت.  رؤیا عابدی، اســتادیار 
دانشــكده كشــاورزی دانشــگاه تبریــز در این باره به 
همشهری می گوید: دلایل این كاهش طبق اطلس منابع 
طبیعی سال 2020 فائو، عواملی مانند كاهش بانك بذر 
درختان مادری و كاهــش زادآوری طبیعی موفق اعلام 
شده اســت. زادآوری طبیعی، مســئول تداوم جمعیت 
گونه ها در توده های جنگلی و حفاظت از تنوع زیســتی 
آن اســت. به گفته عابدی، آینده یــك جنگل طبیعی 
وابســته به وضعیت كنونی زادآوری آن است، به عبارت 
دیگر زادآوری درختــان تضمین كننده تــداوم حیات 
جنگل هاست و آنچه امروزه به عنوان جنگل یا توده های 
جنگلی طبیعی وجود دارد، درواقع نتیجه تحول و تكامل 
زادآوری موفق آن در دوره های گذشــته بوده است. به 
همین دلیل ایجــاد هرگونه تغییر در جنگل، ســیمای 
توده های جنگلی را دگرگون می كند. زادآوری طبیعی از 
مهم ترین عوامل مؤثر بر بقا و پایداری جنگل های طبیعی 
تلقی می شــود. بنابراین، شــناخت عوامل مؤثر بر روند 
استقرار زادآوری گونه های جنگلی می تواند در شناخت 
بهتر مراحل مختلف توالی این اكوسیســتم مؤثر باشد. 
تجدید حیات جنگل، فرایندی پویا ســت كه درنتیجه 
اســتقرار و رشــد انواع زادآوری، به مرور زمان درختان 

جدیدی به جمعیت درختان بالغ اضافه می شود.

مسعود منصور
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری كشور

جدیدترین آمار تغییر  در  عرصه های جنگلی، مراتع و 
بیابان ها كه نشان ازكاهش عرصه های طبیعی دارد

20سال تغییر طبیعت 
درایران

مساحت جنگل ها، مراتع و پدیده های بیابانی كشور )هكتار(

پدیده های بیابانی كشور 

1380

جنگل

12400000
مرتع

90000000
پدیده های بیابانی

34000000

1385

جنگل

14202559
مرتع

86103940
پدیده های بیابانی

32579631

1390

جنگل

١٤٣١٩٠٦٢
مرتع

٨٤٨١٤٩٩٠
پدیده های بیابانی

٣٢٥٧٦٤٩١

1400

جنگل

17649890
مرتع

83309167
پدیده های بیابانی

29043513
اعداد نه چندان دقیق در نخستین 

نقشه برداری جامع كشوری
 افزایش 4درصدی 

جنگل و مرتع
 افزایش نیم درصدی 

جنگل
 افزایش 23درصدی 

جنگل

مساحت آتش سوزی در جنگل ها و مراتع كشور
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 تزریق2دوز واكسن و داشتن 
تست منفي كرونا؛ شرط ورود به ایران

مقررات ورود به ایران پیرو آخرین دســتورالعمل ستاد ملي مدیریت 
كرونا درباره ســفر اتباع ایراني و خارجي به روزرساني شد. به گزارش 
ایســنا، طبق آخرین اطلاعیه اي كه به شــركت هاي گردشگري و 
هواپیمایي ارسال شده است، تمام اتباع ایراني و خارجي براي ورود به 
ایران باید گواهي منفي تست PCR را به زبان انگلیسي در محدوده 
۹6ساعت قبل از پرواز بین المللي به سمت ایران همراه داشته باشند. 
این قانون شامل حال تمام مســافران ایراني و خارجي بالاي 12سال 
مي شــود. مســافران با تابعیت غیرایراني علاوه بر تست PCR، باید 
داراي كارت واكسیناسیون كرونا به زبان انگلیسي باشند و از آخرین 
نوبت تزریق آنها 14روز گذشته باشد. ستاد ملي مدیریت كرونا و وزارت 
بهداشت ایران همچنین محدودیتي براي نوع واكسن مسافران خارجي 
تعیین نكرده اند. تكمیل فرم خوداظهاري در پروازهاي ورودي به ایران 
نیز از شرایط ورود اتباع ایراني و خارجي به كشــور است. در سامانه 
صدور ویزاي ایران متعلق به وزارت امور خارجه نیز تأكید شده است 
كه براساس شیوه نامه جدید ستاد ملي مدیریت كرونا، اتباع خارجي 
متقاضي ورود به ایران باید 2 مرحله واكســن را تزریق كرده باشند، 
داراي كارت واكسیناسیون باشند و 2 هفته از تاریخ آخرین تزریق شان 
گذشته باشد. همچنین تست PCR منفي )۹6 ساعت قبل از ورود به 

ایران( ارائه دهند.

ممنوعیت اقامت مسافران واكسینه نشده در هتل ها
پروتكل  بهداشــتي مبارزه با بیماري كووید- 1۹ در مراكز اقامتي 
بازنگري و ابلاغ شــد. از این پس از ورود مسافر و فعالیت شاغلان 
در این مراكز بدون كارت واكسن یا تست PCR منفي جلوگیري 
خواهد شد. جمشید حمزه زاده، رئیس هیأت مدیره جامعه هتلداران 
ایران نیز از به روزرساني پروتكل بهداشتي در مراكز اقامتي، پیرو 
مكاتبه و اعلام معاون وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشكي 
به دنبال اجراي طرح مدیریت هوشمند محدودیت ها در كشور از 

اول آذرماه 1400 خبر داد. 
به گزارش ایســنا، معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشكي در نامه اي خطاب به علي اصغر شالبافیان ـ معاون 
گردشگري وزارت میراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي- و 
ســعید ممبیني - رئیس اتاق اصناف ایران ـ اعــلام كرد: با توجه 
به توسعه واكسیناسیون، پروتكل بهداشــتي در مراكز اقامتي با 
رویكرد اجراي طرح مدیریت هوشمند محدودیت ها، براي اقدام 
و پیاده سازي در هتل، متل، مهمان پذیر و مهمانسرا، بومگردي و 
نظایر آن، به روزرساني شده است و مسئولیت نظارت آن با معاونت 
گردشگري وزارت میراث فرهنگي، گردشگري و صنایع دستي و 

رئیس اتاق اصناف و واحدهاي تابعه است. 
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مديريت شهري جديد تهران به دنبال توسعه 
گردشــگري و شناســايي هرچه بيشــتر گزارش

ظرفيت هاي اين حوزه است؛ بر همين اساس، 
كميته گردشگري و ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران همراه 
ستاد گردشگري شهرداري در حال تدوين طرحي هستند تا با 
اجراي آن، از يك سو گردشــگري در نقاط تاريخي و مذهبي 
بيش از پيش فعال شود و از سوي ديگر چرخ اقتصادي محله اي 
در مناطق كم برخوردار شهر به ويژه مناطق جنوبي به حركت 
درآيد. در اين صورت هم مردم مناطق محروم شهر از اشتغال و 
كسب وكارهاي خرد محله اي بهره مند مي شوند و هم شهرداري 
مي تواند از طريق درآمدهاي پايدار، سرانه هاي خدماتي اين 
محله ها را بهبود بخشد؛ كاري كه در شهرهاي توسعه يافته 
جهان نيز رخ مي دهد و از آن با عنوان »اقتصاد شهري مبتني بر 
گردشگري محله اي« ياد مي كنند. در همين ارتباط رئيس 
كميته گردشگري شوراي شهر تهران گفت: »از متخصصان 
دعوت كرده ايم تا براي تحقق اهداف گردشگري در تهران به 
شورا بيايند.« سيداحمد علوي با بيان اينكه پيشنهاد كميته 
گردشــگري، ســامان دادن مديريت بخش هاي مربوط به 
شهرداري در اين حوزه اســت، افزود: »پس از اين بايد سراغ 
دستگاه هاي ديگر برويم؛ به همين خاطر، شناسايي پروژه هاي 
نيمه تمام، در حال انجام يا معطل مانده حوزه شهري در موضوع 

ميراث فرهنگي و گردشگري تهران 
را در اولويت قرار داده ايم. پيگيري 
احيــا و معرفــي جاذبه هــا و 

پتانســيل هاي گردشــگري و ديدني تهران با بهره گيري از 
نرم افزارهاي تخصصي اين عرصه، به عنوان راهنماي تهرانگردي 
توسط مجموعه هاي مربوطه در شهرداري تهران از برنامه هاي 
كوتاه مدت و جاري اين كميته است.« به گفته او، توجه ويژه به 
مقوله زيباسازي شهري، مرمت و نگهداري ميراث فرهنگي، 
خانه مشــاهير، موزه ها، كاخ ها و ســاير بناهاي داراي ارزش 
تاريخي و فرهنگي از ديگر برنامه هاي مدنظر براي شهر تهران 
به عنوان يك شهر هدف گردشگري محسوب مي شود. علوي 
افزود: »افزايش توليد ناخالص داخلي، جذب سرمايه خارجي، 
كاهش بيكاري و فقر و كمك به توزيع درآمد ازجمله مزاياي 
اقتصادي رونق گردشگري شهري است.« او تأكيد كرد: »توجه 
به اين موضوعات در رفع و كاهش مشكلات بسيار حائز اهميت 
اســت. همچنين يكپارچه كردن تابلــوي راهنماي بناهاي 
گردشگري و يكپارچه  كردن نرخ بليت موزه هاي شهرداري 
تهران از ديگر اقدامات كميته گردشگري به شمار مي آيد كه 
بايد در اين دوره پيگيري و تصويب شود تا بتوان به كسب درآمد 
پايدار از صنعت گردشگري دست يافت.« به هر ترتيب با توجه 
به گســتردگي كلانشــهر تهران، بهره گيري از جاذبه هاي 
توريستي مي تواند نقش مهمي را در معرفي پايتخت به عنوان 
يك جاذبه گردشگري جهاني ايفا كند. ضرورت اين مهم موجب 
شد تا نشســت علمي »تأثير الگوي توسعه گردشگري شهر 
تهران بر ارتقاي كيفيت زندگي ساكنان آن و نقش رسانه ها« در 

محل موزه نقشه تهران برگزار شود.
نخستين سخنران اين نشست، بتول دشتي، كارشناس ارشد 

و  ژئومرفولــوژي 
پژوهشــگر حوزه 
گردشگري بود. او 

گفت: »شهر تهران كه در زمره بزرگ ترين شهرها در سطح 
جهان محسوب مي شــود، واجد ظرفيت ها و پتانسيل هاي 
گردشگري ملي و بين المللي اســت كه با وجود حجم زياد 
سفر در اين شهر، مغفول مانده و مورد استفاده قرار نگرفته؛ 
درحالي كه رشد فعاليت هاي گردشگري مي تواند كيفيت 

زندگي ساكنان شهر تهران را ارتقا بخشد.«
به گفته پژوهشگر حوزه گردشگري، تهران 4فصل است و در 
هر فصلي جذابيت هاي خاصي براي گردشگران دارد؛ »براي 
آنهايي كه اهل پرسه  زدن هاي شــبانه هستند، خيابان ها 
و كوچه پس كوچه هاي تهران حال و هــواي ديگري دارد. 
جاذبه هاي طبيعي به ويژه تاريخي آن هم خارج از حد تصور 
است. وليعصر 18كيلومتري سال هاست لقب طولاني ترين 
خيابان تهران و خاورميانه را به خود اختصاص داده و خاطرات 
طهران تا تهران را به تماشا نشسته است. نظم و ترتيب ميان 
18هزار چناري كه در دوطرف وليعصر كاشته شده، نخستين 

چيزي است كه عابران را حيرت زده مي كند.« 

تهرانرانميشناسيم
نصرالله حدادي، پژوهشگر و تهران شناس كه اشراف كاملي 
بر موقعيت مكاني طهران قديم و تهــران كنوني دارد، اما 
گفته هاي خانم دشتي در مورد جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
را كمي آرمان گرايانه توصيف كرد و گفت: »خيلي دوست 
داشتم كه خيابان وليعصر اكنون 18هزار چنار داشته باشد، 
اما متأسفانه بايد بگويم كه بخش عمده چنارهاي خيابان 
وليصر به خاطر منفعت طلبي انسان ها و تجارت هاي 
عجيب و غريب نابوده شده و از بين رفته است. بافت 
تاريخي تهران ويران شده، بافت كوچه هاي تنگ و 

باريك آن به علت اينكه خودروهاي آتش نشاني امكان ورود به 
محله ها را ندارند در حال نابودي است. درحالي كه هيچ كجاي 
دنيا اينطور نيست و شما اگر بخواهيد فيلم بينوايان را بسازيد، 
همان كوچه هنوز هم هست؛ فقط شخصيت هاي ژان والژان 

و كوزت آن فرق مي كند.«
او درخصوص موانع موجود بر سر راه توسعه گردشگري شهر 
تهران گفت: »گردشگري در كشــور ما بسيار سخت است 
و براي تردد در شــهر و بازديد از مكان هاي گردشگري بايد 
هزينه هاي گزافي را پرداخت. شهر تهران داراي جاذبه هاي 
خاص است؛ به شــرط اينكه آن را در درجه اول بشناسيم و 
در مرحله بعد آن را صادقانه به شهروندان بشناسانيم و سعي 
كنيم سيطره و نگاه سياسي را از روي گردشگري شهر تهران 
برداريم. بسياري از بناهاي قديمي در تهران وجود دارد كه 
تاريخ آن را نمي دانيم و همين ناآگاهي موجب شــده تا اين 
بناهاي ارزشمند به مرور زمان تخريب شده و از دست بروند. 
تعدد مراكز تصميم گيري در حوزه گردشــگري در تهران و 
موازي كاري برخي سازمان ها در مناطق شهري يكي از موانعي 
است كه موجب شده نتوانيم شناخت درستي از شهر تهران 
داشته باشيم. گردشــگري تهران فقط نشان دادن موزه ها، 
كاخ ها و بوستان ها نيست و ما بايد به دنبال معرفي و شناساندن 
هويت تاريخي در لابه لاي كوچه پس كوچه هايي باشيم كه 
فراموش شــده اند. بايد فضايي توأم با تعامل فراهم شود كه 
گردشگران بتوانند به راحتي به تمام مكان هاي تاريخي شهر 
مانند مسجد باشكوه سپهسالار دسترسي داشته باشند. فقر 
اطلاعات، فقر رسانه اي، سايه افكني مسائل سياسي و تعدد 
مراكز تصميم گيري موجب شده تا گردشگري شهر تهران 
نتواند آنچنان كه بايد و شايد جان بگيرد؛ گرچه با وجود تمام 
اين موانع و مشكلات حق نااميدي و پشت كردن به اين شهر 

را نداريم.«
 »از 22اسفند ماه سال 1164تا امروز هر كسي در اين شهر يك 
ليوان آب خورده است به آن بدهكار است«؛ استاد حدادي با 
اعتقاد به اين گفته در مورد علت اينكه چرا مردم به اين شهر 
احساس تعلق ندارند و براي گردشگري راهي شهرهاي ديگر 

مي شوند، گفت: »تهراني ها هنوز كسي را پيدا نكرده اند كه 
شهر را به آنها بشناساند. شــهروندان چقدر تهراني را كه در 
سال 933شمسي داراي برج و بارو مي شود و با گذشت زمان 
بسياري از فرهنگ ها را مي آفريند، مي شناسند؟ شهري كه 
زباني مي آفريند كه امروز تمام شهرستاني ها به آن زبان، يعني 
زبان تهراني ها صحبت مي كنند. معتقدم بدهي ای كه به تهران 
داريم، موجب مي شود تا با عشق و علاقه تمام اين نواقص را 
برطرف كنيم. تهران موســيقي و تئاتر مخصوص به خود را 
دارد كه بايد با حمايت هايي كه مي كنيم، مهره هاي ارزشمند 
فعال در اين حوزه را حفظ كنيم. بايد به اين نكته توجه كرد 
كه احساس تعلق به تهران موجب توسعه گردشگري در اين 
شهر مي شود كه لازمه آن آگاهي يافتن از دارايي هايي است 
كه دارد. فرهنگ تهران، مذهبش، ســنت ها و آيين هايش، 
غذاهايش، لباس هايــش، در و ديوارش و كوچه هايش ده ها 
ساعت حرف براي گفتن دارند. همه ما به اين شهر بدهكاريم. 

بايد به آن احترام بگذاريم و آن را دوست داشته باشيم.«

كمكفناوريبهگردشگري
ســينا علي محمدي، روزنامه نگار و فعال رسانه اي و مشاور 
مديرعامل و مدير حوزه رياست سازمان فناوري اطلاعات و 
ارتباطات شهرداري تهران هم در اين نشست درخصوص نقش 
رسانه ها در زمينه توسعه گردشگري شهر تهران صحبت كرد. 
او گفت: »رسانه ها در تصويرسازي از مكان هاي ديدني شهر 
تهران و در شكل دهي به تصورات جغرافيايي افراد اهميت 
زيادي دارند كه مي بينيم اپليكيشني مانند اينستاگرام چقدر 
توانســته در اين زمينه موفق عمل كند. گرچه سفرنامه ها، 
كتاب ها، روزنامه ها، راديو، ماهواره، ســينما و تلويزيون هم 
مي توانند در اين زمينه مؤثر باشــند، اما امروز پيوند رسانه 
با فناوري به كمك آمده و موجب شــده تــا تحول عميق و 
گسترده اي در حوزه گردشگري ايجاد شود؛ معرفي از طريق 
اپليكيشن هايي كه امروزه تمام مردم به آن دسترسي دارند. 
سرتاسر سفرنامه ها و كتاب هايي كه براي تهران نوشته شده 
رسانه اي است كه مي تواند به كمك گردشگري تهران بيايد.«

 مديريت شهري به دنبال اجراي طرح هايي نو براي احيا و معرفي جاذبه هاي گردشگري تهران است

طرح نو براي رونق گردشگري تهران
نشست علمي تأثير الگوي توسعه گردشگري شهر تهران بر محور ارتقاي كيفيت زندگي ساكنان آن و نقش رسانه ها برگزار شد

خديجهنوروزي
خبر نگار

نگاه

زهراشمساحسان،عضوشورايشهرتهران: 
بايد به گردشگري طبيعي شهر تهران بيشتر توجه 
شود. به طور نمونه مي توان علاوه بر رفع مشكلات 
موجــود روددره فرحزاد، اين نقطــه را به يكي از 
بهترين فرصت هاي گردشــگري براي خانواده ها 
تبديل كرد. برنامه ريزي و تهيه طرح ســاماندهي 
روددره فرحزاد بايد با درنظر گرفتن واقعيت هاي 
موجود انجام شــود و در اين طرح، حفظ محيط 
طبيعي روددره همراه با ســاماندهي آسيب هاي 
اجتماعي بســيار حائز اهميت است. در مطالعات 
ساماندهي روددره فرحزاد، علاوه بر پيوست هاي 
فني و زيســت محيطي، بايد پيوســت فرهنگي و 

اجتماعي نيز تهيه شود.

سيدابوالقاسمنوروزي،مسئولحوزهفرهنگی
مترويتهران:متروي تهران ظرفيت بزرگي براي 
توسعه گردشگري محسوب مي شود، اما شناختي 
نسبت به آن وجود ندارد و مغفول مانده است. تجريش 
عميق ترين تونــل خاورميانه، آفتــاب بزرگ ترين 
ايســتگاه و پانزده خرداد و امام خميني شلوغ ترين 
ايســتگاه هاي مترو مي توانند جاذبه هاي توريستي 

هيجان انگيزي براي علاقه مندان محسوب شوند.

مهساكاظمخواه،مسئولستادگردشگري
شــهرداريمنطقهيكتهــران: ظرفيت 
گردشــگري خوراك و گردشــگري بازار در شهر 
تهران بايد جدي تر گرفته شود كه نيازمند تقويت 
ارتباط و اعتمادســازي بين شــهرداري و بخش 
خصوصي و استقبال از ايده هاي استارت آپي است.

مرضيهرحيمطرقي،تورليدر: برنامه كاملي 
براي گروه گردشگران، طرز برخورد و قيمت گذاري 
وجود ندارد. براي توســعه اقتصاد گردشــگري 
بايد قيمت گذاري مناســبي براي گردشــگران 
خارجي درنظر گرفت. متأسفانه گردشگري براي 
توريســت هاي خارجي  بســيار ارزان است. اين 

ارزان فروشي به اقتصاد كشور ضربه مي زند.

فاطمهدولتي،اســتادومربيگردشگري
سازمانفنيوحرفهاياستانتهران: براي 
توسعه گردشــگري تهران بايد ابتدا فكري براي 
زيرساخت ها كرد. سرويس بهداشتي هاي موجود 

در شهر حتي پاسخگوي نيازهاي كنوني نيست.
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توان طبيعي: دامنه هاي 
جنوبي البرز كه مشرف 

به تهران هستند و 
مناطق شمال شهر 

به خاطر دارا بودن دره ها 
و دامنه ها

توان اجتماعي: مشاركت 
دولت در برنامه ريزي ها 

و توان رسانه ها در 
معرفي مكان هاي 
گردشگري مانند 

موزه ها، بازارها و...

توان اقتصادی: 
برخورداري از قابليت هاي 

مناسب نظير نزديكي به 
بازار بزرگ مصرف، تمركز 
جمعيت، ثروت و نيروهاي 

متخصص و مركزيت 
سياسي 

امكانات اقامتي: 
هتل هاي 

سنتي، لوكس، 
اقامتگاه هاي 

بومگردي و 
مهمانپذيرها

امكانات زيربنايي: 
ورود آسان به شهر از 
طريق زيرساخت هاي 

ايجاد شده در 
شبكه هاي حمل ونقل 

هوايي و زميني

توان تاريخی: كاخ ها، 
عمارت ها، موزه ها، 

باغ  ملی، بافت تاريخی 
شهر، بناهای دوران 

قاجار و پهلوی و 
ميادين قديمی شهر

ظرفيت های موجود در توسعه گردشگری تهران
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دريچه

پرسش از سوبژكتيويته
ســي  وچهارمين نشســت از مجموعــه 
درس گفتارهايــي دربــاره بوعلي ســينا، 
امروز، چهارشــنبه نوزدهم آبان ساعت۱۱ 

با عنوان »پرســش 
ســوبژكتيويته  از 
بــه  ســينوي« 
ســخنراني مسعود 
اميد )استاد فلسفه 
دانشــگاه تبريــز( 
اختصاص دارد كه 
به صــورت مجازي 

پخش خواهد شــد. علاقه مندان مي توانند 
اين برنامه را از اينســتاگرام مركز فرهنگي 
 ،ketabofarhang شهركتاب به نشــاني
 bookcitycc تلگرام اين مركز به نشــاني
و صفحه اين مركز در سايت آپارات پيگيري 

كنند.

فضاي مجازي و فرهنگ قرائت
آموزش علم قرائت قرآن همواره از روش هاي 
مختلفي انجام مي پذيرفته كه آموزش حضوري 
مهم ترين آنها بوده است. در كنار فرصت هاي 
پيشين، فرصت و بســتر جديدي براي اين 
فعاليت ها به نام فضاي مجازي شــكل گرفته 
است كه شرايط همه گيري ويروس كرونا به 
پيشرفت آن سرعت بخشــيده است. فضاي 
مجازي به دليل گسترش و تنوع بسيار برنامه ها 
و نرم افزارها، فضاي مناســبي براي آموزش 
دين و ازجمله آموزش قرائت قرآن محسوب 
مي شود. اين پژوهش درصدد است با استفاده 
از روش توصيفي- تحليلــي، به نقش فضاي 
مجازي در پيشــبرد فرهنگ ديني و ازجمله 
قرائت بپردازد. بررسي ها نشان مي دهد فضاي 
مجازي پتانســيل مهمي است كه تنوع هاي 
زيادي داشــته و مي توان با رعايت تناســب 
سني و تحصيلي از امكانات موجود در اين فضا 

استفاده كرد.

فرشاد شيرزادي
روزنامه نگار

تازه هاي نشر

پپا، پينوكيو، كارآگاه ماريلا
6جلد از ادامه مجموعه كتاب هاي»دنياي پپا«، پينوكيو و هشتمين 
جلد از مجموعه »كارآگاه ماريلا« كتاب هاي تازه انتشاري هستند 

كه از سوي نشر افق منتشر شده اند.

  دنياي پپا
جلد هاي ۱7تا 2۱»دنياي پپا« با عناوين جورج و 
همبازي جديد، پپا و ماجراجويي در روز پاييزي، 
پپا نمي داند چه كاره شــود، پپا به فضا مي رود، 
پپا مهربان است و بهترين دوست پپا، هر يك با 
شمارگان 2هزار نسخه به بهاي 25هزار تومان 

منتشر شده اند. اين مجموعه توسط نويل استلي 
و مارك بيكر نوشته شده و مهســا خسروي آن را به فارسي ترجمه 
كرده است. اين مجموعه براي كودكان ۳ تا 5ساله مناسب است. پپا 
و خانواده اش در اين كتاب ها به كودكان كمك مي كنند تا نخستين 
فعاليت هاي زندگي شان را با آرامش و اطمينان بيشتري تجربه كنند.

  پينوكيو
كتاب پينوكيو نوشته كارلو كولودي، با ترجمه بهروز 
غريب پور ديگر كتاب تازه منتشر شده نشر افق است. 
پينوكيو مثل بعضي از پســربچه ها دوست دارد 
پستي وبلندي هاي زندگي را تجربه كند؛ به حرف 
بزرگ ترهايش گوش ندهد و از درس و مدرسه فرار 
كند. او هم مثل همه پسربچه ها دوست دارد دنبال 

آرزوهايش برود اما مشكل اينجاست كه از تجربه هايش درس نمي گيرد. 
كارلو لورنزيني با نام ادبي كارلو كلودي 24نوامبر ۱826در فلورانس 
ايتاليا به دنيا آمد. موفقيت محبوب ترين اثرش، پينوكيو، به حدي بود 
كه نام او را به عنوان يكي از بزرگ ترين نويسندگان ادبيات كلاسيك و 
ادبيات كودك در تاريخ ادبي جهــان جاودانه كرد. اين كتاب به بهاي 

68هزار تومان منتشر شده است.

  كارآگاه ماريلا 
جلد هشتم از مجموعه رمان ماجراهاي كارآگاه 
ماريلا، نوشته كيت پنكهرست را ريحانه جعفري 
ترجمه كرده است. كيت پنكهرست ماجراهاي 
هيجان انگيز كارآگاه ماريلا را در هشــت جلد 
نوشته و تصويرگري آن را هم خود او انجام داده 
است. مجموعه ماجراهاي كارآگاه ماريلا دفترچه 

كارآگاهي فوق محرمانه دختري اســت به نام ماريلا ميستري كه  
9 سال و خرده اي سن دارد و براي حل هرجور معما و رمز آماده است. 
اگر مي خواهيد كودكان 8 تا ۱2ســاله  را با يك شخصيت داستاني 
بي نظير آشنا كنيد و به آنها لذت خواندن رماني جذاب، تجربه يك 
ماجراجويي مدام و حس خوب پرسشگري را هديه بدهيد، ماريلا 

همان است كه مي خواهيد.

مي دانم كه از طريق سايت خانه كتاب، 
هر ماه به طور مرتب و منظم تقريباً همه مجموعه 
شعرهايي را كه چاپ مي شود، رصد كرده و اغلب 
مجموعه شعرها را تهيه مي كنيد و مي خوانيد. 
از آنجا كه شعر امروز را به شكل حرفه اي دنبال 
مي كنيد، مي خواهم بدانم به لحاظ آماري تقريباً 
در  ماه و سال چند مجموعه شعر در ايران چاپ 
مي شود و اين كتاب ها از چه كيفيتي برخوردارند؟

تا جايي كه اطلاع دارم در هر  مــاه به طور ميانگين 
بين ۳50تا 500عنوان كتاب و گاه حتي در برخي 
ماه هاي سال كه موسم نمايشگاه كتاب است )چه 
نمايشــگاه مجازي در دوران شيوع ويروس كرونا و 
چه پيش از آن( بيشتر كتاب چاپ مي شود. در موسم 
نمايشگاه كتاب از ۳،2  ماه قبل آمار چاپ كتاب هاي 
شعر بالا مي رود و پس از نمايشگاه افت مي كند و سير 
نزولي دارد تا طي ماه هاي بعد حالت تعادلي به خود 
بگيرد. اگر به طور ميانگين بخواهيم سالانه درنظر 
بگيريم، هر سال 4 تا 6هزار عنوان كتاب شعر چاپ 
مي شود. اين آمار تقريباً آمار بالايي است. با توجه 
به اينكه در كشوري هستيم كه اديبان متعددي 
دارد و بيشترين تعداد شــاعر را در جهان داريم، 
از اين حيث خوب است، اما اگر بخواهيم از حيث 
كيفي به اين كتاب ها نظري بيندازيم، متأسفانه به 
جرأت مي توان گفت كه كتاب هاي شعر حال و 
روز خوشي ندارند. از نظر كيفي مي توانم با 
توجه به تجربياتم اينگونه برايتان عنوان 
كنم كه به طور مثــال از ۱0عنوان 
كتاب شــعر، خارج از محتوا كه 
بعضي هايشــان محتــواي 
مطلوبي دارند، كتاب هاي 
زيادي ايرادهــاي اوليه 

شعري به خود مي بينند.
اين  اغلــب 
شاعران در چه رده سني 

هستند؟
اغلــب قريب به اتفــاق آنها 
جوان  هســتند. آنها 

عطشي براي چاپ كتابشــان دارند و از طرفي هم 
ناشران به ويژه در ســال هاي اخير كه قيمت كاغذ 
بالاست و هزينه چاپ كتاب به هر نحو گران شده، 

براي چاپ كتاب از جوان ها پول مي گيرند.
حدوداً براي يك كتاب 100صفحه اي 
شعر، چقدر پول از يك شــاعر جوان دريافت 

مي شود؟
البته به تيراژ كتاب بستگي دارد. به گمانم ديگر هيچ 
ناشري زير 5تا 6ميليون تومان پول دريافت نمي كند. 
البته از سوي ديگر اغلب روي اينگونه كتاب ها تيراژ 
400يا 500نسخه قيد مي شــود كه اطلاع دقيقي 
از دوستانم در وزارت ارشــاد دارم كه اينها آمارهاي 
صحيحي نيستند. گاهي اين كتاب ها تنها ۱00نسخه 
تيراژ دارند؛ حتي ممكن اســت در شمارگاني كمتر 
هم چاپ شوند و تيراژ واقعي كتاب 50نسخه باشد، 
اما آنچه در شناسنامه كتاب قيد مي شود 500نسخه 
است! ناشر مي خواهد ارزيابي كند كه كتاب فروش 
مي رود يا اگر شــرايط خريدش فراهم شــود، طبق 
توافقي كه با پديدآورنده مي كنند كه چه تعداد كتاب 
تحويل او دهند، معمولاً به همــان تعداد محدود و 
معدود، كتاب را چاپ مي كنند. آمــار واقعي كه در 
كتاب نوشته شده، معمولاً روي كتاب هاي خصوصاً 
شــاعران جوان محقق نمي شــود. همين جا، جاي 
تأسف دارد كه چرا شاعران پيشكسوت ما، آنهايي كه 
انتظار داريم نه حالا هر سال، بلكه يك سال در ميان، 
كتابي از آنها در بازار ديده شــود و رونق محتوايي به 
بازار شــعر دهند، چندين و چند سال مي گذرد كه 
مجموعه شعري از سوي آنها منتشر نمي شود؛ به طور 
مثال سال هاست كه از يوسفعلي ميرشكاك، كتاب 
شعر چاپ نشده است. همينطور است درباره حسين 
اســرافيلي، علي معلم، علي موســوي گرمارودي، 
محمدعلي مجاهدي، محمدرضا ســهرابي نژاد و... 
. البته هســتند شاعران نسل هاي ســوم و چهارم و 
شاعران جوان تر مانند فاضل نظري يا حامد عسگري 
كه استثناهايي محسوب مي شوند كه 2سال يك بار يا 
۳سال يك بار به قلم آنها كتاب هايي منتشر مي شود، 
اما به طور عام وقتي به بازار كتاب مي نگريم، شاعران 
پيشكسوت ما شانسي براي چاپ كتاب هايشان ندارند؛ 
چون انتظار دارند، ناشران سراغ آنها بروند تا به چاپ 
كتاب هايشان ترغيب شوند و از سويي بازار 
كتاب به قدري آشفته است كه 

چنين اتفاقي نمي افتد.

برخي از ناشران حتي كتاب مشترك 
چاپ مي كنند. وضع اينگونــه كتاب ها چگونه 

است؟
نمي دانم كه چه اصراري است كه حتماً كتاب چاپ 
شود! آنها 5، 6شاعر جوان را جمع مي كنند، از آنها 
پول مي گيرند و كتابشان را چاپ مي كنند. اين گونه 
كتاب ها گاه 5نفره يا ۳نفره چاپ مي شود يا قدري 

بيشتر يا كمتر.
محتواي اين كتاب هــا از چه عياري 
برخوردارند؛ عاشقانه اند، معرفتي اند يا آييني 

و...؟ 
شايد اگر ۱0عنوان كتاب چاپ شود، 7كتاب عاشقانه 
باشد، اما عاشقانه با آن تعريف و برداشت معمول و 
متداول ما قطعاً نيست. عشــق هايي كه در شعرها 

مشاهده مي شود، سطحي و كوچه بازاري است.
آثار آييني در اين بيــن كفه ترازو را 

قدري سنگين تر نمي كند؟
اتفاقاً از سوي ديگر متأسفانه آثار آييني هم از همين 
ســطح نازل برخوردارند. بعضی آثــار آييني ما هم 
متأسفانه آثار فاخري نيستند. اگر نوحه باشند و آنها 
را در اين سطح بررسي كنيم، واقعاً از سطح پاييني 
برخوردارند و در بين شان شايد به ندرت رگه هايي از 
شعر و سطري تأثيرگذار ديده شود، اما اگر بخواهيد 
يك كتاب ۱00صفحه اي شعر آييني را ورق بزنيد، 
ممكن است ۱0صفحه از آن براي شما ارزش واقعي 
مطالعه كردن داشته باشد، اما شعري كه مخاطب را 
تكاني دهد و اتفاقي در شعر افتاده باشد، بسيار نادر 
است. حادثه شاعرانه به ندرت در آنها ديده مي شود. 
شاعر يك آنِ شــاعرانه دارد. تا آن »آن« و »گوهر« 

اصلي نباشد، شعر حقيقي سروده نمي شود.
نسبت به دهه 60و 70افت محسوسي 
داشته ايم؟ آينده و دهه هاي پيش رو را چگونه 

مي بينيد و راه چاره در اين بين چيست؟ 
اگر روند همين باشد، متأســفانه آينده خوشي در 
انتظارمان نيست، اما اگر شرايط فراهم شود، آينده 
تغيير خواهد كرد. امروز البته فضاي مجازي خيلي 
رونق دارد، اما هيچ راه حلي مانند انجمن شعر راهگشا 
نيست. انجمن شــعر و درواقع هر انجمني كه باشد 
- من بــراي انجمن هاي مختلف اســتثنا و تفاوتي 
قائل نمي شوم- شــاعر بايد وارد اين انجمن شود و 
سال ها حضور داشته باشد تا ريزه كاري هاي شعر را 
بياموزد. وقتي اين ريزه كاري ها را آموخت، مي تواند 
خودش را تقويت كند تا جايگاه شعر را حفظ كند. 
شعراي كلاسيك ما حكيم بودند. هر كسي به خودش 
اجازه نمي داد بگويد من شــاعرم. لفظ شاعر بودن، 
لفظي مقدس، ارزشــمند و بزرگ بود و به هر كس 
نمي توانســتيم آن را اطلاق كنيم. اينكه هر كسي 
قافيه و وزن را بداند و بتواند زير هم چيزي بنويسند 

كه شاعر نيست.

ديدار با عبدالرحيم سعيدي راد، شاعر آييني درباره اوضاع آشفته بازار شعر

شاعراننرمافزاريفراموشمیشوند
عبدالرحيم سعيدي راد، از شاعران شاخص آييني، 
آمار دقيقي از چاپ كتاب هاي شعر در هر ماه و سال 
دارد. او كه مخاطب حرفه اي شعر امروز ايران است، 
وضع آشــفته بازار كتاب شعر را حاصل بي صبري 
و عطش شــاعراني مي داند كه چيزي به ادبيات و 
فرهنگ غني فارســي نمي افزايند. سعيدي راد، 
سهل و ساده مي گويد: »حتماً لازم نيست، هر سال 
كتاب شعر چاپ كنيم، تا از يادها نرويم. اتفاقاً انبوه 
مجموعه شعرها در بازار آشفته كتاب از ياد مي روند 
و در عوض ممكن است يك تك مصراع در اذهان 
مردم ماندگار شود؛ بي آنكه مردم مصراع بعدي را 
به ياد داشته باشند.« سعيدي راد، تا به امروز ده ها 
مجموعه شعر، نثر ادبي و نقد ادبي منتشر كرده كه 
هر يك در جايگاه خود تأمل برانگيز و قابل اعتنا و 

اتكاست. گفت وگوي ما با او چنانچه 
ياد شد، معطوف به مجموعه 

شعرهايي است كه هر سال 
چاپ مي شــود. با او بازار 

كتاب هاي شعر فارسي 
را به طور اجمالي بررسي 

كرده ايم.

رحيم خاكينگاه

 متن كامل را در   
همشهري آنلاين بخوانيد
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اختلاف نظر معلمان با نمایندگان بررســی كننده 
لایحــه، مربوط بــه موضوعات مختلفــی بود كه 
برخی از این اختلاف نظرها رفع و رجوع شــدند و 
برخی همچنان در جای خود باقی مانده اند. رامین 
كریمی نیا، عضو شــورای مركزی سازمان معلمان 
تهران و نماینده ســازمان در بحث رتبه بندی در 
رابطه با آخرین اصلاحات این لایحه به همشهری 
توضیح داد و براســاس گفته او، هرچند یك ماده 
حاشیه ساز در این لایحه حذف شده، اما همچنان 
در رابطه بــا ماده7، اختلاف نظرهــا در جای خود 

باقی است.
كریمی نیا معتقد است كه ماده7، بیشترین بحث ها 
و تبادل نظرها را به خود اختصاص داده بود؛ چرا كه 
خواسته معلمان این بود كه باید هم ترازی با حقوق 
استادان دانشگاه به شكلی باشد كه حداقل80درصد 

حقوق پایه استادان با معلمان در 3رتبه مدنظر قرار 
گیرد، به عبارت دیگر برای دكتــر معلمان با رتبه 
استادیار دانشگاه، فوق لیســانس ها با رتبه مربی 
دانشگاه و لیســانس ها با رتبه آموزشیار مربی، هم 
ترازی انجام شــود. در رابطه با فوق دیپلم ها نیز با 
90درصد لیسانس ها و دیپلم ها نیز با 90درصد فوق 

دیپلم ها مدنظر قرار گرفته شود:
»این پیشــنهاد از جانب معلمان به كمیســیون 
آموزش مجلــس و دولت مطرح شــده بــود، اما 
متأسفانه در كمیسیون، موضوع دیگری رأی آورد و 
همان طرح آقای منادی، رئیس كمیسیون آموزش 

تصویب شد.«
براســاس گفته كریمی نیا برای نخستین بار است 
كه رتبه بنــدی معلمان در قالب قانونی، بررســی 
شده است. قانون به كمك معلمان خواهد آمد؛ چرا 

كه رتبه بندی معلمان مستمر خواهد شد و دیگر 
وابسته به نظر دولت ها نخواهد بود.

پیشــنهاد معلمان رد و خواســته كمیسیون 
تأیید شد

این عضو شورای مركزی سازمان معلمان تشریح 
كرد:»با اختصاص درصدهای مطرح شده از جانب 
آقای منادی و رد پیشــنهاد معلمان باید گفت كه 
رابطه این دو شــغل به طور یكســان از هم قطع 

می شــود؛ چرا كه در قانون توسعه ششم 
تأكید شده اســت كه تفاوت دریافتی 
میان مشاغل یكسان در شرایط همانند 
و یكسان نباید بیشتر از 20درصد باشد، 
اما با توجه به درصدهایی كه از جانب 
كمیسیون، نهایی و راهی صحن علنی 

مجلس شــد، ما شــاهد 
قابــل  تفاوت هــای 
توجهی هســتیم. در 
حالت قبلی معلمان 
جوان باید به صورت 
80درصــد با كف 
حقوق اســتادان 
دانشگاه هم تراز 

خود، از حقوق 

هم تراز بهره مند می شدند اما در دسته بندی جدید 
آن80 درصد حذف شده است.«

طبق نظر اعضای كمیسیون آموزش برای معلمان 
با رتبــه آموزشــیار معلم 2۵درصــد، مربی معلم 
۴۵درصــد، اســتادیار معلم60درصد، دانشــیار 
معلم70درصد و استاد معلم 7۵درصد به مجموع 
حقوق، مزایا و فوق العاده های مستمر و ارقام مندرج 
در احكام كارگزینی معلمان افزوده می شود:»با این 
شــرط كه هیچ كدام از این افراد كمتر از 80درصد 
حقوق اســتادان – آن هم فقط آموزشــیار 
مربــی- دریافت نكنند. این مســئله در 
واقع مشــكل ایجاد كرده و باید گفت 
كه این 80درصد، اتفاق درستی نیست 
و فقط برای رتبه هــای اول و دومی كه 
حقوق شان كمتر از ۵ تا 6 میلیون تومان 
است، فایده دارد و این افراد را هم تراز 
می كند. بنابراین نباید فراموش 
كنیم كه برای معلمان جوان، 
ابتدا یك 2۵درصد درنظر 
گرفتــه می شــود و اگر با 
وجود این افزایش باز هم 
حقوق معلمان جوان به 
كف حقوق آموزشیار 
مربی نرســید، آن80 

آخرین ویرایش  بر مطالبه معلمان
عضو شورای مركزی سازمان معلمان تهران در گفت وگو با همشهری از تغییرات اعمال شده بر لایحه رتبه بندی معلمان گفت

لیلا شریف
روزنامه  نگار

دهه90 با تلاش های مستمر معلمان برای اجرایی شدن ایده رتبه بندی گره خورد و اگر این لایحه در 
مجلس یازدهم به نتیجه برســد، می توان منتظر بود كه معلمان، این سال را به عنوان بهترین خاطره 
كاری خود ثبت كنند. لایحه رتبه بندی از جانب اعضای كمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس 
یازدهم چكش كاری شد، سرانجام 16آبان ماه، پرونده رتبه بندی در كمیسیون، جمع بندی و ادامه كار 

به صحن علنی مجلس سپرده شد.

عدد خبر

تومــا ن  از ســوی خیرین بــرای ســاخت 135هزار 
كلاس درس پرداخــت شــده اســت. ایــن خبــری اســت 
کــه فاطمــه مهاجرانــی، معــاون برنامه ریــزی و توســعه 
مشاركت های سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 

كشور داده است. 

3/000 /000/000/000

میلیارد تومان به ایتام کمک شــد. براساس آمار 
اعلام شــده از ســوی علیرضا عســگریان، معاون توسعه 
مشــاركت های مردمی كمیته امداد، حامیان در یكسال 
گذشــته 1934میلیارد تومان به ایتام و محســنین كمك 
نقــدی کردند كــه این رقــم نســبت به ســال پیــش از آن، 

197درصد رشد داشته است.

1934

تومان وام  ازدواج برای دهه  شصتی های روستایی 
اختصاص پیدا می کند. انسیه خزعلی، معاون امور زنان و 
خانواده رئیس جمهور گفت: به افراد مجرد و ازدواج نكرده 
روســتایی كه متولد دهه۶۰ باشــند و تــا پایان ســال14۰۰ 
ازدواج كننــد، تســهیلات 1۰۰میلیــون تومانــی ازدواج 

اختصاص می یابد.

100/000/000

خانوارهــا  بــه داشــتن فرزنــد ســوم متمایــل اند. 
امیرحســین بانكی پور، رئیس كمیسیون مشترك طرح 
جوانی جمعیــت و حمایت از خانــواده  اعلام کــرده: طبق 
مطالعات موجود و نظرسنجی ها، تمایل به فرزند سوم و 

بیشتر، خواست ۶۰درصد از جامعه ایرانی است.

%60

معتــاد در دروازه غــار، ســکونت دارنــد. علــی 
آقامحمــدی، عضــو مجمــع تشــخیص مصلحــت نظام، 
اعلام کرد که دروازه غار یكی از محلات بزرگ آسیب پذیر 
كشور است و بیش از ۲۸۰۰معتاد  در آن زندگی می کنند 

که این عدد برای یک محله عدد قابل توجهی است.

۲۸00

آمار و ارقام به دست آمده از تحقیق سازمان جهانی 
بهداشت، نشان می دهد تعداد مبتلایان به بیماری 

دیابت رو به افزایش است

جهش بیماری شیرین

با وجود لغو دوركاري ها، بازگشت كارمندان 
به شكل صددرصدي به محل كار، باز شدن 
پاساژها، بازار و... همچنان تردد شبانه در 
تهران ممنوع است. بر این اساس منع تردد 
شبانه از ساعت 22 تا 3بامداد همچنان در 
تهران ادامه دارد و متخلفان از این مصوبه، 
200هزار تومان جریمه مي شوند. از سوي 
دیگر شرایط سفر بین شهرها هم همچنان 
منوط به رنگ شــهر مبدأ و مقصد است. 
براساس مصوبه ملي ستاد مبارزه با كرونا، 
ورود و خروج از شــهرهاي نارنجي و قرمز 
به ترتیب ۵00هــزار تومان و یك میلیون 
تومان جریمه دارد. دیروز جانشین پلیس 
راهور ناجا در این باره به فارس گفت: تهران 
هم اكنــون در شــرایط زرد كرونایي قرار 
دارد و افراد براي خــروج از تهران و تردد 
به شهرهاي زرد و آبي مشكلي ندارند، اما 
درصورت تردد به شهرهاي قرمز و نارنجي 

جریمه خواهند شد.
سردار ســیدتیمور حســیني، جانشین 
پلیس راهــور ناجا درخصــوص آخرین 
وضعیت تردد در جاده ها اظهار داشــت: 
بنابر مصوبات ســتاد ملي مقابله با كرونا 
و ابــلاغ آن بــه پلیس راهــور، كماكان 
محدودیت تردد »از« و »به« شهرهایي 
با وضعیــت قرمــز و نارنجــي كرونایي 
وجــود دارد. او با بیان اینكــه هم اكنون 
براساس آخرین رنگ بندي منتشر شده 
از شهرستان هاي كشور )۱۵آبان۱۴00( 
33شهرســتان در وضعیــت قرمــز، 
9۵شهرســتان در وضعیــت نارنجــي، 

220شهرســتان در وضعیــت زرد و 
۱00شهرستان نیز در وضعیت آبي قرار 
دارند، از ادامه اعمــال محدودیت تردد 
شبانه در تمام شهرها خبر داد. وی گفت: 
محدودیت تردد شبانه از ساعت 22 تا 3 
به قوت خود باقي است و متخلفان جریمه 

200هزار توماني خواهند شد.
جانشــین پلیس راهور ناجا درخصوص 
وضعیت پایتخت و چگونگي خروج از آن 
گفت: تهران   در وضعیت زرد قرار دارد و 
افراد براي تردد از شهر زرد به شهرهاي 
زرد و آبي هیچ مشكلي ندارند؛ مگر اینكه 
بخواهند به شهرهاي قرمز و نارنجي وارد 
شوند كه در این صورت باید مجوز تردد از 
فرمانداري اخذ كنند؛ در غیراین صورت 
سفر به شــهر نارنجي جریمه ۵00هزار 

توماني و تردد به شهر قرمز جریمه یك 
میلیون توماني درپي خواهد داشت.

او تأكید كرد: مأموران و گشتي هاي پلیس 
راه و راهور ناجا و همچنین دوربین هاي 
هوشمند جاده اي نسبت به اعمال قانون و 
ثبت جریمه براي رانندگان متخلف اقدام 

خواهند كرد.
محدودیت تردد شــبانه در تهران و سایر 
شــهرها، از پاییز99 اعمال شد و اكنون با 
گذشت بیش از یك ســال از اجراي این 
طرح، هنوز منع تــر دد شــبانه در اكثر 
شهرهاي كشور در حال اجراست. از پاییز 
ســال گذشــته كه دولت تصمیم گرفت 
محدودیت هاي كرونایي را جدي بگیرد، تا 
به امروز، همچنان در تهران و سایر شهرها 
محدودیت هاي تردد شبانه اعمال مي شود.

با جدي شــدن بازگشــت دانش  آموزان 
به مدرســه، حالا خبرهاي بیشتري در 
حوزه آموزش و پرورش منتشر مي شود. 
مدرســه ها باید خود را بــراي برگزاري 
كلاس هاي حضوري آماده كنند و به نظر 
مي رسد علاوه بر پروتكل هاي بهداشتي 
براي پیشگیري از ابتلا به بیماري كرونا، 
شرایط جدید آموزشي هم بر مدرسه ها 
حاكم مي شــود. یكــي از مــواردي كه 
مدرســه ها باید از این بــه بعد در جذب 
معلم به آن توجــه كنند، اطلاعیه جدید 
وزارت آموزش و پرورش است. این خبر 
را دیروز خبرگزاري ایســنا منتشر كرد: 
»رئیس مركز برنامه ریزي منابع انساني 
و امــور اداري وزارت آموزش وپرورش از 
ممنوعیت به كارگیري نیروي جدید در 
آموزش وپرورش به صورت حق التدریس 

آزاد یا عناوین مشابه خبر داد.«
ناصــر ســلیمان زاده در اطلاعیــه اي 
خطاب به مدیران كل آموزش و پرورش 
استان هاي سراسر كشــور اعلام كرد كه 
در راستاي اجراي دستور 20مهر ۱۴00 
سرپرســت وزارت متبوع منضم به نامه 
۱9مهر ۱۴00 معــاون رئیس جمهور و 
رئیــس ســازمان اداري و اســتخدامي 
كشور، به كارگیري افراد جدید به صورت 
حق التدریس آزاد  یا عناوین مشابه به هر 
شكل توسط ادارات كل آموزش و پرورش 

استان ها ممنوع است.
رئیس مركز برنامه ریزي منابع انســاني 
و امور اداري وزارت آمــوزش و پرورش، 
اخیرا در تشــریح وضعیت سازماندهي 

نیروي انساني در سال  جدید گفته است: 
حدود ۵۵هزار و ۴97نفر از مشــمولین 
قانون تعیین تكلیف براساس مجوزهاي 
ســازمان اداري و اســتخدامي تبدیل 
وضعیت شده اند. 33هزار و ۵۴8نفر نیز 
در قالب مجوزهاي سوم و چهارم اجراي 
قانون تعیین تكلیف معلمان حق التدریس 
و آموزشــیاران نهضت ســودآموزي به 

دانشگاه فرهنگیان رفته اند.
جذب و به كارگیــري 22 هزار و 926 نفر 
از طریق مــاده  28  كه در ســال ۱399 
در آزمون اســتخدامي فراگیر پذیرفته 
شــده اند، پذیرش تعداد 26 هــزار نفر 
به عنوان متعهد خدمت از طریق كنكور 
سراسري و معرفي به دانشگاه فرهنگیان 
)و دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایي( و 
تخصیص كد پرسنلي به صورت متمركز 

براي تمامي همــكاران ورودي ماده 28  
و متعهدیــن خدمت از دیگــر اقدامات 
انجام شده درخصوص استخدام همكاران 

فرهنگي است.
به گفتــه وي، تعــداد مجوزهــاي جذب 
نیروي انساني در 3ســال اخیر به صورت 
قابل توجهي افزایش یافته  و در سال جاري 
نیز برای ۵0هزار نفر  مجوز جذب از سازمان 
اداري و استخدامي كشــور اخذ شده كه 

فرایند اجرایي آن در حال انجام است.
ســلیمان زاده درباره اســتمرار خدمت 
نیروهــاي بازنشســته نیــز گفــت: 
مشــمولین بازنشســتگي تا آغاز سال 
تحصیلي ۱۴0۱-۱۴00 تعداد 9۵هزار نفر 
برآورد شده  كه براساس اطلاعات تا پایان 
مهرماه، تعداد بازنشســتگان سال جاري 

۵9هزار و 3۵7نفر بوده است.

»تردد شبانه« همچنان جریمه دارد
منع تردد شبانه از ساعت 22 تا 3 صبح در شهرها 

و محدودیت سفر به شهرهاي قرمز و نارنجي ادامه دارد 

جذب معلم حق التدریس آزاد ممنوع شد
اعلام شرایط جدید جذب نیروي آموزشي در مدرسه هاي كشور

طبق گزارش سازمان جهاني بهداشت، از سال۲019 
تاكنون ابتلا به دیابت در دنیا 16درصد بیشــتر شده 

است.

400میلیون نفر 
جمعیت مبتلایان به دیابت در جهان از مرز 400میلیون 

نفر گذشته است.

5/5
میلیون نفر 

بیش از 5میلیون و500هزار نفر در ایران دیابت دارند. 

بیش از 15درصد تهراني ها 
به دیابت مبتلا هستند. 

درصد اعمال می شود.«
آنطور كه رئیس كمیســیون آموزش و تحقیقات 
پیش از این توضیح داده بود باید گفت كه براساس 
مصوبه كمیســیون آمــوزش، معلمــان نباید از 
80درصد حداقل مجموع حقوق و فوق العاده های 
اعضــای هیأت علمــی، مربی آموزشــیار و مربی 
دانشگاه های وزارت علوم دریافتی كمتری داشته 
باشــند و این بند مهم با نظر كمیسیون باقی ماند. 
درهمین راستا، كریمی نیا نیز توضیح داد: »با تكیه 
بر این دســته بندی ها باید بگویم كه آن 80درصد 
تنها برای معلمان رده پایین اعمال خواهد شــد و 
باقی معلمان، براساس همان درصدهایی كه اعلام 
شد، حكم شان تغییر خواهد كرد. این تغییر همراه 
با ایده معلمان نیست و ما خواهان اجرا شدن قانون 
هستیم و به همین دلیل، همچنان در حال رایزنی 
با نمایندگان مجلس هســتیم. از نظر ما با همین 
بودجه ما می توانیم خواسته معلمان را اجرا كنیم.«

ابهامی مهم در هم ترازی
در كنار این تغییــر یك ابهام دیگــر همچنان به 
جای خود باقی است، آنطور كه كریمی نیا توضیح 
می دهد؛ حقوق اســتادان از 2جــدول قبل و بعد 
از همسان ســازی با استادان دانشــگاه های علوم 
پزشكی برخوردار است و باید دید كه این هم ترازی 
با تكیه بر كدام جدول شكل خواهد گرفت:»هنوز 
این موضوع مشخص نیست و بسیار مبهم است، اما 
به احتمال زیاد، چون در تمام دانشگاه ها این جدول 
جدید – بعد از همسان سازی  - مدنظر گرفته شده ، 
امید داریم كه برای معلمان نیز جدول جدید مورد 

توجه قرار گیرد.«

حذف ماده دردسرساز
براساس ماده 87قانون مدیریت خدمات كشوری، 
معلمان با 26ساعت كار، تمام وقت حساب می شوند، 
نكته ای كه در كمیســیون آمــوزش و تحقیقات 
مجلس، در حال تغییر بود و براساس گفته این عضو 
شورای مركزی ســازمان معلمان تهران،»مجلس 
به دنبال این بود كه6 ساعت به آن 2۴ساعت كاری 
معلمان افزوده شــود، اما خوشــبختانه در آخرین 

تغییرات، شاهد حذف ماده8 بودیم.«
این لایحه درصورت تصویب، شــامل حال تمام 
معلمان می شود و براساس توضیحات كریمی نیا، 
هر معلم كه شروع به كار می كند، شامل رتبه بندی 
نیز می شود و نباید فراموش كرد، افرادی كه حكم 
شــان معلمی بوده، اما بنابر شرایط در بخش های 
اداری فعالیت می كنند هم، مشــمول رتبه بندی 

می شوند.
تورم زا بودن لایحه رتبه بندی، موضوعی است كه 
از همان ابتدای راه با حاشــیه های بسیاری همراه 
شــد تا جایی كه الیاس نادران، ارائه این لایحه در 
شرایط فعلی را پوســت خربزه دولت قبل توصیف 
كرد كه زیر پای دولت جدید گذاشــته شده است. 
كریمی نیا ضمــن رد این موضوع، معتقد اســت 
كه پــس از چكش كاری های صــورت گرفته در 
كمیســیون آموزش، این موضوع حل شده است: 
»بحث تورم زا بــودن، مربوط بــه دوره ای بود كه 
افراد تصور می كردند برای اجــرای این طرح باید 
بودجه 200هــزار میلیارد تومانی وجود داشــته 
باشد، اما هم اكنون می بینیم كه با 20هزار میلیارد، 
برای 6 ماه این طرح  امكان اجریی شــدن دارد و 
چنین مبلغی تورم  زا نخواهد بود. درجلسه 9آبان 
جاری با حضور مســئولان مربوطــه این موضوع 
بررسی شد و به این نتیجه رسیدند كه برای سال 
۱۴00می توانند 20هزار میلیارد تومان بودجه به 

آن اختصاص دهند.«
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كاهش ايمني در برخي از افراد ســالمند واكسينه شده كه منجر به فوت و يا 
بستري آنها به واسطه ابتلا به كوويد-19شده بود، باعث شد تا مقامات بهداشتي 
بسياري از كشــورهاي دنيا به فكر تزريق دوز تقويتي واكسن بيفتند. روند 
تزريق دوز سوم و تقويتي در بسياري از كشورها با اولويت سالمندان بالاي 60سال و بيماران زمينه ای از 
مدت ها پيش آغاز شده است. در ايران نيز با اعلام وزارت بهداشت فراخوان سالمندان 60سال به بالا براي 
دريافت دوز سوم واكسن كرونا به طور رسمي در تمامي استان هاي كشور كليد خورده و به اين ترتيب اين 
افراد مي توانند با مراجعه به مراكز واكسيناسيون و ارائه كارت واكسن قبلي خود، دوز سوم واكسن كرونا 
را دريافت كنند. با اين حال، بسياري از سالمندان و اطرافيانشان همچنان سؤالاتي درباره جزئيات اين 

دوز مطرح مي كنند. يكي از پرتكرارترين سؤال ها اين است كه آيا تزريق دوز سوم واكسن مهم است؟

اهميت حياتي دوز سوم 
خيلي ها هنوز به تزريق دوز سوم اهميتي نمي دهند اما براي گروه هاي پرخطر 

اين دوز مي تواند بسيار مهم و نجات دهنده باشد 

به سوی آينده

برنامه ويژه توليد سس كچاپ در مريخ!

خبر خوب براي مســافران مريخ! اگر روزي برســد كه انسان در 
ســياره ســرخ اردو بزند، مي تواند غذاهاي خود را با نسخه اي از 
پرفروش ترين چاشــني قرمزرنگ روي زمين كه در مريخ توليد 
مي شــود، طعم دار كند. به گزارش وب سايت اســپيس، يكي از 
بزرگ ترين برندهاي توليد سس گوجه فرنگي در جهان، نخستين 
بطري سس كچاپ مارز اديشن )Marz Edition( خود را معرفي 
كرد؛ نمونه اي كه مي توان آن را »نســخه مريخ« دانست. چاشني 
آماده اي براي مريخ كه بيش از 2 سال تحقيق توسط تيمي از اختر 
زيست شناسان در مؤسســه فضايي آلدرين در مؤسسه فناوري 
فلوريدا روي آن انجام شده است. كريستينا كنز، مدير ارشد رشد 
منطقه بين المللي شركت مربوطه در بيانيه اي اعلام كرد: »ما بسيار 

هيجان زده هستيم كه تيم متخصص ما توانسته اند گوجه فرنگي 
را در شرايطي كه در ســياره ديگري وجود دارد، پرورش دهند و 
خلاقيت ما را با جهان به اشتراك بگذارند. از تجزيه و تحليل خاك 
مريخ در 2 ســال پيش تا برداشــت گوجه فرنگي در اين شرايط، 
موضوعي است كه ثابت شده به هر كجا كه مي رسيم، سس گوجه 
فرنگي ما هنوز براي نسل هاي آينده لذتبخش خواهد بود. اگرچه 
اين سس براي خريد در دســترس نيست، اما »نسخه مارس« در 
دفتر مركزي اين شركت در پيتسبورگ رونمايي شد؛ جايي كه اين 
سس آزمايش هاي كيفي شركت را گذراند تا به بطري هاي تأييد 
شده تبديل شود. براي نشان دادن اينكه گوجه فرنگي ها را مي توان 
در مريخ كاشت و برداشت، گياهان در محيطي شبيه سازي شده 
با مريخ و در دما و آبي مشــابه با اين ســياره پرورش داده شدند. 
كارشناسان مؤسســه فضايي آلدرين شــرايط خاك را تجزيه و 
تحليل كرده، دانه ها را برگزيدند و تكنيك هاي كشاورزي را اجرا 
كردند تا مطمئن شوند كه نتيجه نهايي طعم قابل تشخيص سس 
كچاپ شــركت خواهد بود. اين تحقيق كه يكــي از بزرگ ترين 
پروژه هاي مربوط به مريخ محسوب مي شود، كاربردهاي نزديك 
به خانه هم دارد. همانطور كه نشــان داده شــده است، اگر بتوان 
گوجه فرنگي ها را در خارج از سياره كشت كرد، مي توان آنها را در 
مكان هاي دورافتاده و خشن تر روي زمين نيز پرورش داد. زماني 
كه فضانوردان سس كچاپ را در مريخ توليد كنند، ميراث اين برند 
براي طعم دادن به غذا در زمين و خارج از آن ادامه خواهد داشت. 
سس گوجه فرنگي اين شركت براي ســال ها در دسترس خدمه 
ايستگاه فضايي بين المللي بوده است. تيم 14نفره اي در مؤسسه 
فضايي آلدرين به سرپرستي دكتر اندرو پالمر، نخستين مقاله از 
3مقاله علمي را براي انتشــار ارائه كرده اند كه مأموريت شركت 
توليد كننده سس گوجه فرنگي را ترسيم مي كند. اين مؤسسه كه 
در سال2015تأسيس شده، براي پيشبرد حضور دائمي انسان در 
مريخ و حفظ ميراث علمي و فني »باز آلدرين« فضانورد آپولو 11، 
يكي از نخستين افرادي كه روي ماه قدم گذاشت، با اين نام ايجاد 
شده اســت. پالمر در اين خصوص مي گويد: پيش از اين، بيشتر 
تلاش ها جهت كشــف راه هايي براي رشد در شرايط شبيه سازي 
شده توســط مريخ، مطالعات كوتاه مدت رشد گياهان بود. كاري 
كه اين پروژه انجــام داده نگاهي به برداشــت طولاني مدت مواد 

غذايي است.

مشكلات هابل به زودي برطرف مي شود
به نظر مي رسد تلسكوپ فضايي هابل در حال اصلاح و رفع ايرادهاي 
به وجود آمده است. به گزارش وب سايت اسپيس، اواخر ماه گذشته، 
اين تلسكوپ با مشكل مواجه شد و هر 5ابزار علمي اش به »حالت 

ايمن« )safe Mode( درآمدند. 

تيم هابل از آن زمان تاكنون در حال عيب يابي اين مشكل بوده و به 
موفقيت هاي بزرگي هم در اين راه دست يافته است. مقامات ناسا 
در بيانيه اي در اين خصوص اعــلام كردند: »تيم هابل با موفقيت 
دوربين پيشرفته براي بررسي ابزار را در روز هفتم نوامبر )يكشنبه( 
بازيابي كرده و اين ابزار يك بار ديگر شــروع به دريافت مشاهدات 
علمي كرده است.« مقامات ناســا همچنين اضافه كردند كه اين 
تيم ابتدا كار خود را با راه اندازي دوربين پيشــرفته نقشه برداري 
)ACS( آغاز كرد، زيرا درصورت بروز پيام »گم شده« اين سيستم 
با كمترين عوارض روبه رو مي شــود. 4 ابزار هابل ديگر در حالت 
ايمن باقي مانده اند، اگرچه تكنسين ها در تلاش هستند تا آنها را 
نيز بازگردانند. مقامات ناسا در بيانيه خود همچنين به اين نكته 
اشاره كرده اند كه هيچ مشكل اضافي در طول بررسي ها مشاهده 
نكرده اند. تيم به جست وجوي راه حل هاي كوتاه مدت احتمالي در 
اين هفته ادامه خواهد داد و تخمين هايي را براي اجرا ايجاد خواهد 
كرد. هنگامي كه اين اتفاق افتاد، تيم درباره بازگرداندن ساير ابزارها 
به وضعيت عملياتي و از سرگيري مشاهدات علمي بحث خواهد 
كرد. تلسكوپ فضايي هابل كه از آوريل سال1۹۹0 در فضا مشغول 
به كار است، آخرين بار در ماه مه ســال200۹ توسط فضانوردان 
تعمير و ارتقا داده شد. فضانوردان در آن زمان، 2 ابزار ديگر را نيز 
به اين تلسكوپ اضافه كردند. اين دو ابزار، طيف نگار تصويربرداري 
تلسكوپ فضايي و دوربين مادون قرمز نزديك و طيف سنج چند 
شي اي هستند كه البته تمامي اينها هم اكنون از كار افتاده اند. اين 
سومين مرتبه  اي است كه هابل در سال جاري ميلادي در حالت 
ايمن قرار مي گيرد. هابل از زمان شروع كارش، بارها دچار مشكلات 

اين چنيني شده است.

 هوش مصنوعي »انويديا«
 براي مسيريابي و تقويت زنجيره تامين 

شركت »انويديا« طي يك سخنراني مهم در كنفرانس فناوري GPU پاييز2021، 
برنامه ReOpt خود را معرفي كرد؛ يك بســته نرم افزاري كــه الگوريتم هاي فناوري

اكتشافي جست وجوي محلي و »فراابتكاري« را براي بهينه سازي برنامه ريزي و 
توزيع مسير خودرو تركيب كرده اســت. به گزارش وب سايت ونچربيت، به گفته اين شركت، 
ReOpt مي تواند برنامه ريزي مســير، انتخاب انبار، مديريت ناوگان و موارد ديگر را در حوزه 
لجستيك بهبود بخشد تا هزينه هاي تحويل از كارخانه ها به فروشگاه ها و خانه ها را كنترل كند. 
شركت ها به طور فزاينده اي با چالش هاي زنجيره تأمين ناشي از همه گيري كوويد-1۹يا تشديد 
آن مواجه هستند. يك نظرسنجي نشان داد كه 38/8درصد از مشاغل كوچك در ايالات متحده 
تا اواســط ماه ژوئيه2021با تأخير از ســوي تامين كنندگان داخلي مواجه شده اند. تحويل 
ديرهنگام مي تواند به طور جدي بر وفاداري مشتريان تأثير بگذارد. با يك نظرسنجي مشخص 
شــد كه 80درصد از خريداران درصورت تجربه چنين چيزي، روابط خــود را با برندها قطع 
مي كنند. الكس فندر، مدير مهندسي نرم افزار شركت انويديا در اين خصوص مي گويد: »در 
زماني كه زنجيره تامين جهاني با اختلال هاي گسترده اي مواجه شده است، ReOpt نرم افزار 
هوش مصنوعي مورد نياز براي همه  چيز از مســيريابي وســيله نقليه جهت تحويل گرفته تا 
 ReOpt .انتخاب و بسته بندي مؤثر كالاهاي انبار شده براي خانه ها و دفاتر را فراهم مي كند
ابزارهاي جديدي را براي مديريت تداركات پويا و زنجيره تامين به طيف گسترده اي از صنايع، 
ازجمله حمل ونقل، انبارداري، توليد، خرده فروشــي و رســتوران ها ارائه مي دهد.« تحويل 
مستقيم كالا به مشتريان در منزل كه تحويل آخرين مايل ناميده مي شود، حتي قبل از اينكه 
همه گيري بيماري كوويد-1۹شبكه زنجيره تامين جهاني را مختل كند، پرهزينه بود. براساس 
بررسي هاي انجام شده توسط شركت تحقيقات ABI، بيش از نيمي از هزينه هاي حمل ونقل 
هوايي، ريلي، دريايي و كاميون ها ناشــي از تحويل آخرين مايل است كه بر سودآوري تأثير 
مي گذارد. تخمين زده شده است كه شركت ها معمولاً حدود 25درصد از اين هزينه را خودشان 
مي پردازند. اين رقم با بدتر شدن اوضاع، همچنان در حال افزايش است. ReOpt كه هم اكنون 
به صورت نسخه اوليه در دســترس قرار دارد، از الگوريتم هايي استفاده مي كند تا معيارهاي 
وضعيت جاده، ترافيك و مسير را براي مشتريان كاهش دهد تا مايل هاي آخر، هزينه سوخت، 
انتشار كربن و زمان بيكاري را كاهش دهد. اين ســرويس حركت خودروهايي را كه ظرفيت 
محدود و هزينه هاي متفاوتي دارند، مدل سازي مي كند و مواردي مانند محصولات تازه را كه 
بايد با كاميون هاي يخچال دار حمل شوند، درنظر مي گيرد. ReOpt همچنين به مشتريان 
اجازه مي دهد تا روال هاي خودكار ايجاد كنند كه به صورت پويــا روبات ها را براي بارگيري 
كاميون با رسيدن سفارش هاي جديد هدايت مي كند. اين مي تواند تعداد خلبان ها، رانندگان 
و كارگراني را كه در يك روز معين براي راه اندازي وسايل نقليه در دسترس هستند، با افزايش 

هزينه هاي نگهداري درنظر بگيرد.

فعلا سالمندان در اولويت هستند
دانشمندان مي گويند كه دوز ســوم براي همه افراد  جامعه لازم نيست و در اولويت اول فقط 
بيماران خاص، سالمندان و بيماران داراي نقص سيستم ايمني بايد نسبت به تزريق دوز سوم 
اقدام كنند. آلبرت شاو، متخصص بيماري هاي عفوني در مركز پزشكي ييل در اين باره مي گويد: 
مهم ترين سؤال اين است كه محافظت ايمني در برابر ويروس كرونا تا چه حد باقي مي ماند؟ بايد 
بگوييم كه پاسخ قطعي به اين سؤال كار سختي است. دكتر شاو تأكيد دارد كه اكنون مهم ترين 
چيز اين است كه همه واكسن بزنيم. مسئله دوز تقويت كننده هنوز هم در دست بررسي است. 
وقتي دستورالعمل هاي مقابله با كوويد-1۹تغيير مي كند، مردم گيج مي شوند - يا فكر مي كنند 
چيزي اشتباه است، اما ما بايد به ياد داشته باشــيم كه ويروس مولد بيماري كوويد-1۹يك 

ويروس تازه وارد است و ما همچنان در حال يادگيري در مورد آن هستيم.

چرا به دوز تقويتی نياز است؟
 مســئله تزريــق دوز تقويت كننده واكســن

كوويد-1۹ايده جديدي نيست. از سال گذشته 
كه واكسيناسيون آغاز شد، دانشمندان نسبت 
به دوز تقويت كننده احســاس نياز مي كردند. 
دكتر شــاو مي گويد: تا جايي كه مشــاهده 
كرده ايم واكســن هاي فعلي كوويد همچنان 
در برابر ســويه هاي مختلف مؤثر است به ويژه 
در برابر بيماري هاي وخيم منجر به بســتري 
و مرگ. اما ويروس ممكن است بيشتر تكامل 
پيدا كند و گونه هاي بدتر و جديدتري بروزكند، 
آن وقت نياز است تا آنتي بادي ها در بدن تقويت 
شود. كاهش آنتي بادي هاي ايجاد شده توسط 
واكســن در بدن در طول زمان، طبيعي است. 
زيرنظر داشتن سطح آنتي بادي در خون يكي 
از راه هاي اندازه گيري اثربخشي واكسن است و 
تحقيقات به اين نتيجه رسيده است كه ايمني 
اكثر واكســن هاي موجود 6 ماه در سطح بالا 

باقي مي ماند.
به گفته شاو، حتي اگر در آزمايش خون اثري 
از آنتي بادي نباشد لزوما به اين معني نيست 
كه ظرفيت بدن براي پاسخگويي به بيماري از 
بين رفته است. يكي از جالب ترين بخش هاي 
سيستم ايمني حافظه ايمني زايي از واكسن ها 
يا ابتلاهاي پيشين است. اگر شما مجددا در 
معرض ويروس قرار بگيريد، پاســخ حافظه 
حتي از آنتي بادي هــاي اصلي هم ممكن 
است قوي تر باشــد. اين پاسخ 
ايمني نه تنها شــامل پاســخ 
آنتي بادي مي شود بلكه شامل 
يك بــازوي اضافي سيســتم 
ايمني كنترل شــده از ســوي 
گروه هاي مختلف سلول هاي 
ســفيد خون به نام سلول 
 T و يا لمفوســيت هاي T

مي شود.

عملكرد سلول های حافظه
واكسيناسيون  موجی اوليه در تعداد 
سلول هاي ايمني ايجاد مي كند كه 
آنتي بادي ها و ســاير مولكول ها را 
توليد مي كنند، اين سلول ها سپس 
بــه آرامي كاهش مي يابــد. اما يك 
 T و B حوضچه كوچك از سلول هاي
حافظه طولاني مدت باقي مي گذارد 
كه بدن را بــراي عفونت هاي بعدي 
توسط آن پاتوژن، محافظت مي كند. 
علي البدي، ايمونولوژيســت سلول 
B در دانشگاه واشنگتن، مي گويد: 
يــك دوز واكســن تقويت كننده 
چنديــن كار را روي اين ســلول ها 
انجام مي دهد. اول باعث مي شــود 
ســلول هاي B ســازنده آنتي بادي 
تكثير شوند و ســطح آنتي بادي ها 
عليه پاتوژن يك بــار ديگر افزايش 
يابد. با گذشــت زمان، تعــداد آنها 
دوباره كاهش مي يابــد، اما مخزن 
ســلول هاي B حافظه باقي مانده از 
قبل بزرگ تر خواهد شد كه همين 
منجر به واكنش سريع تر و قوي تر در 
مواجهه هاي بعدي با پاتوژن مي شود. 
تقويت كننده ها همچنين فرايندي 
به نام بلوغ ميل تركيبــي را ترويج 
 B مي كنند كه در آن ســلول هاي
درگير - آنهايي كه توســط واكسن 
تحريك شــده اند- به غدد لنفاوي 
مي رونــد. در اينجــا، آنهــا جهش 

پيدا مي كنند و باعث مي شــوند 
آنتي بادي هايــي كــه توليــد 

مي كنند به پاتوژن ها قوي تر 
متصل شوند و به طور بالقوه 
قــدرت آنهــا را افزايش 

دهند.

   

جذب نيروي ماهر از سوي ديگران
بازرس انجمن سرمايه گذاري خطرپذير همچنين 
مي گويد: »حتي اگر به يكي، دو ســال گذشته 
نگاه كنيم، مي فهميم كه چه تعداد سرمايه گذارِ 
پاي كارِ داراي منابع غيردولتي يا غيرخصولتي 
براي ســرمايه گذاري، توانايي داشته و اقدام 
كرده اند. اگر با خود اين سرمايه گذارها صحبت 
شــود، مي توان فهميد كه چقدر فرصت سر راه 
آنها، ازجمله تيم هــا و جوان هايي كه علاقه مند 
به ماندن، ساختن و جذب سرمايه بوده اند، وجود 
داشته است.« كريمي با اشاره به ارائه راه حل هايي 
از جنس ويزاي استارت آپي از سوي كشورهاي 
ديگر و جذابيت هاي متفاوت معتقد است كه »اين 
كشورها در عمل گونه هاي گياهي خوب )اشاره به 
مثال گفته شده( را جذب خواهند كرد.« به گفته او 
»وقتي كشوري با فقر سرمايه انساني روبه روست، 
تلاش مي كند نيروي انساني ماهر را كه در كشوري 
ديگر براي آن زحمت كشيده شده، جذب كند.« 
بازرس انجمن سرمايه گذاري خطرپذير درنهايت 
با اشاره به اينكه آمار قابل استنادي در مورد آمار 
كوچ نيروهاي ماهر حوزه فناوري و نوآوري وجود 
ندارد، از مشــاهدات خود مي گويد: »هر روز در 
مجموعه هايي كه با آنها ارتبــاط كاري داريم، 
حداقل شاهد يك خداحافظي هستيم كه بسيار 

تلخ است.«

اگر اين روزها رفت وآمدي در استارت آپ هاي كشور 
داشته باشيد احتمالا چندين بار نام »استارت آپ 
ويزا« يا »تك ويزا« را مي شــنويد. به گفته فعالان، 
روزي نيست كه در اســتارت آپ هاي كشور شاهد 
خداحافظــي نيروهــاي فني و زبده بــراي رفتن 
نباشيم. چند سالي اســت كه كشورهاي مختلف 
ازجمله كانادا، فرانســه و حتي امارات طرح هاي 
وسوســه كننده اي براي جذب كســب وكارهاي 
استارت آپي كشــورهاي ديگر آماده كرده اند، اما 

اين روزها بحث داغ اين ماجرا به اوج رسيده است.
آمارهــاي متفاوتي درباره ميــزان هزينه صورت 
گرفته براي تربيت نيروهــاي ماهر حوزه فناوري 
و نوآوري مشــاهده مي شــود. اگرچه اين آمار و 
ارقام متفاوت اســت، اما كمترين رقم هم، زماني 
كه يك متخصص احســاس مي كند كه نمي تواند 
در كشور خود مفيد باشــد و تصميم به مهاجرت 
مي گيرد، خســارت بار محسوب مي شــود. اين 
روزها اصطلاحي در ميان فعالان و سرمايه گذاران 
اكوسيستم نوآوري، با عنوان استارت آپ ويزا شايع 
شده است. مدتي است كه كشورهايي كه با كمبود 
نيــروي كار ماهر و فقر ايده هــاي نوآورانه مواجه 
هســتند، با پيشــنهادهاي جذاب درصدد جذب 
ايده ها و متخصصان كشورهاي ديگر ازجمله ايران 
برآمده اند. اگرچه برخــي از متخصصان، موضوع 
سياســتگذاري در اين حوزه را مناســب ارزيابي 
مي كنند، اما در عين حال، معتقدند كه برخي موانع 
و محدوديت ها باعث مي شود كه نيروهاي ماهر اين 

حوزه ترغيب به رفتن شوند.

علت رونق گرفتن ويزاهاي استارت آپي 
افشين كلاهي، رئيس كميسيون كسب وكارهاي 
دانش بنيان اتاق ايران در گفت وگو با همشــهري 
به كاهش نيروي انساني در 2بخش كارآفرين ها و 
تيم هاي استارت آپي و همچنين نيروهاي انساني 
ماهر اشاره مي كند و مي گويد: »اين حوزه با جذب 
نشدن سرمايه گذاري خارجي و كم شدن ارتباطات 
بين المللي مواجه اســت.« به گفته كلاهي، »كم 
شــدن ارتباطات بين المللي به كســب وكارهايي 
كه بزرگ تر شــده اند و نياز به بازارهاي بزرگ تر و 

بين المللي دارند، خسارت وارد مي كند.«
با اين حال، رئيس كميســيون كســب وكارهاي 
دانش بنيان اتــاق ايران، سياســتگذاري و فضاي 
مديريت در حوزه استارت آپ ها را در كشور به طور 
نسبي مناســب ارزيابي مي كند. كلاهي مي گويد: 
»فضــاي مديريت و سياســتگذاري در اين حوزه 
و ســازمان هايي كه با اين حوزه مرتبط هســتند، 
ازجمله معاونت علمي و فناوري، صندوق نوآوري 
و شكوفايي و وزارت ارتباطات و بقيه نهادها، نسبتا 
خوب است و خودشان را هماهنگ كرده اند.«  اين 
در حالي است كه كلاهي وضعيت فضاي كسب وكار 
ايران را چندان مناسب ارزيابي نمي كند و معتقد 
اســت كه در اين فضا نياز به يك اقدام سياســي 

احساس مي شود.
او همچنين به موانع اين حوزه 

ازجمله نظام مجوزدهي و قوانين 
و مقررات دست و پاگير اشاره مي كند 

و مي گويــد: »نظارت با محدودســازي 
متفاوت است. فضاي اصلي كار كسي كه در حوزه 
دانش بنيان ها، اســتارت آپ ها و كسب وكارهاي 
اينترنتي كار مي كند، اينترنت است. به همين خاطر 
فعالان اين حوزه اگر احساس كنند كه با محدوديت 
روبه رو مي شوند، چاره اي ندارند كه در فضايي كار 

كنند كه با مشكلات كمتري روبه رو هستند.«

كمبود نيروي ماهر 
رئيـــــــس كميســــيون كســب وكارهاي 
دانش بنيان اتــاق ايران همچنين به مشــكلات 

اقتصــادي كه 
باعــث افزايش 
قيمت ارز شــده و 
همچنين سطح رفاه را 
كاهش داده، اشاره مي كند 
و مي گويد: »وقتي اعضاي يك تيم اســتارت آپي 
دست به يك محاسبه ساده مي زنند، مي بينند كه 
دستمزدشان با دستمزدهاي بين المللي تفاوت 

زيادي دارد.« 
كلاهي با اشــاره به اين تفاوت دستمزد، در عين 
حال معتقد اســت كه »شــايد اين حــوزه تنها 
حوزه اي باشــد كه با كمبود نيروي ماهر مواجه 
است و نشانه آن بالا رفتن دستمزدها براي حفظ 

آنها از سوي بعضي از شركت هاست.«
او همچنيــن به مقالــه اي اشــاره مي كند كه 
محاسبه اي از ميزان خســارت كوچ كارآفرينان 
و نيروي كار حوزه استارت آپ ها انجام داده است 
و رقم اين خســارت را شــگفت انگيز و هنگفت 
مي داند. كلاهي با اشاره به آمار ديگري مي گويد: 
»اگر پلتفرم هاي ما بتوانند با دنيا ارتباط برقرار 
كنند يا حتي مشــكل درگاه هــاي پرداخت و 
دريافت رفع شود، كســب وكارهاي اينترنتي از 
رقمي حدود 7ميليارد دلار طي يك سال، منتفع 

مي شوند.«

رونق، نيازمند فضاي مناسب
محمود كريمي، بازرس انجمن ســرمايه گذاري 
خطرپذير هم در گفت وگو با همشــهري ضمن 
تأييد افزايش مهاجرت استارت آپ هاي ايراني با 
ذكر يك مثال مي گويد: »بــراي اينكه محصول 
خوب و پربار داشــته باشــيم، به زميني با خاك 
مناســب، بذر باكيفيت، آب ســالم و رسيدگي 

نياز داريم.«
كريمي با اشــاره به اينكه اين مثال را مي توان به 
فضاي كارآفريني و نوآوري تعميم داد، مي گويد: 
»كوچك و بزرگ شدن اقتصاد و سفره مردم، در 
دســترس قرار گرفتن منابع، ايجاد فاصله ميان 
ارزهاي مختلف، وجود يك فضاي مناســب براي 
جولان جوانان، ســرمايه گذاران و علاقه مندان 
كارهاي نو ازجمله عواملي اســت كه مي تواند در 
رونق فضاي كسب وكارهاي نوين و استارت آپ ها 

مؤثر باشد.«
او پديده كوچ كسب وكارها را پديده اي چندبعدي 
مي داند كه پيــش از اين هم وجود داشــته، اما 
اكنون تشديد يافته اســت. به گفته كريمي »اين 
پديده داراي ابعاد اقتصادي و اجتماعي اســت و 
درك نشدن يا شدن نيازهايي كه اين نسل دارد 
و سبك زندگي و كاري كه مي خواهد انجام دهد، 

اهميت دارد.«

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار
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ويزا براي كوچ 
استارت آپ ها

استفاده كسب وكارهاي نوپا از ويزاي استارت آپي 
براي رفتن از كشور در ماه هاي اخير شدت گرفته و 

مي تواند ضربه اي جدي به آينده كشور بزند 

زهرا خلجي
خبر نگار
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با دلتا پلاس بيشتر آشنا شويم

 داده ها نشان می دهد که دلتاپلاس می تواند 10 درصد بيشتر از نوع دلتای انگليسی قابل 
انتقال باشد اما کارشناسان می گويند که مسری بودن بيشتر لزوما به معنای نگرانی بيشتر 

نيست. اين در حالی است که نوع دلتا حدود 60 درصد بيشتر از نوع آلفا که برای اولين بار در 
انگلستان شناسايی شد قابل انتقال بود. همچنين نوع آلفا حدود 50 درصد بيشتر از ويروس 

اصلی که برای اولين بار در شهر ووهان چين شناسايی شد، قدرت سرايت داشت. 

نوع دلتا پلاس )Delta plus ( به 
عنوان زیرسويه دلتا در مقايسه 
با ساير سويه ها ميل بيشتری به 

بافت های ریه دارد.

تاکنون اعلام نشده که زیرسويه دلتا 
باعث بيماری شديدتر يا مرگ بيشتر 
نسبت به نوع دلتای اصلی مي شود 
يا می تواند مقاومت ايمنی ناشی از 

تزریق واکسن را بشکند. 

دلتا پلاس اولين بار، فروردين امسال 
در هند شناسايی شد و پس از آن 
انگليس در ارديبهشت مواردی از 

ابتلا را گزارش کرد. 

اين بيماری به طور کلی در همه 
افرادی که واکسن دریافت کردند، 

خفيف گزارش شده است. 

تب در کرونای دلتا پلاس معمول است 
و مقدار تکثير کرونای دلتا پلاس در بدن 
فرد مبتلا بسيار بالاتر از چيزی است که در 

شروع اين پاندمی مشاهده شد.فرد مبتلا 
پس از 3 يا 4 روز به شدت مریض می شود  

اين ويروس علائمی از جمله سردرد، 
گلودرد و آبریزش بينی هم ايجاد می کند

جوان ترها هنگام ابتلا به کرونای دلتا 
پلاس ممکن است احساس سرماخوردگی 
داشته باشند اما اين ويروس را به افرادی 

که در خطر ابتلای شديد هستند منتقل 
کنند. همچنين افراد مبتلای بدون علامت 

هم می توانند اين ويروس را به ديگران 
سرايت دهند.

آمریکا 18.90 درصد%

هند 13.69 درصد

برزیل 8.72 درصد

 انگلیس
 3.72 درصد

 روسیه 
3.52 درصد

ترکیه 
3.29 درصد

 فرانسه 
2.87 درصد

 ایران
 2.39 درصد

 آرژانتین 
2.11 درصد

 اسپانیا  
2 درصد

كلمبيا  
 2 درصد

 کشورهای رکورددار 
ابتلا به کرونا در جهان

تا کنون نزدیک به 252 میلیون ابتلای مثبت به کووید 19 در دنیا ثبت شده و 11 کشور جهان 
)آمریکا، هند، برزیل، انگلیس، روسیه، ترکیه، فرانسه، ایران، آرژانتین، اسپانیا، کلمبیا( آمار 
ابتلای بیش از 5 میلیون نفر را دارند. آمریکا با 47 میلیــون،  هند با 34 میلیون و برزیل با 21 
میلیون مبتلای مثبت به کووید19 در صدر کشورهای درگیر با این بیماری قرار دارند. بر اساس 
آمارهای رسمی اعلام شده از سوی وزارت بهداشت ایران، از شیوع پاندمی کرونا تا کنون بیش 
از 6 میلیون ابتلای مثبت در کشور ثبت شده که ایران را در رده هشتم این فهرست قرار مي دهد. 

همشهري در گزارشي تحليلي، خطرات ورود سويه جديد كرونا به كشور را بررسي كرد

خطر دلتا پلاس براي ايران

  ســايت جهانــي ourworldindata كه آخرين 
تغييرات ابتلا، مــرگ و واكسيناســيون كرونا در 
كشورهاي مختلف را بارگذاري مي كند، از افزايش 
موارد ابتلاي مثبت به كرونا با ســويه غالب دلتا و 
زيرســويه دلتاپلاس خبر مي دهــد. تنها در هفته 
گذشــته ابتلا به ويروس كرونــا ۳۵ درصد در دنيا 
افزايش پيدا كرده است. در اين ميان اروپا بيشترين 
ابتلا را در ميان قاره هــاي جهان به خود اختصاص 
داده است. در برخي كشورها ازجمله آمريكا، مالزي، 
اوكراين، روماني و روسيه شيوع ويروس جهش يافته 
دلتاپلاس گزارش شده و حالا ايران هم در معرض 
ورود اين ســويه از همســايه هاي غربي قرار دارد. 
در تركيه، آذربايجان و ارمنســتان هــم روند ابتلا 
صعودي است. البته بهرام عين اللهي، وزير بهداشت در 

نخستين نشست خبري خود از درگيري كشورهاي 
همسايه با موج جديدي از شيوع كرونا خبر داده و 
گفته بود: »كرونا در يك  كشور به تنهايي ريشه كن 
نمي شود و به دليل ارتباطات، پديده جهاني و انتقال 
ويروس وجود دارد، بنابراين بايد عادت كنيم با كرونا 
زندگي كنيم، اما در عين حــال بايد مقاومت خود 
را بالا ببريم. كشــورهاي همجوار ما در موج ششم 
هستند و اين نگران كننده اســت.« آمار شناسايي 
بيماران در ايران از ابتداي هفته جاري روند صعودي 
گرفته و حاكي از رشــد 22درصــدي نرخ ابتلاي 
روزانه است. از ســوي ديگر در 2هفته اخير تعداد 
شهرهاي قرمز در كشور از 9به ۳۳منطقه رسيده و با 
وجود روند كند كاهشي در استان هاي كشور، يزد و 
كرمان همچنان روند افزايشي دارند و  ديگر استان ها 
ازجمله سمنان، خراســان رضوي و شمالي، ايلام، 
سيستان و بلوچستان، گلستان، گيلان، مازندران و 
كهگيلويه و بويراحمد هم وضعيت شكننده اي دارند.  

محمدحسن قوسيان مقدم، دبيركل جمعيت هلال 
احمر ايران چندي پيش از نظارت بر ترددهاي مرزي 
در كشور از سوي اين نهاد به همراه وزارت بهداشت 
به همشهري خبر داده بود و حالا هم از تدابير بيشتر 
ستاد ملي كرونا براي پايش مرزها به عنوان يك عامل 
مهم براي مديريت ورود سويه هاي جديد ويروس 
مي گويد:»در برخي كشورها تدابير سختگيرانه تري 
براي مسافران وجود دارد به طوري كه قرنطينه هاي 
14روزه درنظر مي گيرند. اما چنين امكاني در ايران 
وجود ندارد و پايش افراد بايــد از طريق كيت هاي 
تشخيص بيماري انجام  شود. پس از شناسايي افراد 
آلوده، آنها در محل هايي كه از ســوي وزارت راه و 
شهرسازي درنظر گرفته شده، نگهداري مي شوند. 
اما با وجود اينكه واكســن و تست پي سي آر منفي 
در ســفرها درنظر گرفته مي شوند، احتمال انتقال 
ويروس در طول سفر وجود دارد و بايد افراد همچنان 

در ورودي مرزها كنترل و نظارت شوند.« 

روند افزایشی ابتلا به کووید-19 در کشورهای همسایه ایران

 با توجه به مشــاهده واریانت جدید کرونا در 
روسیه و روند افزایشــی بیماری در ترکیه، 
ارمنستان و آذربایجان، خطر ورود این ویروس 
به ایران، بالاتر رفته است. ارمنستان با جمعیت 
3 میلیون نفری بیــش از 1700 ابتلا، ترکیه با 
جمعیت 84 میلیون نفري بیــش از 28 هزار 
ابتلا و آذربایجان با جمعیت 10 میلیون نفري، 
بیش از 2 هزار ابتلای جدید را تنها در یک روز 
ثبت کرده اند و رکــورددار افزایش ابتلا میان 
کشورهای همسایه با ایران هستند. آمار ابتلا 
به کرونا، در ایران هم در 24 ساعت گذشته با 
جمعیت 84 میلیون نفر بیش از 8 هزار و 305 
مبتلا اعلام شده اســت. در سایر کشورهای 
همسایه با ایران از جمله عربستان و  کویت روند 
بیماری در یک ماه اخیر ثابت و بسیار کم گزارش 
شده، این در حالي است که در مرزهای شرقی 
ایران، یعني کشورهای افغانستان و  پاکستان  
اطلاعات کاملی از روند ابتلا و مرگ کرونا منتشر 

نمی شود. 

 مریم سرخوش 
خبرنگار

آمــار مبتلايــان  ديروز

8۳0۵
واكسن های تزريق شده)دوز(

9۵866990
آمــار جان باختگان ديروز

112

 یکتا فراهاني 
خبرنگار

چرا آمار فوتي هاي روزانه کرونا به زیر 100 نفر نمي رسد؟ 
این پرسشي است که از نیمه فروردین امسال تاکنون 
مطرح مي شود، بدون اینکه پاسخ روشني به آن داده 
شود. پیش از این ســخنگوي قبلي ستاد ملي مقابله 
با کرونا اعلام کرده بود که در هفتــه دوم آبان، تعداد 
فوتي هاي روزانه بــه زیر 50 نفر مي رســد و حالا در 
نوزدهمین روز این ماه، همچنان شــمار فوتي ها بالاي 
100 نفر ثبت مي شــود. هر چند که روز گذشته، با جان 
باختن 112 بیمار، کمترین میزان مرگ هاي کرونا، پس 
از 129 روز  )دوازدهم تیر( ثبت شد، اما نوسان در شمار 
مرگ ها و ابتلا، همچنان کشور را در وضعیت هشدار قرار 
داده است. فوتي هاي زیر 100 نفر آخرین بار در دوازدهم 
فروردین ماه، با جان باختن 94 نفر ثبت شد، پس از آن 
اما آمارهاي روزانه، روي خوش به خود ندید. همه اینها 
در شرایطي است که از آن زمان تاکنون، جمعیت قابل 
توجهي واکسینه شده اند، با این حال هنوز با رسیدن 

آمارها به زیر 100 نفر فاصله وجود دارد. 
دلایل کاهش نیافتن شمار مرگ هاي کرونا را علیرضا 
ناجي، استاد ویروس شناسي دانشگاه علوم پزشکي 
شهید بهشتي و رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسي 

بیمارستان مسیح دانشــوري با همشهري در میان 
مي گذارد. او، از دست دادن زمان مناسب تزریق 
واکسن کرونا، تکمیل نشدن دایره واکسیناسیون، 
تاخیر در تزریق دوز سوم، کمرنگ شدن رعایت 

پروتکل هاي بهداشتي، بازگشایي  مکان هاي 
عمومي، ارائه اطلاعات نادرســت، نبود 

نظارت بر  اجــراي محدودیت هاي 
کرونایي و ضعف هاي مدیریتي و در 

آخر افزایش شهرهاي قرمز را از 
دلایل کاهش نیافتن مرگ هاي 

کرونا مي داند و در گفت وگو با همشهري توضیح هاي 
بیشتري مي دهد.

آمار مرگ هاي کرونا، نسبت به پاییز سال 
گذشته و بهار امسال، کاهش قابل توجهي داشته است، اما 
نکته اینجاست که از ابتداي پاییز تاکنون شمار فوتي ها 
از یک عدد پایین تر نرفته و به طور مداوم دچار نوسان 
است. چرا با وجود تزریق بیش از 95میلیون دوز واکسن، 
همچنان بالاي 120نفر در روز، فوتي کرونا ثبت مي شود؟

براي كنترل كرونا، پيشــگيري مهم ترين موضوع اســت، 
در اين مورد هم 2مولفه نقــش مهمي دارند؛ يكي اقدامات 
غيردرماني است و ديگري واكسيناسيون كه در ايران در مورد 
هر دوي آنها تعلل هايي داشته ايم و همين موضوع مشكلات 
زيادي ايجاد كرده است. اقدامات غيردرماني شامل راه هاي 
پيشگيري از انتقال ويروس، يعني زدن ماسك و رعايت فاصله 
اجتماعي است كه در تمام اين مدت، هيچ كدام از آنها درست 
و اصولي رعايت نشده  است. مثلا در هر بار تعطيلي به دليل 
قرنطينه، مردم اغلب با رفتن به سفر و مهماني، هيچ توجهي 
به شرايط قرنطينه نكردند، البته مسئولان هم مي توانستند 
با وضع قوانين به طور جدي اين شرايط را كنترل كنند، كه 
اين اتفاق نيفتاد. هم اكنون، مردم موارد بهداشت اجتماعي 
را رعايت نمي كنند و از اين نظر در بيشــتر مواقع در سطح 
پاييني قرار داشتيم. مواردي مثل استفاده از ماسك و رعايت 
فاصله ازجمله مواردي است كه مردم ديگر به خوبي آنها 
را رعايت نمي كنند، هرچند كــه در دوره اي مردم 
رعايت مي كردند اما با خــروج از هر پيك، مردم 
دوباره پروتكل هاي بهداشتي را رها كردند. بنابراين 
يكي از دلايلي كه سبب شده تا آمار مرگ هاي ما 
كاهش قابل توجهي نداشته باشد، همين 
موضوع بي توجهي بــه پروتكل هاي 
بهداشتي اســت. مردم به درستي 
توجيه نشده اند كه هدف از رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي چيست. اگر 

اينها رعايت مي شد، با گذشت بيش از 21 ماه از شيوع بيماري، 
نبايد تا اين ميزان فوت و ابتلاي كرونا ثبت مي شد. يكي از 
ديگر دلايل، سهل انگاري در سطح مديريتي با اعمال نشدن 
نظارت هاست. وضع قانون بدون توجه به شرايط رعايت، اغلب 
نمي تواند نتيجه خوبي داشته باشد. نظارت بر آموزش و توجيه 
مردم براي رعايت پروتكل ها در كنار واكسيناسيون، مي تواند 

منجر به مهار بيماري شود.
از نظر شما، مدیریت شیوع کرونا در ایران، چه 

خطاهایي داشته است؟
تفكر ما در دوران مقابله با كرونا، علمي نبود. براي اينكه بتوانيم 
پيش بيني هاي درستي درباره همه گيري كوويد-19 داشته 
باشيم، بايد بتوانيم از اطلاعات زيادي كه درسطح كشور و 
همچنين جهان وجود دارد به درستي و به موقع استفاده كنيم. 
درحالي كه ما هميشه شاهد گسست مراكز تفكري و اجرايي 
در زمينه مبارزه با انتقال ويروس بوده ايم. چون ناهماهنگي 
در زمينه هاي مختلف و تصميم گيري هاي متناقض اجازه 
نمي داد روند رو به پيشرفتي داشــته باشيم. يعني در تمام 
اين مدت، وزارت بهداشت به عنوان مغز متفكر مورد قبول 
واقع نشده است. درست است كه ما مجبور به درنظر گرفتن 
ملاحظات اقتصادي در كشور هســتيم، اما بايد بدانيم اگر 
كوويد-19 را به خوبي كنتــرل نكنيم هيچ گاه نمي توانيم 
اقتصاد كشور را آنگونه كه شايسته است مديريت كنيم. اينها 
نتيجه ضعف در مديريت سلامت كروناست كه بخشي از آن 
به عهده وزارت بهداشت است. به علاوه اينكه اطلاعات هم 
به درستي و به موقع به كميته هاي مختلفي هم كه در اين 

خصوص تشكيل مي شد، نمي رسيد.
پیش از این اعلام شــده بود که عملکرد 
ویروس کرونا تا 2هفته بعدش، قابل پیش بیني اســت 
با این حال اما به طور مداوم مسئولان نظام سلامت، از 
نوعي غافلگیري سخن به میان مي آورند. چرا چنین 

اتفاقي مي افتد؟
مراكز اطلاعاتي پيش بيني هــاي لازم يا توان تحليل هاي 
مناسب را ندارند، مداخلات غيردرماني در كنترل بيماري 

كرونا بســيار مهم اســت، يعني تا قبل از واكسيناسيون، 
بسياري از كشورهاي موفق در پيشگيري از بيماري كرونا 
نشان داده اند كه با اقدامات غيردرماني توانسته اند تا حدود 
زيادي انتقال ويروس را كنترل كننــد. البته در كنار اين 
اقدامات، واكسيناسيون هم موضوع بسيار مهم ديگري است 
كه بايد به طور جدي دنبال شود. با توجه به ظهور واريانت 
دلتا، ميزان شيوع بالاي آن و در كنار آن اجرا نشدن بموقع 
و درست اقدامات غيردرماني، جامعه بايد به سمت ايجاد 
شبكه ايمني و رسيدن به ايمني جمعي با واكسيناسيون 
كامل بيش از 80درصد جمعيــت، تلاش كند. همه اينها 
در حالي است كه با وجود سرعت گرفتن واكسيناسيون، 
هنوز فاصله زيادي تا رسيدن به ايمني كامل داريم. يكي 
از مهم ترين دلايل آن هم اين است كه ما در كشور، به دليل 
نبود واكسن، زمان مناسب و بموقع واكسيناسيون را از دست 
داديم. هم كمبود واردات داشتيم و هم توليدات داخلي ما 

دچار مشكل شدند.
یعني یکي از دلایلي که آمار مرگ هاي ما از 
100نفر در روز پایین تر نمي آید، همین مسئله از دست 

دادن زمان مناسب براي واکسیناسیون است؟
بله، تعلل در واكسيناسيون يكي از دلايل اصلي بروز مشكلات 
اســت. هم اكنون، بيماران خاص و گروه هاي پرخطر كه در 
ميان آنها سالمندان هم قرار مي گيرند، ماه هاست كه دوز دوم 
را دريافت كرده اند و حالا بايد دوز سوم را تزريق كنند، چرا 
كه اين گروه در مواجهه با پيك هاي جديد با خطر بيشتري 
نسبت به بقيه قرار دارند. بنابراين بايد علاوه بر اينكه سرعت 
واكسيناسيون را افزايش دهيم و جمعيت باقيمانده را به مراكز 

تزريق ببريم، تزريق دوز بوستر را هم به طور جدي پيگيري 
كنيم. ما در ايران يك موج داشته ايم كه چند پيك در آن رخ 
داده است، درحالي كه كشورهاي ديگر اين شرايط را نداشتند 
و با قرنطينه بموقع، مانع از ورود به پيك ها و موج هاي مختلف 
شده اند. هم اكنون ما به دليل تأخير در اقدامات غيردرماني و 
واكسيناسيون همچنان با گردش بالاي ويروس مواجهيم. به 
همين دليل به نسبت واكسيناسيون و گذشت بيش از 21 ماه 
از شيوع كرونا، ميزان مرگ هاي ما بالاست، زماني كه نتوانيم 
ورودي ويروس كوويد-19 را كاهش دهيم، به همان نسبت 

تعداد بيشتري مبتلا مي شوند و آمار مرگ بالا مي رود.
به اعتقاد شما در این وضعیت چه باید کرد؟

معيارهاي رنگ بندي شهرهاي ما به گونه اي است كه هميشه 
از شناســايي بموقع همه گيري، دو سه هفته عقبيم و تنها 
وقتي تعداد مبتلايان افزايش پيدا مي كند و بيمارستان ها 
شلوغ مي شود، به تكاپو مي افتيم كه نتيجه آن مواجه شدن 
با هزينه هاي جاني ، درماني و اقتصادي زيادي است. در مورد 
واكسيناســيون هم تكنيك هايي در چگونگي انتخاب نوع 
واكسن وجود دارد، اينكه چه واكسني را براي چه گروه سني 
انتخاب كنيم، موضوع بسيار مهمي است كه حتما بايد درنظر 
گرفته شود. ضمن اينكه حتما بايد به واكسن زمان داده شود 

تا بتوان تأثير آن را مشاهده كرد.
نکته اي که وجود دارد همزماني این موضوع با 
بازگشایي هاست. بازگشایي مدارس و مکان هاي تجمعي 
از اول آذر و برگزاري کنسرت ها، موضوعاتي است که در 
کنار کاهش رعایت پروتکل ها، مي تواند روي آمارها تأثیر 
مستقیمي داشته باشد. چطور مي توان این وضعیت را 

مدیریت کرد؟
درست است. با توجه به شــرايط شيوع بيماري، بازگشايي 
همگاني و بي موقع تمام مراكز تفريحــي، هنري، تالارها، 
سينماها، تئاتر و...، همان اتفاقاتي كه در پيك هاي قبلي رخ 
داد، تكرار مي شود؛ اتفاقاتي كه باعث متصل شدن پيك ها به 
هم مي شود. بنابراين طبيعي است كه در خيزهاي بلند، تعداد 
مرگ ها زياد شود. هدف ما بايد به صفر رساندن ميزان مرگ ها 
و همچنين ثبت كمترين ميزان بســتري ها باشد. كمرنگ 
شدن اجراي محدوديت هاي كرونايي از ديگر دلايل پايين 

نيامدن آمار مرگ هاست.
تعداد مرگ هاي روزانه ما باید به چه عددي 

برسد تا بتوان گفت شیوع، کنترل شده است؟
نمي توان عدد خاصي را براي رسيدن به اين وضعيت درنظر 
گرفت، تنها بايد به سمت كاهش و به صفر رساندن آن رفت، 
آن زمان است كه مي توان گفت بيماري كنترل شده است. 
براي رسيدن به اين مرحله، پايش ها بايد به طور كامل انجام 
شود. همچنين بايد بتوانيم تعداد تست ها را افزايش دهيم، 
موارد ابتلا را به دقت و بموقع بررسي كنيم و حتما از اطرافيان 
بيماران هم تســت بگيريم تا در حدامكان از شيوع بيماري 
جلوگيري و ميزان آلودگي را كم كنيم. اگر مردم به تزريق 
واكسن تشويق شوند و در كنار آن ساير موارد كنترل بيماري 
رعايت شود، مي توان اميدوار بود تا پايان امسال نتيجه خوبي 
از روند درمان بگيريم. ارائه اطلاعات نادرست به مردم درباره 
واكسن و ظهور جريان هاي ضدواكسن باعث شده تا برخي 
گروه ها در برابر تزريق واكسن، مقاومت بالايي داشته باشند. 
بنابراين آگاه سازي  مردم و ارائه اطلاعات درست، مي تواند 
بسيار نتيجه بخش باشد. ما بايد در اين زمينه كار فرهنگي 
و علمي انجام دهيم و تصميمات قاطعي بگيريم و با تحمل 
فشارهاي كوتاه مدت بتوانيم به آينده بهتري در اين زمينه 

دست يابيم.
قرمز شدن شهرها چقدر در بالا رفتن آمارها 

نقش دارد؟
هم اكنون بعضي مناطق مانند سمنان، شهر قزوين، آبيك 
و بعضي استان هاي جنوب غربي در وضعيت قرمز هستند، 
اين هشداري براي ماست كه متوجه اشتباهات خود در اين 
زمينه شويم. چون بايد از چند هفته قبل جلوي پيشرفت 
موارد گرفته و اقدامات مؤثري انجام شود. در چنين مواقعي 
بايد اقدامات بهنگامي انجام شود تا بتوان جلوي پيشروي 
بيماري را گرفت. تصميم به بازگشايي هاي همگاني، خلاف 
چنين اقداماتي است. نبايد به محض بهتر شدن شرايط، تمام 

محدوديت ها برداشته شود.
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طرح بيمه خانواده ايراني چه ايده اي را پيگيري 
مي كند؟

در اين طرح بيشتر موضوع بيمه افراد خانواده مورد پيگيري 
قرار مي گيرد. زماني كه از بيمه خانواده صحبت مي كنيم بحث 
اين اســت كه به بنيان خانواده ارج گذاشته شود. بسياري از 
خانم هاي خانه دار احساس مي كنند چون در خانه به سرمي برند 
از برخي امكانات حوزه بيمه و رفاه اجتماعي محروم هستند، اما 
با تكيه بر چنين طرح ها و بيمه هايي مي توان تمام افراد خانواده 

را تحت پوشش بيمه قرار داد.
بيمه زنان خانه دار كه پيش از اين مطرح شده 
بود، سؤال اين است كه بيمه خانواده ايراني چه تفاوتي با 

بيمه زنان خانه دار و دختران دارد؟
بهتر است بيمه را در قالب تمامي افراد خانواده ببينيم. درواقع 
بيمه زنان خانه دار در ذيل بيمه خانواده ايراني قرار مي گيرد 
و تنها به زنان محدود نمي شــود؛ به اين شــكل پــدر، مادر، 
فرزندان)دختر و پسر( خانواده اگر تحت پوشش بيمه اي قرار 
ندارند، مي توانند بيمه شوند. دختر خانواده قبل از آنكه تشكيل 
خانواده بدهد يا اشتغال يابد، مي تواند از اين بستر بيمه شدن 
استفاده كند تا در آينده زودتر بازنشســته شود و همينطور 
پسران مانند دخترها مي توانند تحت پوشش بيمه دانشجويان 
قرار بگيرند يا اگر مشــغول به كاري هستند، خود را در قالب 

خوداظهاري شغلي بيمه كنند.
درواقع بيمه خانواده ايراني، يك بسته بيمه اي 
اســت كه انواع بيمه هاي افراد خانواده ازجمله پدران، 
فرزندان، زنان خانه دار و دانشــجويي كه پيش از اين 

موجود بودند را در خود جاي داده است؟
بله! اينطور اســت. اين طرح مقداري گسترده است؛  هر 
چند به طور مشخص اخيراً بيمه زنان خانه دار و دختران 
برجســته شــده، اما بحث خوداظهاري در اين 
طرح براي مردها نيز مورد توجه قرار گرفته 
است. پدرها نيز درصورت نداشتن بيمه 
مي توانند از اين امكانات اســتفاده 
كنند. دانشجويان و زنان خانه دار در 
دسته افراد شاغل قرار نمي گيرند؛ 
چرا كه منظور از شــغل براي بيمه، 
كسب درآمد است؛ به همين منظور 
براي آنكه ارج و منزلتــي براي زنان و 
فرزندان خانواده نيز فراهم شــود، اين 

پوشش بيمه تأمين اجتماعي را رقم زديم.
 اين بيمه مانند بيمه افراد شاغل 

است؟
بله! ذيل بيمه صاحبــان حرف و مشــاغل آزاد قرار 
مي گيــرد. خانــه داري و دانشــجويي را در قالــب 

خوداظهاري مدنظر قرار داديم؛ نه به عنوان شــغلي كه منبع 
درآمد داشته باشد، اما باقي افراد كه شاغل هستند، مي توانند 
در دسته شغلي خود تحت پوشش بيمه قرار بگيرند؛ به عنوان 
مثال نويســندگان، تراشــكاران و... با تكيه بر اظهارات فرد 
زمينه بيمه شدنشان فراهم مي شــود. اگر فردي كسب وكار 
و درآمدزايــي دارد و براي خود كار مي كنــد، مي تواند بيمه 

خويش فرما در قالب خوداظهاري داشته باشد.
وضعيت بيمه زنان خانــه دار و دختران در اين 

طرح چگونه است؟
زن خانه دار كه در خانواده ايفاي نقش مي كند، اما در جامعه 
بازتاب اجتماعي و اقتصادي كم رنگي دارد، مي تواند از اين بيمه 
استفاده كند. زنان خانه دار وقتي در آينده به سن بازنشستگي 
رســيدند، مي توانند علاوه بر حقوق بازنشستگي همسرشان 
از حقوق بازنشســتگي خودشان نيز اســتفاده كنند. درواقع 
اين نوع بيمه مي توانــد در تنگناهاي اقتصادي به كمك زنان 
خانه دار بيايد. دخترها هم در قالب طرح بيمه خانواده مدنظر 
قرار مي گيرند و به اين ترتيب دخترهايي كه در حال تحصيل 
هستند يا فارغ التحصيل شده اند، اما بيكارند، پيش از تشكيل 
خانواده يا پيدا كردن شغل، مي توانند از اين بستر بيمه استفاده 
كنند. اين افراد مي توانند با پرداخت حق بيمه خود را در قالب 
بيمه زنان خانه دار، بيمه كنند. در اين ميان نبايد فراموش كرد 

كه فرزندان دانشجوي خانواده نيز مي توانند 
از طريــق خوداظهاري از بيمه دانشــجويي 
استفاده كنند. فرزندان ذكور تا 19سال تمام، 
تحت تكفل پدر هستند. بعد از 19سالگي يا 
در دانشــگاه تحصيل مي كنند كه مي توانند 
از بيمه دانشــجويي استفاده كنند يا مشغول 
كار مي شوند كه كارفرما بايد براي آنها بيمه 
پرداخت مي كند. اگر فرزند ذكور داراي شغل 
آزاد است، مي تواند به صورت بيمه خوداظهاري 
در ذيل بيمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد خود 
را بيمه كند. افراد در هر فعاليت رســمي كه 

اشتغال دارند، مي توانند خود را بيمه كنند.
 به اين ترتيب افــراد فعال در 

شــبكه هاي اجتماعي نيز مي توانند تحت پوشش بيمه 
خانواده ايراني قرار بگيرند؟

بله، متقاضياني كه از طريق فضاي مجازي نسبت به ارائه 
خدمات اقدام مي كنند نيز مشمول اين طرح مي شوند.
اگر متقاضي تحت تكفل همسر يا پدر 

خود  بوده و از خدمــات درماني برخوردار 
باشد، آيا مختار است بيمه درماني را در بيمه 

خانواده ايراني انتخاب نكند؟
حسن بيمه زنان خانه دار و دانشجويي اين 

است كه اگر شوهر يك زن خانه دار بيمه بوده و تحت پوشش 
بيمه  تأمين اجتماعي باشد، مي تواند از طريق همسر خود تحت 
پوشش درمان قرار بگيرد. به عبارت ديگر اين فرد نياز ندارد كه 
براي بيمه درماني مبلغي را پرداخت كند؛ چراكه تحت پوشش 
بيمه همســر خود قرار دارد، اما براي بازنشســتگي مي تواند 
حق بيمه پرداخت كنــد و در آينده از مزاياي بازنشســتگي 

استفاده كند.
در اين بيمه شــرايطي فراهم شده است كه 
خانم هاي خانه دار بتوانند فرزنــدان خود را تحت تكفل 

بگيرند و بيمه كنند؟
خانم هاي خانه داري كه همسرشان فاقد حمايت بيمه اي است، 
از طريق بيمه زنان خانه دار مي توانند فرزندان تحت تكفل خود را 
بيمه كنند و در مورد همسرشان نيز اگر وي بالاي 60سال  داشته 
يا از كار افتاده باشد، مي تواند تحت پوشش بيمه همسر خود قرار 
گيرد. درواقع زن اگر سرپرست خانواده شناخته شود، مي تواند 

همسرش را بيمه كند كه از خدمات درماني بهره مند شود.
هم اكنون چه تعداد زن در كشور تحت پوشش 

بيمه زنان خانه دار هستند؟
340هزار زن و دختر در كشور از اين بيمه استفاده مي كنند. 
تمام بانوان 18سال تمام تا 50سال تمام مي توانند از اين بيمه 
اســتفاده كنند. درصورتي كه بيش از 50سال داشته باشند، 
درصورت دارا بودن ســوابق قبلي، معادل 
سال هاي بيمه پردازي به شرط سني افزوده 

مي شود.
در رابطه با حق بيمه توضيح 

مي دهيد؟
براي سال جاري اگر نرخ 12درصد )حمايت 
بازنشستگي( انتخاب شود، حدود 318هزار 
تومان بايد پرداخت كننــد. درصورتي كه 
نرخ 14درصــد )حمايت بازنشســتگي و 
فوت( انتخاب شــود، 372هزار تومان و با 
انتخاب نرخ 18درصد )شامل حمايت هاي 
بازنشســتگي، فوت و ازكارافتادگي( بايد 

478هزار تومان پرداخت شود.
نحوه پرداخت حق بيمه چگونه است؟

متقاضيــان مي توانند بــا ورود به ســامانه خدمات 
غيرحضوري ســازمان تامين اجتماعي به نشــاني 
es.tamin.ir پــس از ثبت اطلاعــات موردنياز با 
انتخاب منوي بيمه شــدگان – بيمه شــدگان 
خاص – انعقاد قرارداد بيمه مشاغل آزاد 
نسبت به انعقاد قرارداد براساس عنوان 
شــغلي )زنان خانه دار، دانشجويان يا 

شغلي كه اشتغال دارند( اقدام كنند.

نگاه

تجربه  شيرين بازگشت به مدرسه

پيش از اينكه نگاهي به مزايا و معايب 
بازگشت كودكان به مدرسه بيندازيم، 
بايد روشن كنيم كه بازگشت به مدرسه 
به كدام كودكان توصيه مي شود. موضع 
بعضي دولت ها اين است كه كودكاني را 
به مدرسه بازگرداند كه بيشترين نفع 
را مي برند. به عبارتي تعداد كودكان بازگشــتي را محدود كنند. 
بيشتر افراد و مسئولان امر آموزش و پرورش بر بازگشت كودكان 
به مدارس تأكيد و علاقه دارند اما اين امر واجد اســتثنائاتي نيز 
است؛ مثلا كودكاني كه با والدين آســيب پذير يا دچار اختلالات 
روانشناختي چون اضطراب و وسواس زندگي مي كنند. بازگشت 
اين كودكان به مدرســه از مزيت هايي چــون آموزش حضوري، 
ارتباط با همسالان و طي كردن مسير رشــدي هنجار برخوردار 
اســت. از اين رو اضطرابي كه والدين، خصوصا آن دسته كه دچار 
مشكلات روانشــناختي و حل نشــده هســتند به كودكان وارد 
مي كنند، از معايب بزرگي اســت كه نمي توان از آن چشم پوشيد. 
از ديگر سو، والدين كودكان كوچك تر كه سال هاي تجربه دوران 
دبستان را پيش رو دارند، نگران ناتوانايي فرزندان خود در رعايت 

فاصله گذاري اجتماعي و ديگر قوانين بهداشتي هستند.
هرچند در پاسخ به اين نگراني بايد به والدين يادآور شد كه كودكان 
در سنين پيش دبستاني و دبستان بسيار زود مي آموزند و از لحاظ 
رشد اخلاقي  و پيروي در مرحله  »اخلاق مساوي با قانون« هستند. 
پس بسيار سريع تر از آنچه شما فكر مي كنيد قوانين بهداشتي را 
آموخته و از آن پيروي خواهند كرد. همچنين بايد به خاطر داشت 
كه آموزش چهره به چهره و حضوري بسيار مؤثرتر از آموزش از راه 
دور براي كودكان در اين سن خواهد بود. به همين خاطر فرصت 

طلايي يادگيري را نبايد از اين كودكان دريغ كرد.
مسئله نگران كننده بعدي كمبود فضاي آموزشي است. كودكان 
ما پيش از اين _در مدارس دولتي_ در كلاس هاي درس با ظرفيت 
20 تا 30 نفره و حتــي تعداد بالاتر حاضر مي شــدند. اما امروز با 
توجه به ادامه نياز به حفظ فاصلــه اجتماعي، اين امر خطرناك و 
نگران كننده است. رفع اين مشكل در مدارس غيرانتفاعي با جذب 
دانش آموزان  با تعداد كمتر و در مدارس دولتي با حضور نوبتي يا 

اضافه كردن شيفت هاي آموزشي ميسر خواهد بود.
گذشته از مســائل يادشــده بايد به مزايا و معايب روانشناختي 
بازگشت به مدرسه نيز توجه ويژه كرد. قرنطينه و در خانه ماندن به 
والدين و كودكان فشار رواني زيادي وارد مي كند. همين امر موجب 
مي شود كه هر دو گروه مستعد اضطراب و مبتلا به افسردگي شوند. 
گرچه بايد به اين مهم توجه كرد كه علائم اضطراب و افســردگي 
در كودكان با بزرگسالان متفاوت اســت و گاه منجر به تشخيص 
داده نشدن اين اختلالات  يا تشخيص اشتباه در كودكان مي شود.

روشن است كه والدين تحت فشــار زيادي هستند، زيرا علاوه بر 
مسئوليت هاي قبلي، هم اكنون مسئوليت آموزش فرزندانشان را 
نيز برعهده گرفته اند. از سوي ديگر معلم ها در پي يافتن راه هايي 
براي ارتباط با دانش آموزان و آموزش مؤثر، باچالش هاي قابل توجه 
و عجيب و غريبي مواجه هســتند و در عين حال مجبورند ساير 

اثرات ضربه اي قرنطينه را در زندگي خود مديريت كنند.

بازگشــايي مدارس بي شــك مقداري از اين فشــارهاي رواني و 
اجتماعي را از روي والدين، معلمان و دانش آموزان كاهش خواهد 
داد. با اين شرط كه بايد متوجه بلاتكليفي آن دسته از كودكاني كه 
در امر مدرسه رفتن مبتدي تر هستند، يعني كودكان پيش  دبستان 
و سال هاي آغازين دبستان، باشيم و در برقراري ارتباط اجتماعي 
كمك بيشــتري به آنها كنيــم. همچنين بايد توجــه ويژه اي به 
دانش آموزاني كه بر اثر كرونا والديــن يا افراد نزديك خانواده را از 
دست داده اند داشته باشيم؛ دانش آموزاني كه تجربه از دست دادن 
يا سوگ را از سر گذرانده يا هنوز درگير آن هستند، نيازمند توجه 
كارشناسي و كمك هاي روانشناختي متفاوتي از دانش آموزان با 
مسائل ديگر مشكلات هستند. بســيار مهم است كه اولياي امور 
آگاهي هاي لازم از مراحل سوگ و سوگ هاي پيچيده و حل نشده 
را تا حد ممكن كسب كرده و از تجربه متخصصان سلامت روان در 

اين امر بهره مند شوند.
در يك جمع بندي كلي مي توان اينطور برداشت كرد كه بازگشت 
به مدرســه براي همه دانش آمــوزان در همــه مقاطع تحصيلي 
مزيت هايي به همراه دارد كه نمي توان از آن چشم پوشــيد. تنها 
با توجه به شرايط مختلف روانشناختي كه اين افراد با آنها روبه رو 
هستند نيازمند توجه بيشــتر و دقيق تري هســتند تا اين روند 
بازگشت را آســان تر طي كنيم. آموزش مهارت هاي اجتماعي و 
ايجاد حس همدلــي، درك دانش آموزان، معلم هــا، خانواده ها و 
آموزش اولياي مــدارس براي آگاهي و آمادگي روبه رو شــدن با 
شــرايط مختلف و متفاوت دانش آموزان، از ديگر مسائل مهمي 

است كه نبايد از آن غفلت كرد. 
با آگاهي، آمادگي و پذيرش، بازگشــت به مدرســه را مي توان به 

تجربه اي شيرين، آموزنده و سازنده بدل كرد.

 ساناز فلاح زاده
دكتري روانشناسي سلامت

دختر خانواده قبل از 
آنكه تشكيل خانواده 
بدهد و ســركار برود 
مي تواند از اين بســتر 
بيمه شــدن استفاده 
كند تا در آينده زودتر 

بازنشسته شود

طرح گسترده بيمه همگاني سازمان تامين اجتماعي با عنوان »بيمه 
خانواده ايراني« خبري بود كه چندي پيش از سوي ميرهاشم موسوي، 
سرپرست سازمان تامين اجتماعي اعلام شد و براساس گفته موسوي 
قرار است اين طرح به زودي اجرايي شود. اين طرح تنها خبر بيمه اي 
تأمين اجتماعي در  ماه اخير نبود؛ چراكه چندي پيش نيز شرايط بيمه 
شدن »زنان خانه دار« و »دختران« مورد توجه قرار گرفت و همزماني 
اين دو طرح موجب شد تا سؤالات بســياري در رابطه با همپوشاني و 

تفاوت هاي آنها ايجاد شود.
بررســي جزئيات طرح بيمه خانواده ايراني نشان از اين واقعيت دارد 
كه طرح مذكور در راســتاي همان مســير بيمه زنان خانه دار، بيمه 
دانشجويي و بيمه هاي صاحبان حرف و مشاغل آزاد است و برخلاف 
تصور ايجاد شده، قرار نيست اين طرح اتفاق جديدي را رقم بزند و تنها 
با قرار دادن بيمه هاي مختلف در كنار هم، اندكي شرايط براي انتخاب 
بيمه و تحت پوشش قرار گرفتن افراد به عنوان خانواده ايراني تسهيل 
مي شود؛ نكته اي كه مهدي شكوري، مديركل امور فني بيمه شدگان 
ســازمان تأمين اجتماعي نيز در گفت وگو با همشهري بر اين موضوع 

صحه گذاشت.

مديركل امور فني بيمه شدگان تأمين اجتماعي در گفت و گو با تمام خانواده زير پوشش يك بيمه
همشهري مي گويد: بيمه زنان خانه دار در ذيل بيمه خانواده ايراني 

قرار مي گيرد و تنها به زنان محدود نمي شود
ليلا شريف

خبر نگار

همه كارنامه كرونا ســياه نيست.اين ويروس سمج 
اگرچه هنوز - كمتر از گذشته- به آسيب زدن ادامه 
می دهد و آثار منفی از خودش به جای می گذارد اما 
مثل هر تهديد ديگری، فرصت های بسياری با خود 
به همراه آورده. برای مثــال، به روايت رئيس مركز 
تحقيقات آلودگی هوا،  در پاندمی كرونا، انتشــار 
آلودگی هوا در كشور كاهش پيدا كرده يا ديگر ادارات 
دولتی مانند ســابق دورريز كاغذ ندارند. در همان 
ماه های ابتدايی، تنها در يك مورد معاون مالی اداری 
وزارت علوم خبــر از صرفه جويی ۹۶ ميليون برگ 
كاغذ داد. كرونا به همه ياد داد كه می توان از حضور 
غيرضروری برای خريد، انجام كار اداری يا حتی امور 
بانكی و دولتی اجتناب كرد و اين حقيقت را برای همه 
محرز كرد كه »دوركاری«  يا »آموزش آنلاين«  مفاهيم 
غريب و پيچيده ای نيستند 
و قرار نيســت لزوما 
تحت شرايط خيلی 
ويــژه ای تحقق 

پيدا كنند. 

    آوين آزادي
خبر نگار

 از اين تعداد مراجعات
  ۳۵درصد مربوط به زنان و

 ۶۵درصد مربوط به مردان بوده است.

کاهش  
جدال های 
خیابانی 

آشتی 
با خدمات 

آنلاین 

 نزاع های خيابانی در سالی كه 
 به تمامی درگير كرونا بود،  4.8 درصد كاهش

 ) به واسطه كاهش رفت و آمد، تعطيلی 
پاساژ ها، ماه های قرنطينه و...(  پيدا كرد.

طی سال گذشته بر سر نزاع و درگيری در 
تهران به پزشكی قانونی مراجعه كردند.

در ۱۲ ماه سال ۹8 براساس اعلام رسمی 
سازمان پزشكی قانونی استان تهران، به مراكز 

پزشكی قانونی، مراجعه كرده اند.

4.8 درصد

 90 هزار و 547 نفر 

 99 هزار و 908 نفر 

 ۱5.۲ درصد

۳هزار نفر

۱۳ درصد

7.9 درصد۳0 درصد

۳0.000 نفر

۲00.000

نسبت به قبل از شــيوع ويروس كرونا در ايران در حوزه كالاهای 
پرمصرف و روزمره بيش از ۱۳۰درصد رشد داشته ايم. 

۱۳0 درصد

در زمينه خدمات درمانی و راهنمای پزشكی به صورت آنلاين 
هم شاهد رشد بيش از ۳۰۰درصدی بوده ايم.

۳00درصدی

ارزش معامــلات الكترونيكی در نيمه نخســت ســال 
جاری  افزايش يافته )مركز توسعه تجارت الكترونيكی(.

۲84 درصد

در شش ماه نخست سال جاری، نسبت به زمان مشابه در سال 
گذشته ارزش معاملات الكترونيكی به حدود 4 برابر رسيده است.

4 برابر

سوپرماركت های آنلاين رشد ۱۰ برابری را تجربه كردند. 
۱0 برابری

از زمان شيوع ويروس كرونا تا به امروز تعداد 
فروشگاه های اينترنتی به ۲۰۰ هزار مورد رسيده است. 

)اتحاديه كسب و كارهای مجازی(

آمارهای ناجا حاكی از اين است كه تعداد تلفات 
جاده ای ايران در سال گذشته ۱۵.۲ درصد نسبت 

به سال قبل از آن كاهش پيدا كرده است.

 با كاهش قابل توجه تردد وسايل نقليه و 
 تصادفات منجر به فوت، تعداد كشته شدگان 

تا حدود ۳هزار نفر كاهش پيدا كرده است.

برآورد می شود ۱۳ درصد از اين كاهش متأثر از 
تحولات دوره كرونا باشد؛ محدوديت های ترددی 

و كاهش استقبال مردم از سفرهای جاده ای، 
مهم ترين عامل اين كاهش به شمار می رود. 

در دوران كرونا حداقل ۳۰درصد 
كارمندان دولت دوركار شدند.

از كارگران، در دوران قبل از كرونا، 
دوركار بوده اند. 

 آمار كشته شدگان تصادف در ايران 
بيش از ۳۰ هزار نفر است.

کاهش 
جان باختن 
در جاده ها 

توسعه 
فرهنگ 
دورکاری

35 درصد
سهم دورکاری در میان دانش کاران 

و اهالی علم بوده است. 

7۲درصد
سهم انجام كارها در دوران شيوع 
كرونا به 7۲ درصد رسيده است.

در پيمايشی که در ميان افراد دورکار در نظام اداری ايران انجام شده است

  45 درصد 
از پاسخ دهندگان احساس 

و تجربه مثبت نسبت به 
دوركاری داشته اند.

  44درصد 
دسترسی 44 درصد از پاسخ دهندگان به 

تجهيزات مناسب مورد نياز برای دوركاری نظير 
لپ تاپ و... مناسب بوده است.

  ۳9درصد 
 معتقد به افزايش بهره وری 

خود در ايام دوركاری 
  ۲6درصد هستند.

  از پاسخ دهندگان معتقدند در ايام دوركاری، 
عملكرد آنها از سوی مديران مورد ارزيابی قرار 

گرفته و بازخورد لازم به آنها داده شده  است.

  ۲۱درصد 
 ۲۱ درصد معتقد به تاثير مثبت 
دوركاری بر پيشرفت بوده اند. 

  ۳0درصد 
از پاسخ دهندگان دسترسی 
مناسبی به مديران مافوق در 
زمان دوركاری نداشته اند. 

می
سلا

ی 
هد

ك: م
رافي

وگ
ينف

ا

كرونا مثبت 
به واسطه سايه سنگين كوويد- 19، 
درختان كمتری برای كاغذبازی 

امور اداری قطع شدند و علاوه بر اين 
آمارهاي تصادفات جاده اي و نزاع هم 

سير نزولي پيدا كردند 
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فاطمه كاظمی
خبرنگار

حمیده پازوكی
خبرنگار

فروچاله های داخلی و خارجی
از فروچاله ها به عنوان مهیب ترین پدیده 
در حوزه تخریب محیط زیست یاد می شود. 
در واقع زمانی كه فروچاله اتفاق می افتد 
به این مفهوم اســت كه ما به مرحله ای 
از تخریب ســرزمین رســیده ایم كه 
غیرقابل برگشت است. فرونشست زمین 
و بروز فروچاله در كشــور های دیگر هم 
سابقه دارد ازجمله مكزیك كه بالاترین 
فرونشست زمین در آن رخ داده. همچنین 
در بخش های مركزی چین، كالیفرنیا در 
آمریكا و بخش هایی از اســترالیا هم این 
پدیده اتفاق افتاده اســت. اینها مناطق 
بحرانی كره زمین هستند اما از سال 2010 
ایران گوی سبقت را از سایر مناطق ربود 
تا آنجا كه ســازمان زمین شناسی اعلام 
كرد در دشت شــهریار در جنوب تهران 
میزان فرونشست زمین به 36سانتی متر 
در سال رسیده كه 90برابر میزان بحران 
در اروپا و 4سانتی متر بیشتر از مكزیك 
است. در جنوب غربی وشرقی، معین آباد 
و ورامین هم فرونشست زمین به میزان 
25سانتی متر در سال به صورت نقطه ای 

ثبت شده است.

ث
مك

مدیــركل راه و شهرســازی خراســان جنوبی: 
راهبرد و هدف اصلی اداره راه و شهرســازی این 
است كه هرچه سریع تر مركز استان را به شبكه 
ریلی كشور متصل كند و  قطعه 270كیلومتری 

بیرجند تا یونسی در اولویت ساخت قرار دارد

روستا

توسعه روستا با آزادسازی مراتع 
بازگشت دوباره روستاییان به 
روستاهاي خود یا آنچه به آن 
مهاجرت معكوس مي گویند، موضوعي ارزشــمند در حفاظت و 
احیاي زندگي روستایي است. پس از ســال ها مهاجرت مردم از 
روستاي »آلاگوز ســفلي« واقع در شهرستان نقده و زندگي فقط 
4خانوار در این روستا، اكنون 14خانوار از ساكنان قدیمي به امید 
فعالیت در حوزه دامداري به آن بازگشــته اند؛ هرچند واگذاري 
17هكتار مراتع ملي روستا از دهه 70تا امروز به بخش خصوصي 
موجب شده است روستاییان با مشكل تامین خوراك دام هایشان 
مواجه و رفع تصرف از این مراتع به یكي از خواسته هاي اصلي آنان 

بدل شود.

بازگشت بي فایده
وضعیت پیش آمده در روستا، خانواده هایي كه از شهر برگشته اند را 
پشیمان كرده است. یكي از روستاییاني كه براي دامداري در آلاگوز 
سفلي با مشكل مواجه شده است، مي گوید: قبلا همه از روستا رفته 
بودند و در شهر زندگي مي كردند، من به خاطر آرامش و آب وهواي 
خوب روستا به اینجا برگشــتم تا دامداري كنم، اما علوفه دام را 

نمي توانیم تهیه كنیم.
او ادامه مي دهــد: قبلا زمین هاي اطراف روســتا براي چراي دام 
مناسب بود. از سال 1375این زمین ها براي كاشت گیاه دارویي 
و علوفه به افرادي واگذار شده، اما الان ما خودمان نمي توانیم كار 
كنیم. این زمین ها هم بیشتر به باغ تبدیل شده و تولیدي در آنها 

انجام نمي شود.
این روستایي كه امیدوار اســت بتواند در روستا بماند، مي افزاید: 
بازگشــت مردم باعث شده است روســتا دوباره آباد شود، اما اگر 

نتوانیم دامداري كنیم ماندن در اینجا فایده اي ندارد.

اراضي ملي باید رفع تصرف شود
اهالي آلاگوز سفلي درباره وضعیت مراتع دست به دامان مسئولان 
استاني شده اند. به گفته سعید رحمان پور، رئیس اداره منابع طبیعي 
شهرستان نقده هیأت نظارت این ســازمان عرصه هاي مورد نظر 

روستاییان را بررسي كرده 
اســت و اكنون كمیسیون 
ماده 33باید دربــاره آنها 

تصمیم بگیرد.
مدیركل منابــع طبیعي و 
آبخیزداري آذربایجان غربي 
دربــاره این موضــوع به 
همشهري مي گوید: تا سال 
1386همه امورات واگذاري 
در اختیار ســازمان منابع 
طبیعي و جنگل هــا بود، 
اما وزیر وقت بخشنامه اي 
صادر كرد به این مضمون 
كــه دبیرخانــه واگذاري 
اراضــي ملــي در اختیار 
مدیریت امــور اراضي ملي 

وزارت جهادكشاورزي باشد و منابع طبیعي هم وظیفه تخصیص 
اراضي ملي را برعهده دارد. ما پس از بررســي مســائل مختلف 
ازجمله ویژگي هاي زیست محیطي و نوع كاربرد آن اراضي تصمیم 

مي گیریم كه به یك فرد واگذار شود یا خیر.
هادي قاسمي با بیان اینكه از سال 1388هرگونه واگذاري اراضي 
ملي فقط به شكل اجاره اســت و انتقال قطعي وجود ندارد، ادامه 
مي دهد: شرایط روستاي آلاگوز سفلي هم به همین ترتیب است و 
اراضي به شكلي قطعي در اختیار كسي قرار نگرفته است. به علاوه 
ما بارها گفته ایم كه این افراد قرار بوده گیاه دارویي بكارند، اما الان 
باغ درست كرده اند و از نظر سازمان منابع طبیعي این اراضي باید 
تعیین تكلیف شود؛ زیرا براي روستاییان مشكل ایجاد كرده است.

وي درباره وضعیت دیگر اراضي كه در اســتان به بخش خصوصي 
واگذار شده اســت نیز مي گوید: ماده 33وظیفه مهمي دارد و آن 
نظارت بر اجراي طرح اســت. هم اكنون بیش از 60تا 70درصد از 
طرح هایي كه برای بهره برداری از مراتع ملی توسط جهادكشاورزي 
و مدیریت امور اراضي واگذار شده، اجرا نشده اند و فقط از اراضي 
سوءاستفاده شده است. این روند موجب افزایش تصرف اراضي ملي 
مي شود و از ســوي دیگر ما با تغییر اقلیم مواجه هستیم. بارش ها 
كم شده است و مراتع استان آسیب خواهد دید، ما باید این مراتع 

را حفظ كنیم.
مدیركل منابع طبیعي و آبخیزداري آذربایجان غربي با بیان اینكه 
یكي دیگر از مشكلات استان دام مازاد اســت، مي گوید: بیش از 
7میلیون واحد دامي از مراتع و اراضي ملي استان استفاده مي كنند 
كه 2/2 برابر ظرفیت این عرصه هاي طبیعي است. افزایش چرا هم 

موجب از بین رفتن مراتع مي شود.
قاسمي ادامه مي دهد: آزادسازي مراتع البته نقش اندكي در صدمه 
كمتر چراي دام به منابع طبیعي استان دارد، اما در كاهش تصرف 

این مراتع مي تواند نقش بازدارندگي  داشته باشد.
      

به گزارش همشهری، چراي دام در مراتع، تیغ دولبه اي است هم 
مي تواند نیاز روســتاییان را برآورده و اشتغال آنان را تامین كند و 
هم مي تواند براي این مراتع خطرآفرین باشد. با این حال آزاد شدن 
مراتع ازجمله در روستاي آلاگوز سفلي از تصرف افرادي كه هیچ 
تولیدي هم در آنها ندارند مي تواند به بقاي روســتاها و طبیعت 

استان كمك كند.

گردشگری با انگیزه های متفاوتی انجام 
می شــود و به همین دلیل، اقســام گزارش

متنوعــی دارد؛ یكــی از انــواع آن 
»گردشگری سیاه« است كه براساس آن، بعضی از 
گردشــگران مایلند به محل هــای تراژدیك مرگ 
دسته جمعی و دیدن بقایای تخریب آثار باستانی و 
طبیعی بروند و از این طریق در غم و اندوه همنوعان 
خود شریك شوند. اگرچه در نگاه اول استفاده از واژه 
گردشگری ســیاه معنای منفی را در ذهن تداعی 
می كند اما در بطن قضیه به هیچ وجه اینگونه نیست. 
اغلب گردشگران این نوع از گردشگری را دوستداران 
محیط زیست و فعالان صلح طلب تشكیل می دهند. 
گردشگری ســیاه برخلاف روال معمول گردشگر، 
شامل بازدید از مكان هایی است كه بازتاب دهنده غم 

و اندوه، مصیبت و لحظات تلخ و اسفبار هستند.

تاریخچه گردشگری سیاه 
طبق آنچه نقل شده، تاریخچه این نوع گردشگری 
به یونان باستان برمی گردد اما اطلاعات دقیقی در 
این زمینه موجود نیست. همچنین تحقیقات نشان 
می دهند دهه1۹۹0، شــروع پیدایــش این نوع از 
گردشــگری برای لمس از نزدیك مرگ، جنگ و 

هرگونه تراژدی است.
اصطلاح دارك توریسم یا گردشگری سیاه نخستین 
بار توسط فُلی و لنون، دوتن از اســتادان دانشگاه 
گلاســكو از دپارتمان مهمان نوازی، گردشــگری 

و مدیریت اوقات فراغت در ســال1۹۹6در شــهر 
گلاســكو، بزرگ ترین شــهر اســكاتلند در مجله 
بین المللی و علمی میراث تاریخی و فرهنگی بیان 
شد اما برای نخستین بار رُجك در سال1۹۹3درباره 
مناطق یا مكان های ســیاه به عنــوان جاذبه های 

گردشگری صحبت كرد.
جاذبه هــای مرتبط با گردشــگری فاجعه معمولا 
در نقطه ها و مكان  های نزدیك به كشــتار، مرگ و 
مصیبت، شكل می گیرد و هدف اصلی آنها در ابتدا 
جذب گردشگر نیست. در واقع این مكان ها به صورت 
ناخواسته و غیرتعمدی ایجاد شده اند. گردشگری 
ســیاه آن قدرها هم تیره و تار و تلخ نیســت. لغت 
»سیاه« اینجا بیشتر به فصلی سیاه در تاریخ اشاره 
دارد و شاید بررسی این ســیاهی در تاریخ بشریت 
مجذوب كننده هم باشد و البته همین مسئله منبع 

تغذیه ای مناسب برای دنیای گردشگری است.
در گردشگری سیاه ارتباط نزدیكی میان گردشگر 
و محصول كــه در اینجا همان قربانــی و به عبارت 
بهتر حوادث انســانی یا طبیعی غمبــار، تراژیك و 

حتی مرگ است، وجود دارد بیشتر با عكس العمل 
احساسی و عاطفی از ســوی بازدیدكننده صورت 
می گیرد. گردشگری سیاه به اعتقاد جهانگردان و 
افراد حاضر در صنعت گردشــگری از قرون وسطی 
كه اعدام ها را در اســتادیوم برای مردم به نمایش 
می گذاشــتند تا دوران فرامدرنیســم بــه یكی از 
قطب های پرطرفــدار و رایج گردشــگری تبدیل 

شده است.

تبدیل تهدید به فرصت
یك كارشناس محیط زیست در این باره به همشهری 
می گوید: در فرهنگ اصیل مردم ایران، مشكلات و 
مصایب نوعی آزمون و امتحان محسوب می شود و 
مردم سعی می كنند تجارب منفی و مثبت خود را 
برای رشد به كار ببرند. ایده گردشگری سیاه با هدف 
رونق دوباره اقتصادی می تواند با همین رویكرد در 

مورد مناطق باستانی و طبیعی مطرح شود.
حجت محمدی با بیان اینكه فروچاله های موجود در 
دشت های كبودرآهنگ، فامنین و قهاوند در همدان 
به عنوان پدیده های طبیعی و در اثر بهره برداری بیش 
از اندازه منابع آبی به وجود آمده اســت، می افزاید: 
این فروچاله ها اگرچه تهدیدی برای محیط زیست 
هستند اما می توان با یك برنامه ریزی صحیح آن را 
به فرصت تبدیل كرد. فعال كردن این ظرفیت مهم 
گردشگری همدان می تواند كیفیت زندگی بخشی 
از مردم ایــن مناطق را كه امــروزه درگیر وضعیت 
اقتصادی سخت و بیكاری هستند، بهبود ببخشد. 
برای مثــال فروچاله هــای دشــت كبودرآهنگ، 
فامنین، قهاوند و... را می توان با مشــاركت مردم، 

جاذبه های طبیعی این مناطــق را به مردم ایران و 
مردم كشورهای دیگر معرفی كرد.

وی با بیان اینكه این جاذبه هــا می توانند به عنوان 
جاذبه اصلــی یا در كنار ســایر جاذبه هــا تعریف 
شــوند، می گوید: برای مثال، فروچاله های دشت 
كبودرآهنگ و رزن می توانند به عنوان جاذبه  فرعی 
غار علیصدر و دریاچه شیرین ســو در طول مسیر 

مورد بهره برداری قرار گیرند. 

دومین »ژئو پارك« ایران در همدان
ظرفیت ها و استعدادهای بی شمار همدان می تواند 
این شهر را به دومین ژئوپارك ایران پس از جزیره 
قشم تبدیل كند تا از نعمات خدادادی بی نظیرش 
در حوزه گردشگری بهره وافر ببرد و خط بطلانی بر 

مشكلات اقتصادی و بیكاری بكشد.
كارشناس محیط زیست می گوید: شاید هیچ كس 
باور نمی كرد اتفاقاتی چون فروچاله ها یا مواد مذاب 
به زمین نرســیده می توانند یك جاذبه گردشگری 
باشند و علاقه مندان ژئوتوریسم یا زمین گردشگری 
را به همدان بكشــاند. هرچنــد پدیده هایی چون 
فروچاله ها تا امروز به عنوان یك تهدید به حســاب 
می آمدند اما به نظر می رســد صنعت پویایی چون 
گردشــگری می تواند از این تهدیدها یك فرصت 
بیافریند كه بــه تولید ثروت بینجامــد. هم اكنون 
همدان از سوی سازمان زمین شناسی و اكتشافات 
معدنی كشور مستعد ایجاد ژئوپارك جهانی شناخته 
شــده و بهتر اســت فرصت را غنیمت شمرده و در 
ســال هایی كه همه توجهات بــه پایتخت تاریخ و 
تمدن ایران زمین معطوف شده، گام بزرگی در این 

گردشگری سیاه در همدان
فروچاله های دشت كبودرآهنگ و 
رزن می توانند به عنوان جاذبه های 

فرعی غار علیصدر و دریاچه 
شیرین سو در قالب گردشگری سیاه 

مورد بهره برداری قرار گیرند

كریدور ریلی شرق از بندر چابهار به عنوان تنها بندر 
اقیانوسی كشور شروع می شــود و پس از گذر از گپ

زاهــدان، زابــل و بیرجند به شــهر یونســی در 
خراسان جنوبی می رسد كه محل اتصال به راه آهن مشهد-بافق 

است و این استان را به خطوط ریلی كشوری متصل می كند.
این كریدور ریلی بنادر خلیج فارس و دریای عمان را به كشورهای 
آسیای میانه متصل می كند و راه اندازی آن می تواند تأثیر خوبی 
در رونق اقتصادی استان های در مسیر عبور خود داشته باشد.
خراسان جنوبی با داشــتن معادن، صنایع و همچنین تولیدات 
كشــاورزی، نیاز مبرم به ایجاد این خطوط ریلی دارد، زیرا در 
بخش صادرات محصولات صنعتی و كشــاورزی به شكوفایی 
خواهد رســید و هزینه های حمل ونقل را بــه حداقل خواهد 
رســاند. گفت وگوی همشــهری را با مدیركل راه و شهرسازی 

خراسان جنوبی در این باره بخوانید.

كریدور شرق
مدیركل راه و شهرسازی خراسان جنوبی به همشهری می گوید: 
كریدور ریلی شرق كشور به نوعی اســتانی، منطقه ای، ملی و 
بین المللی محسوب می شود به طوری كه كشورهای منطقه از 
این خط ریلی برای سهولت در ترانزیت كالا نیز منتفع خواهند 

شد.
وحید داعی تأكید می كند كه تكمیــل و راه اندازی این كریدور 
ریلی برای ترانزیت كالا، كسب درآمد برای كشور و ایجاد روابط 
تجاری بیشتر با كشورهای همسایه كمك بسیار بزرگی است و 
استان های در مســیر كریدور ریلی شرق نیز از مزایای بسیاری 

برخوردار خواهند شد.
وی با بیــان اینكه طول ایــن كریــدور از چابهار تــا زاهدان 
620كیلومتر اســت و هم اكنون به مرحله ریل گذاری رسیده، 
می افزاید: از زاهدان تا شهرهای زابل، بیرجند و یونسی به عنوان 
نقطه اتصال به راه آهن شمال شرق كشور ۹00كیلومتر است كه 
به 2قسمت زابل تا بیرجند به مسافت 630كیلومتر و از بیرجند 

تا یونسی به طول 270كیلومتر تقسیم می شود.
داعی اظهار می كند: از زاهدان تا یونسی 23قطعه ریلی وجود دارد 
كه ساخت قطعه4 به طول 67كیلومتر از مسیر زاهدان به سمت 
زابل در سیستان وبلوچستان توسط وزارت راه و شهرسازی آغاز 
شده و تا كنون 10درصد پیشرفت فیزیكی داشته است. ساخت 

قطعه16 به طول 32كیلومتر از بیرجند تا یونســی آغاز شــده 
و 21درصد نیز پیشرفت فیزیكی داشــته و قطعه23 كه مسیر 
یونسی تا گناباد و قائن را به طول 58كیلومتر طی می كند هم به 

60درصد پیشرفت فیزیكی رسیده است.
مدیركل راه و شهرسازی خراسان جنوبی با اشاره به اینكه راهبرد 
و هدف اصلی اداره راه و شهرسازی این است كه هرچه سریع تر 
مركز استان را به شبكه ریلی كشور متصل كند، می افزاید: قطعه 
270كیلومتری بیرجند تا یونسی در اولویت ساخت قرار دارد، و 
قطعات 16و 23 به طول ۹0كیلومتر از این مسیر به پیمانكار ان 
سپرده شده و در حال ساخت است و 180كیلومتر باقی مانده نیز 

در مراحل تامین اعتبار قرار دارد.

تامین اعتبار
مدیركل راه و شهرسازی خراسان جنوبی درباره وضعیت تامین 
اعتبار این طرح نیز می گوید: دریافت اعتبــار دولتی برای این 
پروژه به دلیل محدودیت ها بســیار سخت است. دولت قبل نیز 
برای مشاركت بخش خصوصی در اجرای این قسمت از كریدور 
طرحی را تصویب كرد كه طی آن 10درصــد اعتبار را دولت و 
۹0درصد باقی  كه 70درصد آن تسهیلات صندوق توسعه ملی 
برای بخش خصوصی و 20درصد باقی با آورده بخش خصوصی 

تامین شود.
این مســئول با بیان اینكه بخش خصوصی برای مشاركت در 

اجرای طرح باید هویت حقوقی داشته باشد و به همین دلیل یك 
گروه ریلی با مشاركت 6شركت راهسازی بزرگ كشور تشكیل 
شــد و به ثبت رســید، ادامه می دهد: هزینه تكمیل خط ریلی 
بیرجند به یونسی 4هزار میلیارد تومان برآورد شده است كه طبق 
مصوبه دولت 70درصد اعتبار ایــن طرح معادل 2600میلیارد 
تومان آن باید توسط تسهیلات صندوق توسعه ملی تامین شود.

چگونگی دریافت تسهیلات
مدیركل راه و شهرسازی خراسان جنوبی با بیان اینكه دریافت 
تسهیلات 70درصدی صندوق توســعه ملی نیازمند موافقت 
هیأت امنای این صندوق بود، اظهار می كند: بعد از پیگیری های 

راه برداریم.
محمدی معتقد اســت همدان به دلیل جاذبه های 
طبیعی، تاریخی، فرهنگــی و جوامع محلی از یك 
سو و داشــتن ظرفیت های خاص زمین شناسی از 
ســوی دیگر می تواند به یك ژئوپارك تبدیل شود. 
وی با بیان اینكه ژئوپارك ها اشــتغال مســتقیم و 
غیرمستقیم می آفرینند، می گوید: فارغ التحصیلان 
زمین شناسی، اكوتوریسم و محیط زیست می توانند 
به عنوان راهنمایان تورها در ژئــو پارك ها فعالیت 

كنند.
این كارشــناس ادامه می دهد: گرچه برنامه ریزی 
بهینه مدیریت منابــع آبی به منظــور جلوگیری 
از ایجــاد فروچاله ها در دشــت های بحرانی امری 
ضروری و اجتناب ناپذیر اســت، اما از سوی دیگر 
فروچاله های موجود در دشت كبودرآهنگ، فامنین 
و قهاوند همدان به دلیل وسعت و جلوه های بصری 
منحصر به فــرد و ویژگی هــای ژئومورفولوژیكــی 
می تواند یكــی از جاذبه های گردشــگری مهم در 
مناطق گردشگری همدان و كشور به عنوان دومین 

ژئوپارك كشور قرار بگیرند.

تحقیقات نشان می دهند دهه۱۹۹۰ 
شروع پیدایش گردشگری سیاه برای 
لمس از نزدیك مرگ، جنگ و هرگونه 

تراژدی است.

فروچاله های موجود در كبودرآهنگ، 
فامنین و قهاوند در استان همدان 
می تواند به عنوان دومین ژئوپارك 

كشور قرار بگیرند.

ایران از سال 2۰۱۰ در زمینه 
فرونشست، گوی سبقت را از سایر 
مناطق جهان چون مكزیك و اروپا 

ربوده است. 

4سال، تا اتصال خراسان جنوبی به راه آهن ملی
محمد بلبلی

خبرنگار

استانداری پیشین و استاندار جدید سال گذشته برای دریافت 
2600میلیارد تومان اعتبار این موافقت كسب شد. در گام بعدی 
نیز باید مصوبه دولت به قرارداد تبدیل می شد كه با پیگیری های 
مستمر در خرداد امسال قرارداد مشاركت مالی برای ساخت این 
قطعه بین وزارت راه و شهرسازی و گروه ریلی بخش خصوصی 

به امضا رسید.
وی با بیان اینكه طبق مصوبه دولت بازپرداخت این تسهیلات با 
ضمانتی معتبر باید انجام می شد كه این ضمانت توسط شركت 
راه آهن جمهوری اسلامی صورت گرفت، ادامه می دهد: صندوق 
توســعه ملی اما این ضمانت را نپذیرفت و خواســتار تضمین 
سازمان برنامه و بودجه كشور شد. با پیگیری ها و مكاتبات انجام 
شده با معاون  اول رئیس جمهور پیشین، دولت مصوبه را اصلاح 
كرد و تضمین این طرح را بر عهده سازمان برنامه و بودجه كشور 

گذاشت و با این كار مانع بزرگی را از سر راه این طرح برداشت.
مدیركل راه و شهرسازی خراسان جنوبی می گوید: در سفر اخیر 
رئیس جمهور به خراسان جنوبی، مشكلات در مسیر اجرای طرح 
راه آهن بیرجند به یونسی را مطرح كردیم و دكتر رئیسی نیز وزیر 
راه و شهرســازی را به نمایندگی از طرف دولت برای پیگیری و 
اجرای این طرح معرفی و مأمور كردند و هم اكنون این موضوع 

به طور جدی در حال پیگیری است.
داعی با اعلام اینكه تامین مبلغ اعتباری 2600میلیارد تومانی 
توسط عاملیت یك بانك امكان پذیر نیست و باید یك گروه بانكی 
تشكیل شــود، می افزاید: با پیگیری های انجام شده هم اكنون 
بانك رفاه به عنوان سرگروه معرفی شده و با 5بانك دیگر در حال 
مذاكره هســتیم تا این گروه بانكی بعد از دریافت تسهیلات از 
صندوق توسعه ملی به عنوان عامل پرداخت، اعتبار را در اختیار 
گروه ریلی قرار دهند. درصــورت دریافت اعتبار 2600میلیارد 
تومانی این طرح آغاز می شــود و طی 4ســال به بهره برداری 

خواهد رسید.

تأثیر اتصال به راه آهن ملی
وی با بیان اینكه هم اكنون راه آهن مشهد به بافق از شهرستان 
طبس در خراسان جنوبی عبور می كند كه ظرفیت بسیار خوبی 
در جابه جایی مسافر و حمل ونقل باری دارد، می گوید: راه آهن 
كریدور شرق یك راه آهن فرامنطقه ای ا ست كه می تواند تأثیر 

بسیار خوبی در اقتصاد و اشتغال خراسان جنوبی داشته باشد.
داعی با بیان اینكه بــرای راه آهن كریدور شــرق در نهبندان، 
سربیشــه، بیرجند و قائن ایســتگاه هایی درنظر گرفته شده 
اســت، ادامه می دهد: این راه آهن در نهایت به یونسی و گناباد 
می رســد و با توجه تعداد زیاد معادن و شركت های صنعتی در 
خراسان جنوبی این خط ریلی تأثیر بســیار خوبی در حمل بار 
خواهد داشت و باعث كاهش هزینه های صادرات نیز خواهد شد.

همدان به دلیل جاذبه های طبیعی، 
تاریخی، فرهنگی و جوامع محلی از 
یك سو و داشتن ظرفیت های خاص 
زمین شناسی از سوی دیگر می تواند 

مدیــركل منابــع طبیعی به یك ژئوپارك تبدیل شود
و آبخیــزداری آذربایجان 
غربــی: بیــش از 60تــا 
70درصد از طرح هایي كه 
برای بهره برداری از مراتع 
ملی توسط جهادكشاورزي 
و مدیریــت امــور اراضي 
واگذار شده، اجرا نشده اند و 
فقط از اراضي سوءاستفاده 

شده است
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آخر هفته های یک رئیس جمهور  رسیدگی به70مطالبه مردمي
حاصل 9 سفر استانی دولت سیزدهم است

   فعال شدن بازارچه هاي مرزي براي ساماندهي وضع اقتصادي مرزنشينان و كمك به تامين 
امنيت مرزها

   دنبال كردن مشكل آب استان به صورت ويژه و راهكارهاي كوتاه مدت و بلندمدت ازجمله 
انتقال آب از درياي عمان

   فعال شدن ظرفيت هاي معدني خراسان جنوب
   20روز وقت به پيمانكاران معدن زغال سنگ پروده براي متحول كردن وضعيت زندگي كارگران

   تحول نظام پيمانكاري و جلوگيري از تضييع حقوق كارگران
   اصلاح جاده هاي مواصلاتي و مسائل ريلي خراسان جنوبي 

   اعزام هيأتي به رياست استاندار به تنگ سرخ براي حل و فصل مشكلات پروژه سد تنگ سرخ
   اتمام پروژه سد تنگ سرخ و بهره برداري از آن در مدت كوتاهي پس از ۱0سال عقب افتادگي

   پرداخت حقوق و مزاياي معوقه به كارگران سد تنگ سرخ
   ايجاد چارچوبي مشخص براي جلوگيري از تضييع حق كارگران در سراسر كشور

   پيگيري حل مشكلات عشاير منطقه در زمينه كم آبي
   حذف نقش واسطه ها و دلالان در فروش صنايع دستي و محصولات غذايي عشاير

   ماموريت ويژه به استاندار كهگيلويه و بويراحمد براي برگزاري نشست هايي با عشاير جهت 
حل و فصل مشكلات آنها

جمعه 19شهریور

جمعه 9 مهر

   توسعه حوزه هاي كشاورزي، گردشگري و صنعت و معدن از طريق استفاده از نيروي جوان منطقه
   تلاش براي رفع محروميت ها و ايجاد شتاب در توسعه استان پس از بازديد استاني
   گسترش تبادلات مرزي استان و افزايش صادرات با فعال كردن بازارچه هاي مرزي
   اتمام طرح سد كنجانچم طي ۶ تا 7 ماه آينده
   كمك به رفع مشكل مسكن استان
   حمايت از ابتكارات و طرح هاي تحقيقاتي دانش بنيان
   برطرف كردن موانع توليد در حوزه دامپروري و كشاورزي
   ارائه تسهيلات و تجهيزات لازم براي تحصيل دانش آموزان

   تكميل و راه اندازي پروژه خط آهن شيراز- بوشهر- عسلويه
   حل مشكلات كشاورزان و نخل كاران شهرستان اهرم بوشهر
   حل مشكلات اساسي نخلستان هاي استان
   اولويت بخشيدن به طرح اصلاح آبياري نخلستان هاي استان بوشهر
   تامين اعتبار براي احداث سد باهوش و بهره برداري سريع از آن

   بررسي درخواست مردم براي ارتقاي بخش دلوار به شهرستان براساس تقسيمات كشوري
   رفع مشكلات واحدهاي راكد توليدي منطقه

   تأمين علوفه دامي و آب شرب و توسعه زيرساخت هاي مناطق عشايري

   كاهش مشكلات ناشي از خشكسالي
   قطع دست دلالان در تامين نهاده هاي دامي
   تكميل بيمارستان روستاي كناره مرودشت

   تكميل كارخانه كاغذ زاگرس فارس
   تامين اشتغال و مسكن قهرمانان ورزشي

   اعتبار ۶هزارميليارد توماني براي بيش از ۱00طرح استان فارس

   تامين نهاده هاي دامي اقساطي براي عشاير و دامداران مهدي شهر
   ايجاد مجتمع دامداري 

   ايجاد بازار و بازاريابي براي فروش محصولات صنايع دستي
   حمايت از مشاغل خانگي بانوان

   اقدامات لازم براي رفع موانع افزايش توليد كارخانه سنگركار 
   درخواست از استاندار براي رفع موانع فعاليت صنايع نيمه تعطيل و تعطيل

   بررسي رفع مشكل كم آبي استان
   درخواست از استاندار براي كاهش آسيب هاي اجتماعي استان

   ماموريت استاندار براي گزارش پيشرفت مقابله با خشكسالي و كم آبي

   ايجاد صنايع تبديلي و تكميل چرخه ارزش افزوده كشاورزي
   افتتاح خط آهن ميانه اردبيل به طول ۱7۵كيلومتر تا يك سال آينده
   تامين اعتبار تكميل پروژه شبكه آبياري و زه كشي خداآفرين تا سال۱402
   تامين اعتبارات پروژه احداث باند دوم جاده پارس آباد- اردبيل تا سال۱402
   افتتاح سد خداآفرين در سريع ترين زمان ممكن

جمعه 2مهر

جمعه 16مهر

جمعه 23مهر

پنجشنبه 13آبان

جمعه یک آبان

  حل مشكل اشتغال استان در زمان كوتاه
  توجه به اشتغال صنايع تبديلي و فرآوري و بسته بندي كشاورزي ازجمله خرما

  توجه به اشتغال صنايع پايين دستي پتروشيمي
  حداكثر 3سال زمان اجراي طرح آبرساني و فاضلاب خوزستان

  كوتاه كردن دست دلالان در كشاورزي استان
  تشكيل شوراي راهبردي استان با حضور نمايندگان و مسئولان عالي رتبه استان

  تمركززدايي و تفويض اختيارات به استان ها
  تبادلات مرزنشينان در قالب يك بازار قانونمند و سامان يافته

  ماموريت استاندار و وزارتخانه هاي صمت و جهادكشاورزي براي پيگيري وضعيت شركت هفت تپه

جمعه 5شهریور

  ساماندهي وضع كپرنشيني در چابهار تا آخر سال
  حل و رفع دغدغه مردم در رابطه با آب و احياي حقابه هيرمند و دسترسي مردم منطقه به آن
  حل مشكل كم آبي سيستان با افزايش بهره وري در استفاده از چاه نيمه ها و منابع آب ژرف
  پيگيري مسئله گازرساني و روشن شدن علمك گاز در منطقه سيستان
  معرفي دقيق و كامل ظرفيت هاي سرمايه گذاري در منطقه مكران
  تبديل سواحل مكران به قطب رونق و ارتباطات تجاري و اقتصادي با دنيا
  پيگيري مسائل اسكله و رفع سريع مشكلات ساحل نشينان كنارك
  بررسي اتصال چابهار به راه آهن سراسري
  رونق بخشيدن به اقتصاد روستاها

 جمعه 12شهریور 

اولويت اشتغال و آب در خوزستان| رئيسي سفرهاي استاني خود را از بحران زده ترين اســتان ها آغاز كرد. خوزستان به ويژه در دولت دوم 
حسن روحاني با اعتراضات آبي شهرستان هاي مختلف اين استان مواجه شده بود و در جريان اعتراضات بنزيني آبان1398 نيز قربانيان زيادي 
داده بود. مسائل مختلف زيســت محيطي همچون خشك شدن هورالعظيم، آب و فاضلاب، تعطيلي و مشــكلات كارگري كارخانه هايي همچون 
نيشكر هفت تپه نيز ضرورت تسريع در اين سفر را ايجاد كرده بود. بررسي واژه هاي پرتكرار در سفر استاني خوزستان به وضوح حكايت از 
بالا بودن اولويت هاي آبي و كشاورزي اين استان در مقايسه با ساير موضوعات مراجعات مردمي داشتند. بازديد از كارگاه جمع آوري فاضلاب 
اهواز، بازديد هوايي از هورالعظيم و افتتاح پروژه آبرساني به روستاهاي جفير روايت كننده معضلات آبي اين استان بودند. اشتغال و آب با 
اولويت هاي بالا در اين سفر مورد اشاره خود رئيسي نيز قرار داشتند. او در بخشي از اين سفر ايجاد اشتغال و رفع مشكل بيكاري در استان 
خوزستان را ازجمله موضوعات مهم و در دستور كار دولت عنوان كرد و گفت: از هر طرحي در راستاي ايجاد اشتغال در استان حمايت مي كنيم. 
رئيسي با اشاره به مشكل آب استان خوزستان هم گفت: »مشكل اصلي آب  را درمديريت بهينه آن مي دانم و حتما بايد با دقت پيگيري شود 

در اين زمينه شوراي عالي آب مي تواند مشكل بسياري از مناطق را حل كند«. 

صداي كارگران در خراسان جنوبي| طرح مشكلات صنفي و كارگري در سفر استاني رئيس جمهور به خراسان جنوبي نمود برجسته اي 
داشت. تصاوير حضور رئيسي در كارگاه معدن زغال سنگ پروده طبس واقع در اين استان بازخوردهاي رسانه اي زيادي به همراه داشت 
و قول هاي رئيس جمهور حل و فصل مشكلات كارگري را نويد مي داد. او در جمع كارگران اين معدن گفت: »كارگران نبايد نگران بيمه، 
دستمزد و سختي كار خود باشند و اين از موضوعات مهم است. از همين الان به مدت ۲۰روز حداكثر به پيمانكاران وقت مي دهم كه 
وضعيت زندگي كارگران را در اينجا متحول كنند و اگر اين اقدام را در اين مدت انجام ندهند، اقدام لازم را انجام مي دهم«. رئيسي 
در ادامه با بيان اينكه در خراسان جنوبي ظرفيت هاي خوبي مانند معادن را داريم كه مي تواند فعال شود، گفت: »بخشي از اين ظرفيت 
فعال و بخشي غيرفعال است كه اگر فعال شود باعث رونق توليد و اشتغال در كشور و منطقه مي شود«. آب مطالبه كشاورزي اين استان 
هم بود و ردپايي در طرح اظهارات رئيسي داشت. «. رئيســي با تأكيد بر اينكه مسئله آب مشكل بسياري از استان هاي كشور است، 
گفت: »اين موضوع را در دولت به صورت ويژه دنبال مي كنيم و با راهكارهاي كوتاه مدت و بلندمدت ازجمله انتقال آب از درياي عمان، 

اقداماتي را در دستور كار قرار داده ايم تا مشكل دسترسي مردم به منابع آبي برطرف شود«.

بيكاري و آسيب هاي اجتماعي كهگيلويه و بويراحمد| رئيس جمهور در پنجمين سفر استاني خود به مقصد استان كهگيلويه و بويراحمد اشاره اي به 
مهم ترين مسائل اين استان در خلال صحبت هايش داشت. او در جريان اين سفر ديدارهاي مختلفي با جمعيت ها و گروه هاي مختلف مردم داشت 
و برآوردهاي خود را از اين همنشيني به رسانه ها نيز ارائه كرد. او در صحبت هايش مي گفت: »استان كهگيلويه و بويراحمد، استاني زرخيز اما 
محروم، استاني غني اما غيربرخوردار و محروم است، دليل اين تناقض عدم استفاده صحيح از ظرفيت هاست و به دنبال حل مسئله نبوده اند، 
بايد ابعاد مسئله شناخته شود و درصدد حل آن باشيم«. رئيسي پرسيد: »استان داراي ظرفيت هاي كشاورزي، گردشگري، صنعت نفت و گاز و 
پتروشيمي است، اگر اين ظرفيت ها براي استان وجود دارد پس چرا بيكاري و آسيب هاي اجتماعي مردم را آزار مي دهد«؟ او با بيان اينكه موضوع 
صحيح استفاده نكردن از ظرفيت هاي استان براي آباداني و پيشرفت به درستي مطرح و بررسي نشده است، گفت: »اين مسئله نمي تواند و نبايد 
دغدغه دائمي مردم باقي بماند و بايد پاسخ داده شود كه چرا استاني با چنين ظرفيت هايي در حوزه هاي كشاورزي، گردشگري، صنعتي، نفت و 
گاز و پتروشيمي نتوانسته از مواهب آنها به درستي بهره مند شود«. رئيس جمهور مشخصا قول داد: »دولت توسعه صنايع پايين دستي صنايع 

نفت، گاز و پتروشيمي، تكميل سدها و پروژه هاي نيمه تمام و احياي صنايع غيرفعال در كهگيلويه و بويراحمد را با جديت دنبال خواهد كرد«. 

بيكاري و خشكســالي فارس| رئيس جمهور در بدو هفتمين ســفر اســتاني خود افزايش اعتمــاد مردم و رفع مشــكل جوانان را 
اولويت هاي استان فارس دانست و گفت: »رفع مشكل خشكسالي كه مردم را رنج مي دهد نيز يكي از مهم ترين مشكلات استان 
است كه به دنبال حل آن هستيم«. او تأكيد كرد: »استان فارس قطب صنعت و كشاورزي و محور بسياري خدمات است و مي تواند 
در حوزه بازرگاني نيز نقش مهمي ايفا كند«. رئيسي با اشــاره به اينكه در راستاي رفع مشكلات اقداماتي صورت گرفته، اما كافي 
نبوده است، گفت: »حل مشكلات استان نياز به جديت بيشتري دارد به ويژه استفاده از نيروي متراكم جوان و تحصيل كرده است 
كه بايد با رفع مشكل بيكاري از ظرفيت آنها استفاده شود«. او در سركشي به روستاي كناره اين استان با بيان اينكه دولت وظيفه 
دارد فعاليت شما را تسهيل كند، گفت: »در اين مسير اجراي طرحي را دنبال مي كنيم كه در ماه هاي آينده مي تواند دست دلالان 
و واسطه ها را از بازار تأمين نهاده هاي دامي قطع كند و بخشي از مشكلات دامداران و كشاورزان را مرتفع كند. با اجراي اين طرح، 
يارانه اي كه صرف تأمين نهاده هاي دامي مي شود، مستقيم به دست توليدكنندگان مي رسد تا با توليد به صرفه تر محصول، سود 

نهايي آن هم به مصرف كنندگان برسد«. 

مشكلات آب و صنايع سمنان| نهمين سفر استاني رئيس جمهور به مقصد سمنان با طرح مهم ترين فرصت  هاي اين استان در حوزه هاي 
كشاورزي، صنعت و معدن همراه بود. رئيسي در بخشــي از صحبت هاي خود در اين سفر با بيان اينكه استان سمنان از ظرفيت هاي 
زيادي در بخش هاي مختلف اقتصادي، كشاورزي، صنعتي و معدن برخوردار است، به بازديدهاي خود از صنايع نيمه تعطيل و تعطيل شده 
استان اشاره كرد و گفت: »دولت مصمم است موانع فعال بودن اينگونه صنايع را برطرف سازد تا مجدداً به خط توليد برگردند و در 
اين زمينه از استاندار مي خواهم تا مشكلات اينگونه صنايع را با جديت پيگيري كند«. او در همين چارچوب از كارخانه توليد لوازم 
خانگي سنگركار در شهرستان مهدي شهر بازديد كرد و مقرر شد با بررسي مشكلات مطرح شده از سوي مديران و كارگران، اقدامات 
لازم براي رفع موانع افزايش توليد اين كارخانه صورت پذيرد. رئيســي همچنين در بازديد سرزده از سياه چادر عشاير مهدي شهر 
گفت: »تامين نهاده هاي دامي عشاير و دامداران منطقه و ايجاد مجتمع دامداري از سوي استاندار سمنان پيگيري و اجرايي شود«. او 
با حضور سرزده در يكي از سياه چادرهاي عشاير مهدي شهر و پس از شنيدن مشكلات عشاير منطقه، گفت: »مسائل مطرح شده بيشتر 

درباره كم آبي است و علاوه بر اقدامات لازم، بايد دعا كنيم خداوند رحمت الهي را نصيب كشور كند«. 

محروميت سيستان وبلوچستان| پذيرش واقعيت محروميت و توزيع ناعادلانه امكانات در استان گوشه جنوب شرقي كشور در سفر استاني 
سيدابراهيم رئيســي به سيستان وبلوچستان مشهود بود. رئيســي در اين ســفر از كارآفريني و ســرمايه گذاري در اين استان براي رفع 
محروميت هاي سيستان وبلوچستان سخن مي گفت. بازديد از منطقه محروم مرادآباد چابهار گوياي مواجهه مستقيم رئيس جمهور با مشكلات 
اصلي اين اســتان بود. اگر تا پيش از اين كپرنشيني در سيستان و بلوچســتان با خاموشي و تكذيب مســئولان مواجه بود، رئيسي به مركز 
محروميت اين منطقه سفر كرد. رئيس جمهور به منطقه محروم مرادآباد چابهار رفت و از طرح ساماندهي مسكن كپرنشينان اين منطقه و روند 
پيشرفت كار پروژه ساخت يك هزار واحد مسكوني براي محرومان بازديد كرد. او پس از بازديد از پروژه يك هزار واحدي مسكن و گفت وگو 
با دست اندركاران آن، با حضور در منطقه كپرنشين مرادآباد به طور مســتقيم با مردم اين منطقه محروم به گفت وگو نشست و از نزديك از 
مشكلات و نارسايي هاي اين منطقه مطلع شد. رئيس جمهور ساماندهي وضعيت مسكن ساكنان محله محروم مرادآباد را مورد تأكيد قرار داد و 
گفت: »كپرنشيني به هيچ وجه شكل مطلوبي براي زندگي و وضعيت مطلوبي براي مردم نيست و سامان دادن وضعيت اين بخش از هموطنانمان 

بسيار اقدام پسنديده اي است كه براي مجريان و بانيان آن بركات دنيوي و اخروي فراواني دارد. «

اقتصاد گردشگري در استان ايلام| رئيسي وقتي در سفر استاني ايلام از ظرفيت هاي مورد غفلت مسئولان در اين استان سخن مي گفت 
به طور ويژه فرصت 43۰كيلومتر مرز مشترك اين استان با عراق را خطاب به آنان يادآوري كرد و گفت: »مرز يك تهديد نيست بلكه 
فرصت بسيار خوب اقتصادي اي براي ارتباط مردم دو كشور همسايه با ريشه هاي فرهنگي و اعتقادي مشترك است«. رئيسي تكميل 
زيرساخت هاي استان ايلام را ضروري دانست و گفت: »بايد كريدور ريلي استان در كنار آزادراه هاي مواصلاتي با عراق تكميل شود 
و اين كار مي تواند ضمن فراهم كردن زمينه گسترش صادرات به كشور عراق، رفاه و آسايش زائران را هم به همراه داشته باشد«. 
او همچنين بر ضرورت توسعه صادرات به عراق و كشورهاي همسايه تأكيد كرد و گفت: »سهم ايران در تجارت منطقه بسيار پايين و 
در حدود دودرصد است و رقم ۲۰ميليارد دلار كنوني در تجارت منطقه اي كشورمان مي تواند با اقدام جهادي از جانب توليدكنندگان، 
صادركنندگان و دولت با تكميل زيرساخت ها، به راحتي به 4۰، ۵۰ميليارد دلار برسد«. رئيسي در بخش ديگري از صحبت هايش در 
اين سفر با اشاره به ظرفيت هاي استان ايلام در حوزه كشاورزي و دامپروري گفت: »استان ايلام مي تواند قطب كشاورزي و دامداري در 

منطقه باشد«. رئيس جمهور افزود: »اميدوارم در مدت كوتاهي شاهد ايجاد تحول و تغيير چهره استان ايلام باشيم«.

مشكلات پتروشيمي و شــيلات بوشهر | ششــمين ســفر اســتاني رئيس جمهور يك بار ديگر عقب ماندگي هاي اين استان مرزآبي 
جنوب كشور را به مسئولان اجرايي كشــور يادآوري كرد. رئيسي مي گفت: »در اين ســفر گام هاي ماندگاري براي رفع مشكلات و 

محروميت هاي استان بوشهر برداشته خواهد شد«.
 او با اشاره به ظرفيت هاي بسيار بالاي اســتان بوشهر در حوزه هاي كشاورزي، شــيلات، نخيلات و بخش نفت، گاز و پتروشيمي، بر 
ضرورت فعال شدن اقتصاد دريا، كشاورزي، شيلات و نخيلات در اين استان تأكيد كرد و افزود: »براي رفع مشكلات و محروميت هاي 
استان بايد در حوزه نفت، گاز و پتروشيمي گام هاي مؤثري برداشته شود«. رئيس جمهور از اقدامات زيربنايي در بخش آب، برق، 
جاده هاي مواصلاتي و به ويژه اتصال استان به ريل سراسري در اين استان نيز سخن گفت. رئيسي همچنين پيشرفت ۲۰درصدي 
راه آهن شيراز، بوشهر و عسلويه پس از حدود 14سال را غيرقابل توجيه دانست و گفت: »تأخير در اجراي پروژه ها موجب اتلاف 
منابع و فرسودگي تجهيزات مي شــود لذا بايد براي اتمام پروژه ها همت جدي وجود داشته باشــد و اعتبارات اين پروژه حتما در 

بودجه سال آينده گنجانده  شود«.

قطب كشاورزي شــدن اردبيل | هشتمين سفر اســتاني رئيســي به مقصد اردبيل با طرح اظهارات متعدد او درباره تبديل شدن 
اردبيل به قطب كشاورزي كشور همراه بود. واژه كشاورزي بيشــترين فراواني را در طرح اظهارات او داشت. او در ابتداي ورود 
به اردبيل در فرودگاه شهرستان پارس آباد درباره اهداف سفر اســتاني به اردبيل گفت: »استان اردبيل قطب كشاورزي است 
و از ظرفيت هاي مناســبي ازجمله آب فراوان و خاك حاصلخيز براي كشاورزي برخوردار اســت و مصمم هستيم اين ظرفيت ها را 
فعال كنيم«. رئيس جمهور در بخشي از مهم ترين برنامه هاي سفر خود مرتبط با كشاورزي اردبيل از طرح شبكه آبياري و زهكشي 
خداآفرين هم بازديد كرد و با اشاره به عوارض تأخير تكميل اين پروژه ازجمله فرسودگي تاسيسات نصب شده در آن تأكيد كرد: 
»ضرورت دارد مسئولان مربوطه همه امكانات و تلاش خود را به كار ببندند تا اين طرح با تامين اعتبار، هر چه زودتر به بهره برداري 
برسد و كشاورزان و باغداران از آن استفاده كنند«. اتصال ريلي اردبيل به شبكه سراسري راه آهن كشور نيز طرح موضوع مهم 
ديگر اين سفر بود. رئيسي از پروژه راه آهن اردبيل بازديد كرد و گفت: »انتظار مردم استان اردبيل براي افتتاح راه آهن طولاني 

شده است و اين پروژه كه يكي از زيرساخت هاي استان محسوب مي شود، بايد با جديت تكميل شود«.
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اردبيل

سفرهاي استاني رئیس دولت سیزدهم 3ماه پس از شروع به كار ركورد خود را در میان 
همه روساي جمهور حفظ كرده است. سیدابراهیم رئیسي همچنان برنامه هر هفته يك 
سفر استاني را حفظ كرده است و جز يك مورد برنامه سفر تاجیكستان براي شركت 
در اجلاس شانگهاي و يك هفته سركشي اضطراري به شهرستان زلزله زده انديكاي 

خوزستان توقفي در اين سفرها ايجاد نشده است. رئیسي طي اين مدت سعي در اصلاح 
ايرادات و انتقادات وارده به سفرهاي اســتاني روساي جمهور قبلي داشته است. او در 
نخستین گام چهره اين سفرها را از حالت يك برنامه تشريفاتي سنگین و مفصل با حضور 
همه اعضاي كابینه به استان ها خارج كرده است؛ نه اصراري به سخنراني هاي عمومي 

در شهرستان هاي مختلف و كشاندن مردم به ورزشگاه ها داشته و نه افتتاح پروژه هاي 
نیم بند، ناتمام يا حتي تمام را در دستور كار خود قرار داده است. او همچنان كه بارها در 
سفرهاي استاني خود اعلام كرده هدف اولش از سفرهاي استاني را حضور در میان مردم 
و شنیدن چهره به چهره مشكلات آنان قرار داده است.  يك سوم تا نصف اعضاي كابینه 

در هر سفر استاني بنا به ضرورت رئیسي را در اين سفرها همراهي مي كنند. اين اتفاق 
در مقايسه با تركیب بلند بالاي هیأت همراه روســاي جمهور در ادوار قبلي سفرها  را 
 چابك سازي كرده و كاهش هزينه سفرها را به همراه داشته است. رئیسی به 9 استان از

31  استان سفر كرده و بنا به اعلام قبلی قرار است اين هفته به زنجان برود.
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برش هاي كوتاه

مي خواســتيم فيلم به حالت 
مســتندگونه نزديك تر باشد 
و تماشاگر بيشــتر بازيگران را 
باور كند. حتي به همين دليل 
فيلم را به زبان تركي ساختيم. 
در فيلم صحنه هايــي بود كه 
عاشيق به زبان تركي مي خواند 
و نمي شــد كه فيلم را به زبان 

ديگري بسازيم

 شهاب مهدوي
روزنامه نگار

پلان

چه هراسي دارد ظلمت شب! 
چند نمونه از فيلم های ترسناك ايراني

كارنامه سينماي ايران در زمينه توليد 
فيلم ترسناك كوچك و در اغلب موارد 
ناموفق اســت. اصالت، حلقه مفقوده 
فيلم ترسناك ايراني اســت و به ندرت پيش آمده كه كارگرداني در 
دل مناسبات توليد سينماي ايران چه در گذشته هاي دور و چه اين 
دوران، موفق شده باشد فيلمي بسازد كه حسي از وحشت و هراس را 
به تماشاگر منتقل كند . فيلم ترسناك ايراني عموما با كپي برداري از 
نمونه هاي خارجي شكل گرفته و در بيشتر موارد هم تصنع و تكلف 
برخاسته از ناهمگوني منبع اقتباس با مناسبات فرهنگ ايراني، در كنار 
ضعف ها و كاستي هاي تكنيكي، به فيلمي انجاميده كه گويي از پيش 
محكوم به شكست بوده است. در همه اين سال ها جز يكي،دو نمونه، 
هر نوع تلاش براي ساخت فيلم ترسناك ايراني به شكست همه جانبه 
منجر شده است. در اين سال ها اما نمونه هايي قابل بحث در اين ژانر 
ساخته شده كه مورد توجه منتقدان قرار گرفته است. توجه به اصالت و 
ارجاع به ريشه هاي هراسي ايراني و برخوردار از عناصر بومي، شاخصه 
مهمي در اين توليدات است. مروري بر چند فيلم سينماي ايران در 
اين حوزه همچنان حاشيه اي و مهجور، نشان مي دهد معمولاً ارجاع 
به قصه ها، حكايت ها و خرافه هاي بومي، موفقيت بيشتري به همراه 
آورده است؛ از »شب بيست و نهم« تا همين فيلم »پوست« كه به تازگي 

اكران عمومي شده است.

   شب بيست و نهم )حميد رخشاني ۱۳۶۸( 
از معدود فيلم هاي دهه60 كه 
نسبت مشــخص و معقولي با 
فيلم وحشت دارد و سازنده اش 
موفق شــده مايه هاي ترس و 
هــراس را از دل عناصــري 
بومي بيافرينــد؛ فيلمي غريب 
و تأثير گــذار از كارگرداني كه 
نه منتقدان آثــارش را جدي 
مي گرفتنــد و نه مديــران و 

سياستگذاران اعتنايي به او داشتند . در عوض سينماروهاي دهه60 
تفاوت هاي »شب بيست و نهم« را با فيلم هاي ديگر سينماي ايران در 
آن سال ها، درك كردند. فيلمساز در استفاده از خرافه هاي ايراني و 
بهره از آنها براي خلق فضا و حال و هواي هولناك، هوشمندانه عمل 
مي كند و فيلمش را گرفتار معضل معمول و متداول فيلم هاي ترسناك 
ايراني، نمي كند و از تصنع فاصله مي گيرد. هرچند در نقدهاي زمان 
اكران با كليد واژه هاي مرســوم دهه شصتي متهم به هيجان آفريني 
كاذب و تحميق تماشاگر شد؛ تماشاگري در انتهاي شب بيست و نهم 

راضي از سالن سينما بيرون مي آمد.

   خوابگاه دختران )محمد حسين لطيفي ۱۳۸۳( 
واكنشــي قدري ديرهنگام به 
فيلم هايي از جنــس »جيغ« 
)وس كريون( كه مي كوشــد از 
پسند و عادت تماشاگر فيلم هاي 
موسوم به »تين ايجر« در خطر 
بهره بگيــرد . مايه كمدي فيلم 
هم متاثر از هجويه هاي فراواني 
كه در آن سال ها در مورد سري 
فيلم هاي جيغ ساخته مي شد، 

قابل توجيه اســت . ضمن اينكه پيشينه نويســنده فيلمنامه )ايرج 
تهماســب( و كارگردان را هم در زمينه طنز نبايــد فراموش كرد اما 
خود فيلم كه زمان اكرانش فروش متوســطي داشت تجربه چندان 
موفقي براي ســازندگانش نبود؛ ماجراي 2دختر دانشجو كه نزديك 
خوابگاهشان ساختمان خرابه اي وجود دارد و گم شدن دختران جوان 
در شب عروسي شان قرار است هراس مورد نظر سازندگان فيلم را رقم 
بزند. با اين همه »خوابگاه دختران« جز در يك ســكانس، در ايجاد 
حس ترس موفق نيست و نوسانش ميان كمدي و وحشت به تشتت و 

آشفتگي انجاميده است.

   آل )بهرام بهراميان ۱۳۸۸( 
محصول بلندپروازي فيلمسازي 
كــه بــا يكــي،دو مجموعــه 
تلويزيوني اميدهايي برانگيخته 
بود، با استفاده از لوكيشن هاي 
شيك كه كوشــيده شده واجد 
غرابــت نيز باشــند، در نهايت 
به جايي نرســيد و موفقيتي را 
به همراه نيــاورد. »آل« نمونه 
مثال زدنــي شكســت فيلــم 

ترســناك ايراني در انتهاي دهه80 اســت كه مي كوشد ضعف ها و 
حفره هاي فيلمنامه را با حضــور جلوه گرايانه دوربين جبران كند كه 
نمي تواند. رفتن به ارمنســتان براي بهره گرفتن از مكان هايي كه هم 
غريب باشند و هم شيك و سينمايي هم گره اي از فيلمي كه مثل اغلب 
نمونه هاي مشابه انتخاب بازيگران نامناسبي هم دارد )مصطفي زماني 
و آنا نعمتي گزينه هاي جالب توجهي براي آل نيستند( نمي گشايد. 
مشــكل اصلي فيلم آل ناتواني در خلق فضايي قابل باور و شكست در 
ايجاد حال و هواي هراسناك است كه موسيقي پرحجم و حركت هاي 
دوربين و ميزانســن هم فقط بر اغراق حاكم بر اثر مي افزايد و فاصله 

تماشاگر را با فيلم بيشتر و بيشتر مي كند.

   زالاوا )ارسلان اميري ۱۳۹۹( 
يكــي از آخريــن تلاش هاي 
ســينماي ايران براي ساخت 
فيلم ترســناك كه نمايش اش 
در يكــي از كم حاصل تريــن 
ادوار جشــنواره فيلــم فجر با 
اســتقبال نســبي منتقدان و 
توجه هيأت داوران مواجه شد. 
»زالاوا« داســتان خــود را در 
دهه50 و در روستايي دورافتاده 

از كردستان نقل مي كند. ماجرا درباره واقعه اي است كه مردمان چند 
نسل قبل تجربه اش كرده اند؛ ظهور يك موجود ناشناخته در روستا 
موجب وحشــت اهالي مي شود و مأموران پاســگاه را براي برقراري 
امنيت و حل پرونــده به ميدان مي آورد اما تجربــه ثابت كرده كه با 
دستبند و اسلحه نمي شود اجنه را دستگير كرد! زاوالا تلاشي است 
براي بومي كردن ژانر وحشت و با اينكه داستانش را در گذشته روايت 
مي كند مي كوشد قصه روز را بگويد. جني كه ميان قربانيانش تفاوتي 
قائل نمي شود و مثل ويروسي منحوس عمل مي كند، مي تواند منطبق 

با اين روزگار كرونايي هم باشد.

معمولا وقتي دو نفر در مقام 
كارگردان پشــت دوربين يك فيلم 
قرار مي گيرند، نخســتين سؤالي كه 
ايجاد مي شــود اين است كه اين دو 
نفر چطور با هم كنار مي آيند و چطور 
درباره آنچه مدنظرشان است به توافق 
مي رسند يا آيا تقسيم كار خاصي سر 

صحنه دارند؟
خب، ما ياد گرفته ايم بــا هم كار كنيم؛ 
چــون از اول با هــم بوده ايم. تقســيم 
مســئوليت خاصي نداريم. گاهي با هم 
اختلاف نظر داريم و دعوايمان مي شود. 
حتي گاهي دو برداشت مي گيريم، يكي 
با نظر من و يكي با نظر برادرم و تدوينگر 
تصميم مي گيرد كه از كدام استفاده كند. 
گاهي اين طوري مي شود ولي خيلي كم. 

به هر حال با هم كار مي كنيم.
 ايده اوليه پوســت از كجا 

آمد؟ 
ايــده اوليه فيلــم برمي گــردد به يك 
فيلمنامه اي كه ما مي نوشتيم ولي بعدا 
آن را با نگاه به فضاي نقاشي هاي محمد 
ســياه قلم ـ كه در دوران دانشگاه با آن 
آشنا شــده بودم ـ تغيير داديم. فضاي 
نقاشــي هاي محمــد ســياه قلم كه به 
فيلمنامه اضافه شــد، تصميم گرفتيم 
فيلم را به سمت مسائل مأورايي ببريم. 

اين طوري شــد كــه تصميــم گرفتيم 
فيلمنامه اي بنويسيم كه درباره افسانه ها 
و اســطوره ها باشــد. فيلمنامه اوليه ما 
داستاني عاشقانه ولي اجتماعي داشت. 
بخش ماورايي داستان بعدا به آن اضافه 

شد.
شــما فيلم تان را ماورايي 
مي دانيد و برخي ها ممكن است آن 
را ترسناك بدانند. در عين حال شما 
در مصاحبه اي گفته بوديد كه دوست 
داشتيد فيلم تان مستندگونه به نظر 

برسد. چرا اين فضاها را با هم تركيب 
كرده ايد؟

علاقه منــد نبوديم در ژانــر خاصي كار 
كنيم. ما معمولا فضاها را تركيب مي كنيم 
  تا به سبك خودمان برسيم. اين نبوده كه 
بگوييم در ژانر ترسناك كار كنيم چون 
قواعد ژانر ترسناك را رعايت نمي كنيم. 
چون موضوع كمي ناشناخته است، فيلم 
حال  و هواي ماورايي پيدا كرده است.  ژانر 
فيلم ترسناك نيست؛ ژانر فيلم ملودرام 
عاشقانه با مود )Mood( ترسناك است.

براي ما داستان عاشقانه مهم بود
گفت وگو با بهمن ارك، يكي از دو كارگردان فيلم »پوست«

هادي حجازی فر فيلمنامه را دوست داشت اما به توافق نرسيديم

نظر منتقدان

   پويان عسگري: تماشاگر با فيلمي مواجه 
مي شود كه پوست دارد اما گوشت و خون نه؛ 
فيلمي كه با داعيه ترساندن مخاطب و شوك 
به او، به كفايت از نشانگان سينماي وحشت 
بهره مي برد امــا نه مي ترســاند و نه آنچنان 
به سنت فقير »فيلم ترســناك ايراني« نكته 
تازه اي اضافه مي كند. از ســوي ديگر انتخاب 
نامناسب 2بازيگر اصلي كه زيادي نچسب و 
دافعه برانگيز هستند سبب ناسينكي بيشتر 
فرم زيباشــناختي غربي با محتــواي فولك 
شرقي در فيلم شــده و به همين خاطر بازي 
بازيگران در جهان ژنريك و برآمده از الگوهاي 
ژانري »پوست«، بيش از حد خام و آماتوري و 
منبعث از يك زيرمتن رئاليستي جلوه مي كند. 
درحالي كــه بازي هاي چنيــن فيلمي بايد 
متناسب با ژست بيانگر ايماژها، حاوي كاريزما 
و فيگور مبتني بر ژست در بازي بازيگران نيز 
باشد كه جز محمود نظرعليان، ساير بازيگران 
فيلم فاقد اين ويژگي بوده و به شكل جدي در 
ارتباط تماشاگر با فيلم اخلال ايجاد مي كنند. با 
همه اين حرف ها اما بايد به ادامه مسير برادران 
ارك خوش بين بود. در ســينمايي كه فقدان 
فرديــت و هم رنگ جماعت شــدن را ترويج 
مي كند آنها خودشان هستند و واجد دنياي 
شــخصي. بايد به آنها فرصت داد اين دنيا را 
غني تر و پرمايه تر كنند تا در آينده سينماي 
ايران شــاهد يك »قصه پريان ترســناك« 
ماندگار شود. به شــرط اينكه رام حرف هاي 
منتقدان هنري نما و ايدئولوژيك نشــوند، به 
ســينماي جريان اصلي بي خاصيت معاصر 
ايران باج ندهند و با پيگيري ايده هاي شخصي 
و رجوع به تاريخ سينما و امكانات بي شمارش 
فقط براي خود سينما و زيباشناسي سينمايي 

اهميت قائل شوند.

    احمد مير احسان: فيلم برادران ارك 
بيش از هر چيز ســاختار روايت و شــالوده 
تفكر روايي، از يكسو كانون مهم ترين مسير 
تشــخيص جايگاه فيلم است و از سوي ديگر 
مســئله حس در زمان بودن و نبودن فيلم و 
سليقه روايي و وجه ذوقي تمايز اثري متكي بر 
عناصر قومي/ بومي جهان افسانه و چگونگي 
قرائت آن در زمان اكنون ما و مســير تأويلي 
فيلم »پوست« مهم است كه از انواع استعارات، 
افسون افسانه و آئين و نهاده هاي منظر نقادانه 
ايدئولوژيك و نقد اجتماعي و نهانه سياســي 
مشحون است. فيلم با همه تلاش هايش هنوز 
متوقف در عادات سينماي فيلم هاي كوتاه و 
نحوه نگريستن آن و متوقف در آن و جذبه و 
ذهنيت آنگونه روايتگري است كه تردستي 
و كوشــش هاي برادران نتوانسته از سيطره 

جذابيت و عادت هاي آن بگريزد.

   سيدآريا قريشــي: برگ برنده فيلم، 
توانايي برادران ارك در ساخت فضايي مرموز 
و دلهره آور اســت. فيلم، يك فيلم ترسناك 
به معناي كلاسيكش نيست بلكه تركيبي است 
از يك عاشقانه و ماجرايي افسانه اي با الهام از 
داستان هاي بومي و با ارجاع به خرافات كهن. 
شايد فيلم مي توانست در پرورش شخصيت ها 
)به خصوص شــخصيت هاي مكمل ازجمله 
مادر كه به نظر مي رســد انگيــزه اش براي 
ايســتادن در مقابل عشق 2شخصيت اصلي 
چندان قدرتمند نيست( موفق تر عمل كند. 
همچنين مي توان فيلم را با يك تدوين مجدد 
كمي فشــرده تر كرد. با وجود اين، »پوست« 
به عنوان نمونه درســت و قابل قبولي از يك 
فيلم بومي با فضاســازي متفاوتي در سطح 
ســينماي ايران و موفق در تركيب الگوهاي 
فيلم هاي ترسناك و عاشــقانه، اثري ارزنده 

محسوب مي شود.

 محمدناصر احدي
روزنامه نگار

   وقتي صحبت از فيلم ترســناك ايراني به ميان 
مي آيــد، نمونه ها و مصاديقي كه به ذهن مي رســد 
نه خيلي پر تعداد اســت و نه چنــدان جالب توجه. 
طوري كه به نظر مي رسد ژانر وحشت خيلي منطبق 
با سينماي ايران نيست. بيشــتر فيلم هايي هم كه 
در ســينماي ايران با نيت رعايت قواعد ژانر ساخته 
مي شوند يا ترســناك از كار در نمي آيند يا تصنع و 
كپي برداري از سر رويشان مي بارد يا هر دو. كارنامه 
فيلم ترسناك ايراني آنقدر كوچك و در بيشتر موارد 
غيرقابل دفاع اســت كه از بارقه اي مي شود استقبال 
كرد؛ اين بارقه مي تواند فيلم »پوســت« ســاخته 
برادران ارك باشد . فيلمي كه البته نواقصي دارد ولي 
امتيازاتش آنقدر جالب توجه اســت كه بشود به آن 

به عنوان »يك اميد به ممكنات آينده« دلخوش بود.
   نخســتين امتيازي كه در فيلم پوست به چشم 
مي آيد فضاي بومي اثر است. پيداست كه سازندگان 

فيلم در فضايي كه با آن آشنا بوده اند فيلم ساخته اند. 
از فضا و حال و هوا و اســتفاده هوشــمندانه از زبان 
تركي فيلمي بيرون آمده كه اگر از پس مقدمه نسبتا 
طولانــي اش بربيايي مي تواني هنــر كارگرداني دو 

فيلمساز خوش ذوق تبريزي را ببيني.
   فيلم به شكلي آگاهانه سراغ گنجينه هاي بومي 
مي رود و موفقيتش را در تسلط بر خلق فضا و عناصر 
و نشانه هاي بومي و اســتفاده هوشمندانه از فضايي 
مي گيرد كه در عين غرابت، آشنا هم هست. سازندگان 
جوان فيلم پوست، سراغ دعانويسي، طلسم، جادو و 
جنبل و اجنه مي روند و همچنين حكايتي پرهراس 
را با تكيه بر عناصر و نشــانه هايي فولكلور از منطقه 
آذربايجان روايت مي كنند. پوست مفهوم اصالت را در 
ژانري به دست مي آورد كه در اينجا معمولا با تقليد و 

كپي برداري مأنوس است.
   هر چند ســاختار فيلم تا حــدودي دلبخواهي 
است و هم مي خواهد واقع گرا باشد و هم فراواقع گرا. 
سازندگان فيلم از طرفي كوشيده اند هم به رئاليسم 
وفادار باشــند و هم با قصه هاي عاميانه و افسانه هاي 

عوام بال هاي تخيل را به پرواز درآورند. نوعي تشتت 
و اطناب در فيلمنامه به چشــم مي خورد كه در اجرا 
كوشيده شده اين ضعف جبران شود. روايت داستاني 
عاشــقانه با مجموعه اي از عناصــر فولكلور منطقه 
آذربايجان با هول و هراســي همراه شده كه به فيلم 
لحني جسارت آميز بخشيده است. اين جسارت در 
جاهايي پوست را به فيلمي آماتوري مبدل كرده است. 
احتمالا گريز فيلم از رعايت برخي قواعد ژانر و اساسا 

اختلاط سبكي اش هم از همين روحيه مي آيد.
   در نهايت، پوســت تجربه اي است مغتنم كه در 
جاهايي تماشاگرش را واقعا مي ترساند. تم عاشقانه اش 
دلپذير است و تصوير سازي هايش مؤثر كه با قصه اي 
پر و پيمان تر مي شد به فيلمي تماشايي تر رسيد، ولي 
همين هم در سينمايي كه كمتر ميانه اي با خلاقيت و 
اصالت دارد، آنقدر تماشايي هست كه بشود ديدنش را 

به ديگران توصيه كرد.

غلبه بر ترس به معجزه عشق
»پوست« تجربه مغتنمي در زمينه فيلم ترسناك ايراني است

بهمن و بهرام ارك، برادران جوان تبريزي، اين روزها فيلم 
»پوســت« را بر پرده ســينما دارند كه از زمان نخستين 
نمايش اش در سي وهشتمين جشنواره فيلم فجر در سال 
۱۳۹۸ به عنوان فيلمي ترســناك شهره شد كه در فضايي 
بومي و محلي داستانش را روايت مي كند. البته، بهمن ارك 

معتقد است كه پوست ترســناك نيست و آن را ملودرامي 
عاشقانه مي داند كه حال و هوايي مأورايي دارد. پوست هم 
مثل نخستين فيلم بلند اين دو، »سويوق« )۱۳۹5(، به زبان 
تركي است و با زيرنويس فارسي به نمايش درآمده است. 
ترجيح ما اين بود كه در ايــن گفت وگو بهمن و بهرام را در 
كنار هم داشته باشيم، اما پيدا كردن اين دو برادر در كنار 
هم آنقدرها هم كار راحتي نيست. ناچار فقط به گفت وگو با 
بهمن ارك بسنده كرده ايم و با او درباره پوست حرف زده ايم.

محمد سياه قلم كيست؟
اينكه محمد سياه قلم كيست، معمايي است كه خودش مي تواند دستمايه داستاني رازآميز و 
پركشش قرار بگيرد. آنچه در چند سطر مي توان درباره او گفت كه ـ خلاف واقع و مستندات 
تاريخي نباشد ـ اين است كه محمد سياه قلم نقاش و نگارگري ايراني يا تركمن يا اهل غرب 
آســياي ميانه در اواخر قرن 14و اوايل قرن 15ميلادي بوده كه امضايش روي 65تا 80اثر 
شناخته شده است. آثار سياه قلم را در ســنت نگارگري ايراني كه تحت تأثير نقاشي سنتي 
چيني است طبقه بندي مي كنند. سياه قلم در تعدادي از نقاشي هايش موجودات شيطاني 
عجيب و غريبي را كه در حال بزم يا گفت وگو با يكديگر يا اجراي مراسمي آييني اند، ترسيم 

كرده است. منبع الهام آثار سياه قلم را »شاهنامه« يا »امثال سليمان« مي دانند.

از فيلم هاي ترســناك در 
ساب ژانر found footage )ويدئوي 
پيداشده( مثل »پروژه جادوگر بلِِر« 
)۱۹۹۹( كه حال و هواي مستندگونه 

دارند تأثير گرفته ايد؟
مــن آن فيلــم را نديــده ام، امــا مثلا 
تحت تأثير فيلم »كوايدان« )ماســاكي 
كوباياشــي، 1964( بوديم و به آن فكر 

مي كرديم.
از كوايدان ايده هم گرفتيد 
يا صرفا تحت تأثير حــال و هوايش 

بوديد؟
نه، فقط چون كوايــدان هم تحت تأثير 
داستان هاي فولكلور اســت به آن فكر 
مي كرديم. البته كمــي حالت تصنعي 
دارد ولي ما دوست داشتيم مستندگونه 

كار كنيم.
 نگران نبوديد كه تلفيق اين 
به قول خودتان مود ترســناك، حال 
و هواي مســتندگونه، ژانر ملودارم 
عاشــقانه و مضامين افســانه اي و 
اســطوره اي به مذاق تماشاگر عام 

خوش نيايد؟
جوري كه من ديــدم و از برخوردهاي 
مثبت تماشــاگران فهميدم، فيلم كار 
قصه گويي اش را انجام مي دهد. مخاطب 
معمولا دوســت دارد قصه را تماشا كند 
و كاري هــم به اجرا ندارد. البته شــايد 
مخاطب اين فيلم دوســت داشته باشد 
كه فيلم ترسناك تر باشــد ولي ما به آن 
سمت نرفتيم. من همه جا گفته ام فيلم ما 
ترسناك نيست كه بخواهد برد تبليغاتي 
فيلم را قوي كند. براي ما بيشتر داستان 
عاشقانه اهميت داشــت. اگر مخاطب با 
ذهن خالي فيلم را ببينــد، خيلي بهتر 

است.
 شــايد يكي از دلايلي كه 
باعث مي شــود فيلم شما شبيه آثار 
ترســناك به نظر برســد، نداشتن 
بازيگر چهره است كه امري متداول 
در اين ژانر است. تعمدي داشتيد كه 
بازيگر چهره انتخاب نكرديد يا صرفا 
محدوديت هاي توليد شــما را به اين 

سمت برد؟
مي خواستيم فيلم به حالت مستندگونه 
نزديك تر باشــد و تماشــاگر بيشــتر 
بازيگــران را باور كند. حتــي به همين 
دليل فيلم را به زبان تركي ساختيم. در 
فيلم صحنه هايي بود كه عاشيق به زبان 
تركي مي خواند و نمي شــد كه فيلم را 
به زبان ديگري بسازيم. تماشاگر اساسا 
دوســت دارد بازيگر چهره ببيند، يعني 
دوست دارد بازيگر مورد علاقه اش را در 
فيلم هاي مختلف تماشــا كند. ما از اين 
موضوع گذر كرديم چون وقتي فيلمت 

را مستندگونه مي سازي و از بازيگر چهره 
استفاده نمي كني، به خاطر اين است كه 
باورپذيري بيشتر شود. بازيگر چهره براي 
تماشاگر شناخته شــده است و شأنيتي 
دارد. تماشــاگر مي داند كه دارد او را در 
فيلمي تماشــا مي كند و همه   چيزهايي 
كه روي پرده مي بيند، خيالي است. اما 
وقتي فيلم را مســتندگونه مي سازي و 
از بازيگر چهره اســتفاده نمي كني، اين 
حالت ديگر وجود ندارد چون تماشاگر 
بازيگر را نمي شناسد. بعد چون فيلم ما 
حالت خيالي داشــت، بازيگر غيرچهره 
كمك مي كرد كه فيلم براي تماشــاگر 
باورپذيرتر شــود. البته اگر همين فيلم 
را با بازيگــر چهره مي ســاختيم، مود 
ديگري پيدا مي كرد. حتي شــايد بهتر 
از اين مي شد، ولي در نهايت به بازيگران 

كمترشناخته شده رسيديم.
ظاهرا قرار بــوده هادي 
حجازي فر كه ترك زبان است در فيلم 

بازي كند اما نهايتا اين اتفاق نيفتاده.
هادي فيلمنامه را دوست داشت، اما به 
توافق نرســيديم. او درگير فيلم ديگري 
شــده بود و فيلم ما بــا برنامه كاري اش 

تطبيق نداشت.
سينماي  دنبال  بيشــتر 
شــخصي باب ميل خودتان هستيد 
يا رضايت مخاطــب هم برايتان مهم 

است؟
بخشي مخاطب است و بخشي خودمان. 
so so )پنجاه پنجاه( اســت. هميشــه 
مخاطب را درنظر مي گيريم و كســاني 
كه فيلم را ديده اند معمولا با فيلم ارتباط 

برقرار كرده اند.
از اكران فيلمتان و استقبال 

تماشاگران راضي هستيد؟
در ايــن وضعيــت كرونا خوب اســت. 
اگر كرونا نبود، فكر مي كنم اســتقبال 

بيشتري مي شد.

 مهرنوش سلماسي
روزنامه نگار

بهمن و بهرام ارك
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شبي كه ورق برگشت

نتيجه 3-يك بدون طارمي

 گلاره ناظمي نامزد عنوان برترين داور زن فوتبال و فوتسال سال جهان
 از روزهايي مي گويد كه مجبور بود در پارك ها و كنار اتوبان ها تمرين كند

 بي پاسخ گذاشتن تماس كريم باقري
 اردوگاه حاميان طارمي را فرو ريخت

بهروز رســايلي|  از زمان اعلام فهرست تيم ملي و خط خوردن 
مهدي طارمي، اغلب هواداران فوتبال ايران به 2 گروه تقسيم 
شــدند؛ برخي حامي دراگان اســكوچيچ بودند و از تصميم 
انضباطي او حمايت كردند، عده اي اما جانب طارمي را گرفتند. 
مدافعان مهدي، اســتدلال هاي خاص خودشان را داشتند؛ از 
كوچك بودن سرمربي تيم ملي تا اينكه مهاجم پورتو حق آزادي 
بيان دارد و فقط يك اظهارنظر ساده كرده است. اين كشمكش 
بين 2 گروه ادامه داشت، تا اينكه دوشنبه شب در برنامه فوتبال 
برتر صحت يك شايعه روشن شد؛ اينكه مهدي طارمي جواب 
تماس هاي تلفني دراگان اسكوچيچ و كريم باقري را نداده است. 
از همان لحظه به بعد ورق برگشت و حتي معدود حاميان طارمي 

هم در مورد پشتيباني از او دچار ترديد شدند.

   از غرور تا پشت كردن به تيم ملي
اين كه طارمي به خاطر ماجراي آن توييت سزاوار حذف از تيم ملي بود 
يا نه، يك بحث مستقل است. با اين همه، اينكه او جواب تماس هاي 
تلفني سرمربي تيم ملي و دســتيارانش را نداده، چيزي نزديك به 
فاجعه محسوب مي شود. به اين ترتيب كاملا آشكار است كه طارمي 
در ابعاد شخصيتي مشكلات جدي دارد. جايگاه حقوقي دراگان حكم 
مي كند بازيكن او هر لحظه جواب تلفنــش را بدهد، اما حتي از اين 
هم اگر بگذريم، بي اعتنايي به كريم باقري با آن شخصيت خاصش 
غيرقابل بخشش به نظر مي رســد. گيريم كه طارمي هر مشكلي با 
اسكوچيچ داشــته؛ آيا جواب دادن به آقا كريم كار سختي بود؟ به 
علاوه فراموش نكنيم اين رفتار مهاجم بوشهري، رسما در حكم پشت 
كردن به تيم ملي و پرچم ايران اســت. بازيكن در هر شرايطي بايد 
تمام تلاشش را به كار بگيرد تا هر كاري از دستش بر مي آيد براي تيم 
ملي انجام بدهد. روزگاري علي دايي از بايرن مونيخ و هرتابرلين دل 
مي كند و براي كم اهميت ترين مسابقات هم خودش را به اردوي تيم 
ملي مي رساند. همين حالا سامان قدوس كه با همه شايستگي هايش 
نيمكت نشين محض تيم ملي است، خودش را به اردو مي رساند و به 
اميد چند دقيقه بازي، كار و تلاش را از صفر آغاز مي كند. با اين اوصاف 
روشن نيست چه در سر طارمي مي گذرد كه به همين راحتي دست 
تيم ملي را در بزنگاه حياتي انتخابي جام جهاني خالي مي گذارد. برخي 
بر اين باورند كه درخشش در فوتبال اروپا، طارمي را دچار نوعي غرور 
كاذب كرده است. كاش حداقل او توضيحي بدهد، عذري بتراشد، 

قصه اي ببافد و كمي آرام مان كند.

  شايعه دوم هم صحت دارد؟
از زماني كه شايعه شــد طارمي جواب تلفن هاي اسكوچيچ، وحيد 
هاشميان و كريم باقري را نداده اســت، خيلي ها اين موضوع را باور 
نكردند. در حقيقت اين حجم از تكبر و بي اعتنايي به تيم اول ايران، 
آنقدر عجيب بود كه هضم داستان را ناممكن كند. با اين حال نهايتا خود 
كريم باقري موضوع را تأييد كرد تا جاي حاشا باقي نماند. با اين تفاسير، 
ممكن است حتي شايعه مهم دوم در مورد طارمي هم درست باشد. 
چند روزي است كه گفته مي شود مهدي به فدراسيون فوتبال پيغام 
داده تا زماني كه اسكوچيچ سرمربي تيم ملي باشد، او براي اين تيم بازي 
نخواهد كرد! راستش اين است كه حالا ديگر باور هيچ ادعاي عجيبي 
در مورد طارمي سخت نيست. اگر واقعا او چنين حرفي زده باشد، به نظر 
مي رســد حالا حالاها نبايد منتظر حضور مهاجم پورتو در تيم ملي 
باشيم. مربي هر چقدر هم كه كوچك و كم سابقه باشد، باز بازيكن حق 
تعيين تكليف براي او را ندارد. اگر امروز يك مربي را به دستور بازيكن 
بيرون كنند، لابد فردا هم يك ستاره ديگر به خودش حق خواهد داد 
فرمان عزل سرمربي بعدي را بدهد. اينطوري سنگ روي سنگ بند 

مي شود؟ مسلما نه. با ما و با خودت چه مي كني آقاي طارمي؟

بازي كردن تيم ملــي بدون مهــدي طارمي، اتفاقي اســت كه در 
سال هاي اخير خيلي كم رخ داده است. طارمي از مسابقات مقدماتي 
جام جهاني2018وارد تركيب اصلي تيم ملي شده و در دوره 3سرمربي 
مختلف براي اين تيم بازي كرده. اين مهاجم در هر 3بازي جام جهاني 
حضور داشت؛ مقابل اسپانيا و پرتغال فيكس بود و مقابل مراكش هم 
در نيمه دوم به زمين رفت و در هنگام گل برتري ايران در زمين بود. بعد 
از جام جهاني، تيم كي روش 6بازي تداركاتي براي آمادگي جهت جام 
ملت هاي آسيا انجام داد كه طارمي فقط در يك بازي غيبت داشت. او 
در 4مسابقه بازيكن اصلي بود و در مقابل ازبكستان هم بين 2 نيمه به 
زمين رفت. در آن مقطع، طارمي فقط بازي با ترينيداد را از دست داد 
كه اتفاقا در آن بازي سردار آزمون هم غايب بود. تيم كي روش مقابل 
ترينيداد با زوج انصاري فرد و رضايي در خط حمله بازي كرد و يك بر 
صفر پيروز شد. در جام ملت هاي آسيا2019ايران 6بازي انجام داد و 
طارمي بازي نيمه نهايي را به خاطر محروميت از دست داد. مهدي در 
امارات 4بار در تركيب اصلي قرار گرفت و در بازي گروهي مقابل عراق 
هم اســتراحت كرد اما از دقيقه63به زمين رفت. او بازي نيمه نهايي 
با ژاپن را به خاطر دواخطاره شــدن از دست داد و تيم ملي با سيستم 
1-3-2-4 و فقط با ســردار آزمون در خط حمله به ميدان رفت كه 
3بر صفر شكست خورد. بعد از آن شكســت كي روش ايران را ترك 
كرد و نوبت به مارك ويلموتس رسيد. ويلموتس فقط 6بازي سرمربي 
ايران بود و طارمي هم فقط يك بازي را به خاطر مصدوميت از دست 
داد. بازي مقدماتي جام جهاني در زمين هنگ كنگ، مســابقه اي بود 
كه طارمي به خاطر مصدوميت حضور نداشــت. ايران در آن بازي با 
زوج كريم انصاري فرد و ســردار به زمين رفت و با گل هاي همين 2 
بازيكن 2-صفر برنده شد. در دوره اسكوچيچ هم مثل دوره ويلموتس، 
طارمي فقط در يك بازي حضور نداشته است. طي 11بازي ملي تحت 
هدايت اسكوچيچ، مهدي طارمي 10بار به زمين رفته و فقط براي بازي 
دوستانه با بوسني دعوت نشده تا جايگاهش را در پورتو به دست بياورد. 
تيم اسكوچيچ مقابل بوسني با تك مهاجم )كاوه رضايي( به زمين رفت 
و با 2گل پيروز شد. در مجموع مهاجم مغضوب اسكوچيچ از 30بازي 
اخير تيم ملي فقط 4بازي را از دست داده؛ 4مسابقه اي كه با 3برد و يك 

باخت همراه شده است.

وز اتفاق ر

  كمك كنند مي توانیم 
به المپیك صعود كنیم

خاقاني مي گويد آبي ها براي قهرماني در اين فصل هم قسم شده اند 
او اميدوار به قهرماني با استقلال و صعود با تيم ملي اميد است

  جرم 
جلال چیست؟

در مورد نيمكت نشيني غيرمنتظره 
كاپيتان پرسپوليس

  جهان نجاتي: هیچ وقت 
ازبکستان را نبرده بودیم

تيم زنان شهرداري سيرجان در جام باشگاه هاي آسيا بنيادكار را شكست 
داد و سرمربي اين تيم از تاكتيك هايش براي بردن ازبك ها مي گويد
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آماربازي

آمدنش بهر چه بود؟

سرزمين عجايب

حيف است واقعا!

در آخرين دقايق پنجره نقل وانتقالاتي 
تابســتان در فوتبال ايــران، رضا 
دهقاني از پرسپوليس جدا شد. اين 
بازيكن كه پست اصلي اش وينگر 
بود پيش از شروع فصل از نساجي 
جذب شد، اما فرصت چنداني براي ارائه 
توانايي هايش در اختيار او قرار نگرفت و نهايتا پيش از بســته 
شدن پنجره از جمع سرخپوشان جدا شــد. دهقاني در حالي 
پرسپوليسي شد كه اين تيم با ترافيك در پست وينگرهاي چپ 
و راست مواجه بود. در شرايطي كه با حضور امثال ترابي، اميري، 
عاليشاه، پهلوان، نعمتي و... حتي به بازيكني مثل علي شجاعي 
هم بازي نمي رسيد، خريد يك وينگر ديگر عجيب بود. نهايتا هم 
دهقاني به سرعت از پرسپوليس جدا شد تا علامت سؤال هاي 
مربوط به اين خريد كامل شود. در مجموع هيچ كس نفهميد 

دهقاني چطور آمد، چه كيفيتي داشت و چرا رفت؟

بازگشت جواد نكونام روي نيمكت 
فولاد از آن دست اتفاقاتي است 
كه قطعا مي شود گفت فقط در 
فوتبال ايران رخ مي دهد. يعني 
در اين مورد خاص لازم نيســت 
برويد بقيه دنيــا را بگرديد و به قول 
منطقيون با »استقرا« به جمع بندي نهايي برسيد. همين 
جا سفت و محكم بنشينيد و از ما قبول كنيد كه محال است 
يك سرمربي در پايان يك فصل موفقيت آميز از باشگاهش 
 جدا شود، در خانه بنشيند، هدايت هيچ تيمي را نپذيرد و 
4 هفته بعد از شروع فصل جديد به همان تيم برگردد. در اين 
شرايط خيلي ساده بايد از مربي عزيز پرسيد اصلا چرا رفتي؟ 
چرا برگشــتي؟ اين چه مدل كار كردن است؟ كدام مربي 
فصل نقل وانتقالات را از دســت مي دهد و دوباره به تيمي 

برمي گردد كه بدون سليقه او بسته شده است؟

محمد قاضي كه امسال پانزدهمين 
قرارداد دوران حرفه اي اش را بست 
و به هوادار پيوست، از حضور در 
اين تيم تــازه صعودكرده راضي 
به نظر مي رسد. او در مورد سرمربي 
هوادار گفته: »آمادگي رضا عنايتي در 
تمرينات از من بالاتر است.« ما كه نفهميديم اين جمله جنبه 
حال دادن به عنايتي را دارد يا قاضي با آن خودزني كرده! در هر 
صورت اگر واقعا مي بينيد آقا رضا اينقدر آماده اســت، اسمش 
را رد كنيد تا براي تيم بازي كند. مگر اشكالي دارد؟ الان خود 
آقاي قاضي با 36سال تشريف دارند، محمدرضا خلعتبري هم 
كه اصولا هميشه هست و مسعود شجاعي و ديگر رفقا هم بعضا 
بدون توجه به بازدهي فني خود به بــازي ادامه مي دهند. آدم 
اينها را كه نگاه مي كند، مي بيند عنايتي خيلي زود خداحافظي 

كرده. حيف است واقعا!

متريكا

به گواه نمراتي كه آناليزورهاي متريكا در 

4هفته اول ليگ داده اند، بهترين بازيكن 7/42
ليگ برتر ايران در اين 4هفته يك هافبك-

مهاجم بســيار گمنام از تيم پيكان است. 
محمدحسين فلاح كه عضو تيم جوانان استقلال بوده و فصل گذشته هم 
در 3بازي دقايقي بسيار كوتاه براي استقلال به زمين رفت در اين فصل 
راهي پيكان شده و در هفته هاي ابتدايي درخشش خوبي داشته است. 
فلاح در 3بازي براي پيكان يك گل زده و يك پاس گل داده است. 5شوت، 
2پاس كليدي و 11عملكرد دفاعي، ديگر آمارهاي فلاح در اين 3بازي 
بوده اند. او در هفته اول فيكس نبود و از دقيقه75به زمين رفت اما در 2 
هفته بعدي در تركيب اصلي پيكان قرار گرفت. ميانگين نمرات فلاح 

7/42بوده و او را در صدر جدول بازيكنان قرار داده است.

 از 7بازيكن برتر ليگ تا اين لحظه 4بازيكن 

سپاهاني هستند و 3بازيكن از ساير تيم ها 7/20
مي آينــد. بهترين بازيكن ســپاهان در 
4هفته ابتدايي دانيال اسماعيلي فر بوده 
كه با امتيازي بسيار نزديك به محمدحسين فلاح، دومين بازيكن برتر 
ليگ هم هست. رتبه سوم را يونس شاكري از گل گهر در اختيار دارد و 
بعد از او 2 سپاهاني ديگر يعني گولسياني و سروش رفيعي در رتبه هاي 
چهارم و پنجم هستند. ششــمين بازيكن برتر ليگ آرش رضاوند از 
استقلال است كه در اين فصل شماره7را مي پوشد. رضاوند با ميانگين 
7/20بهترين بازيكن استقلال و ششمين بازيكن برتر ليگ بوده است. 
هفتمين بازيكن هم دوباره از سپاهان و يك ملي پوش ديگر به نام اميد 

نورافكن است.

 اما حالا كه با برترين بازيكن ليگ و برترين 

بازيكنان استقلال و سپاهان آشنا شديد، 7/14
بد نيست با بهترين بازيكن پرسپوليس 
هــم آشــنا شــويد.  بهتريــن بازيكن 
پرسپوليس در اين 4هفته بازيكني است كه در 2 هفته اخير به خاطر 
مصدوميت بازي نكرده و فقط 2بازي براي سرخپوشان انجام داده است. 
اميد عاليشاه در هفته هاي اول و دوم به ميانگين امتياز 7/14رسيده و با 
همين امتياز بهترين بازيكن پرسپوليس و هشتمين بازيكن ليگ است. 
پيش از او و تا پايان هفته ســوم رضا اســدي بهتريــن امتياز را بين 
پرسپوليسي ها داشــت اما در بازي با گل گهر امتياز ضعيفي گرفت و 
ميانگين نمراتش تا 7/03پايين رفت. اسدي الان سومين بازيكن برتر 

پرسپوليس است و وحيد اميري بالاتر از او رتبه دوم را دارد.

ليگ برتر ايران)جام خليج فارس( -فصل بيست ويكم
امتياز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تيم رتبه
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   برنده حسن يزداني در ايران

در حساس ترين رقابت دور برگشت ليگ برتر كشتي آزاد روز جمعه 
تيم صنايع مازندران با هدايت رضا يزداني به ديدار تيم ستارگان ساري 
مي رود. تيم ستارگان ساري در دور رفت شگفتي ساز بود و توانست تيم 
پرستاره رضا يزداني را شكســت دهد. تيم يزداني در حالي شكست 
خورد كه در تركيب خود از حضور كامران قاسمپور، جواد ابراهيمي و 
رحمان عموزاد استفاده كرده بود. با توجه به اينكه از هر گروه يك تيم 
صعود مي كند و تيم صنايع با وعده قهرماني در ليگ تشكيل شده است 
اين تيم مازندراني تصميم گرفته در مرحله گروهي و دور برگشت از 
كشتي گير خارجي استفاده كند. در همين راستا ماگومد رسول گاژي 
ماگومدوف روس كه در جهاني2015موفق شد حسن يزداني را در 
وزن 70كيلوگرم شكســت دهد، جديدترين كشتي گيري است كه 
به تيم صنايع پيوسته اســت. به نظر رضا يزداني قصد دارد از گاژي 

ماگومدوف در وزن 74كيلوگرم استفاده كند.

   نايب قهرماني با يك ضعف مشهود

تيم هاي كشتي آزاد و فرنگي در مسابقات اميدهاي جهان موفق شدند 
به عنوان نايب قهرماني برسند. بدشانسي و بيماري سرماخوردگي در 
بين ملي پوشان، مانع قهرماني شاگردان فرشاد عليزاده در صربستان 
شد. در كشــتي آزاد اما شــاگردان تقي اكبرنژاد وضعيتي متفاوت 
داشتند. هر چند عنوان دومي در دنيا بسيار ارزشمند است ولي با اين 
حال نمي توان از ضعف بدني آزادكاران چشم پوشي كرد. كشتي گيران 
آزادكار از نظر بدني شرايط ايده آلي نداشتند و اين مسئله تقريبا در 
10وزن كشتي آزاد مشــهود بود؛ طوري كه بعد از 3دقيقه مبارزه، 
آزادكاران از نظر توان بدني بسيار تحليل مي رفتند. مشكل بدنسازي 
سال هاست در كشتي ايران وجود دارد و مربوط به رده سني خاصي 
هم نيست. در المپيك توكيو نيز بسياري از كارشناسان معتقد بودند 
كشــتي گيران آزاد و فرنگي از نظر بدني مشــكل دارند. البته مراد 

محمدي مربي تيم ملي همه انتقادها را بي اساس دانسته است.

زير يک خم

ليلی خرسند| گلاره ناظمي قرار است به افتخار ديگري برسد؟ 
اسم او بين 16داور برگزيده سال2021 است و اين شانس را دارد 
كه صاحب عنوان بهترين داور سال فوتبال و فوتسال زن جهان 
شود. اما به نظر مي رسد خود او به همين  جايي كه رسيده، راضي 
است. ســقف آرزوهاي ناظمي، داوري در جام جهاني فوتسال 
مردان بود كه چندي پيش تجربه اش كرد و حتي در كوبل داوري 
بازي فينال هم قرار گرفت. اين براي يك داور زن كه در كشور 
خودش خيلي ديده نشــده، مهم ترين اتفاق است. اما در بين 
حرف هاي او مي شود به چيز ديگري هم رسيد. ناظمي خواسته 
ديگري هم داشته؛ اينكه به همه بگويد فقط ورزشكاري را كه 

روي سكو مي رود  نبينند، داورها هم هستند.

  انگار يك اتفاق مهم ديگر قرار است براي شما بيفتد. 
سال هاي گذشــته در بين بهترين ها بوديد، اما امسال انتخاب 

متفاوت است.
ســال هاي پيش انتخاب بيــن داوران مــرد و زن فوتســال بود كه 
فوتسال پلنت انجام مي داد. سال اول ششم، سال دوم چهارم و پارسال 
هم پنجم شدم. اما اين بار انتخاب بين همه داوران زن فوتبال و فوتسال 
اســت و فدراســيون بين المللي تاريخ و آمار كه خيلي معتبر است، 
اين كار را انجام مي دهد. همين كه بيــن 16داور قرار گرفته ام اتفاق 
خوشحال كننده اي است. روز دوشــنبه چند پيام تبريك برايم آمد و 
چند نفر از دوستان هم زنگ زدند و تبريك گفتند. نمي دانستم چه خبر 
شده است. پيش خودم گفتم اتفاق خاصي نيفتاده است، چرا تبريك 
مي گويند. پيگيري كه كردم، ديدم اسم من بين نامزدهاست. خيلي 

هيجان انگيز بود و خيلي خوشحال شدم.

  شما در فينال جام جهاني داوري كرديد. چرا پيش بيني  
نمي  كرديد؟

در شرايطي كه ما داريم، شايد تصور همه  اين باشد كه شانس ما براي 
رقابت كم اســت. به هر حال شرايط پوششــي ما متفاوت است و اين 
ذهنيت را ايجاد مي كند كه شايد جايي در بين بهترين ها نداشته باشيم. 
ولي ديديم فدراسيون  جهاني و سايت هاي معتبر جهاني شرايط ما را 

پذيرفته اند و پوشش ما ديگر برايشان مسئله عجيبي نيست.

  احتمال دارد شما را به عنوان داور سال انتخاب كنند؟ 
در مسير سخت 20ساله اي كه داشــتم، همين كه بين 16داور باشم، 
خودش اتفاق مهمي است. حالا ديگر مهم نيست بين اين نفرات چندم 
شوم. همه  چيزي را كه در توانم بود، گذاشتم و با لطف خدا مسيرم را با 
همه امكانات كم و سختي هايش به سرانجام رساندم. از اين خوشحالم 
كه زحماتم بي نتيجه نماند و حضــورم در بين اين نفرات براي خودم 

باعث خوشحالي و افتخار است.

  20سال پيش كه داوري را شروع كرديد، منتظر اين 
روز بوديد؟

نه اصلا. آن موقع آرزويم اين بود كه يك روز هم فوتســال و فوتبال 
زنان مثل مردان ليگ برتر داشته باشد و ما داوران زن هم بتوانيم مثل 
داوران مرد به شــهرهاي مختلف برويم و داوري كنيم. هر چه جلوتر 
رفتيم، آرزوهاي من هم بزرگ تر شد. وقتي كه براي نخستين بار كلاس 
بين المللي داوري در ايران براي زنان برگزار شد، آرزويم اين بود كه من 
هم مثل داوران مرد در مسابقات بين المللي قضاوت كنم. سرتق هستم 

و هميشه دنبال رسيدن به يك رده بالاتر.

  قبل از جام جهاني ترجيح مي داديد ايران در فينال 
باشد نه خودتان. دوست داشتيد بازي برزيل 
را هم سوت بزنيد. تنها اتفاقي كه افتاد حضور 

شما در فينال بود.
واقعا از صميم قلب دوست داشتم ايران به فينال 
برسد ولي متأسفانه حذف شد. بعد از آن دوست 
داشتم خودم داور فينال باشم تا ايران حداقل يك 
نماينده در اين بازي داشــته باشد. بازي با برزيل 

هم بماند براي جام جهاني بعد.

  شــما در يك بازي از جام داور 
اول بوديد و براي كوبــل داوري بازي فينال 
هم انتخاب شــديد. با اين حال بعضي ها زير 
پست هاي اينستاگرامي شما كامنت گذاشته 
بودند كه شما فقط وقت نگه داريد و اين خيلي 
اتفاق مهمي نيســت. اين نظرها اذيت كننده 

نبود؟
من روي اين نظرها حساس نيســتم. در جمع اين همه آدم  مثبت و 
پرانرژي كه لطف دارند و حمايت مي كنند، يك عده هم اختيار اين را 
دارند كه نظر متفاوتي داشته باشند. اگر اين مسائل براي من مهم بود، 

خيلي وقت پيش بايد اين كار را رها مي كردم.

  بعد از اين قرار اســت گلاره ناظمي به كجا برسد؟ 
اشباع نشده ايد؟

واقعيت اين اســت كه به هر چيزي كه مي خواستم رسيده ام و ديگر 
بدهكار خودم نيستم. اميدوارم تا زماني كه در داوري هستم، بتوانم 
نماينده خوبي براي ايران باشم. اگر هم نبودم اميدوارم براي جوان ترها 

راهنماي خوبي باشم.

  نمي خواهيد در جام جهانــي بعدي، داور اول فينال 
باشيد؟

فعلا به اين موضوع فكر نمي كنم. با توجه به مســيري كه داشتم، از 
اينكه يك فينال جام جهاني را بودم، راضي ام.

  در اين مسير چقدر حمايت شديد؟
اصلا حمايتي نبود، هيچ وقت. در اين مسير فقط خودم بودم و خداي 

خودم. تا الان كه نگاه به داوران زن حداقلي بود، شــايد از اين به بعد 
شرايط بهتر شــود. ما داوران پتانســيل اين را داريم كه صاحب نام 
شويم. داوران خيلي زحمت مي كشند اما ديده نمي شوند. همه فقط 
ورزشكاري را مي بينند كه روي سكو مي رود ولي يك داور هم مي تواند 

باعث سربلندي يك كشور شود.

  در اين 20سال داوري چه چيزي بيشتر از همه شما 
را اذيت كرد؟

حمايت هايي كه بايد مي شد و نشد. حتي براي يك تمرين ساده هم 
امكاناتي نداشتم. بايد در پارك  ها يا كنار اتوبان ها 
تمرين مي كردم. يك پيســت مناســب نبود كه 
تمرين كنم. رئيــس هيأت فوتبال تهــران با ما 
همكاري نمي كرد. من حداقل ها را مي خواســتم 
و آنها را نداشتم. اگر مي خواســتند به ما داورها 
پيست بدهند، مي  گفتند يا بايد 6صبح در پيست 
حاضر باشيد يا 12 تا 2ظهر. درنظر بگيريد كه در 
اين ساعت از فصل تابستان چه آفتابي است. حالا 
با اتفاقاتي كه براي من افتاد اميدوارم شرايط براي 

داوران بهتر شود.

  در ورزش زنان همه  چيز برعكس 
است. اول بايد به يك جايي برسي بعد حمايت 

شوي.
دقيقا همينطور است. زنان ورزشكار ما به خصوص 
آنهايي كه داور مي شوند، روحيه جنگنده اي دارند 
و خيلي تلاش مي كنند تا ديده شوند. ما در فوتبال هم داوران خيلي 
خوبي داريم ولي كسي آنها را نمي شناسد. مهسا قرباني و بهاره شيخي 

براي داوري در جام جهاني فوتبال كانديدا شده اند.

  داوري در جام جهاني روي دستمزد شما هم تأثيري 
داشت؟

نه، دستمزد من با بقيه داوران فرقي نمي كند. البته آقاي عزيزي خادم 
)رئيس فدراســيون( قول داده اند كه دســتمزدها افزايش پيدا كند. 

اميدوارم كه اين قول روي كاغذ نماند و اجرايي شود.

  دلتان نمي  خواهد در ايران و در ليگ مردان داوري 
كنيد؟

دوست دارم ولي مي دانم شرايطش فراهم نيست.

  اخبار تيم ملي فوتسال زنان را هم دنبال مي كنيد؟ 
تيم هنوز سرمربي ندارد.

بله، دنبال مي كنم. اين تيم قهرمان آسياســت و حفظ اين قهرماني 
راحت نيســت، تلاش و برنامه مي خواهد. اميدواريــم مثل تيم ملي 
فوتبال زنان، به تيم فوتسال هم امكانات بدهند و از آنها حمايت كنند.

بههرچیزیکهمیخواستمرسیدهام
گلاره ناظمي نامزد عنوان برترين داور زن فوتبال و فوتسال سال جهان، از روزهايي مي گويد كه مجبور بود در پارك ها و كنار اتوبان ها تمرين كند

در مسير سخت 20ساله اي كه 
داشتم، همين كه بين 16داور 
باشــم، خودش اتفاق مهمي 
اســت. حالا ديگر مهم نيست 

بين اين نفرات چندم شوم

از اين خوشــحالم كه زحماتم 
بي نتيجه نمانــد و حضورم در 
بين اين نفرات بــراي خودم 
باعث خوشحالي و افتخار است
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جهان

با آغاز دوباره فيفادي، مشكلاتي براي برخي باشگاه ها به وجود 
آمده و تعدادي هم از الان نگراني شديدي بابت جام ملت هاي 
آفريقا دارند. مروري بر وضعيت برخي از تيم  ها اين موضوع 
را بهتر نشــان خواهد داد. چيزي كه روشن است اين است 
كه حقوق بازيكنان را فدراسيون ها نمي دهند و باشگاه ها 
تقبل مي كنند، اما تعصب بازيكن ها بيشتر به تيم  هاي ملي 
كشورشان است تا باشگاه ها. اين اتفاقات مي تواند در آينده اي 
نزديك باشگاه ها را عليه تيم هاي ملي بشوراند. باشگاه ها 
همين حالا هم از تعداد بالاي بازي ها گله دارند كه البته گلايه 
آنها به بازي هاي ملي مربوط است و نه باشگاهي كه درآمدزا 
هستند. اگر فيفا جام جهاني را دو سالانه كند، اين كار باعث 

خشم بيشتر باشگاه ها خواهد شد.

  رئال مادريد | رئالي ها گرت بيل و ادن آزار را درك نمي كنند. 
اين دو بازيكن گران قيمت كه روي هم بالاي 200ميليون خرج 
روي دست باشگاه گذاشته اند و حدود 30ميليون يورو در سال 
حقوق مي گيرند، فقط براي بازي هاي ملي شرايط بازي را پيدا 
مي كنند! بيل به فاصله چند روز پيــش از دعوت به تيم ملي ولز 
از مصدوميت برگشــت و در تمرينات حضور يافت. آزار هم در 
ديدار نيمه نهايي ليگ ملت هاي اروپــا در تركيب بلژيك دچار 
آسيب ديدگي خفيف شد و بين اين دو فيفادي سرجمع يك نيمه 
و نيم براي رئال به ميدان رفت. باشگاه مادريدي كه از دعوت نشدن 
وينيسيوس به تيم ملي برزيل نگران بود و بعدا نگراني اش رفع شد، 
حالا براي كارواخال نگراني دارد. مدافع راست اين تيم به تازگي 
از مصدوميتي طولاني برگشته. كارواخال حدود يك سال تمام در 
سال هاي حضورش در اين باشگاه اسير مصدوميت بوده و رئال 

مي ترسد او دوباره در اردوي لاروخا مصدوم شود.

  پاريس  |  در پاريس هم مشكلاتي در رابطه با روزهاي فيفا 
به وجود آمده. لئوناردو، مدير ورزشي باشگاه پاري سن ژرمن پس 
از دعو ت شدن مسي به اردوي تيم ملي آرژانتين از سرمربي اين 
تيم انتقاد كرده و گفته منطقي نيست كه مسي در دوران نقاهت 
و بازيابي سلامتش بعد از مصدوميت به تيم ملي دعوت شود. او به 
طعنه گفته كه مسي در دوران حضورش در پاريس بيشتر براي 
آرژانتين به ميدان رفته تا پي اس جي! با همه اينها مسي توجهي به 
اين موضوع و نگراني باشگاه نداشته و به همراه دي ماريا و پارادس، 
پاريس را به مقصد كشورش ترك كرده است. مسي و پارادس در 
نخستين تمرين تيم ملي آرژانتين به صورت انفرادي تمرين كردند. 
او در بازي با ونزوئلا در فيفادي قبلي مصدوم شده اما به حضور در 
بازي بعدي هم ادامه داده بود تا اينكه در جريان يكي از بازي هاي 
ليگ نتوانست ادامه دهد. كاپيتان آرژانتين هنوز نتوانسته در ليگ 
فرانسه گل يا پاس گلي به نام خودش ثبت كند. او البته در ليگ 
قهرمانان براي اين تيم گل زده. لئوناردو در واكنش به اين نافرماني 
گفته: »در مورد دعوت بازيكنان مصدوم به تيم هاي ملي بايد با 
همكاري فيفا قانون جديدي وضع كنيم.« در مقابل روزنامه اوله 
در ستايش از ميهن پرستي مسي نوشته: »هنوز زود است كه بدانيم 
مسي مقابل اروگوئه و برزيل بازي مي كند يا خير، زيرا از ناراحتي 
جسمي رنج مي  برد و خوب تمرين نكرده است. اما يك چيز مسلم 
است كه اگر از او بپرسند مي گويد مهم نيست و بازي مي كند.« 
برنامه خود مسي اين است كه در بازي با اروگوئه دقايقي به زمين 
برود اما در بازي با برزيل كه حيثيتي تر اســت، كامل در تركيب 
باشد. خشونت مفرط فوتبال آمريكاي جنوبي باعث نگراني بيشتر 

پاريسي ها شده است.

  آاس رم | قهرماني ايتاليا در يورو2020 از همه بيشتر به زيان 
باشگاه آاس رم تمام شد. بهترين بازيكن ايتاليا در اين تورنمنت 
اســپيناتزولا بود كه در پســت مدافع چپ در تركيب آتزوري 
درخشيد، اما دچار مصدوميتي طولاني شد و احتمالا تا پايان فصل 
هم به تركيب رم نخواهد رسيد. يك بار براي زانيولو در اردوي تيم 
ملي اتفاق مشابهي افتاده بود كه روند پيشرفت اين پديده را متوقف 
كرد. حالا زانيولو دوباره در اردوي تيم ملي دچار مصدوميت شديد 
شده است. او در نخستين جلسه تمريني مجبور شد اردو را ترك 
كند. پلگريني هم ديگر بازيكن رم بود كه در همين تمرين آسيب 
ديد. به جاي اين دو بازيكن رم، دنيلو كاتالدي و متئو پسينا به اردو 

فراخوانده شدند.

  ليورپول |  در ليورپول هم نگراني ها دربــاره جام ملت هاي 
آفريقا كه قرار اســت در نيم فصل برگزار شــود، وجود دارد. فعلا 
جام ملت  ها به مشكل خورده. ابتدا خبر رسيد كه به دليل مشكلات 
زيرساختي كشور كامرون، جام ملت ها لغو مي شود اما بعد از چند 
روز كنفدراسيون فوتبال آفريقا بيانيه داد و مدعي شد اين تورنمنت 
در تاريخ مشخص شده برگزار خواهد شــد. محمد صلاح، ساديو 
مانه و نبي كيتا اگر همراه تيم هاي ملي كشورشان به جام ملت ها 
بروند، ليورپول در حساس ترين مقطع فصل كه تقريبا تعيين كننده 
قهرمان ليگ خواهد بود، اين سه بازيكن كليدي را از دست خواهد 
داد. ليورپول مذاكراتي را با هدف كاهشِ زمان غيبت اين بازيكنان 
كليدي انجام مي دهد بلكه شرايطي فراهم شود تا دست كم يكي دو 
بازي كمتر غيبت داشته باشند. آنها در حالت عادي تا 8 بازي تيم هاي 
باشگاهي شان را از دست مي دهند؛ 6 بازي ليگ و 2 بازي جام حذفي.

  منچستري ها |  رياض محرز حدود 6هفته منچسترسيتي 
را به دليل حضور در جام ملت هاي آفريقا نمي تواند همراهي كند. 
منچستريونايتد از بقيه خوش شانس تر است چون در اين مقطع 
اريك بايي گل به خودي زن و عماد ترائوره سكونشين را از دست 

مي دهد و به نوعي از شرشان خلاص مي شود.

  ساير انگليسي ها |  آرسنال كه در اين فيفا دي 15 بازيكن 
ملي پوش خــود را در اختيار ندارد، بــراي جام ملت هاي آفريقا 
اوباميانگ، توماس پارتي، نيكولا پپه و النني را در اختيار نخواهد 
داشت. چلسي هم ادوارد مندي و حكيم زياش را از دست خواهد 
داد تا شــرايط متفاوتي را تجربه كند. واتفــورد نگون بخت هم 

5ملي پوش آفريقايي دارد.

جهان نجاتي: هيچ وقت 
ازبكستان را نبرده بوديم

تيم زنان شهرداري سيرجان در جام باشگاه هاي آسيا بنيادكار را شكست داد
سرمربي اين تيم از تاكتيك هايش براي بردن ازبك ها مي گويد

ليلی خرسند |   تيم فوتبال شهرداري ســيرجان كه نماينده زنان ايران 
در جام باشگاه هاي آسيا  ست، بازي اول را برد و امروز در دومين بازي به 
ميدان مي رود. در اين تورنمنت كه آزمايشي برگزار مي شود، فقط 4تيم 
حضور دارند؛ شهرداري سيرجان از ايران، بنيادكار ازبكستان، امان اردن 
و گوكولام هند. سيرجاني ها در بازي اول همه را شگفت زده كردند؛ آنها 
بنيادكار را 2بر يك شكست دادند كه اين نخستين پيروزي  ايران در مقابل 
تيمي از ازبكستان بود. شهرداري امروز از ساعت 17:30 با نماينده هند بازي 
دارد. آنها در بازي اول به تيم اردني كه ميزبان مسابقات است، باختند. مريم 
جهان نجاتي، سرمربي تيم شهرداري در گفت وگو با همشهري از پيروزي 

اول و بازي امروز تيمش مي گويد.

  چقدر براي اين جام آماده بوديد؟ از سال پيش كه ليگ تمام 
شد، تيم شما بازي جدي نداشت.

ما با 7، 8جلسه تمريني پا به اين تورنمنت گذاشتيم. پروسه آماده سازي خيلي 
خوب بود و طبق برنامه  ريزي در 4هفته آخر حداقل بايد 3بازي تداركاتي انجام 
مي داديم. 2تيم به تعهدشان پايبند بودند و طبق برنامه با ما بازي كردند ولي به 
بازي مقابل تيم قدرتمندي مثل تيم ملي نياز داشتيم كه متأسفانه اين بازي برگزار 

نشد. آخرين بازي رسمي كه ما انجام داديم، اسفندماه سال1399 در ليگ بود.
  شــايد به خاطر همين بود كه تيم خيلي هماهنگ به نظر 

نمي  رسيد، به خصوص در دقايق اول خيلي آشفته  بازي مي كرديد.
تيم هاي ما هميشه از نظر آمادگي جســماني در وضعيت پايين تري نسبت به 
ازبك ها بودند. آنها در همين بازي يكپارچه حمله بودند و ســعي مي كرديم از 
فشار حملات شان كم كنيم. طبيعي است كه در اين فشار بازيكن اشتباه كند. 
آنها زود گل خوردند و برايشان باخت سنگين بود و نمي توانستند قبول كنند كه 
مقابل تيمي از ايران شكست بخورند. فشاري كه وارد مي كردند، كار را براي ما 
سخت كرد. با اين حال، توانستيم راه هاي نفوذ را ببنديم. ميانگين سني تيم ما 
20سال است. دوسوم اين تيم بازيكنان بومي سيرجان هستند ولي 11بازيكن از 
تيم جوانان و نوجوانان ايران در تيم ما بازي مي كنند. البته 11بازيكن باتجربه هم 
داريم. افسانه چترنور خانم گل ليگ، شبنم بهشت، مليكا متولي، رقيه جلال نسب، 
زينب عباس پور، هســتي فروزنده و... در تيم ملي بزرگســالان و جوانان بازي 

مي كنند. من از همه آنها راضي هستم.
  تماس تصويري عليرضا جهانبخش قبل از شروع بازي چقدر 

در انگيزه تيم تأثير گذاشت؟
از وقتي به اردن آمده ايم، حمايت همه  جانبه اي از ما شده است. تماس تصويري 
نايب رئيس فدراسيون و شهردار سيرجان خيلي خوب بود ولي از همه مهم تر و 
انگيزشي تر تماس عليرضا جهانبخش بود. تماس كاپيتان تيم ملي در روحيه 

بچه ها خيلي تأثير داشت. در فضاي مجازي هم مردم خيلي از ما حمايت كردند.
   قبل از رفتن تيم به اردن پيش  بيني مي كرديد كه بتوانيد 

مسابقات را به اين خوبي شروع كنيد؟
از زماني كه فوتبال زنان ايران راه اندازي شده است، هيچ تيمي از ايران در هيچ 
رده اي نتوانسته بود تيمي از ازبكستان را شكست دهد. همين چند ماه پيش تيم 
ملي در اوايل اردوهاي آمادگي، 5 بر صفر به ازبكستان باخت. خود من به عنوان 
مربي ملي 4بار مقابل تيم هاي رده هاي مختلف اين كشور قرار گرفته بودم. اما 
اين بار مي دانستيم بايد سبك جديدي از فوتبال را ارائه بدهيم؛ بازي روي زمين، 
تعداد پاس هاي زياد، چرخش توپ، اســتفاده كردن از فضاهاي كناري زمين. 
خوشحالم كه جمعيت زيادي اين بازي را مستقيم )از يوتيوب( ديدند و خيلي 
از كارشناســان فوتبال و همكاران فوتبالي از كيفيت فني بازيكنان شهرداري 

حرف زدند.
  گل زهرا عليزاده خيلي مورد توجه قرار گرفت. تمرين شده 

بود يا اتفاقي اين گل را زد؟
گل زهرا دقيقا تاكتيك تيمي بود. با توجه به پتانسيل و شرايط بازي ازبكستان، 
گل او را برنامه ريزي كرده بوديم. ما از سيستم 3-3-4 استفاده كرديم و كمتر 
تيمي در فوتبال زنان ايران از اين سيســتم اســتفاده مي كند. استفاده از اين 
سيستم هم شجاعت مي خواهد و هم بازيكن ســرعتي. ما عليزاده، چترنور و 
شبنم بهشت را داريم. تيم ملي هميشه، چه زماني كه من مربي بودم چه بقيه، 

با مهاجمان كم تعداد مقابل ازبكستان بازي مي كرد و 
به خاطر همين موقعيت زيادي نداشت اما ما در اين 
بازي 3مهاجم داشتيم. گل اول ما هم تمرين شده 
بود. رقيه موقع زدن گل همان جايي قرار داشت 
كه تمرين كرده بوديم. قبل از بازي هم به بچه ها 
گفته بودم كه نيمه اول قبل از دقيقه25 بايد گل 

بزنيم كه زديم.
  بازي با هندي ها احتمالا راحت تر 

است. بله؟
همه بازي  ها براي ما مهم هســتند. حريف هندي 

مي تواند به اندازه بنيــادكار براي 
ما سخت باشــد. هندي ها ميزبان 
جام ملت هاي آســيا هســتند و 
اين نشــان مي دهد آنهــا دنبال 

ســرمايه گذاري در فوتبــال زنان 
هســتند. تيم گوكولام 3لژيونر از غنا و 

آفريقاي جنوبي دارد و حريف دست و پا بسته اي نيست.

خشم از فيفادي
پاريس از مسي و فدراسيون فوتبال آرژانتين دلخور 
است، رئال از بيل، انگليسي ها از جام ملت هاي آفريقا

امان كلاب اردنشهرداری سيرجان
شنبه ساعت 20:30

خاقاني: كمك كنند مي توانيم به المپيك صعود كنيم
بازيكن جوان استقلال مي گويد آبي ها براي قهرماني در اين فصل هم قسم شده اند؛ او اميدوار به قهرماني با استقلال و 

صعود با تيم ملي اميد است

   به نظرت طلســم صعود به المپيك 
بالاخره مي شكند و تيم ملي اميد مي تواند بعداز 

چند دهه به المپيك صعود كند؟
كار بسيار دشــواري خواهد بود اما اگر روي تيم اميد 
سرمايه گذاري كنند و كمك هايي كه لازم است انجام 
شــود، مي توانيم صعود كنيم. اين تيم اميد پتانسيل 

خوبي دارد.
   از عملكرد خودت در تيم ملي اميد 

راضي بودي؟
در اين ارتباط مربيان بايد نظر بدهند. اما خودم تمام 
تلاشم را انجام دادم كه بهترين عملكرد را داشته باشم. 
با اين حال اميدوارم در مرحله بعد بيشتر به تيم ملي 

اميد كمك كنم.
   هم در فصل گذشته و هم در ليگ 
امسال مشخص است كه فرهاد مجيدي به سبك 
بازي ات اعتقاد دارد. به نظر مي رسد توانسته اي 

انتظارات او را برآورده كني.
آقافرهاد لطف دارد. من هم سعي مي كنم با تمام وجود 
برايشان بازي كنم و به عنوان عضو كوچكي از خانواده 
بزرگ اســتقلال در موفقيت هاي تيم نقش داشــته 
باشم. اعتماد كادر فني وظيفه ام را سنگين تر مي كند. 
تمام تلاشم را انجام مي دهم در كنار بازيكنان بزرگ 

استقلال انتظار مربيان را برآورده كنم.
   عملكــرد اســتقلال را در 4بازي 

گذشته ليگ چطور ارزيابي مي كني؟
ما كاملا عملكرد قابل قبولي داشته ايم و مطمئنا بهتر 
از اين هم مي شويم. كسب 3برد و يك تساوي به هيچ 
وجه عملكرد بدي نيســت و بســيار هم خوب است. 

ان شاءالله بتوانيم اين روند خوب را بعد از اين 2 هفته 
تعطيلي ليگ ادامه دهيم و درنهايــت بتوانيم به آن 

هدفي كه داريم برسيم.
   اما تساوي مقابل فجرسپاسي باعث 
شد يك سري انتقادات نســبت به عملكرد 
اســتقلال مطرح شــود. اين انتقادات را رد 

مي كني؟
انتقاد كه هميشــه هســت اما براي ارزيابي يك تيم 
نمي توان فقط يك تساوي را درنظر گرفت. مطمئنا ما 
از ابتداي ليگ خوب ظاهر شديم كه توانستيم 3برد و 
فقط يك تساوي كسب كنيم. اين عملكرد قابل دفاع 
است ولي در عين حال ما هر روز داريم تمرين و تلاش 

مي كنيم كه از اين هم بهتر شويم.
   به نظرت اســتقلال شانس كسب 

عنوان قهرماني را دارد؟
صددرصد شانس قهرماني داريم. ما استقلال هستيم 
و هميشــه براي قهرماني تلاش مي كنيم. البته كار 
بسيار سخت است. تيم هاي مدعي زيادي وجود دارد 
كه هزينه هاي هنگفتي هم كرده اند ولي اســتقلال 
هم ازجمله مدعيــان اصلي قهرماني اســت. تمام 
اعضاي كادر فني و بازيكنان هم قسم شده اند كه به 

اين مهم برسند.

محمد زارعي|  سبحان خاقاني ازجمله بازيكنان 
جوان استقلال اســت كه توانسته اعتماد فرهاد 
مجيدي را چه در فصل گذشته و چه در اين فصل 
جلب كند. او در نخستين بازي اين فصل يكي از 
مهره هاي اصلي آبي پوشان بود و 90دقيقه مقابل 
هوادار بازي كرد اما از هفته دوم به اردوي تيم ملي 
اميد ملحق شد و همراه اين تيم به تاجيكستان 
رفت. خاقاني به همراه اميدها با حداكثر امتياز از 
گروه مقدماتي صعود كرد و با دســت پر به ايران 
برگشــت. او در گفت وگو با همشهري از شرايط 

خودش در استقلال و تيم ملي اميد مي گويد.

   از حضور در تيم ملي اميد برايمان بگو.
خوشبختانه شرايط خوبي رقم خورد. شاگردي آقاي 
مهدوي كيا افتخار و تجربه خوبي بود كه از اين بابت 
خوشحال هستم. درنهايت هم توانستيم با يك عملكرد 

قابل قبول به مرحله بعدي صعود كنيم.
   به نظر در تاجيكســتان كار راحتي 

داشتيد. اينطور نيست؟
نه به هيچ وجه. كار واقعا ســخت بــود. تيم هايي كه 
شايد تا چند سال قبل حرفي در فوتبال نداشتند الان 

پيشرفت كرده اند.

مراســم معارفه ژاوي با استقبال هواداران بارســا و شعار آنها عليه 
پاري ســن ژرمن كه مســي را در اختيار دارد برگزار شد. سرمربي 
جديد قول داد به فلسفه فوتبال باشگاه متعهد باشد و فوتبال زيبايي 
به نمايش بگذارد. او بعد از فيفادي چند آزمون سخت دارد؛ داربي 
مقابل اسپانيول، سپس ديدارهاي سخت بنفيكا، ويارئال، رئال بتيس و بايرن مونيخ. فعلا 
همه  چيز براي او فراهم شده. در همان روز اول، رئيس بخش فيزيوتراپي و مربي بدنساز 
بارسا بركنار شدند. آلبرت روكا همزمان با رونالد كومان به عنوان مربي بدنساز كارش را 
آغاز كرده بود. او كه در دوران رايكارد هم همين سمت را داشت، جايش را به ايوان تورس 
و كارلس نوگوئرا داد كه هردو در السد با ژاوي همكاري داشتند. همچنين خوانخو براو 
از رياست بخش فيزيوتراپي بركنار شد و خائومه تورس كه پيش از اين در كادر پزشكي 
تيم فوتبال بارسلونا حضور داشت و 2 سال گذشته را در تيم فوتسال باشگاه بود، بار ديگر 
به جمع كاتالان ها بازگشت. قبلا قرار بود برونا كه هم اكنون در شارجه امارات مشغول 

به كار است در اين سمت منصوب شود.

ورود ژاوي با انتصاب هاي جديد

چرا يووه اين فصل قهرمان مي شود
خرافاتي ها معتقدند كه يوونتوس با وجود نتايــج بدي كه در اين فصل 
گرفته و عملكرد درخشــان ميلان و ناپولي، در اين فصل قهرمان سري آ 
مي شود. در هفته يازدهم فصل 16-2015، يوونتوس از 10 بازي اول تنها 
12 امتياز كسب كرده بود و در رده دوازدهم قرار داشت. اين تيم با شكست 
برابر ساسولو در داربي دلاموله به مصاف تورينو رفت و با گل دقيقه3+90 كوادرادو به 
پيروزي رسيد. يووه در 25هفته بعدي، 24 بازي را برد و با 91 امتياز قهرمان شد. حالا در 
فصل جديد همان شرايط وجود دارد؛ در هفته دوازدهم و در حالي  كه يووه از 11 بازي 
اول تنها 15 امتياز كســب كرده و در رده نهم قرار دارد، پس از باخت به ورونا توانست 
فيورنتينا را با گل دقيقه1+90 خوان كوادرادو ببرد. در هر 2 فصل ماسيمو آلگري روي 

نيمكت يوونتوس قرار داشت.

درحالي كه از نام هاي بزرگي براي هدايت نيوكاسل و جانشيني استيو 
بروس ياد مي شد، نه از زيدان و كونته خبري شد و نه از اوناي امري 
و مربيان متوسط. يك انگليسي 43ســاله به نام ادي هو تا تابستان 
سال2024 هدايت تيم سعودي ها در ليگ برتر را در دست گرفت. 
در روزهاي اخير گمانه زني رسانه ها حتي به نام هايي مثل مايكل امنالو مدير فني اسبق 
چلسي، مارك اوورمارس بازيكن پيشين آرسنال و فرانك مك پارلند هم رسيده بود كه 
ادي هو نسبت به اين نام ها گزينه معقول تري به نظر مي رسد. هو بايد باشگاه ثروتمند 
ليگ را از رده يكي مانده به آخر و با 5 امتياز و بدون برد به سروسامان برساند. نيوكاسل 
پس از اخراج اســتيو بروس در 3بازي اخير با هدايت موقت گريم جونز به ميدان رفته 
بود . هو مدتي طولاني در بورنموث مربيگري كرد و از 2012 تا 2020 هدايت اين تيم 
را برعهده داشت. بورنموثي ها با اين سرمربي از سطح چهارم فوتبال انگلستان به ليگ 
برتر صعود كردند و 5 فصل در ليگ برتر ماندند. از سقوط بورنموث به ليگ چمپيونشيپ 
تا امروز ادي هو تيمي نداشت. او 190بازي ســابقه سرمربيگري دارد كه 91شكست، 
56برد، 43مساوي و نرخ برد 29درصد با ميانگين 1/3گل زده و 1/7گل خورده در هر 

بازي را ثبت كرده كه اين آمار در تيم ضعيفي مثل بورنموث طبيعي و منطقي است.

مربي گمنام براي باشگاه ثروتمند

گوكولام كرالا هندشهرداری سيرجان
چهارشنبه ساعت 17:30
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 با چشم
باز بخر!
 يحيي گل محمدي و فهرستي

  از بازيكنان نه چندان خوب 
كه جذب پرسپوليس شدند
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افقي:
1- نمايشــنامه اي نوشته 

محمد چرمشير- تلخ
2- بســيار زيرك و مكار- 
ســردار قشون اشــكاني- 

مهربان
3- دل آزار كهنــه- فشــار 

روحي- تبديل علم به عمل
4- تكدي گري- ترنج- عدل 

و انصاف
5- رنگارنگ- بي نظير

6- پرورش دهنده حيوانات 
اهلي- نوعي طبل- دشمن 

سرسخت
7- صدا- وســيله اي براي 

رديابي هواپيما - انبازان
8- طوقــه چرخ خــودرو- 
اضحي- تمايل زن باردار  عيد 

به برخي خوراكي ها
9- سخن شــمرده- مادر- 

ماندگاري
10- ريشه- سريع تر از راه 
رفتن- انسداد رگ به وسيله 

لخته خون
11- قورباغــه درختــي- 
محفظــه چند كشــويي 

لوازم
12- قصر- زيبــا و جذاب- 

تهي مغز
13- تخم مــرغ عســلي- 

بيماري زردي- مادر لر

14- بــاز اي... ناز با دل من 
بساز- كالاها- دردناك

15- شهر آســتان حضرت 
عبدالعظيــم)ع(- تصنيفي 
زيبــا و مانــدگار ســاخته 

علي اكبر شيدا

  

عمودي:
1- كمــك داور فوتبــال- 

معزول
2- داخل شدن- ادويه پيتزا- 
از طرح هاي شناخته شــده 

فرش دستباف ايراني
3- دو يــار هم قد- ايده آل- 

جاي تنگ و تاريك
4- حاصل تأثير چند عامل- 
پنيــر محبــوب هلندي- 

قيمت
5- كشــيدني مضر- مقابل 

بردن
6- وجود دارد- زين و برگ 

اسب- رفيق آذري
7- دانشگاهي در فرانسه- 

نجار- چاه عميق
8- مســيحي- روشــن و 

درخشان- بصيرت
9- نفــــــس خـستـــه- 
آزاديخــواه- نوعــي پارچه 

ضخيم

10- بســيار ضعيــف و لاغــر- 
بي چيز- سوگند

11- نويسندگي- به درستي كه
12- كاســه گردان- از رهبــران 
جنبش استقلال هند- شهري در 

استان فارس
13- سخنان مضحك مي گويد- 

صفحه كليد كامپيوتر- نت ششم
14- گذرگاه- دست  كم- سخنور

15- حادثه، ماجرا- معادل فارسي 
15اي ميل

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4067
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.
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اجيبيدناتسداد
مركازمرقيرسور
لابشكيورازهاخ
ويسومدنسپمعنت
كشرسونورويزا
ايسيعشوتريبن
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هاناهريرهدود
رادنماميبوجو
زيخهنكسكنياا
نريابفتاهربز
جلاكوگارراديد
ينساكولجروجره
رداربدتممرضحم

هناهلباهقياضم

جلال حسيني روزهاي پرفراز و فرودي را در پرسپوليس پشت سر مي گذارد. 
او فصل گذشته را به عنوان يكي از مدافعان فيكس تيم شروع كرد و علاوه بر 
بخشيدن استحكام به ساختار دفاعي پرسپوليس، آماري بي نظير در گلزني به 
جا گذاشت. با اين حال اواخر فصل يحيي گل محمدي او را نيمكت نشين كرد و 
از زوج محمدحسين كنعاني زادگان و فرشاد فرجي در قلب خط دفاعي استفاده 
كرد. با جدايي كنعاني، يحيي كه علي نعمتي و عليرضــا ابراهيمي را در اين 
پست جذب كرده بود، فصل را با زوج جلال و فرجي شروع كرد، اما عدم ثبت 
كلين شيت در هيچ كدام از 4 بازي آسيايي و ليگي اول، باعث شد گل محمدي 
در ديدار با گل گهر سيرجان حســيني را روي نيمكت بنشاند. او در نيمه اول 
اين بازي از دفاع خطي3 نفره متشــكل از فرجي، نعمتي و ابراهيمي استفاده 

كرد، اما از آغاز نيمه دوم با خروج ابراهيمي، به سيستم دفاع 4 نفره برگشت.
بي گمان مربي مختار است هر بازيكني را كه صلاح مي داند در تركيب تيمش 
مورد استفاده قرار بدهد، اما نيمكت نشيني حسيني در اين مقطع باعث شده 
اين تصور به وجود بيايد كه او مقصر گل هاي خورده سرخپوشان در مسابقات 
قبلي بوده اســت. اين اتفاق در حالي رخ مي دهد كه به ندرت مي توان اشتباه 
فاحشي از كاپيتان پرسپوليس به ياد آورد. در حقيقت كادرفني پرسپوليس بايد 
دليل اين افت را در ساير تغييرات مثل جدايي احمد نوراللهي و كنعاني زادگان 
جست وجو كند، وگرنه شكستن همه كاســه و كوزه ها بر سر جلال حسيني، 
بهترين راه حل ممكن نيست. جلال هنوز هم در زمره بهترين مدافعان ليگ 

برتر به شمار مي آيد و شايد عدم استفاده از او فرصت سوزي باشد.

جرم جلال چيست؟
در مورد نيمكت نشيني غيرمنتظره كاپيتان پرسپوليس

در تمام دنيا ممكن است مربيان خريدهاي ضعيف و ناموفق 
داشته باشــند. هيچ اســتثنايي در اين مورد وجود ندارد. 
يعني امكان نــدارد تمام بازيكناني كه يــك مربي جذب 
مي كند، صددرصد موفق باشــند. در خود پرسپوليس هم 
برانكو ايوانكوويچ كه امروز تبديل به اسطوره و افسانه شده، 
خريدهاي ناموفقي انجام داده بــود؛ از دوقلوهاي معروف 
اوكرايني تا سامان نريمان جهان و محمدامين آرام طبع كه 
امروز كسي نمي داند كجاســت و چه مي كند! اين موضوع 
طبيعتا در مورد يحيي گل محمدي هم مصداق دارد و نبايد 
بر او سخت گرفت، اما نكته اينجاســت كه كم كم سياهه 
خريدهاي ناكام سرمربي پرسپوليس از فهرست خريدهاي 

موفق او درازتر مي شود.

  از دهقاني تا جواناني كه بازي نمي كنند
رضا دهقاني وينگر ســابق نســاجي، ابتداي فصل جذب 
پرسپوليس شــد. باشــگاه در حالي او را گرفت كه تيم در 
پست دهقاني با ترافيك شــديد مواجه بود. درنهايت هم 
اين بازيكن بدون تســت شــدن بعد از فقط 4 هفته جدا 
شــد و رفت. دهقاني را بايد آخرين خريد ناموفق و بدون 
فلســفه گل محمدي بدانيم. همين حالا نفرات ديگري در 
پرسپوليس توپ مي زنند كه توســط اين سرمربي جذب 
شدند، اما فرصت بازي پيدا نكردند. مثلا فرض كنيد علي 
شــجاعي يا مهدي مهدي خاني اگر جذب نمي شدند چه 
اتفاقي رخ مي داد؟ محمد شــريفي هم ديگر بازيكن جوان 
پرسپوليس است كه به ندرت از سوي گل محمدي به بازي 

گرفته مي شود. به اين فهرســت بايد آرمان رمضاني را هم 
اضافه كرد كه يكي از عجيب ترين بازيكنان جذب شــده از 
سوي يحيي بود و پس از نيم فصل از پرسپوليس جدا شد. 
در ليگ نوزدهم هم در خط حمله 2 مهاجم خارجي با تأييد 
گل محمدي پرسپوليســي شــدند كه هيچ كدام عملكرد 
چندان خوبي نداشتند. اوســاگونا كيفيت كافي نداشت و 
استوكس هم به خاطر حواشــي معروفش يك ضربه مالي 

بزرگ به باشگاه زد و رفت.

   معماي اسدي
آيا رضا اســدي تبديل به گران قيمت ترين خريد ناموفق 
يحيي گل محمدي در پرسپوليس خواهد شد؟ هنوز براي 
قضاوت زود است. اين روزها از هافبك دفاعي سابق تراكتور 
و سن پولتن اتريش خيلي انتقاد مي شود، اما شايد اسدي 
در ادامه راه كيفيت بهتري پيدا كنــد. همان زمان جذب 
اين بازيكن هم خيلي ها گفتند او يك ســال اســت بازي 
نكرده و شايد اســتخدامش با اين همه هزينه و مذاكره و 
چانه زني به صرفه نباشــد. با تمام اين تفاسير اما هنوز بايد 
منتظر بمانيم و ببينيم اســدي در پرسپوليس راه مي افتد 
يا نه. با ايــن حال به تدريج حساســيت ها روي خريدهاي 
گل محمدي بالا گرفته و به نوعي چوب خط او در حال پر 
شدن اســت. بنابراين 2 بازيكن تاجيكستاني جديد كه به 
جمع سرخپوشان ملحق مي شوند، بايد كيفيت و بازدهي 
لازم را داشته باشند، وگرنه سرمربي پرسپوليس با انتقادات 

زيادي مواجه خواهد شد.

عكس خبر

 حالا قدوس با دعوت نشدن طارمي اميد زيادي براي 
حضور در تركيب اصلي تيم ملي دارد. سامان كه 
پس از يك پاس گل در ليگ جزيره خــودش را به بيروت 
رسانده، در تمرينات آمادگي اش را به رخ سايرين مي كشد.

 اين هم يكي ديگر از مهاجمان تيم ملي كه در تلاش 
است با نشان دادن آمادگي اش به تركيب اصلي برسد 
و جاي طارمي را بگيرد. كريم انصاري فرد يكي از كاپيتان هاي 

تيم ملي است كه بيشتر به عنوان ذخيره به ميدان مي رود.

 اين هم از شــوخي هاي هميشــگي شــجاع و 
كنعاني زادگان در تيم ملي كه در بيروت هم ادامه دارد. 
مثل اينكه قدوس در اين صحنه هم مي خواهد توپ را بگيرد و 

توانايي هايش را به اسكوچيچ نشان دهد و فيكس شود!

     عكس ها| سعيد زارعيان|
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  همسان سازي  درصد جانبازي براساس حضور در جبهه اجرايي شود
از مسئولان بنياد شهيد و امور ايثارگران تقاضا داريم همسان سازي  
درصد جانبازي براساس ميزان حضور در جبهه يا اسارت اجرايي شود 
تا رزمندگاني كه با شجاعت جلوي دشمنان ايستاده و در عين حال 
از نظر فيزيكي سالم مانده اند و نيز آزادگان عزيزي كه شرايطي شبيه 
به اين دارند بتوانند از مزايا و خدماتي بهره مند شده و در اين شرايط 

شكننده و حساس دلگرم شوند.
علي عباسپور از تهران

  در تويسركان دستگاه آندوسكوپي وجود ندارد
بيمارســتان ها و كلينيك ها در تويســركان خدمات پاراكلينيكي 
محدودي ارائه مي كنند كه در مورد شــهري با جمعيت تويسركان 
واقعا عجيب اســت. در اين شــهر براي انجام آندوسكوپي چاره اي 
جز مراجعه به ملاير يا همدان نداريد كــه هزينه زيادي به بيماران 

تحميل مي كند.
گرداني از تويسركان

   چه كسي مشكل اتوبوس هاي رسالت را حل مي كند
آمد و شد از ونك به رسالت واقعا عذاب آور است. اول اينكه ايستگاه 
اتوبوس در جايي دور از دسترســي عموم قرار دارد و مردم از نيروي 
هوايي، نارمك، تهرانپــارس، فرجام و غيره بايد بــه خيابان هنگام 
مراجعه كنند تا اول خط سوار اتوبوس شــوند. دوم اينكه سرفاصله 
حركت اين اتوبوس ها هر 20دقيقه يك بار اســت درحالي كه مسير 
به خصوص در ساعات اوج تردد بســيار پرتردد است. تقاضا مي شود 
درصورت امكان ايســتگاه را عوض كنند يا حتی الامكان صبح ها در 
ساعات اوج تردد چند اتوبوس در ميدان رسالت به مقصد ونك مسافر 
سوار كنند. نكته بعد اينكه حداقل در ساعات شلوغي سرفاصله حركت 
اتوبوس ها را تغيير دهند و رانندگان را ملزم كنند از سوار كردن چند 
برابر ظرفيت بپرهيزند. در مورد نوســازي و تعويض هم كه خودمان 

مي دانيم امكانش نيست.
فضائلي از رسالت تهران

   فكري براي تغذيه طبقه متوسط و فقير كنند
گراني هاي بي پايان طبقه متوســط را فقير كرده و فقرا را به زير خط 
فقر برده است و كار به جايي رسيده كه اكنون طبقه متوسط هم قادر 
به خريد مواد غذايي ضروري نيست. توقع اين است دغدغه مسئولان 
اين موضوع باشد نه مسائلي كه براي مردم در درجه چندم اولويت هم 

نيست و وقت گذاشتن برايشان بيهوده است.
 محمدرضا از رشت

   پرونده ام در ديوان عدالت اداري يك سال معطل مانده است
حدود يك سال است پرونده رسيدگي به سوابق شغلي و بيمه اي من 
كه كارفرما حق بيمه ام را نپرداخته در ديــوان عدالت اداري معطل 
مانده است. مگر نه اينكه بايد به حق مظلوم رسيدگي شود و مگر نه 
اينكه عدم رسيدگي دادگاه و مشمول زمان شدن بيش از حد در مورد 

پرونده ها خلاف شرع و قانون است؟
فخرتهراني از تهران 

  شهرپاتاوه جايگاه سوخت ندارد
پمپ بنزين پاتاوه كه كار ساخت وســاز آن به پايان رســيده است 
همچنان بدون بهره برداري خــاك مي خورد و نبــود بودجه براي 
پرداخــت هزينه معارضان علت اين موضوع اعلام شــده اســت. از 
مسئولان تقاضا داريم به جبران كوتاهي مسئولان سابق هر چه زودتر 
مشكل اين جايگاه را برطرف كرده و اجازه بدهند مردم از دغدغه پمپ 

بنزين نداشتن راحت شوند.
مرادي از پاتاوه

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

پاسخ مسئولان

تلاش شوراي حل اختلاف 
براي بخشش آرمان 

رايزني ها براي جلب رضايت اولياي دم غزاله و 
نجات آرمان از چوبه دار در شوراي حل اختلاف 

همچنان در جريان است.
بــه گــزارش همشــهري، حجت الاســلام 
والمسلمين هادي صادقي در نشست خبري 
روز سه شنبه  خود با رسانه ها در اين باره گفت: 
پرونده قتل غزاله شكور پرونده اي است كه سير 
طولاني را طي كرده و تمام تلاش نيك خواهان 
اين بوده كــه ضمن احترام به حــق خانواده 
مقتول، براي آرامش اين خانواده تلاش شود 
تا شايد رضايت خاطر به دست آيد و از قصاص 
صرف نظر كنند. اين امر همچنان جريان دارد 
و با هماهنگي دادســتاني تهران و هماهنگي 
ستاد ملي صبر و دبير محترم ستاد صبر و ساير 
خيرخواهان ادامه دارد. اين تلاش ها در جريان 

است و در هفته آينده هم ادامه دارد.
رئيس مركز توسعه شــوراهاي حل اختلاف 
كشــور ادامه داد: فضاي رسانه اي را به سمتي 
نبريم كه به يك طرف موضوع ظلم شود. نبايد 
فشار رواني ايجاد كرد و نبايد به خانواده مقتول 
فشار آورد و بايد با آنها همدردي كنيم. از همه 
افراد خيرخواه خواهش مي كنم تلاش هاي شان 
بدون فشار رواني انجام شود. در اين موارد هم 
اگر صلح اتفاق بيفتد براي خود آنها و جامعه 
بهتر است و ان شاءالله كه پرونده ختم به خير 

شود.
بر اساس اين گزارش، آرمان، پسري كه حالا 
27سال دارد، ســال92 در جريان درگيري با 
دختر مورد علاقه اش، غزاله را به قتل رساند و 
بعد از 2 دور محاكمه، به قصاص محكوم شد. 
او تاكنون دست كم 5مرتبه براي اجراي حكم 
قصاص به قرنطينه منتقل شده و حتي يك بار 
هم پاي چوبه دار رفته، اما هر بار اجراي حكم 
به تعويق افتاده اســت. حالا در شرايطي كه 
حكم، قطعي است تلاش ها براي جلب رضايت 

اولياي دم غزاله ادامه دارد.

همدستي 2كارمند براي 
سرقت 15ميلياردي

2 كارمند شركتي تجاري با ساخت فاكتور و 
حواله هاي جعلي، دست به سرقت 15ميليارد 
تومان گوشي موبايل زدند اما تحقيقات پليس 

دست شان را رو كرد.
به  گزارش همشهري، رسيدگي به اين پرونده از 
اواسط مهرماه امسال با شكايت مدير شركتي 
تجاري كه در زمينه فروش گوشي هاي تلفن 
همراه، فعاليت مي كند آغاز شــد. آنطور كه 
مدير شركت مي گفت: در مدت كوتاهي، تعداد 
زيادي گوشي موبايل بدون مجوز از انبار شركت 
خارج شده بود. ماموران در جريان تحقيقات 
دريافتند كه عاملان اين ســرقت با ســاخت 
فاكتور و حواله هاي جعلي، اين اموال را از انبار 
شــركت خارج كرده  و در بازار فروخته اند؛ اما 
هنوز به درستي مشخص نبود كه در پشت پرده 
اين سرقت ميلياردي چه كساني حضور دارند. 
با اين حال تحقيقات در اين خصوص ادامه پيدا 
كرد تا اينكه كارآگاهــان به 2نفر از كارمندان 
شركت مظنون شدند. شواهد نشان مي داد كه 
اين 2 كارمند با همدستي يكديگر و با استفاده 
از رســيدهاي جعلي، دســت به اين سرقت 
زده اند. به اين ترتيب هر 2متهم دستگير شدند.

سرهنگ سعيد دالوند، رئيس پايگاه يكم پليس 
آگاهي تهران بزرگ در اين باره گفت: متهمان 
با فروش اموال سرقتي، چند ملك به نام خود 
خريده اند و كارشناسان ارزش خسارت وارده 
به شركت را 15ميليارد تومان برآورد كرده اند. 
به گفته ســرهنگ دالوند، متهمان با دستور 
قضايي در بازداشت به سر مي برند و تحقيقات 

تكميلي در اين خصوص ادامه دارد.

پرداخت ديه شرط آزادی از زندان

با اجراي 2طرح رعــد و اقتدار در 
پايتخــت كه با همــكاري پليس انتظامي

پيشگيري و امنيت اخلاقي تهران 
انجام شده است، 1031مجرم دستگير شدند.

به گزارش همشهري، ســردار حسين رحيمي، 
رئيس پليس تهران درباره دستاوردهاي تازه ترين 
طرح پليس كــه از چند روز قبــل در پايتخت 
اجرا شــد، گفت: اين دو طرح پس از يك ماه كار 
اطلاعاتي بي وقفه همكارانــم با رويكرد مقابله با 
سارقان، مالخران، خرده فروشــان مواد مخدر، 
مزاحمان نواميس و اراذل و اوباش به مرحله اجرا 
درآمد. وي ادامه داد: در طــرح رعد كه در حوزه 

پليس پيشگيري اجرا شــد، بيش از 185پاتوق 
سارقان، مالخران، اراذل و اوباش و فروشندگان 
مواد مخدر هــدف يورش پليس قــرار گرفت و 
633سارق و مالخر دســتگير و 32باند سرقت 
منهدم شــد. رئيس پليــس تهران با اشــاره به 
دســتگيري 29محكوم فراري از زندان در اين 
طرح گفت:  در طرح برخورد با اراذل و اوباش نيز 
كه همزمان با طرح رعد اجرا شد 398نفر از اراذل 
و اوباش توسط پليس دستگير شــدند و از آنها 
26قبضه انواع ســلاح جنگي و شكاري كشف و 
62واحد صنفي متخلف كــه محل تردد و پاتوق 

اراذل و اوباش بود، پلمب شد.

   انتقام بي رحمانه 3برادر از جوان آشنا
مردي، برادرش را كه پسري جوان است در آغوش گرفته و هر دو وارد 
مقر پليس پايتخت، جايي كه مجرمان دستگير شده در طرح اخير 

پليس در آنجا حضور دارند مي شوند. پسر جوان به سختي مي توانست 
حركت كند و به گفته برادرش به دليل ضربه قمه اشرار قطع نخاع شده و 

نمي تواند راه برود. اوباشي كه باعث قطع نخاع شدن پسر جوان  شده اند، در 
بين مجرمان دستگير شده هستند. آنها مدتي فراري بودند تا اينكه در تازه ترين 

طرح پليس، توسط مأموران كلانتري تهرانسر دستگير شدند. شاكي ديروز در محوطه 
پليس تهران، وقتي آنها را ديد، فردي كه با قمه زندگي اش را به مرز نابودي كشانده شناسايي كرد و گفت: شب عيد 
قربان بود؛ حدود 3 ماه قبل. آن شب به همراه برادرانم از خانه عمويم خارج شديم تا به خانه خودمان برگرديم. رفته 
بوديم عيد ديدني كه پس از پايان مراسم و تمام شدن مهماني آنجا را ترك كرديم. حوالي خيابان تهرانسر بوديم 
كه ناگهان 3خودروي پرايد مقابل ما پيچيدند و سد راهمان شدند. حدود 10، 15نفري بودند كه بيشتر آنها چاقو 
و قمه داشتند. چند نفرشان را مي شناختم. از همشهريان و آشنايانم بودند. برخي از آنها به جان برادرانم افتادند 
و آنها را با چاقو زخمي كردند. يكي از آنها نيز به طرف من آمد و با قمه ضربه هولناكي به كمرم زد. از شدت 
درد و خونريزي از حال رفتم. چشمانم را كه باز كردم در بيمارستان بودم اما هنوز خبر نداشتم كه چه بلايي بر 
سرم آمده است. سراغ برادرانم را گرفتم كه خوشبختانه خطر از بيخ گوش آنها گذشته بود و حالشان خوب 
بود. چند روز بعد از آن بود كه از پزشكان شنيدم ضربه قمه اي كه به كمرم وارد شده بود چنان شديد بود كه مرا 
قطع نخاع كرده است. مرد جوان گفت: من كه تا قبل از اين از صبح تا شب براي تامين هزينه زندگي كار مي كردم، 
حالا خانه نشين شده ام و درخواستم اين است كه افراد دستگير شده به اشد مجازات برسند. اما انگيزه متهمان 

براي حمله هولناك به اين پسر جوان چه بود؟ متهم اصلي در گفت وگو با همشهري درباره اين حادثه مي گويد.

شاكي را مي شناختيد؟
بله. او از آشنايان و همشهريانمان است. نسبت دور فاميلي داريم.

شاكي مي گويد هيچ مشكلي با شما نداشتند پس انگيزه تان از حمله بي رحمانه به او و برادرانش چه بود؟
قصدمان انتقام جويي بود اما نمي خواستيم او قطع نخاع شود. او را كه در اين شرايط مي بينيم واقعا ناراحت مي شويم.

چرا مي خواستيد از او انتقام بگيريد؟
شاكي و برادرانش پشت سر ما حرف زده بودند. ما اختلافات خانوادگي داشتيم و چند وقت قبل شاكي و برادرانش به سمت برادرم 

حمله و با چاقو او را زخمي كرده بودند و ما هم قصد داشتيم انتقام بگيريم كه اين اتفاق افتاد.
سابقه داريد؟

چند بار به اتهام درگيري بازداشت و زنداني شده ايم.

   سرقت؛30دقيقه بعد از آزادي از زندان
چند روز پيش مأموران كلانتري حكيميه به دو سرنشين خودروي پرايدي كه پلاك 
آن مخدوش بود و داخلش پر از لوازم خانه بود مشكوك شدند. آنها دستور ايست 
دادند اما مظنونان فرار كردند و پس از چند دقيقه تعقيب و گريز، در نهايت با شليك 
گلوله از سوي پليس، يكي از سارقان كشته و ديگري مصدوم و دستگير شد. سارق 

دستگير شده از جزئيات سرقت هايشان مي گويد: 

همدستت كي بود؟
در زندان با او آشنا شدم. هر دو به اتهام سرقت در زندان و هم سلولي بوديم. وقتي متوجه شديم كه هردو در يك 

روز آزاد مي شويم تصميم گرفتيم كه از اين به بعد باهم سرقت كنيم. در زندان درباره نقشه سرقت هاي جديدمان به توافق 
رسيديم و روزي كه آزاد شديم درست نيم ساعت بعد از آزادي، نخستين سرقت را انجام داديم.

شگردتان چه بود؟
خانه ها را خالي مي كرديم. خانه هايي كه ساكنان آنها در منزل حضور نداشتند. زنگ خانه ها را مي زديم و اگر كسي جواب آيفون را نمي داد كمي منتظر مي مانديم و 

دوباره زنگ مي زديم. اگر باز هم جواب نمي داد، يعني كسي در خانه نبود و با شكستن قفل وارد خانه ها مي شديم و اموال قيمتي را سرقت مي كرديم.
كي از زندان آزاد شديد؟

مهرماه و در اين يك ماه به چند خانه دستبرد زديم كه مدتي بعد آن اتفاق افتاد. 
از روزي بگو كه مأموران تعقيبتان كردند و همدستت كشته شد. چرا فرار كرديد؟

همدستم فرار كرد. او پشت فرمان بود و هرچه به او گفتم توقف كند گوش نكرد. مي گفت عروسي يكي از بستگانش است و اگر دستگير شود و به زندان بيفتد مادرش 
سكته مي كند. مي خواست آبروريزي نشود و در عروسي شركت كند چون اگر دستگير مي شد بايد دوباره به زندان مي رفت. او پس از آزادي به مادرش قول داده 

بود كه ديگر زندان نرود! 
ماموران چند تير هوايي هم شليك كردند، صداي آن را نشنيديد؟

چرا. وقتي صداي تيراندازي را شنيدم وحشت كردم اما همدستم دست بردار نبود. پس از شليك چند گلوله، همدستم تير خورد و ماشين توقف كرد اما من از ترسم با 
پاي پياده به فرار ادامه دادم كه من هم تير خوردم و دستگير شدم. اما باور كنيد كه فرار من بي اختيار و به خاطر ترس بود. وقتي دستگير شدم، فهميدم كه همدستم 

به خاطر گلوله اي كه به او خورده بود، جانش را از دست داده است.

   تصادف صوري براي كلاهبرداري
پسر 19ساله همان روزي كه گواهينامه رانندگي اش را گرفت به يك 
نمايشگاه خودرو رفت و يك پژو206 قسطي خريد اما براي پرداخت 
اقساط نقشه اي عجيب كشــيد. او يكي از مجرمان دستگير شده 

توسط مأموران پليس است.

اتهامت كلاهبرداري است. با چه شگردي، كلاهبرداري 
مي كردي؟

يك ماشين تصادفي قسطي خريدم و بعد با شناسايي راننده خودروهاي مدل 
بالا به سمتشــان مي رفتم و با ايجاد تصادف ساختگي، آنها را سركيسه مي كردم. 

معمولا سوژه هايم را از ميان رانندگان زن انتخاب و نقش بازي مي كردم تا بدون حضور 
پليس، از آنها پول بگيرم.

چند نفر را با اين شگرد به دام انداختي؟
تعدادش را كه يادم نيست اما از افسرپرونده ام شنيدم كه حدود 13نفر شكايت كرده اند.

چطور دستگير شدي؟
يكي از زنان زيرك متوجه نقشه ام شد و به پليس زنگ زد. مأموران دستگيرم كردند و بعد متوجه شدم چند نفر ديگر هم از من 

شكايت كرده بودند.
از هر نفر چقد پول مي گرفتي؟

بستگي داشت از 500هزارتومان تا يك ميليون. ماشيني كه خريده بودم تصادفي و پر از خط و خش بود اما وقتي تصادف ساختگي 
مي كردم، به راننده ها مي گفتم كه همه اين خسارت ها ناشي از تصادف با آنهاست و طوري حرف مي زدم كه يا دلشان بسوزد يا 

بترسند و به من پول بدهند.

   زورگيري با بازي در نقش مسافر
در جريــان طرح رعــد، 2زورگير دســتگير 
شدند كه در نقش مسافر، خودروها را سرقت 
مي كردند. هردو سابقه دار هستند متهم اصلي 

از شگردشان براي سرقت مي گويد.

با چه شگردي سرقت مي كرديد؟
پيشــنهاد كرايه بالا به راننده هاي مسافركش مي داديم 

و آنها قبول مي كردند. ســوار ماشين شان مي شديم و در بين 
راه چاقويي روي پهلو يا گردن آنها مي گذاشتيم و تهديد مي كرديم 

كه اگر توقف نكند و از ماشين پياده نشــود جانش را مي گيريم. راننده بيچاره 
هم وحشــت زده توقف مي كرد و ما آنها را به بيرون از ماشين پرتاب كرده و خودرو را سرقت 

مي كرديم.
با خودروهاي سرقتي چه مي كرديد؟

چند روزي با آن مي گشتيم و بعد تمام وسايل آن را سرقت كرده و ماشين را كنار خيابان رها 
مي كرديم.

انگيزه تان چه بود؟
يك ماه بود كه از زندان آزاد شده بوديم و جايي به ما كار نمي دادند. تنها راهمان سرقت بود. از 
سوي ديگر من اعتياد به هروئين و شيشه دارم. ناچار بودم براي تامين هزينه مواد سرقت كنم.

اين همه اثر زخم كه روي صورت و دستانت است به خاطر چيست؟
خودزني مي كنم. تمام بدنم پر است از آثار چاقو. دليلش شايد برايتان عجيب باشد اما هر وقت 
شيشه مي كشم صدايي به من دســتور مي دهد كه كاري عجيب انجام بده. اكثر اوقات دچار 
توهم مي شــوم و صدايي به من مي گويد با چاقو به خودت آسيب بزن و آنقدر در گوشم تكرار 

مي كند كه ناچار مي شوم انجام بدهم.

برخي از مجرمان دستگير شده در طرح پليس از جرائم عجيبي مي گويند كه رقم زده اند

 از كلاهبرداري با تصادف صوري
 تا سرقت نيم ساعت پس از آزادي

 فروش سبدي و جعبه اي ميوه در ميادين تره بار منع قانوني ندارد
روابط عمومي ســازمان ميادين ميوه و تره بار شهرداري تهران پيرو 
چاپ پيام مردمي با عنوان فروش ميوه سفارشي در بازار ميوه و تره بار 

اختياريه در ستون با مردم روز 28مهرماه پاسخ داده است: 
فروش سبدي، جعبه اي و كارتني ميوه در ميادين و بازارهاي 

ميوه و تره بار در پاسخ به درخواست مشتريان و در راستاي 1
تأمين تقاضاي شهروندان صورت مي گيرد و منع قانوني ندارد.

امكان دستچين كردن محصول توسط مشتريان و كنترل 
استانداردهاي كيفي محصولاتي كه در ميادين و بازارهاي 2

ميوه و تره بار عرضه مي شــوند، اين فرصت را براي عموم شهروندان 
فراهم مي آورد تا هنگام مراجعه بــه اين مراكز، محصولات مورد نياز 
خود را مطابق ســليقه و به ميزان مورد نياز خود، تهيه و خريداري 
نمايند؛ امكاني كه در خريد ســبدي، جعبه اي و كارتني محصولات 

براي عموم مراجعه كنندگان وجود ندارد.
كمك كارگــران غرفه ها بــه مراجعه كننــدگان در انتقال 

محصولات خريداري شده تا محل پارك و خودروي مشتريان 3
طي ســال هاي اخير در قالب طرح »هميار مشــتري« در ميادين و 
بازارهاي ميــوه و تره بار به اجرا درآمده و شــهروندان درصورت نياز 

مي توانند از اين خدمت بهره مند شوند.
ضمن تقدير و تشكر از توجه و حساسيت اين شهروند عزيز 

نسبت به مسائل ميادين و بازارهاي ميوه و تره بار و موضوع 4
مطروحه، ايشان مي توانند براي دريافت توضيحات بيشتر به رئيس 

بازار ميوه و تره بار اختياريه مراجعه نمايند.
همچنين، شهروندان محترم مي توانند نظرات، پيشنهادها و انتقادات 
خود را علاوه بر رسانه ها، از طريق شماره تلفن 1888به سامانه نظارت 

همگاني سازمان بازرسي شهرداري تهران نيز اعلام فرمايند.

سرايدار ساختمان كه در جريان درگيري با تعميركار 
آسانسور باعث مرگ او شــده بود هرچند از اتهام قتل 
عمدي تبرئه شد اما به دليل عدم توانايي در پرداخت 
80ميليــون تومان مابقي مبلغ ديه، در زندان به ســر 
مي برد و خانواده اش از خيرين بــراي آزادي او كمك 

خواسته اند.
به گزارش همشهري، 28اسفندماه سال95 در جريان 
يك درگيري در ســاختماني واقع در غرب تهران يك 
تعميركار آسانســور به قتل رســيد. ماجرا از اين قرار 
بود كه مقتول كه 36سال داشت و آن روز براي تعمير 
آسانسور به اين ساختمان رفته بود، در آنجا با سرايدار 
33ساله درگير شــد و به دليل ضربه اي كه با چاقو به 

پايش اصابت كرده بود، جانش را از دست داد.
به دنبال اين جنايت با دستور قاضي محسن مديرروستا، 
بازپرس وقت دادسراي جنايي تهران سرايدار ساختمان 
بازداشت شد. او در بازجويي ها گفت: آن روز تعميركار 
آسانسور به ساختمان آمد. كارش طول كشيد و به او 
ناهار دادم و حتي برايش چاي بــردم. زماني كه قصد 
رفتن داشــت به او گفتم پيچ پنلي كــه داخل كابين 
آسانسور باز كرده را ببندد، چون ممكن بود خطرناك 
باشد. اما او اصلا به حرف من توجهي نكرد و جروبحثمان 
شد. او همچنان از بستن پيچ پنل خودداري مي كرد كه 

با هم درگير شديم و من با چوب او را زدم.
متهم ادامه داد: به اتاق سرايداري رفتم كه مرد تعميركار 

ناگهان به شيشــه ضربه اي زد و شيشه شكست و زن 
و بچه ام وحشــت كردند. من كه  عصباني شده بودم 
به دنبالش رفتــم. مقابل در ورودي ســاختمان با هم 
درگير شديم و من هلش دادم كه ناگهان چاقويي كه در 
دست خودش بود به پايش برخورد كرد و زخمي شد.  

مردي كه نهم آبان  ماه هنگامی كه در حياط خانه شان، مورد اصابت صاعقه  
قرار گرفته و دچار سوختگي شــده بود، پس از چند روز جدال با مرگ در 

بيمارستان جان باخت.
به گزارش همشهري، صبح نهم آبان ماه، زماني كه آسمان روستاي نليوان 
شهرستان اشنويه در اســتان آذربايجان غربي پوشيده از ابر شده بود، مرد 
40ساله اي به نام احمد به حياط خانه رفت و سرگرم انجام كارهاي روزمره 
بود كه ناگهان برق شديدي آسمان را پر كرد و صاعقه اي وحشتناك با اين 

مرد اصابت و او را نقش بر زمين  كرد. به دنبــال اين حادثه، احمد كه دچار 
سوختگي شده بود توسط خانواده اش به بيمارستان منتقل شد و تحت درمان 
قرار گرفت. او چند روز در بيمارستان بستري بود و هر چند در روزهاي اوليه 
به نظر مي رسيد كه حالش رو به بهبودي است، اما در نهايت دوشنبه گذشته 
از بيمارستان خبر رسيد كه وي جانش را از دست داده است. مرد 40ساله 
درحالي بر اثر اصابت صاعقه جان باخت كه برادرش نيز 2روز پيش از او، بر 

اثر ابتلا به كرونا جان باخته بود.

متهم به قتل در ادامه صحنه قتل را بازســازي كرد و 
مدعي شــد قصدي براي به قتل رســاندن تعميركار 
آسانسور نداشــته اســت. با اين حال پرونده با صدور 
كيفرخواســت به دادگاه كيفري يك اســتان تهران 
فرستاده شد. مدتي بعد متهم در دادگاه محاكمه شد. 
او در جلسه محاكمه در دفاع از خودش گفت: باور كنيد 
من قصد آسيب زدن به متوفي را نداشتم  و همه  چيز در 
يك لحظه اتفاق افتاد. در اين درگيري من هيچ چاقو 
يا وسيله اي كه بخواهم با آن به متوفي آسيبي برسانم 
در دست نداشتم. من فقط او را هل دادم و چاقويي كه 
در دست متوفي بود به پايش برخورد كرد و اين حادثه 
اتفاق افتاد. حالا مدت هاست كه به خاطر اين اتفاق، دور 
از زن و بچه ام در زندان هستم و نمي دانم چه سرنوشتي 
در انتظارم است. در پي دفاعيات متهم قضات دادگاه به 
بررسي شواهد و مدارك به دست آمده پرداختند و به اين 
نتيجه رسيدند كه عمل متهم در اين پرونده از مصاديق 
دفاع مشروع است و او مرتكب قتل عمد نشده است. 

چراكه شواهد نشان مي داد او چاقو در دست نداشته و 
متوفي با ضربه چاقويي كه در دست خودش بوده جان 
باخته است. به اين ترتيب مرد سرايدار از اتهام قتل عمد 
تبرئه اما به پرداخت ديه كامل يك مرد مســلمان به 
اولياي دم محكوم شد. اين رأي در ادامه در شعبه هفتم 
ديوان عالي كشــور تأييد و قطعي شد. با قطعي شدن 
حكم دادگاه پرونده براي اجراي حكم به شــعبه سوم 
دادسراي امور جنايي تهران فرستاده شد و مرد سرايدار 
بايد 480ميليون تومان به اولياي دم مقتول پرداخت 

مي كرد تا از زندان آزاد شود.
او با كمك اعضاي خانواده اش و پــس از فروش همه 
دارايي خــودش و نزديكانش توانســت 400ميليون 
تومان فراهم كند اما تهيه 80ميليون باقيمانده برايش 
امكان نداشت. در اين شــرايط او همچنان در زندان 
به ســر مي برد و خانواده اش از خيريــن و افرادي كه 
توانايي مالي دارند درخواست كرده اند براي نجات مرد 

سرايدار به آنها كمك كنند. 

برخورد مرگبار صاعقه در وسط حياط

سرايدار جوان هرچند از اتهام قتل عمد تبرئه شد اما به خاطر 80ميليون تومان همچنان در زندان است
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یك ماه پس از اكران»زمانی برای مردن نیســت« این فیلم از دیروز 
در سرویس ها و پلتفرم های اینترنتی، به بهای 19.9دلار در دسترس 
تماشــاگران قرار گرفت. »زمانی برای مردن نیست«، كه بیســت و پنجمین فیلم از سری 
فیلم های جیمز باند و آخرین فیلم باند با بازی دنیل كریگ محســوب می شــود، اگر ركورد 
 فروش فیلم »انتقام گیرندگان: پایان بازی«، در گیشه را از آن خود كند، می تواند لقب پنجمین
پر فروش ترین فیلم تاریخ بریتانیا را به خود اختصاص دهد. براســاس آخرین آمارها، »زمانی 
برای مردن نیست«كه با بودجه ۲۵۰ تا ۳۰۰میلیون دلاری ساخته شده با اینکه یك ماه از اكرانش 
می گذرد، تاكنون 11۷میلیون و ۳۰۰هزار دلار در گیشه سینماهای بریتانیا فروش كرده است. این 
فیلم تا پایان نیمه اول ماه مهر نیز ۵6میلیون دلار در گیشه سینماهای آمریکا فروش كرده بود.  
به بهانه اكران اینترنتی فیلم »زمانی برای مردن نیست«، به پرفروش ترین فیلم های هركدام از 

بازیگران فیلم های جیمز باند، پرداخته ایم.

آخرین باند روی نت
پرفروش ترین فیلم های بازیگران نقش جیمزباند

مهدی سحابی دوره های كاری مختلفی 
را تجربه كرد و آثار متنوعی از خود به  جا گذاشت. 
در این نمایشــگاه چه آثاری از سحابی به نمایش 

درآمده است؟ 
مرحوم ســحابی هنرمندی بود كــه دوره های كاری 
مختلفی داشــت. ایشــان از ابتدایی كه كار هنری را 
شــروع كرد تا پایان عمرش به خلق آثار هنری ادامه 
داد و اینطور نبود كه دوره های كاری اش به پایان برسد. 
در واقع این دوره ها در هم ادغام شده و ادامه دار بوده 
است. به همین دلیل مجبور شدیم كتاب را براساس 
دوره های كاری تقسیم كنیم و نه سیر تاریخی. 14دوره 
كاری برای ایشان درنظر گرفتیم و مجموعه آثارشان 
را براســاس این 14دوره از هم متمایز كردیم. البته 
همه عكس های ایشان را در كنار هم قرار دادیم، چه 
عكس های مســتند، چه عكس هــای طبیعت و چه 
فتومونتاژهایشان را. »ماشین قراضه ها« كه نخستین 
نمایشگاه انفرادی ایشان بود باز تقسیم بندی خودش 
را داشت؛  »ماشــین قراضه ها با فیگورها«، »ماشین 
قراضه ها با پازل« و »ماشین قراضه ها با شمایل ها« كه 

این آخری تا به حال دیده نشده و نخستین باری 
اســت كه به نمایش عمومی درمی آید. در 
انتخاب آثار برای نمایش در موزه طبیعتا با 
توجه به معماری و فضای موزه كار چیدمان 

را انجام دادیم تــا مخاطب به این نكته 
برسد كه سحابی هنرمندی بوده 
كه نگاه خاص خودش را داشــته 
است. اما در كتاب، دست مان برای 

چاپ آثار بازتر بود.

در  استیتمنت های 
كنار هر اثر كه دارای QRكد هم 
هستند چه اطلاعاتی در اختیار 

بازدیدكنندگان می گذارد؟
اســتیتمنت های روی دیوارها از 

كتاب »در جست وجوی زمان ازدست رفته« انتخاب 
شده است. ویژگی این استیتمنت ها مشخص كردن 
ارتباط میان ادبیات و هنر در كار ســحابی است. البته 
صرفا به این استیتمنت ها كه ممكن است برای مخاطب 
عام كاملا قابل درك نباشد بسنده نكرده ایم و با اسكن 
QRكدهای روی هر اســتیتمنت  بازدیدكنندگان 
اطلاعات بیشــتری درباره هر اثر به دســت می آورند. 
حتی در دیــوار ادبی، با اســكنQRكد صدای خود 
مرحوم سحابی پخش می شود كه درباره ترجمه »در 
جست وجوی زمان ازدست رفته« توضیحاتی می دهد 
و به مخاطب كمك می كند تا بیشتر با این اثر آشنا شود.
علی اصغر قره باغــی، منتقد هنری، 
نقاشی ســحابی را برخلاف اغلب آثار مدرن كه 
تراژیك هستند، شــادی بخش می  داند و آن را 
»هنر تازه شادمانی« یا »هنر شادمانی تازه« وصف 
می كند كه سرنخی است برای رهایی از هزارتوی 
درد و مصیبت، آن هم با نگریستن به افقی فراسوی 
درد و رنج انسانی. با این تعبیر از نقاشی سحابی 

موافق هستید؟
طنز و شوخ وشنگی در آثار سحابی هست، همان طور 
كه جسارت اســتفاده از مواد دورریختنی برای 
خلق مجسمه هایش را دارد. این شوخ وشنگی 
باعث می شــود كــه نقاشــی های ســحابی 
با مخاطب عام بدون واســطه ارتبــاط برقرار 
كند. در این چند روزی كه در نمایشــگاه 
بوده ام و واكنــش بازدیدكنندگان را 
دیده ام، حس كــرده ام كه مخاطب 
در برخــورد با این همــه رنگ در 
نقاشــی های ماشــین قراضه ها، 
صورتك ها و حتــی در مواجهه با 
مجسمه های پرنده ها و عكس های 
سحابی همان شعف كودكانه ای را 
حس می كند كه هنرمند خواسته با 
او به اشتراك بگذارد. در واقع هنرمند 

موفق می شود شعف كودكانه اش را با مخاطب قسمت 
كند. بازدیدكننده نمایشگاه وقتی به قسمت فیگورها 
می رسد، می فهمد كه سحابی نقاش چیره دستی بوده 
و دست ها و صورت ها را درســت می كشیده و كارش 
اشكال طرحی نداشته است. ما مخاطب را در موزه از 
مسیری عبور داده ایم كه متوجه قدرت و توان هنرمند 
شود. شادی موجود در كار سحابی نشانه بی دانشی او 
نبوده بلكه تعمدی بوده و دانش و شناختی پشت آن 
بوده اســت. به همین دلیل با این تعبیر از كار سحابی 

موافقم.
عکس های سحابی از روزهای انقلاب 

چه ویژگی ای دارند؟
از انتهای گالــری6 و ابتــدای گالــری7 در موزه به 
عكس های انقلاب ســحابی اختصاص دارد و نشــان 
می دهد كه او در بطن انقلاب بوده اســت. برای مثال، 
عكســی كه از امام خمینی)ره( گرفته نشان می دهد 
در چه فاصله نزدیكی از ایشان قرار داشته كه توانسته 
چنین عكسی بگیرد. مجموعه عكس های سحابی از 
انقلاب قبلا هرگز نمایش داده نشده است و ما با كمك 

خانواده شان این عكس ها را آماده كردیم.
برگزاری این نمایشگاه، 1۲سال پس 

از درگذشت سحابی، چه هدفی را دنبال می كند؟
ســحابی خودش خیلی متواضعانه با كارهایش، چه 
ادبی و چه هنری، برخورد كرده است. نقاشی یا عكاسی 
برای ایشان بخشی از زندگی حرفه ای اش بود. سحابی 
با نوشــته هایش نقاشــی می كرد و با نقاشی هایش 
می نوشــت. مدام بین این دو گزینه در حركت بود. او 
سال ها از دنیای ادبی به دنیای تجسمی و برعكس در 
رفت وآمد بود. بعد از 12ســال از فوتش، برگزاری این 
نمایشگاه به نسل های جوان كمك می كند كه ایشان را 
جدا از ترجمه هایش بشناسند و بدانند چقدر اثرگذار و 
سنت شكن بوده است. این نمایشگاه می تواند این اتفاق 
را رقم بزند كه با دیدن دوباره آثار سحابی جایگاه او را در 

هنر معاصر ایران درك كنیم.

گفت وگو با مژده طباطبایی، نمایشگاه گردان نمایشگاه »مروری بر آثار سحابی« 

    نقاشی های سحابی آگاهانه شوخ و شنگ است

نوشتن با نقاشی
نقاشی با نوشتن

آنها كه مهدی سحابی)1۳88-1۳۲۲( را می شناسند، خوب می دانند او فقط 
مترجم آثاری همچون »در جست وجوی زمان ازدست رفته« مارسل پروست 
یا »مرگ قسطی« لویی فردینان سلین نبود. سحابی، علاوه بر ترجمه، نقاشی می كرد، عکس می گرفت و 
مجسمه می ساخت. حتی در دوره ای روزنامه نگاری تمام وقت بود و داستان نویسی را هم تجربه كرد. با این 
حال، در 1۲سالی كه از درگذشت سحابی می گذرد، وجه ادبی فعالیت حرفه ای او پررنگ تر و شناخته شده تر 

از وجه هنری فعالیت هایش بوده است. 
وجه اشتراك فعالیت های ادبی و هنری سحابی را می توان میل او به مکاشفه و نوجویی دانست. وقتی سحابی 
تصمیم به ترجمه »در جست وجوی زمان ازدست رفته« گرفت، این كتاب در ایران - به قول خودش - ناشناس 
بود و تصور اینکه رمانی به این حجم و با این پیچیدگی روایی و زبانی را بتوان به فارسی درآورد، در مخیله 
كمتر كسی می گنجید. البته »در جست وجو...« چنان اثر سترگی است كه حتما پیش از ترجمه سحابی هم 
نامش در ایران به گوش اهلش رسیده بود، ولی این سحابی بود كه ترجمه این اثر را با صرف 1۰سال از عمرش 
عملی كرد. در نقاشی هم سحابی سبك ها و موضوعات مختلف را دستمایه كار قرار می داد و از اینکه فقط 
خودش را تکرار كند پرهیز داشت. از 1۲آبان نمایشگاه »مروری بر آثار سحابی« در موزه هنرهای معاصر 

تهران برگزار شده كه برقراری پیوندی میان آفرینش های ادبی و هنری را هدف خود قرار داده است. 
در كنار این نمایشــگاه، ۲كتاب درباره فعالیت های ادبی و هنری سحابی نیز منتشر شده است. به همین 
مناسبت، با مژده طباطبایی، نمایشگاه گردان نمایشگاه »مروری بر آثار سحابی«، درباره این نمایشگاه و 

فعالیت های مهدی سحابی در هنرهای تجسمی گفت وگو كرده ایم.

 محمدناصر احدی
روزنامه نگار

طنـــز و شوخ وشـــنگی در آثـــار ســـحابی هســـت، همان طـــور 
كـــه جســـارت اســـتفاده از مـــواد دورریختنـــی بـــرای خلـــق 
ــود  ــنگی باعـــث می شـ ــن شوخ وشـ ــمه هایش را دارد. ایـ مجسـ
كـــه نقاشـــی های ســـحابی بـــا مخاطـــب عـــام بـــدون واســـطه 

ارتبـــاط برقـــرار كنـــد

 آرش نهاوندی
مترجم

جشن خانه ســینما كه هر سال در روز 21 شهریور 
مصادف با روز ســینما برگزار می شود، بزرگ ترین 
رویداد ســینمایی غیردولتی اســت كــه در آن 
بهترین های رشته های مختلف سینمایی توسط خود 
اهالی ســینما قضاوت و برگزیده می شوند. اهمیت 
جشن خانه سینما را در مستقل بودنش و برگزاری 
آن توســط نهادی صنفی می دانند كه متخصصان 
و فعالان هر رشــته بهترین های آن رشته را داوری 
می كنند. عده ای از سینماگران معتقدند از آنجا كه 
در جشن خانه ســینما نگاه فنی و تخصصی حاكم 
اســت و از ملاحظات سیاسی خبری نیست، جوایز 
این جشن، ارزنده تر از ســایر جشن های سینمایی 
است. آمیختگی سیاســت دولت ها با خط مشیء 
جشنواره های سینمایی معمولا مسئله ای است كه به 

مذاق بعضی از اهل سینما خوش نمی آید. بر همین 
اساس، جشن خانه سینما برای سینماگران ارزش 
ویژه ای دارد و برگزار نشدنش می تواند لطمه ای بر 

پیكره سینمای ایران تلقی شود.

    مصایب یك جشن

از سال 1376تا 1398، بیســت و یك دوره از این 
جشن برگزار شد، اما شیوع كرونا بر برگزاری دوره 
بیســت و دوم گره ای افكنده كه گویا به این راحتی 
باز نمی شود. 30مهر امســال قرار بود جشن خانه 
ســینما به عدد 22برســد و بعد از2 سال 80فیلم 
ســینمایی كه در این مدت در پلتفرم های نمایش 
آنلاین یا سینماها به نمایش درآمده اند مورد داوری 

قرار بگیرند. مطابق آنچه ایسنا گزارش كرده، امسال 
بنا بود این مراسم به شــكلی متفاوت و حتی بدون 
اینكه نام جشن را داشته باشــد، صرفا برای داوری 
آثار سینمایی 2 ســال قبل و معرفی برگزیده ها در 
30مهرماه برگزار شود كه مشكلاتی ازجمله آنچه 
در موضوع زیرساخت یك بستر مشخص برای تماشا 
و داوری باید فراهم شود، مانع از برگزاری در تاریخ 
اعلامی  شده است، اما آیا هنوز می توان به برگزاری 
این جشن امید داشت و اساســا جشن این دوره را 
باید با چه ســازوكاری برگزار كرد؟ خرداد امسال 
رامین حیدری فاروقی، مستندســاز به ایسنا گفته 
بود: »مفهوم اكران در این ایام بسیار پیچیده است. 

فیلم هایی به وقت خود اكران نشــدند، به شــكل 
دوپاره اكران شــدند، تعدادی اصلًا اكران نشدند، 
شكل نمایش و عرضه آثار متفاوت بوده است، سال 
گذشــته داوری رخ نداد و تعداد آثاری كه باید در 
كنار هم داوری شــوند و مربوط به 2 دوره هستند 
مسئله خیلی مهمی اســت. چه باید كرد؟ اگر اینها 
داوری نشــوند در آینده باید با حجم زیاد آثار چه 
كرد؟ در آخرین دوره، ما سازوكاری طراحی و اجرا 
كرده بودیم كه اعضای آكادمی در طول ســال و در 
سالن های سینما و همراه تماشاگران، آثار را ببینند، 
اما با همه گیــری بیماری و تعطیلــی و وقفه های 
غیرقابل پیش بینی، حالا ســؤال این است كه اگر 
داوری صورت نگیرد، آیا سزاوار است و می شود قید 
تشــویق كار كســی را زد كه در این ایام در فیلمی 
مشاركت داشته و درخشیده و شاید به این زودی ها 
و به آسانی تكرار نشــود؟ آیا می شود در این اكران 
نامتــوازن از اعضا تقاضــای داوری دقیق و صحیح 
و كارشناسانه داشــت؟ آیا می شــود در پلتفرم ها 
شرایطی برای تماشــای آثار و داوری آنها به شكل 
مجازی فراهم آورد؟ آیا جشــن را می شود به شكل 
نیمه حضوری برگزار كرد؟« و سؤال دیگری كه مهم 
می نماید این است كه آیا درصورتی كه امسال هم 
جشن خانه سینما برگزار نشود، می توان به برگزاری 

آن در سال های آتی امید داشت؟

   نشانه ای از یك رابطه

با روی كار آمدن دولت ســیزدهم، این سؤال مطرح 
شد كه رابطه اركان دولتی ســینما با خانه سینما كه 
نهادی مستقل اســت چطور خواهد بود و آیا وزارت 
ارشاد و سازمان ســینمایی دولت سیزدهم علاقه ای 
به تعامل با خانه سینما دارند یا خیر؟ محمد خزاعی، 
رئیس سازمان سینمایی، مدتی پیش به طور سرزده 
به خانه ســینما رفت و با هیأت مدیره این نهاد دیدار 
كرد. در این دیدار خزاعی كه خود تهیه كننده سینما 
و یكی از اعضای خانه سینماســت، بیشــتر شنونده 
بود و ترجیح داد مشــكلات مربوط به معیشت، رفاه، 
 امنیت شــغلی، بیمه و ســاماندهی نیازمندی های

سینما را از زبان نمایندگان صنوف مختلف سینمایی 
جویا شود. 

او در این دیدار گفته بود: »باید سعی كنیم در خانواده 
سینما به هم كمك كنیم چون در نهایت همه ما یك 
خانواده هستیم و جدا از بحث معیشت و اقتصاد برای 
هدف های متعالی تر در سینمای ایران تلاش می كنیم. 
باید سعی كنیم مشكل معیشت و منزلت هنرمندان را 
حل كنیم و در این رابطه مقرر شده تا هیأت مدیره خانه 
سینما مكانیسم و طرحی را ارائه دهد كه حل مشكلات 

به صورت سامان مند صورت بگیرد.« 
مشكلات ســینمای ایران در این روزها آنقدر هست 
كه حل مشكلات معیشتی و رفاهی بدنه سینما برای 
رئیس سازمان سینمایی در اولویت باشد. همانطور كه 
تمام جشنواره های سینمایی در این 2 سال كرونایی 
برگزار شده اند و كرونا نتوانسته جلودار آنها باشد، باید 
امیدوار بود كه جشن خانه ســینما هم برگزار شود و 
حیات این جشن مستقل همچنان تداوم یابد. البته از 
این نكته هم نباید غافل شد كه آیا در شرایط   كنونی، 
هیأت مدیره خانه سینما تمایلی به برگزاری این جشن 
دارد یا خیر. چنانچه مسئولان این جشن قصد برگزاری 
آن را نداشته باشند، قاعدتا نمی توان سازمان سینمایی 
را در این میان مقصر دانست. باید دید در روزهای آتی 

چه سرنوشتی برای این جشن رقم می خورد.

جشن معلق
بیست و دومین جشن خانه سینما همچنان در بلاتکلیفی به سر می برد

   روزی دیگر بمیر
   پیرس برازنان

   160 میلیون دلار

2002

»روزی دیگر بمیر« پرفروش ترین فیلم جیمز باند با بازی پیرس برازنان است. در باكس افیس موجو آمار فروش 
جهانی این فیلم در گیشه)به جز آمریكا( بیش از 160میلیون دلار اعلام شده است. براساس آمار سایت یو اس 
ای تودی این فیلم در گیشه سینماهای آمریكا بیش از 254میلیون دلار فروش كرده است. در »روزی دیگر 
بمیر«، جیمز باند با یكی از مأموران ســازمان فضایی آمریكا)ناسا( به دنبال فردی می گردند كه هویت مأمور 

007را به سازمان اطلاعاتی كره شمالی لو داده است. آی ام دی بی   به این فیلم از 10امتیاز، 6.1  داده است.

Die
Aother 
Day 

   مون ریكر
   راجر مور

   70 میلیون دلار

1979

»مون ریكــر« پرفروش ترین فیلــم جیمزباند بــا بازی راجر مور اســت. ســایت باكس افیــس موجو آمار 
 فروش جهانی )بــه جز آمریكا(این فیلم را بیش از 70میلیون دلار اعلام كرده اســت. براســاس آمار ســایت
یو اس ای تودی  نیز »مون ریكر« در گیشه سینماهای آمریكا بیش از 270میلیون دلار فروش كرده است. در »مون 
ریكر« چیمز باند به دنبال یافتن رد پایی از فضا پیمای ربوده شده آمریكایی است، منتقدان »مون ریكر« را فیلمی 

توصیف كرده اند كه استانداردهای آن تا حدی از بسیاری از فیلم های جیمزباند بالاتر بوده است. 

Moon
Raker

   گلوله آتشین
    شان كانری

   63 میلیون دلار

1965

»گلوله آتشین« از مشهور ترین فیلم های جیمز باند با نقش آفرینی شان كانری است. براساس آمار سایت باكس 
افیس موجو، »گلوله آتشین« در گیشه سینماهای جهان)به جز آمریكا( بیش از 63میلیون دلار فروش كرده 
است. آمار یو اس ای تودی نیز نشان می دهد كه »گلوله آتشین« با بیش از 477میلیون دلار، پر فروش ترین 
فیلم از سری فیلم های جیمز باند در گیشه سینماهای آمریكا بوده است. به اعتبار منتقدان »گلوله آتشین« 
از تمام عناصریك فیلم جیمز باند، برخوردار است. آی ام دی بی  به این فیلم از 10امتیاز،7   داده است. به نظر 
73درصد از منتقدان سایت روتن تومیتوز نیز فیلم »گلوله آتشین« از بهترین فیلم های جیمز باند بوده است.

Thunder
ball

   روزهای روشن زندگی
   تیموتی دالتون
   51 میلیون دلار

1987

»روزهای روشن زندگی« پر فروش ترین فیلم جیمز باند با بازی تیموتی دالتون است. براساس آمار سایت 
باكس آفیس موجو، فروش جهانی »روزهای روشن زندگی«)به جز آمریكا(، بیش از 51میلیون دلار بوده 
است. سایت یو اس ای تودی نیز آمار فروش این فیلم در گیشه سینماهای آمریكا را بیش از 119میلیون 
دلار اعلام كرده است. در این فیلم دوباره مانند فیلم های اولیه جیمز باند، موضوع جاسوسی در دوران 
جنگ سرد، مورد توجه قرار گرفته است. آی ام دی بی به این فیلم از 10امتیاز، 6.7  داده و 66درصد از 

منتقدان سایت روتن تیومیتوز نیز ارزیابی مثبتی نسبت به این فیلم داشته اند.

The Living
Day 
lights

   در خدمت سرویس مخفی ملکه
   جورج لازنبی

   22 میلیون دلار

1969

تنها فیلم جیمزباند با بازی جورج لازنبی بازیگر استرالیایی بیش از 22میلیون دلار در گیشه جهانی)به جز 
آمریكا( فروش داشته است. براساس آمار سایت یو اس ای تودی، این فیلم، در باكس افیس داخلی آمریكا، 
بیش از 147میلیون دلار فروش داشته است. پس از نخســتین سری كناره گیری شان كانری از بازی در 
فیلم های جیمز باند، جورج لازنبی بازی در این فیلم را می پذیرد. این فیلم از این جهت منحصر به فرد است 

كه برای نخستین بار در آن، تریسی، همسر جیمزباند با نقش آفرینی دایانا ریگ، نشان داده شد.

On Her Majesty's
Secret Service 

   اسكای فال
   دنیل كریگ

   304 میلیون دلار

2012

فیلم »اسكای فال« براساس آمار باكس افیس موجو، در مجموع با فروش بیش از 304میلیون دلار در گیشه 
جهانی)به جز آمریكا(، پرفروش ترین فیلم از سری فیلم های جیمز باند محسوب می شود. سایت یو اس ای 
تودی، آمار فروش این فیلم در گیشه سینماهای آمریكا را بیش از 350میلیون دلار اعلام كرده است. ماموریت 
باند در فیلم »اسكای فال« نجات دنیا نیست، بلكه او در این فیلم ماموریت دارد كشف كند كه چه كسی تمام 
مأموران سرویس جاسوسی خارجی بریتانیا)ام ای 6( را لو داده و در نابودی مقر اصلی ام ای 6نقش داشته است. 

در ام ای دی بی  به این فیلم از 10امتیاز، 7.8  اختصاص داده شده است.
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كیوسك

پناهجویــان  بحــران 
سال هاســت كــه گریبان گزارش 1

دولت هــا و ســازمان های 
بین المللــی را گرفتــه اســت. آژانــس 
UN� )پناهجویان ســازمان ملــل متحد 
HCR( آمــار افــرادی را كــه تــا پایان 
ســال2020 به واســطه تهدید و تعقیب 
قضایی، جنگ، خشونت، نقض حقوق بشر 
و دیگر انواع درگیری ها و ناامنی ها به اجبار 
سكونتگاه خود را به مقصد شهر یا كشوری 
دیگر ترك كرده اند، 82.4میلیون نفر اعلام 
كرده اســت. یعنی در خوش بینانه ترین 
حالت ممكن چیزی بیش از یك درصد از 
جمعیت جهان در این لحظــه در جایی 

به جز وطن خود ساكن هستند.
بر اســاس آمارهــای UNHCR وخامت 
وضعیت بحران پناهجویان از سال2014 
تا به امروز روندی صعودی داشــته است. 
بسیاری از پناهجویان ماه ها و شاید سال ها 
پشت مرزها در انتظار دریافت مجوز ورود 
به كشــور مقصد می مانند و به آوارگانی 
تبدیل می شــوند كه گاه جان خود را در 
مســیر مهاجرت از دست می دهند؛ غافل 
از اینكه در بیشــتر مواقــع قربانی جنگ 
قدرت میــان دولت هــا هســتند. آنچه 
از تابســتان ســال جاری میلادی در مرز 
بلاروس آغاز شده، نمونه ای عینی و آشكار 
از سوءاســتفاده و بهره برداری سیاســی 
از پناهجویان اســت. بــلاروس عامدانه 
پناهجویان را با هدف تهدید اروپا به پشت 
مرزهــای اتحادیه اروپا منتقــل كرده اما 
اقدامات خود را انكار می كند و پناهجویان، 
به تازگی بی خبر از جنگ قدرتی كه مسیر 
آنها را به سوی مرزهای اروپا باز كرده، برای 
عبور از سدی كه میان آنها و لهستان حائل 

شده ، به مرز این كشور یورش برده اند.

 در مــرز بــاروس بــا لهســتان
وضعیت چگونه است؟

صدهــا نفــر از پناهجویانی كــه به امید 
دسترسی به كشــورهای اتحادیه اروپا از 
مســیر بلاروس خود را به پشت مرزهای 
لهستان رسانده اند، روز دوشنبه به سمت 
حصارهای مرز یورش بردند و ســیم های 
خاردار را بریدند. به گــزارش خبرگزاری 
آسوشــیتد پرس، در پی این یورش كه با 
مقابله شــدید نیروهای مرزی لهســتان 
مواجه شــده، بخشــی از حصارهای مرز 
توســط پناهجویــان تخریب شــده ، اما 
نیروهای مرزی لهســتان با ایجاد دیواری 
انســانی مانع از ورود پناهجویان شده اند. 
ورشــو برای كنترل وضعیــت بحرانی در 
مرزهای شرقی كشور، نیروهای امنیتی و 

پلیس بیشتری را به این منطقه اعزام كرده 
اســت. این رویارویی، بحران در مرزهای 

شرقی اتحادیه اروپا را تشدید كرده است.
در پی وقــوع ایــن رویــداد، »ماتئوش 
موراویتســكی« نخســت وزیر لهستان 
نشستی اضطراری برای رسیدگی به این 
بحران تشكیل داد. او اعلام كرد وضعیت 
تحت كنتــرل درآمــده و از پیشــروی 
پناهجویان جلوگیری شده است. تصاویر 
ویدئویــی منتشرشــده در رســانه های 
بلاروس افرادی را نشــان می دهند كه در 
تلاشند از روی شــاخه های درختی كه به 
فنس های مرزی تكیه داده اند، خود را به 
آن ســوی خط مرزی برسانند. همچنین 
تصاویر ویدئویی تأییدنشده نشان می دهند 
نیروهای ارتش بــلاروس پناهجویان را تا 
مرز میان بــلاروس و لهســتان همراهی 
می كنند؛ اتفاقی كه با گفته های پیشــین 

پناهجویان آواره در مــرز همخوانی دارد. 
پناهجویان پیش تر در گزارش های مختلف 
ادعا كرده  بودند كه نیروهای مرزی بلاروس 
پناهجویان را تا لب مرز می آورند و حتی به 
آنها كمك می كنند تــا وارد منطقه صفر 
مرزی شــوند، اما پــس از آن دیگر اجازه 

برگشت به آنها نمی دهند.
همزمان لیتوانی كه با بلاروس و لهستان 
هم مرز اســت، خود را برای وقوع تنشــی 
مشــابه آماده می كند. وزارت كشــور در 
لیتوانی اعلام كرده در حال بررسی اعلام 
وضعیت اضطراری است. فرمانده مرزبانی 
لیتوانی اعلام كرده كــه نیروهای خود را 
برای هر نوع تنش و بحرانــی آماده كرده 
اســت. به گفته »پیوتر مولر« ســخنگوی 
دولت لهستان تعداد پناهجویان پشت مرز 
3 تا 4هزار نفر است و گفته می شود اكثریت 
این پناهجویان از كشورهای عراق، سوریه، 

افغانستان، ایران، كنگو و كامرون هستند. 
به گفته او، احتمال تكرار چنین تنش هایی 
در مرز لهستان بسیار بالاست و حتی ممكن 
است كار به درگیری مسلحانه كشیده شود.

واكنش ها چه بوده است؟
»استانیسلاو زارین« سخنگوی نیروهای 
امنیتی لهســتان در بیانیه ای اعلام كرده 
كه »تلاش های برنامه ریزی شــده« برای 
ورود گسترده پناهجویانی كه بلاروس از 
آنها »به عنوان ابزاری برای حمله به قلمرو 
لهستان« استفاده كرده، آغاز شده است. 
به گفته او این گروه بــزرگ از پناهجویان 
كاملا تحت كنتــرل ارتــش و نیروهای 
اطلاعات بلاروس هســتند. او »الكساندر 
لوكاشــنكو« رئیس جمهور بــلاروس را 
به اقدام بــرای ایجاد ناامنی در لهســتان 
و كشــورهای اتحادیه اروپا متهم كرده و 
گفته است: لوكاشنكو با ایجاد مسیرهای 
مصنوعی مهاجرت و بهره برداری شرورانه 
از پناهجویان سعی دارد در لتونی،  لیتوانی 
و لهســتان ناامنی ایجاد كنــد تا اتحادیه 
اروپا را وادار به حذف تحریم ها علیه رژیم 
مینسك ســازد. از ســویی دیگر »آنتون 
بیشكووسكی« سخنگوی كمیته امنیت 
مرزی بلاروس به آسوشــیتدپرس گفته 
است كه پناهجویان در مرز خواهان احقاق 
حق دریافت پناهندگــی از اتحادیه اروپا 
هســتند. او تأكید كرده این افراد تهدید 
امنیتــی به شــمار نمی روند، امــا دولت 
لهستان برخوردی غیرانسانی و خشونت بار 

با این پناهجویان دارد.
لهستان و دیگر كشورهای اروپایی ازجمله 
آلمان كه مقصد بسیاری از این پناهجویان 
اســت، این بحران را تهدیدی علیه امنیت 
خود می دانند. »استفن سیبرت« سخنگوی 

صدراعظم ســابق آلمان روز دوشــنبه به 
خبرنگاران گفت: رفتار رژیم بلاروس مشابه 
قاچاقچیان انسان است. براساس گزارش 
دویچه وله، »هورست زهوفر« وزیر كشور 
آلمان هم از اعضای اتحادیه خواست تا در 
این بحران كنار یكدیگر بایستند.»اورسلا 
فن درلایــن« رئیس كمیســیون اروپا از 
كشورهای عضو این اتحادیه درخواست كرد 
تا تحریم ها علیه مقامات بلاروس را تشدید 
كنند. بــه گفته او جوزپ بورل، مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا قرار است به 
كشورهایی كه مبدأ این پناهجویان هستند 
ســفر كند تا شــاید بتواند اقدامات دولت 
بلاروس را در مبدأ خنثی كند. فن درلاین 
در بیانیه ای گفته است: مقامات بلاروسی 
بایــد درك كنند كه فشــار واردكردن به 
اتحادیه اروپا به واســطه اســتفاده ابزاری 
كردن از پناهجویان نمی توانــد آنها را به 

اهدافشان برساند.

چرا باروس؟
تصمیم بــه تحریم بــلاروس از ســوی 
اتحادیــه اروپا، زمان انتخابــات جنجالی 
ریاســت جمهوری بلاروس و پــس از آن 
سركوب شدید مخالفان سیاسی و معترضان 
در این كشور اتخاذ شد. پس از آن نیز فرود 
اجباری یك فروند هواپیمای مســافربری 
در فرودگاه مینســك با هدف دستگیری 
یك منتقد دولت بلاروس منجر به تشدید 
این تحریم ها شد. الكســاندر لوكاشنكو، 
رئیس جمهور بلاروس، برای مقابله با این 
تحریم ها سیاست بهره برداری از پناهجویان 
را در پیش گرفت. به این ترتیب بلاروس با 
تسهیل اعطای ویزای ورودی به متقاضیان 
پناهندگی از كشورهای خاورمیانه و آفریقا 
آنها را به ســمت مرزهای خود با لهستان 
هدایت كرد تا با متراكم كردن پناهجویان 
در ایــن منطقه، به نوعی اتحادیــه اروپا را 
وادار به لغو تحریم ها كند. براساس گزارش 
دویچه وله، تراكم بالای پناهجویان در یك 
نقطه مرزی خاص در لهســتان و حضور 
منفعل ســربازان بلاروســی در حالی كه 
هیچ اقدامی برای مهار بحران ایجادشــده 
انجام نمی دهند،  همگی نشــان از آن دارد 
كه بحران موجود در مرز های شرقی اروپا 

بحرانی برنامه ریزی شده است. 

 دولت بلاروس بی توجه به بحران انسانی كه در مرزهای شرقی اروپا ایجاد كرده، پناهجویان را ترغیب به حركت 
به سمت مرزهای لهستان كرده است

پناهجویان، بازیچه دست سیاستمداران اروپا  صف آرايي رقبای اردوغان
برای رياست جمهوری 2023 

پس از انتخابات شــهرداری ها در 
تركیه )سال2019( كه با شكست 
حزب حاكم همراه بــود، برگزاری 
زودهنگام انتخابات ریاست جمهوری به یكی از مطالبات اصلی احزاب 
مخالف اردوغان تبدیل شده است؛ احزابی كه با اعتماد به نفس برآمده 
از پیروزی نســبی در انتخابات شــهرداری، خود را پیروز انتخابات 

پارلمانی و ریاست جمهوری تركیه در آینده می دانند. 
در مقابل اما ائتلاف حاكم )متشكل از حزب عدالت و توسعه به همراه 
جنبش ملی( هرگونه درخواستی برای انتخابات زودهنگام را رد كرده 
و در برگزاری آن در موعد مقرر )نیمه سال2023( تأكید دارد. احزاب 
مخالف اردوغان این موضع را نشانه ای از تضعیف پایگاه اجتماعی او و 
همچنین ترس حزب حاكم از صندوق رأی به حساب می آورند. تمام 
اینها در حالی اســت كه با وجود اصرار حامیان اردوغان بر جلوگیری 
از تغییر موعد انتخابات، عملا فضای سیاســی و اجتماعی این كشور 
از هم اكنــون وارد تنش ها و دوقطبی های انتخاباتی شــده اســت؛ 
به گونه ای كه بسیاری از رسانه های تركیه درباره ائتلاف های انتخاباتی 
و مشخصا گمانه زنی نســبت به گزینه های اصلی برای رقابت بر سر 
كرسی ریاست جمهوری سخن می گویند. با توجه به آن كه نامزدی 
رجب طیب اردوغان از ســوی حزب عدالت و توسعه برای انتخابات 
ریاست جمهوری تقریبا قطعی به شمار می آید، سؤال اصلی رسانه ها 

معطوف به شناسایی مهم ترین رقبای او در میدان است.
برای پاسخ به این ســؤال در درجه اول باید بدانیم معادلات انتخاباتی 
هرگز به سادگی مســائل روی كاغذ نیســت و تعیین سرنوشت آن به 
عوامل متعددی، ازجمله انســجام داخلی احزاب اپوزیسیون بستگی 
دارد. برای مثال ممكن است گزینه ای در معادلات اولیه و نظرسنجی ها 
قادر به شكست رئیس جمهور باشد اما در ادامه نتواند اجماع احزاب را 
برای حمایت یكپارچه از خود به دست آورد. مشابه این سناریو به خوبی 
در جریان رقابت های انتخاباتی سال2014 تركیه )زمانی كه براساس 
نظرسنجی ها، شكست اردوغان دور از ذهن نبود( قابل مشاهده است. 
در آن زمان كمال قلیچداراوغلو، رهبر حــزب جمهوری خلق به دلیل 
رقابت های درون حزبی از ورود به انتخابات ریاســت جمهوری اجتناب 
و زمینه را برای نامزدی محرم اینجه )رقیب خود برای رهبری حزب( 
فراهم كرد. قلیچداراوغلو در واقع می خواست با شكست اینجه مقابل 
اردوغان، او را از دایره رهبــری حزب جمهوری خلق حذف كند؛ حتی 
اگر این تصمیم به قیمت عدم اجماع احزاب مخالف بر یك گزینه قطعی 
برای شكست اردوغان تمام می شد. بدون شك تكرار چنین سناریوهایی 
می تواند نتایج غیرمنتظره ای پیش روی انتخابات2023 قرار دهد.  از 
سوی دیگر باید به خاطر داشته باشیم سیاست خارجی همواره نقش 
مهمی در تقویت جایگاه حزب عدالت و توســعه و شخص اردوغان در 
تركیه داشته است. بر این اساس ممكن است حزب حاكم تلاش كند 
طی حدود یك ســال ونیم آینده، با اتخاذ برخی سیاست های هدفمند 
در سیاســت خارجی و منطقه ای، شــانس خود برای رویارویی با رقبا 
را افزایش دهد؛ رقبایی كه همچنان سرمست از پیروزی مهم خود در 
انتخابات شهرداری های سال2019 هســتند. با ملاحظه تمامی این 
نكات، 3گزینه زیر را می توان مهم ترین رقبای رجب طیب اردوغان برای 

انتخابات ریاست جمهوری سال2023 تركیه دانست.
اكرم امام اوغلو: بسیاری شهردار 51ساله استانبول 
را مهم ترین رقیب اردوغان برای ریاســت جمهوری 
می دانند؛ مردی كه موفق شد به سلطه 2دهه ای حزب 
عدالت و توسعه بر شهرداری این شهر پایان دهد. شهرداری استانبول 
در دهه1990، سكوی پرتاب اردوغان به سوی نخست وزیری و پس از 
آن ریاســت جمهوری بود و بر همین اساس، بسیاری گمان می كنند 
اكرم امام اوغلو نیز با گذشت 2دهه، مسیر مشابهی را طی خواهد كرد. 
اگرچه امام اوغلو با حمایت مهم ترین حزب ســكولار تركیه به قدرت 
رسیده اما همانند اردوغان شخصیتی اسلامگراست. او كه در خانواده ای 
متدین به دنیا آمده و حافظ قرآن است، اردوغان را به سوءاستفاده از 
هویت اســلامی جامعه تركیه با هدف كســب منافع سیاسی متهم 
می كند. از آنجا كه هویت اسلامی در كنار توسعه اقتصادی، مهم ترین 
ابزار انتخاباتی اردوغان طی سال های گذشته بوده است، بدون شك 
رقابت با امام اوغلوی اسلامگرا چالش سختی برای او به حساب می آید. 
البته مســیر امام اوغلو برای رقابت با اردوغان و شكست او نیز چندان 
هموار نیست. هم اكنون بخشی از سران حزب جمهوری خلق كه حامی 
امام اوغلــو در انتخابات شــهرداری بودنــد، از نامــزدی وی برای 

ریاست جمهوری حمایت نمی كنند. 
عبدالله گل: یار پیشین اردوغان كه همچون بسیاری 
دیگر از رهبران عدالت و توسعه، طی سال های اخیر از 
این حزب فاصلــه گرفته نیز رقیبی سرســخت برای 
رئیس جمهور تركیه به حساب می آید. او با 71سال سن، هم اكنون گزینه 
اصلی حزب دمكراسی و پیشرفت )به رهبری علی باباجان( برای انتخابات 
ریاست جمهوری ســال2023 اســت. امتیاز اصلی این جریان مقابل 
اردوغان، سهم بالایی است كه در توسعه اقتصادی تركیه طی سال های 
2002 الی 2016 داشته است. این جریان مدعی است اردوغان با تكیه 
بر سیاست های اقتصادی و بین المللی شخصیت هایی نظیر علی باباجان، 
عبدالله گل و داووداوغلو به قدرت رســیده و ســپس تركیه را از مسیر 
صحیح این كشور طی 2دهه گذشته منحرف كرده است. عبدالله گل در 
سطح جامعه جهانی نیز از مقبولیت بالایی برخوردار است. با این حال 
روشن نیست گل با گذشت 6سال از حضورش در قدرت، تا چه اندازه قادر 

به كسب رأی شهروندان تركیه باشد.
محرم اينجه: اینجه 57ساله بدون شك مهم ترین 
گزینه جریانات سكولار تركیه برای شكست اردوغان 

به حســاب می آیــد. او در اردیبهشــت ماه 
سال جاری با خروج رســمی از حزب جمهوری خلق، حزب 
جدید خود به نام »مملكت« را تاسیس كرد؛ اقدامی كه زنگ 

ورود زودهنــگام وی بــرای شــركت در انتخابــات 
ریاست جمهوری 2023 به حساب می آید. اینجه خود 
را نماینــده میراث كمــال آتاتــورك می داند و با 
رویه های اسلامی حاكم بر بخش هایی از سیاست 
داخلی تركیه طی ســالیان اخیر به شدت مخالف 
است. البته اینجه در انتخابات سال2018 با كسب 
تنها 30درصد از آرای شــهروندان تركیه مقابل 
اردوغان شكست خورده است. او مسئولیت این 
شكست را متوجه رهبری حزب جمهوری خلق 
به دلیل عدم اجماع كامل بــرای حمایت از خود 

می داند.

روزنامه فايننشال تايمز ]انگلیس[

روزنامه وال استريت ژورنال ]آمريكا[

اوباما در نشست آب و هوايی

لغو محدوديت های سفر به 
آمريكا برای ايرانی ها

باراك اوباما، رئیس جمهور پیشــین آمريكا 
كه 6سال پیش نقشی كلیدی در شكل گیری 
توافــق جهانی پاريــس بر ســر تغییرات 
آب و هوايی داشت، طی ســفر به گاسگوی 
اسكاتلند با حضور در نشســت بین المللی 
ســازمان ملل بار ديگر به صحنه اصلی اين 
رويداد جهانی بازگشــته اســت. اوباما در 
سخنانی ضمن انتقاد از دونالد ترامپ، گفت كه 
كشورهای جهان بايد گرد هم آيند تا جهانی 
سالم تر و امن تر بسازند. او گفت جوان ها بايد 
برای تغییر سیاســت های زيست محیطی به 

دولت ها فشار بیاورند.

پس از حدود 2سال، محدوديت های كرونايی 
ســفر به آمريكا برای اتباع 33كشوری كه 
قبا ورودشــان ممنوع شده بود، لغو شد. اين 
كشورها شــامل 26كشور شــنگن در اروپا، 
چین، هند، آفريقای جنوبــی، ايران، برزيل، 
انگلیس و ايرلند می شد. مســافران هوايی 
خارجی بايد قبل از سوارشــدن به هواپیما 
برای پرواز به آمريكا، مدركی مبنی بر وضعیت 
واكسیناسیون ارائه كنند. همه مسافران بايد 
نتیجه منفی تست ويروس كرونا را نیز داشته 
باشند. ماه هاست كه آمريكايی ها اجازه پرواز 

به اروپا را داشته اند.

سازمان ملل مدت هاست درباره خطر 
كمبود شدید مواد غذایی در افغانستان گزارش 2

هشدار می دهد و حالا همزمان با شروع 
فصل سرما، كابوس مرگبار گرسنگی و قحطی، مردم 

را دربرگرفته است.
به گزارش بی بی ســی، هوا در افغانســتان،  به یكباره 
از خنك و پاییزی به ســرد و زمســتاني تبدیل شده 
است. در بخش هایی از افغانستان، باید به این سرمای 
سخت، خشكسالی را هم اضافه كرد. همه اینها، زنگ 
هشدار فاجعه ای اســت كه می تواند عواقبی مرگبار 
برای میلیون ها افغان داشــته باشد. در میدان وردك 
در 80كیلومتــری غرب كابل، هــر روز صدها نفر در 
محلی كه طالبان برای توزیع آرد مشخص كرده، جمع 
می شوند. این آرد را البته نه طالبان كه برنامه جهانی 
غذا به این كشور آورده و در میان مردم توزیع می كند. 
سربازان طالبان مسئول برقراری امنیت و نظم در این 
محل هستند. معمولا آنهایی كه آرد گیرشان می آید 
اعتراضی ندارنــد، اما آرام كردن كســانی كه از آرد 

محروم می مانند، بسیار سخت است.
یك نفر از آنها بــه خبرنگار بی بی ســی گفته 
است: »زمستان تقریبا رسیده است. نمی دانم 
اگر نتوانیــم نان بپزیم اصــلا می توانیم از آن 
جان ســالم به در ببریم یا نه.« برنامه جهانی 
غذا تلاش هایش را بیشــتر كرده اســت تا به 
22میلیون نفــر در افغانســتان كمك كند 
كه به غذا دسترسی داشته باشــند. اگر آب و 
هوا در زمســتان پیش رو همانقدر بد باشد كه 
كارشناسان هشدار داده اند، انتظار می رود كه تعداد 
بسیار زیادی از مردم افغانستان با گرسنگی و قحطی 

گسترده مواجه باشند.
دیوید بیزلی، مدیر اجرایی برنامه جهانی غذا كه همین 
یكشــنبه به كابل رفته بود، به بی بی سی گفته است: 
»وضعیت در بدترین شــكل ممكن است. در واقع، ما 
در حال تماشــای بدترین فاجعه انسانی روی زمین 
هســتیم. 95درصد مردم، غذای كافی ندارند و حالا 
شاهد حركت 23میلیون نفر به سوی گرسنگی بسیار 

شدید هستیم. 6 ماه آینده بسیار فاجعه بار خواهد بود. 
6 ماه آینده جهنم روی زمین خواهد بود.«

قبل از اینكه طالبان، قدرت را در افغانســتان به دست 
گیرد، این اطمینان وجود داشت كه اشرف غنی قادر 
خواهد بود تا به تهدید زمســتان سخت در كشورش 
رســیدگی كند، دلیل آن هم كمك های بســیار زیاد 
جامعه جهانی بود. اما این كمك ها هم بعد از سرنگونی 
دولت اشرف  غنی دود شــده و به هوا رفته است. از آن 
زمان، اقتصاد افغانستان هم در آستانه فروپاشی قرار 
گرفته و هزاران خانواده، منبع درآمد خود را از دست 
داده اند. كشــورهای غربی كمك خود را به افغانستان 
قطع كرده اند، چون نمی خواهند به رژیمی كمك كنند 

كه زنان را از تحصیل بازمی دارد.
اما قطع این كمك ها، بیشــتر از طالبــان، برای مردم 
افغانستان پیامد بدی خواهد داشت و میلیون ها انسان 

بی گناه گرفتار گرسنگی بسیار شدید خواهند شد.
بیزلی، دولت ها و میلیاردرهای كشورهای پیشرفته دنیا 
را به چالش كشیده است تا برای رفع نیاز فوری مردم 
در افغانســتان به پا خیزند. او گفته است:»پیام من به 
رهبران دنیا و ثروتمندان دنیا این است كه تصور كنید 

كه این دختر كوچك، پسر كوچك یا نوه كوچك خود 
شماست كه در آستانه گرسنگی كشیدن تا مرگ است. 
قطعا در این صورت، هركاری كه از دستتان برمی آمد 
می كردید. شرم بر ما،  وقتی كه 400تریلیون دلار ثروت 

در زمین است و مردم افغانستان گرسنه هستند.«
یكی از هزاران خانواده افغان كه نیازمند كمك فوری 
هستند، فاطمه و 7 فرزند او در شهر بامیان اند. فرزندان 
او 3تا 16ساله هستند. همســر او به تازگی به خاطر 
سرطان ریه درگذشته است. آنها به شدت فقیر هستند 
و در غاری در نزدیكی محل مجسمه های بودا زندگی 
می كنند كه در سال 2001توســط طالبان تخریب 
شــدند. فاطمه در دولت پیش می توانست مایحتاج 
روزانه خود، ازجمله روغــن و آرد را تامین كند، اما از 
وقتی كه طالبان در كشورشــان مستقر شده، تامین 
این اقلام هم برای او غیرممكن شــده است. فاطمه با 
وجین كردن یك مزرعه در نزدیكی محل زندگی اش، 
 درآمد اندكی به دســت می آورد، اما حالا خشكسالی 
كشت و كار را در این منطقه از بین برده است و برای 

فاطمه و افراد دیگر مثل او، كاری وجود ندارد.
او به بی بی سی درباره وضعیت خانواده اش گفته است: 

»من به شدت می ترســم. چیزی ندارم كه به بچه ها 
بدهم. به زودی مجبور خواهم شــد به خیابان  بروم و 
گدایی كنم.« برخی خانواده ها، برای افزایش درآمد، 
دختران جوان شان را به عنوان عروس به مردان مسن 
فروخته اند. فاطمه از این كار ســر باز زده  است. اما او 
و فرزندانش با گرســنگی تا حد مرگ دست و پنجه 
نرم می كننــد، مگر اینكه عرضه مــواد غذایی دوباره 
از ســر گرفته شود. شــرایط پیش روی آنها به شدت 
نگران كننده اســت چون برف روی كوه های اطراف 
نشسته و سرما ســخت تر و تیزتر شده است. زمستان 
به زودی به اینجا خواهد رسید و تعداد زیادی از مردم 
همچون فاطمه و فرزندانش در آستانه غرق شدن در 
فاجعه قرار خواهند گرفت. اوضاع البته فقط در بامیان 
بحرانی نیست و در هر جایی از این كشور، نشانه های 
ترسناكی از یك فاجعه در حال شكل گیری را می توان 

به وضوح دید.
این نشانه ها، چهره كابل را هم خدشه دار كرده است؛ 
در بیمارســتان ایندیرا گاندی كه بیمارستان اصلی 
كودكان افغانستان است، تن زار و نحیف گلدانه، یكی 
از همین نشانه هاست. این دختر دو و نیم ساله، چنان 
خسته و كم جان است كه به سختی می تواند دهانش 
را باز كند. او تنها یكی از كودكان بســیار زیادی است 
كه روزانه به خاطر گرسنگی و سوءتغذیه شدید به این 
بیمارستان آورده می شوند. جنت گل، پدر این دختر 
گفته است كه او به ســختی می تواند به این دختر و 
5فرزند دیگرش غذا بدهد. او پیش از این آهن آلات را 
خانه به خانه از مردم می خریده و آنها را در بازار آهن 
می فروخته. اما در 3ماه اخیــر، كار خوابیده و او هیچ 
درآمدی نداشته است؛ »قبلا كار به اندازه كافی وجود 
داشت و می توانســتم غذا فراهم كنم. می توانستیم 
2 یا 3 بار در هفته گوشــت بخوریم. اما حالا فقط نان 
در چای می زنیم و به بچه ها می دهیم تا گریه شــان 

بند بیاید.«
تعداد كودكانی همچون گلدانه چنان زیاد اســت كه 
بیمارســتان ایندیرا گاندی مجبور شده است بخش 
كودكانی را كه دچار سوءتغذیه هستند گسترش بدهد.

آمار جهانی، تعداد افراد در آســتانه فاجعه در سراسر 
جهان را بالا برده و از 42میلیون نفر در 43كشــور در 
ابتدای سال، به 45میلیون نفر رسانده است. علت اصلی 
افزایش آمار، شرایط مردم در افغانستان است. براساس 
گزارش برنامــه جهانی غذا، 8-7میلیــون نفر در این 
كشور در شرایط نزدیك به قحطی زندگی می كنند كه 
3میلیون نفر بیشتر از ابتدای سال است. در مجموع، 
60درصد جمعیت افغانستان، یعنی حدود 24میلیون 

نفر از گرسنگی شدید رنج می برند.
همه این افراد، در زمســتان سردی كه پیش رویشان 
است، قطعا شرایط ســخت تری را هم تجربه خواهند 
كرد و تعداد زیادی از آنها، طعم مرگ را خواهند چشید.

اردوغان در انتخابات 2023 
پیروز می شود؟

طبق نظرسنجی روزنامه 
فایننشال تایمز، 50 درصد 

مردم تركیه معتقدند اردوغان 
شكست می خورد؛ 40 درصد 
معتقدند او پیروز می شود و 10 

درصد هنوز تردید دارند.

23.000
لهستــــــــان در مهـــــرمـــــاه 
سال جاری حدود 11هزار و 300مورد 
و از ابتدای سال جاری میلادی بیش 
از 23هــزار مــورد تــلاش بــرای ورود 
غیرقانونــی بــه مرزهایــش توســط 

پناهجویان را گزارش كرده است

 دیوید بیزلی، 
مدیر اجرایی برنامه جهانی غذا 

در زمستان پیش رو، میلیون ها 
نفر در افغانستان مجبور 

خواهند بود بین مهاجرت و 
گرسنگی یكی را انتخاب كنند، 
مگر این كه ما كمك هایمان 

برای نجات جان آنها را افزایش 
دهیم. شمارش معكوس برای 
فاجعه شروع شده است و اگر 
حالا عمل نكنیم، با یك فاجعه 

مواجه خواهیم شد

 كریس نیامندی، 
مدیر سازمان »نجات كودكان« 

در افغانستان
به نظر می رسد كه رنج و عذاب 

كودكان افغان تمامی ندارد. بعد 
از دهه ها جنگ و رنج و درد، حالا 
آنها با بدترین بحران گرسنگی در 
تاریخ كشورشان مواجه هستند. 
ما كودكانی را در كلینیك هایمان 
می بینیم كه به جز تكه های نان 
چیزی برای خوردن ندارند و به 

شدت از سوءتغذیه رنج می برند 

همزمان با سردشدن هوا، بحران تامین غذا وخیم تر شده و گرسنگی تا مرگ، در زمستان سیاه افغانستان
خطر مرگبار گرسنگی، ده ها میلیون افغان را تهدید می كند

باروس از شرق با روسیه، از جنوب با اوكراين، از شمال و غرب با لتونی، لیتوانی و لهستان، 
كشورهای عضو اتحاديه اروپا و پیمان ناتو هم مرز است. هدف اكثر پناهجويان حاضر در 

باروس، عبور از لهستان و رسیدن به آلمان است.
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10 
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درصد

 سمیرا مصطفی نژاد 
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توضيح واضحات

 ابديت در 
بي آرتي هاي خط 7

نویسندگان باشگاه

نيما حسني نسب

عيسي محمدي

4 شنبه

كوويد-19،گويا اســم رمز شليك نهايي بود؛ تير 
خلاصي قاطع بــر پيكره روال كــج دار و مريز در 
نظام توليد و پخش فيلم در ايران و نتيجه محتوم 
بي توجهي محض به سيســتم معقول و منطقي »اقتصــاد«، »صنعت« و 
»مشتري« در معادلات سينمايي تمام اين سال ها. به اغراق ها و عددسازي 
قلابي و تبليغات مجازي توجهي نكنيد؛ برخلاف تصور و محاسبات و اميدواري 
قبلي، انگار حتي اكران عمومي »قهرمان« فيلم تازه و پر حاشيه اصغر فرهادي 
هم نتوانست طلسم خاموشي سالن هاي سينما را بشكند و نور و شور و رونق را 
- اميد را - به اين سينماي ورشكسته بازگرداند. در سال هاي اخير بارها از رونق 
گيشه ها و شلوغي پرديس هاي سينمايي خبر و گزارش ديديم، ولي ته دل مان 
به اين خوش بيني  بی جهت با ترديد نگاه كرديم. با چشم غيرمسلح هم مي شد 
تشخيص داد كه مردم با ســينما »قهر« كرده  بودند و كرونا و پروتكل هاي 
الحاقي اش، انگار بهترين بهانه بود تا اين رابطه پر فراز و فرود را »كات« كنند! 
محاسبه سرانگشتي ميان قيمت  بليت و آمار فروش صدرنشينان باكس افيس 
سال هاي قبل نشان مي دهد كه سرمايه گذاري سالم و مبتني بر عرضه و تقاضا 
در اين بازار، همواره زيانده و غيراقتصادي است! فيلم هاي ايراني به ضرب و 
زور بوق و كرناي نام ها و ستاره هاي پوشالي، عبور رانتي از خط قرمزها، لابي 
با برخی صاحبان قدرت، چيدمان ناعادلانه اكران و نابودي فيلم هاي رقيب و 
تبليغات چند ميلياردي و خدمات ارُگاني هم به زور مي توانستند بيشتر از يك 
ميليون تماشاگر را در كشوري هشتاد و چند ميليوني به سالن هاي سينما 
بكشانند. تعطيلي اجباري دو سال اخير، هم اندك  مخاطب اين بازار را از او 
گرفت و هم بيش از300 فيلم آماده را پشــت سد سكندر اكران انبار كرد تا 
بشود با اطمينان از جدي ترين بحران در حيات و ممات سينماي ايران نوشت.

اگر هنوز اخبار روزانه اي از توليد فيلم در رسانه ها مي بينيد، اگر اعداد و ارقام 
نجومي و شگفت ا نگيز دستمزدها و برآوردهاي مالي ساخت فيلم  در ايران 
به نظرتان عجيب و غيرمنطقي مي رسد، اگر از جهش بي سابقه و غريب طبقه 
اقتصادي بخشي از بازيگران و اهالي سينما در اين سال هاي ركورد حيرت 
مي كنيد، اگر هنوز با وجود تعطيلي سينما باز هم سالن و پرديس سينمايي 
افتتاح مي شود و هر روز يك مؤسسه و مركز متصل به بودجه هاي خاص در 
عرصه سينما اعلام حضور مي كند، يقين بدانيد آن پشت چيزهايي هست كه 
نمي دانيد! فقدان جذابيت و كيفيت و به تبع آن دلزدگي مشتري از محصولات 
اين سال ها، نتيجه عملكرد زنجيره متراكم و در هم تنيده خطا ها و سرريز 
سرمايه هاي مشــكوك و تبديل توليد فرهنگي به حياط خلوتي امن براي 
پولشويي و انواع و اقسام اختلالات و اعوجاجات اقتصادي، سياسي وفرهنگي 
ديگر است. نام ها و گروه هاي آشنا و قدرتمند كه طي 4 دهه با آزمون و خطا  
به توان و تجربه و تخصص)!( و روابط عجيــب مويرگي و منابع مالي ويژه و 
پنهاني رسيده كه حيات و بقاي آن را در شرايط ركود و كسادي بازار تضمين 
و از نياز و اتكا به مشتري بي نياز می كند؛ جرياني كه سرانجام موفق شد بخش 
مهم و تعيين كننده »مصرف« را از چرخه اقتصاد سينما حذف كند. اخباري 
كه هنوز از توليد فيلم ها با بودجه و برآوردهاي چنــد ده ميليارد توماني و 
دستمزدهاي چند ميلياردي بازيگران ناتوان و بي مخاطب به گوش مي رسد، 
عمق و اوج اين فضاي بيمار حاكم بر سينما در ايران را براي هر غيركارشناسي 
مسجل مي كند. مديران و متوليان تازه از راه  رسيده سينما هم احتمالا مثل 
اسلاف شان، بر اين شرايط عجيب و نافُرم چشم خواهند بست. هميشه در 
شروع هر دولت و تيم مديريتي جديد، ادعاهايي براي تغيير شرايط به گوش 
مي رسد و چند صباح بعد دوباره »همون هميشگي!« شك نكنيد تا زماني كه 
حجم چشمگيري از بودجه هاي رسمي و غيررسمي و موجودي صندوق ها و 
پول هاي نجومي بادآورده به انگيزه هاي جورواجور و مطلقا بي حساب  وكتاب 
بين جناح ها يا دارودسته هاي محدود، اما هميشه  در صحنه اين سينما تقسيم 

مي شود، ذره اي بوي بهبود ز اوضاع جهان نخواهد آمد.

جايي نوشته بودم، باز هم اين جا مي نويسم: قرارگاه 
هميشگي من و آرامگاه هميشگي من وقتي كه 
مي خواهم سر كارم بيايم، صندلي هاي مشخصي 
در بي آرتي است. وقتي كه سوار بي آر تي هاي صندلي قرمز مي شوم، قرارگاه 
هميشگي من، آخرين صندلي در آن رديف بالاي پله هاي ته اتوبوس است. 
البته اين قرارگاه در بي آرتي هاي صندلي طوسي، تبديل به دومين صندلي 
از در قسمت آقايان، سمت راست و در رديف پشت صندلي راننده است. در 
بي آرتي هاي آزادي به تهران پارس هم كه هميشه گيج مي زنم و نمي دانم 
چي به چيست؛ چون اين بي آرتي ها 2در متعلق به آقايان دارند درحالي كه 

بقيه شان يك در مختص آقايان دارند... .
آن صندلي هايي كه عــرض كردم )البته اگر گيرم بيايد(، هميشــه نوعي 
آرامش و امنيت را به من مي بخشند. هميشه آن يك ساعتي كه مي خواهم 
با اين اتوبوس ها به محل كارم برسم، از بهترين ساعت هاي عمرم محسوب 
مي شود؛ چرا كه نه كسي از من انتظاري دارد و نه بايد كاري انجام بدهم و نه 
بايد خريدي بكنم و... . انگار كه در يك خلأ گرفتار آمده باشم، بي آن  كه قوه 
اراده خودم را از دست داده باشم و بي آنكه  سنگيني تكليفي بر دوشم بوده 
باشد. انگار كن كه دارم به سفر مي روم و همان حس و حالي كه در سفر به تو 
دست مي دهد، به من نيز دست مي دهد؛ حسي شبيه اينكه داري مي روي و 
»رفتن، رسيدن است«. حسي شبيه به اينكه مهمان ابديت شده اي؛ ابديتي 
كه با اراده اي براي رفتن شروع مي شود ولي بي هيچ اراده اي براي رسيدن 
دنبال مي شود. گاهي وقت ها كه شب ها با همين بي آرتي هاي پارك وي به 
راه آهن برمي  گردم، چنان در خودم غرق می  شوم كه حتي نمي فهم ام كي 
رسيده ام. حتي گاهي از اينكه به مقصدم مي رسم، ناراحت و ناخوش احوالم و 
با خود مي گويم كه چرا اين رسيدن، بايد اينقدر زود بشود كه من نتوانم چند 

ساعتي در حال و هواي خودم باشم... .
بعدها كه بيشــتر به اين حس و حالم نگاه كردم و داخلش شدم، ديدم كه 
بيشتر به خاطر آن است كه از گذشــته مي برم و به آينده فكر نمي كنم؛ از 
گذشته اي كه پر از حسرت ها بود و به آينده اي كه هميشه همراه با ناامني 
بوده و هست. نمي دانم، از همين چرت و پرت ها كه مي گويند در زمان حال 
زندگي كن، شايد... ولي من اينهايش را نمي دانم؛ فقط مي دانم كه در اين 
چهارگوش چرخدار، گاهي دري از ابديت و حس امنيت يك طي مســير 
ابدي در من پديدار مي شود؛ حسي كه گاهي با رسيدن آنها به مقصد نيز 
تمام نمي شود و منتظر بازگشت فردا صبح به محل كار، با همين بي آرتي ها 
مي ماند؛ حســي كه حتي گاهي در خواب نيز رهايم نمي كند؛ حسي كه 
مي گويد  اي كاش اين بي آر تي ها هيچ گاه به مقصد نمي رسيدند و تو در اين 

حال مي ماندي!

عدد خبر

 حضرت امير المؤمنين علي ع: 
كسي كه از اوضاع پند نگيرد، انديشه 

و فكر ندارد.

  اذان ظهر:  11:48 غروب آفتاب:17:01
 اذان مغرب: 17:20  نيمه شب شرعي: 23:05

 اذان صبح: 5:10  طلوع آفتاب: 6:36

طبق روال هر سال كه در  فصول سرد سال اهداي فاطمه عباسي
خون كم مي شود، امسال هم با ســرد شدن هوا، مراكز 
انتقال خون خلوت تر شده و ذخاير خوني در استان تهران 
در حال كم شدن اســت. آنطور كه مسئولان سازمان 
انتقال خون مي گويند، فعلا وضعيت شكننده است و اگر 
همينطور ادامه پيدا كند، شرايط بحراني هم خواهد شد. 
البته نياز به گروه هاي خوني امســال بيشــتر از 2سال 
گذشته است، چرا كه در 2سالي كه درگير كرونا بوديم، 
مردم بســياري از عمل هاي جراحي غيراورژانسي را به 
تأخير انداختند، اما اكنون با توجه به فروكش كردن موج 
پنجم و واكسيناسيون در سطح بسيار وسيع، اطمينان 

خاطري براي مردم ايجاد شــده كه برنامه هاي درماني 
غيراضطراري شان را كه به تعويق انداخته بودند،  انجام 
دهند. بر همين اساس در يكي دو  ماه اخير آمار جراحي ها 
به شدت افزايش يافته و بر اين اساس درخواست مصرف 
خون و فرآورده هاي خوني هم زيادشــده است. حتي 
عمل هاي زيبايي كه در موارد نادر نيازمند خون ذخيره 
براي مواقع اضطراري هستند هم افزايش داشته و اين 
ماجرا هم در كمبود گروه هاي خوني بي تأثير نيست. به 
جز اين موارد، بيماران بســياري از ساير استان ها يا به 
اختيار خودشــان يا به تشخيص پزشــك براي انجام 
كارهاي درماني شــان به تهران ارجاع داده مي شــوند. 
معمولا افرادي كه از استان هاي ديگر براي انجام كارهاي 

درماني به تهران مي آيند،  به خون و فرآورده هاي خوني 
نياز دارند. آمار بالاي بيماران تالاسمي و هموفيلي و آمار 
بالاي سوانح، حوادث و تصادفات در تهران هم باعث شده 
كه مصرف خون و فرآورده هاي خوني در اين استان بالا 
باشد. آنطور كه آمارها نشان مي دهد اكنون درخواست و 
مصرف خون و فرآورده هاي خوني حدود 40درصد در 
استان تهران نسبت به مدت مشــابه در سال گذشته و 
ماه هاي قبل افزايش يافته است و چاره  آن اهداي خون 
بيشتر است. همين امر باعث شده تا سازمان انتقال خون 
با فراخواني گسترده از همه مردم دعوت كند تا در اين 
روزها به ياري بيماران بشتابند و با اهداي خون به عده اي 

زندگي ببخشند. 

تهران خون ندارد
درصد

معاون شهرسازی و معماری 
شهرداری تهران گفته: تولید 

مسكن در استان تهران، منطبق 
بر نیازها و توان مالی متفاوت 
ساكنان نیست و بیش از ۸۰ 

درصد جمعیت ساكن در استان 
تهران امكان خرید مسكن 

ندارند.

80

درصد
در روند گسترش شهر تهران، 
یك توسعه نامتوازن و توزیع 

ناهمگن خدمات شهری اتفاق 
افتاده كه منجر به تفاوت ۴۰۰ 
درصدی در توزیع سرانه های 

خدماتی محلات جنوبی و 
شمالی شده است.

400

مسكن
بر مبنای آمار اعلام شده در سال 
۱۳۹۵، شهر تهران بیش از ۳۰۰ 
هزار واحد مسكونی خالی دارد، 

این در حالی است كه تعداد 
قابل توجهی از ساكنان آن فاقد 

مسكن مناسب هستند.

300هزار

هكتار
همچنین حدود ۴ هزار و ۵۰۰ 

هكتار زمین رها شده و ناكارآمد 
در شهرتهران وجود دارد كه 

می توان از این ظرفیت عظیم، 
برای تولید مسكن متناسب با 
نیاز تمام اقشار ساكن در شهر 

تهران بهره گرفت.

4500

نخســتين بار كه بنياد زنان كانادا يك 
نشــانه  ســاده براي علامت با دست 
)gesture( موســوم بــه تيك تاك  
ابــداع كرد كســي تصــور نمي كرد 
همين علامت ساده، شــمار زيادي از 
كودكان، زنان و حتــي در چند مورد 
مردان را از دست عاملان خشونت هاي 
خانوادگــي و آدم ربايي ها نجات دهد. 
به گــزارش ديلی ميــل، همين هفته 
دختر 16ساله اي در كاروليناي شمالي 
انگشت شستش را كف دستش گذاشت 
و باقي انگشتانش را روي آن مشت كرد، 
به محض اينكه موتورسواري حركت 
دست او را ديد با پليس تماس گرفت 
و مشخصات خودرويي كه اين دختر با 
آن ربوده شده بود را هم اطلاع داد. پس 
از اينكه پليس آمريكا آدم ربا  را دستگير 
و دختر را نجات داد بار ديگر مفيد بودن 
اين علامت ساده در فضاي مجازي بر 
ســر زبان ها افتاد. چنــدي پيش اين 
علامت پــس از اينكه در اپليكيشــن 
تيك تاك تبديل به ترند شد شهرتي 
جهاني يافت و تا به حال جان بسياري 

را نجات داده است. 

نجات با 
تيك تاك

مهربانی با مارال... عکس: مهدی محبی پور اول آخر

عدد خبر

حافظ

آتش زهد و ريا خرمن دين خواهد سوخت

حافظ اين خرقه پشمينه بينداز و برو

ژنرال فرانکو روزنامه نگار بود 
تحقيقات جديد نشان مي دهد 
ژنرال فرانكو، ديكتاتور ســابق 
اســپانيا به صورت محرمانه و 
با نامي مستعار، ستون  نويس 
يكــي از روزنامه هــاي ايــن 
كشور بوده اســت. به گزارش 
ديلي ميــل، او در يك روزنامه  

دولتي با نام آريبا مقاله  مي نوشته است و دست كم 3 نام مستعار داشته است. 
او زماني كه در مورد مسائل ملي مي نوشــت از نام »هيسپَنيكوس« استفاده 
مي كرد. اكنون كپي هايي از مقاله هاي مربوط به ســال هاي 1950 ميلادي 
ديكتاتور اسپانيا در معرض ديد قرار گرفته است. در دوران ديكتاتوري، فرانكو 
همه چيز از كتاب هاي جورج اورول و ارنست همينگوي گرفته تا متن ترانه ها و 

حتي فيلم هاي جيمز باند را سانسور كرده است.

بليت 500دلاري مراسم تشريح
پــس از اينكــه زني جســد 
همســرش را در راه علم اهدا 
كرد شركتي كه جسد را تحويل 
گرفته بود بــراي پخش زنده 
مراسم تشريح اين جسد بليت 
500دلاري فروخت. به گزارش 
آرســتكنيكا، مرد 98ساله اي 

كه در اين مراسم به گفته همســرش به جسدش بي احترامي شد كهنه سرباز 
جنگ جهاني دوم بود و در وصيتش نوشته بود مي خواهد حتي در زمان مرگش 
هم اقدامي وطن پرستانه انجام دهد. جســد ديويد  سندرز به جاي تحويل به 
مركز تحقيقات علمي از سالن رقصي در هتل ماري يوت ايالت اورگان آمريكا 
ســردرآورد. در اين محل شركت مشــهور DeathScience.org در حال 

برگزاري نمايشگاهي با عنوان »عجايب و غرايب« بود.

بازگشت زيکا و آماده باش يك شهر
دســت كم 89نفــر ازجملــه 
17كــودك، در منطقــه اي  از 
پرجمعيت ترين ايالــت اوتار 
پرادش هند به ويــروس زيكا 
مبتلا شــده اند و همين شيوع 
ناگهاني كافي بود تا اين شــهر 
به حالــت آماده بــاش در آيد. 

به گزارش بي بي سي، براي اين ويروس هنوز هيچ واكسن يا درماني وجود ندارد 
و تنها اقدامي كه بايد انجام داد، اين است كه از احتمال نيش زدن پشه آلوده 
جلوگيري شود. مرگ ومير بر اثر ابتلا به اين ويروس نادر گزارش شده است و 
تصور مي شــود از هر 5نفر تنها يك نفر دچار علائم آن شود. علامت هاي ابتلا 
به اين ويروس شامل تب خفيف، قرمزي چشم، سردرد، درد مفاصل، جوش، 

و خارش است.

گرينويچ

پایيز یعني نارنجي
مان

كرمانشاه؛ آشپزخانه منتخب یونسکو

بســياري از ما ايرانيان، كرمانشــاه را جداي از آثار تاريخي 
و طبيعت شــگفت انگيز آن، فقط بــا نان برنجي هاي ترد و 
خوشــمزه اي كه در جعبه هاي چهارگوش به عنوان سوغاتي 
به دستمان رسيده مي شناســيم، اما حالا دفتر يونسكو در 
پاريس اعلام كرده كه كرمانشــاه به عنوان دوازدهمين شهر 
خلاق خوراك در آســيا انتخاب شده است. در اين خبر آمده 
است كه امســال از سراسر دنيا 49شــهر به عنوان شهر هاي 
خلاق در خوراك انتخاب شــده اند كه كرمانشــاه تنها شهر 
ايراني منتخب در اين فهرست بوده است. )اگر به اهالي باقي 
شهر ها بر نخورد( بد نيست هنگام سفر به اين شهر، اين نكته 
را بدانيم كه كرمانشــاه فقط مهد دليران نيست و مهد تنوع 
غذايي هم هست. اســتاني كه طاق بســتان، سنگ نبشته 

بيســتون و تكيه معاون الملك تنها برخي از آثار تاريخي آن 
هســتند، حدود 80نوع غذا و خوراك، 11نــوع نان، 20نوع 
شيريني و ميان  وعده هاي خاص دارد كه برخي  از آنها مزين به 
روغن كرمانشاهي مي شوند و بنابراين بايد دست كم ناخنكي 
به تمام آنها زد. اگر در بازارچه زيباي كرمانشاه قدم بزنيد، اين 
ناخنك  زدن به تعارف هاي پي درپي اهالي اين ديار تبديل به 
حركتي راحت و گوارا مي شود. دست شيريني پز آشپز و نان 
پز از مغازه بيرون آمده و تكه اي از شــيريني و غذا را به شما 
تعارف مي كند كه مي توانيد به راحتي خود را مهمان جشنواره 
مزه ها كنيد. خوش سليقگي  يونسكو هم در انتخاب اين شهر 
از آن رو جالب و تامل برانگيز بود كه ما نيز بهتر است هنگام 
سفر پساكرونايي به كرمانشاه حواسمان فقط به خورش خلال 
و دنده كباب و كاك نباشــد و از اهالي مهمان نواز اين خطه 
سراغي هم از باقي خوراك هاي سنتي اين شهر و ديار بگيريم.

زندگی پديا

به يكباره پاييز شــد؛ پاييزي كه روي تقويم يك ماه 
پيش، تازه رســيده بود اين هفته و بــا تمام قدرت 
پنهانش، روي شهر ســايه اش را پهن كرد. شهر شد 
يكپارچه زرد، نارنجي و قرمز. حالا يكي از قشنگ ترين 
زمان سال اســت تا قبل از اينكه وارونگي هوا، رنگ 
خاكستري و دود را به آسمان شــهر تحميل كند، 
آبي آســمان و برگ هاي رنگارنــگ درخت ها و آن 
همه نارنجي در بساط ميوه فروش ها تركيبي يگانه 
هستند. اين وقت ســال كه مي شود، سعي مي كنم 
سهم بيشــتري از اين اندك زيبايي كه شهر بزرگ 
به مخاطبين اش مي دهد بگيــرم. پرده هاي خانه را 
به ندرت مي بندم. مدام مي روم توي بالكن و زل مي زنم 
به درخت هاي توي خيابــان و مثل آن دختركي كه 
برگ هاي درخت حياط را مي شمرد، هر روز برگ ها 
را مي شــمرم تا ببينم چند روز ديگر از زيبايي پاييز 

باقي مانده  است.
 اگر حياط داشتم، سهم ام از اين همه زيبايي بيشتر 
مي شد؛ چيدن خرمالوهاي درشت رسيده و تاراندن 
كلاغ هايي كه به طمع خرمالوها تا شاخه هاي پاييني 
درخت مي آمدند و صدايشــان را بلند مي كردند تا 
دوستان شــان را صدا كنند. جمع  كردن برگ هاي 
زرد و قرمز از كف حياط و از توي حوض و گوش دادن 
به صداي پاهاي فرزندم كه روي برگ هاي پاييزي، 
از اين طرف به آن طرف مي دويــد. آپارتمان ها اما 
ســهمي اينچنين وســيع از پاييز ندارند. آدم ها به 
همان تماشــايش از دور قناعت مي كنند. تازه اگر 

ساخت و سازهاي شهري، اندك درختي براي لمس 
پاييز در شهر باقي گذاشته باشند.

باران كه مي آيد، زيبايي پاييز به اوج خود مي رسد؛ به 
شرط آنكه در خانه باشي و باران، پشت پنجره باشد؛ نه 
اينكه كارمند خسته اي باشي كه از سر كاري طولاني 
مي خواهد برگردد به خانه و مي ماند در ترافيكي كه 
با نخســتين قطره هاي باران، همچون بختكي روي 
شهر مي افتد يا هر كسي كه عجله  دارد و مي خواهد به 

جايي برسد. در باران، همه راه ها دور مي شود.
با همه اينها پاييز اين شهر، لحظه هاي زيباي بيشتري 
دارد. قبل از اينكه برف ببارد و آن شــكوه ســفيد، 
تمام رنگ هاي پاييز را با خــود ببرد، چند روز يا اگر 
خوش شــانس باشــيم يكي، دو هفته ديگر داريم 
كه برويم و شهر را تماشــا كنيم. برويم از رنگ هاي 
پاييز بــراي خانه هايمان غنيمــت بگيريم؛ برويم و 
كدوحلوايي هاي نارنجي را با خانه آشــتي بدهيم؛ 
سوپ كدوحلوايي، كيك يا پلو بپزيم. بگذاريم جان 

پاييز و جان خانه يكي شوند.
حالا كه حياط نداريم و گربه هاي حياط نداشته مان، 
ديگر به كلاغ هاي پررويي كه دنبال سهم بيشتري از 
خرمالو هستند، زل نمي زنند و نمي توانيم برگ هايي 
را از حياطمــان جارو كنيــم، پارك هاي شــهر و 
كوه هايش را كه از ما نگرفته اند! آنجا پر از برگ هاي 
رنگارنگي اســت كه پاييز با صداي خش خش اين 
برگ ها، معني پيدا مي كند. ســر راه برگشتن هم، با 
كدوحلوايي هايي كه بــوي پاييز را تداعي مي كنند، 
مي توانيم يكي برداريم و بــا مصرف آن، پاييزمان را 

زيباتر كنيم.

شيدا اعتماد

سارا رضایي
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